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آیا مجلس با تصویب حد نصاب شناور، انحصار وکلا را رفع می کند؟

منبع: اترك نیوزشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1400/07/12

تصویب معیار حد نصاب شناور در طرح تسهیل صدور مجوزها می تواند با رفع انحصار فرایند صدور مجوز بستر را براي توسعه
بازار خدمات حقوقی فراهم کند.

تصویب معیار حد نصاب شناور در طرح تسهیل صدور مجوزها می تواند با رفع انحصار فرایند صدور مجوز بستر را براي توسعه

 
بازار خدمات حقوقی فراهم کند. 

آشنایی با قوانین و مقررات حقوقی در پرونده هاي قضائی، می
تواند تصمیمی آگاهانه و موفقیت آمیز را به دنبال داشته باشد. از
آنجا که افراد غالباً اطلاعات کافی درباره این موضوعات ندارند،
حضور یک وکیل یا مشاور حقوقی مناسب می تواند دراین زمینه
راهگشا باشد اما هزینه بالاي به کارگیري وکیل، غالباً افراد را از
این امر منصرف می کند. عامل مهم در بالا بودن این هزینه ها،

 
مساله انحصار در حوزه وکالت و کمبود وکیل است. 

براساس برخی آمار، بیش از 90 درصد از مراجع کنندگان به دادگاه ها توانایی مالی استخدام وکیل براي دفاع از حقوق خود در دادگاه
را ندارند. به عبارت دیگر، کارگران، معلمان، کشاورزان و بسیاري از اقشار کمتر برخوردار به دلیل محرومیت از این خدمات، در دفاع از
حق خود ناتوان هستند. این در حالی است که یکی از حقوق افراد طبق «اصول 34 و 35 قانون اساسی» که دستگاه قضائی موظف به
اجراي آن است، «حق دسترسی به وکیل» است. بنا بر اظهارات کامیار، عضو هیئت مدیره کانون وکلاي مرکز، در حدود 95 درصد از

 
پرونده هاي مطروحه در محاکم وکیل ندارند. 

مساله قابل توجه دیگر این است که تعداد وکلاي دادگستري موجود در کشور با میزان جمعیت و همچنین پرونده هاي مطرح در
مراجع قضائی کشور نیز همخوانی ندارد. طبق آمارهاي بین المللی، سرانه وکیل در ایران 90 وکیل به ازاي هر 100 هزار نفر جمعیت
است. این در حالی است که متوسط این شاخص در جهان 240 وکیل به ازاي هر 100 هزار نفر است. این آمار در کشورهایی مثل

 
ترکیه، عراق، کویت، نیوزلند، به ترتیب 170، 134، 148 و 289 وکیل به ازاي هر صد هزار نفر است. 

 
محدودیت پذیرش وکیل اصلی ترین عامل انحصار بازار وکالت 

مساله عدم تناسب تعداد وکلا با نیاز کشور در حالی مطرح است که سالانه تنها کمتر از 5 درصد از متقاضیان شرکت در آزمون وکالت
موفق به دریافت پروانه می شوند و تعداد بسیاري از فارغ التحصیلان حقوق پشت سد آزمون وکالت می مانند. افرادي که هر ساله نیز

 
به این تعداد آنان اضافه می شود. 

سازوکار اعطاي پروانه وکالت در ایران برخلاف اغلب کشورهاي دنیا، مبتنی بر «تعیین ظرفیت» براي آزمون است. اگر به جاي تعیین



ظرفیت، صلاحیت علمی مبناي صدور پروانه وکالت و سنجش متقاضیان ورود به وکالت قرار گیرد، بازار وکالت با کیفیت بیشتري
همراه خواهد شد و هزینه هاي در اختیار گرفتن وکیل هم کاهش پیدا می کند در نتیجه زمینه حل مشکلات حقوقی مردم فراهم می

 
شود. ضمن اینکه با به کارگیري فارغ التحصیلان، در جهت ایجاد اشتغال و حل مشکل بیکاري نیز گام برداشته می شود. 

به گفته حسن نوروزي، نایب رئیس کمیسیون قضائی و حقوقی مجلس، 600 تا 700 هزار فارغ التحصیل حقوقی بیکارند و در صورت

 
رفع انحصار از وکالت، به همین میزان شغل ایجاد می شود. 

 
راهکار حدنصاب شناور براي قبولی در آزمون وکالت 

حال در چنین شرایطی، یا باید از اساس اختیار صدور پروانه وکالت را که امري حاکمیتی است به مبدأ اصلی خود یعنی حاکمیت
بازگرداند یا با توجه به شرایط فعلی معیار قبولی آزمون را به نوعی تغییر داد که تصدي گري ذي نفع به حداقل برسد. با مرور تجربیات
کشورهاي جهان و منطقه در نهایت، معیار حدنصاب شناور در طرح «تسهیل صدور مجوزهاي کسب وکار» مطرح شد. معیاري که فارغ
از سختی و آسانی سوالات، میزان سواد داوطلبان را می سنجد و کسب نمره 70 درصد میانگین یک درصد نفرات برتر آزمون معیار

 
قبولی افراد در آزمون مقرر شده است. 

کلیات طرح تسهیل صدور مجوزهاي کسب و کار در مجلس تصویب شده و مجلس در حال حاضر در حال بررسی جزئیات آن است. در
بررسی جزئیات یکی از موضوعات مهم، تعیین شیوه سنجش صلاحیت علمی داوطلبان کسب پروانه وکالت است. موضوعی که هم

 
اکنون در طرح پیشنهادي به صورت تعیین حد نصاب شناور آمده است. 

با توجه به مزایاي حد نصاب شناور انتظار می رود با تصویب این طرح ضمن رفع انحصار شرایط براي اوسعه خدمات حقوقی فراهیم

 
شود و افراد بیشتري بتوانند از خدمات با کیفیت وکلا استفاده کنند. 

 
ایجاد انحصار به بهانه اشباع بازار مبناي علمی ندارد / کانون وکلا جلو ورود جوانان به بازار خدمات حقوقی را گرفته است 

در این رابطه علی سعدوندي، کارشناس اقتصادي در گفتگو با خبرنگار مهر در خصوص اهمیت طرح تسهیل صدور مجوزهاي کسب و
کار در مسیر اصلاح قانون هاي مخل سهولت کسب و کارها گفت: ما نیاز داریم به حمایت قانونی از کسب و کارها تا به سمت مانع
زدایی از تولید برویم زیرا با قوانین فعلی به جایی نمی رسیم علی الخصوص که بسیاري از موانع ورودي که الان در اقتصاد از جلوي
ورود افراد به کسب و کارها جلوگیري می کند به قانون متکی است. به طور مشخص فعالیت کانون وکلا تا حد زیادي قانونی هست اما
به ضرر اقتصاد کشور و اشتغال جوانان است. بنابراین بدون پشتوانه ي قانونی به جایی نمی رسیم و به همین دلیل طرح تسهیل صدور

 
مجوزهاي کسب و کار می تواند مفید باشد. 

وي در ادامه با انتقاد از برخی بهانه ها نظیر اشباع بودن بازار و رعایت حدود صنفی براي جلوگیري از ورود افراد جدید به کسب و
کارها افزود: این ایده که به دلیل اشباع بازار اجازه ندهیم افراد جدید وارد کسب و کار شده و به رقابت بپردازند، ایده اي انحرافی است
و هیچ ریشه اي در علم اقتصاد ندارد و اتفاقاً کاملاً برعکس است. بر اساس تاکید علم اقتصاد، اشباع بازار باید تسهیل شده تا رقابت
ایجاد شود. اینکه مثلاً دو واحد صنفی کنار هم هستند فی نفسه هیچ اشکالی ندارد. این دو واحد صنفی با هم رقابت کرده و این

 
موضوع در نهایت به نفع مصرف کننده تمام خواهد شد. 

این اقتصاددان با اشاره به تدبیر صورت پذیرفته در تعیین حد نصاب شناور براي آزمون وکالت به صورتی که افراد با کسب 70 درصد



میانگین یک درصد برتر آزمون بتوانند پروانه وکالت کسب کنند، گفت: به باور بنده حتی نیاز به آزمون وکالت هم وجود ندارد. در
بسیاري از زمینه ها که به وکیل نیاز است اصلاً احتیاج به حل مسائل پیچیده نیست. مثلاً تعداد زیادي از پرونده ها مربوط به اتهام و

 
توهین و هتک حرمت یا مسائل خانوادگی است که به راحتی توسط وکلاي محترم قابل انجام هست. 

سعدوندي با اشاره به تبدیل خدمت وکالت به کالایی لوکس گفت: بازار هدفی که الان کانون وکلا مد نظر قرار داده است عامه ي
جامعه نیستند بلکه 10 درصد برتر کشور یا همان 10 درصد ثروتمند کشور هستند که براي وکلا از نظر استراتژي سودآوري و پول
سازي مفید هستند اما براي کشور قطعاً مضر است. بنابراین باید اجازه داد که تعداد زیادي فارغ التحصیل حقوق در بازار وارد شده و
کار وکالت را به عهده بگیرند. بدین صورت هم خدمات حقوقی گسترش پیدا می کند و هم اینکه تعداد زیادي از فارغ التحصیلان بیکار

خدمت ارائه خواهند داد و اشتغال خواهند داشت.



دنیاي دیجیتال از فرهنگ خالی نمی ماند/ هنرمندان خودشان را با فناوري

همراه کنند

منبع: تسنیمشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1400/07/12

محمدرضا قادري معتقد است که کرونا و فناوري هر دو یک کار می کنند؛ کرونا افراد را به انزوا می کشاند و فناوري هم انسان
ها را تنها تر می کند.

 
 

محمدرضا قادري معتقد است که کرونا و فناوري هر دو یک کار می کنند؛ کرونا افراد را به انزوا می کشاند و فناوري هم انسان ها را

 
تنها تر می کند. - اخبار فرهنگی - 

 
خبرگزاري تسنیم - یاسر یگانه 

دنیاي فناوري و دیجیتال بر زندگی همه ما تاثیر گذاشته است. فرهنگ و هنري و تولیداتِ این حوزه را متحول کرده است. حتما
یادمان هست که تا همین چند سال پیش موسیقی را فقط می بایست از طریقِ دي وي دي یا سی دي خریداري کرد و شنید. امروز
انتشار آلبوم هاي فیزیکی تقریبا منسوخ شده است. خوانندگان به سمت تک آهنگ ها و تولیداتِ تصویري رفته اند. سینماي خانگی به
لطفِ پلتفرم هاي پخش، اقتصاد بزرگی را به خود اختصاص داده اند و سرمایه گذاري هاي هنگفتی در عرصه تولید انجام می دهند.
هنوز فلان سریال تمام نشده، تبلیغِ پخش سریال بعدي منتشر می شود. این یعنی دنیاي دیجیتال تحولاتی سریع را رقم زده که هر

 
کسی خودش را با این تحولات تطبیق دهد، به طور حتم موفق خواهد بود. 

منطبق بودن با تحولات فرهنگی، کیفیت را زیر سوال نمی برد؛ یعنی همچنان همان قانونِ همیشگی پابرجاست که اگر کیفیتِ کار
شما خوب باشد، مخاطبان هم با آن اثر ارتباط می گیرند و فروش شما هم بیشتر خواهد بود. دنیاي فناوري و دیجیتال اما تحول
بزرگی در تعداد مخاطبان ایجاد کرده است. مخاطبانی که دیگر به یک سالن کنسرت یا یک سالنِ سینما محدود نمی شوند و در آنِ

 
واحد می توانند فضایی به گستره ي جغرافیايِ یک کشور باشند. 

براي آشناییِ بیشتر با تحولات عرصه فناوري و دیجیتال در عرصه فرهنگ و هنر و بررسیِ راه هاي پیش رو براي همراه شدن با این
تحولات، سراغِ دکتر محمدرضا قادري از نخبگانِ عرصه فناوري و دیجیتال و عضو هیات مدیره شرکت ملی پست رفتیم. قادري 40

 
ساله و دانش آموخته رشته مهندسی برق است. او دوران کارشناسی تا دکتراي خود را در دانشگاه تهران گذرانده است. 



 
در ادامه حاصل گفت وگو با محمدرضا قادري را می خوانید: 

 
 

 
فضاي فناوري و دیجیتال در حال حاضر و در حوزه فرهنگ و هنر چگونه است و اوضاع کشور ما از این نظر چگونه است؟ 

اگر بخواهیم رابطه ي اقتصاد دیجیتال یا اقتصادي که در دنیاي دیجیتال شکل می گیرد را با حوزه فرهنگ بررسی کنیم؛ می توانیم
این حوزه را به چند دسته تقسیم کنیم؛ هنر و زیرمجموعه هایش، فرهنگ و ارائه محصولات فرهنگی و اقتصاد اماکن فرهنگی بخش

 
هاي مختلفی این حوزه هستند. این حوزه ها تحت تاثیر استفاده از فناوري ها و مولفه ها و قواعد دنیاي فناوري و دیجیتال هستند. 

در حوزه فرهنگ و هنر اگر این فرایند را تقسیم کنیم به سه بخشِ؛ خلق ایده و سوژه، تولید و پخش؛ تقسیم می شود که هر کدام از
این سه بخش در دنیاي دیجیتال تحت تاثیر قرار گرفته اند. امروزه شاهدیم که دنیاي فناوري و دیجیتال عرصه پخش آثار هنري را

 
دچار تحول کرده اند. 

مثلا در حوزه پخش شاهد ایجاد تحولات بسیاري هستیم. خیلی از روش هاي پخش قدیمی کنار رفته اند. ما تا همین چند سال پیش
شاهد ارائه فیلم ها و سریال ها به صورتِ سی دي یا دي وي دي بودیم؛ در حالی که امروز ارائه خانگیِ آثار سینمایی آنلاین شده است

 
و پلتفرم هاي بسیاري براي این منظور فعال شده اند. 

ما تا همین چند سال پیش شاهد ارائه فیلم ها و سریال ها به صورتِ سی دي یا دي وي دي بودیم؛ در حالی که امروز ارائه خانگیِ

 
آثار سینمایی آنلاین شده است و پلتفرم هاي بسیاري براي این منظور فعال شده اند. 

بخشِ تولید آثار هنري از دو نظر تحت تاثیر فناوري هاي دیجیتال قرار گرفته است؛ بخش نخست استفاده از ابزار دیجیتال در مراحل
تولید آثار هنري مانند دوربین هاي دیجیتالی است. از سوي دیگر رسیدن به مفهوم هنر دیجیتال است که امروز شاهد پدید آمدن آن

 
هستیم. 

تاثیرگذاري فناوري هاي دیجیتال در بخش ایده و خلق اثر، تاثیري غیرمستقیم است. در این بخش، فناوري هاي دیجیتال تاثیر ابزاري

 
ندارند. به همین دلیل تاثیرشان غیرملموس است. 

دنیاي دیجیتال یک بعُدش استفاده از فناوري است، بعُد دیگرش فرهنگ دیجیتال است. در این دنیا ذائقه مخاطب عوض می شود.



امروز مردم به ویدیوهاي 30 ثانیه اي و یک دقیقه اي عادت کرده اند. گاهی پیش می آید که تیتراژ یک فیلم براي مخاطب جذاب تر

 
از خودِ فیلم باشد. 

مفاهیم جدیدي که در دنیاي دیجیتال است و آن مقابله سنتی ماشین و انسان همچنان در جریان است. همه این ها روي اصل

 
موضوع و ایده ي اثر تاثیر زیادي دارد که البته غیر ملموس است. 

 
دنیاي دیجیتال یک بعُدش استفاده از فناوري است، بعُد دیگرش فرهنگ دیجیتال است. در این دنیا ذائقه مخاطب عوض می شود. 

دنیاي دیجیتال معادلات بسیاري را عوض کرده است. کتاب خانه هاي دیجیتال تاسیس شده اند و به سمتِ خلاصه کردنِ کتاب ها

 
رفته ایم. 

در حوزه اقتصاد اماکن فرهنگ اما ما بیشترین آسیب و کمترین بهره را داریم. موزه ها و فرهنگسراهاي ما جاي کار کردهاي دیجیتالی
دارند. این امکان فرهنگی در حال متروکه شدن هستند. در حالی که می توان با استفاده از ابزار فناوري دیجیتال، این اماکن را رونق

 
داد. 

 
 

موسیقی , هنرهاي تجسمی , سینما , تئاتر , نمایش , فرهنگ و
هنر ,

 
ویدیوي کامل گفت وگو با دکتر محمدرضا قادري نخبه علمی و عضو هیات مدیره شرکت ملی پست 

براي ما قابل تصور نبود که با پرداخت یک حق عضویتِ ماهانه، به گنجینه اي از فیلم ها و سریال ها دسترسی پیدا کنیم. در دنیاي
واقعی هزینه ي 100 یا 200 هزار تومانی؛ هزینه ي دیدنِ دو یا سه فیلم در سینماست. اما با چنین هزینه اي می توانیم در پلتفرم
هاي دیجیتال به مجموعه اي از سریال ها و فیلم ها دسترسی داشته باشیم. درباره این اتفاق برایمان بیشتر بگویید. چگونه فناوري

 
هاي دیجیتال توانسته اند این هزینه ها را تا این حد کاهش دهند. 

سینما رفتن براي تجربه ي فضاست و دیجیتال نمی تواند آن را جایگزین کند. اما یکی از ویژگی هاي مهم فناوري دیجیتال این است
که هزینه هاي پخش را کاهش می دهد. این اقتصاد، اشتراکی است. در فضاهاي دیجیتال، هر اثر یک بار آرشیو می شود و پس از آن

 
در اختیار تمام اقشار جامعه قرار می گیرد. 

اقتصاد دیجیتال به واسطه اینکه ارتباطات و پردازش دیجیتال روز به روز ارزان تر می شود، براي ارزان کردنِ بهايِ خود تحت فشار

 
است. 

زمانی براي ساخت یک مستند، باید هزینه هاي زیادي را متقبل می شدیم؛ هزینه هاي اجاره ي ابزار فیلمبرداري و تجهیزات مورد

 
نظر و... امروز اما در جیب همه ما یک استودیو سیار(اشاره به گوشی موبایل است) هست. 

ارزان کردن اصلی ترین عاملی است که ساختار اقتصاد فرهنگی را تغییر داده است. امروز شاهدیم که افرادي در دورافتاده ترین نقاط
هم به راحتی تولید می کند و مخاطب می گیرد. یعنی نه تنها ارزانی در پخش، که ارزان شدن در تولید و در دسترس بودن را به

 
ارمغان آورده است 



بالا بودن هزینه ها محدودیتی بود براي افراد مختلف که بتوانند هنر خودشان را نشان دهند. الان با این امکانات هر کسی می تواند

 
برداشت خودش از یک سوژه را به راحتی با دیگران به اشتراك بگذارد؛ به ارزانی تولید، ویراش و پخش کند. 

این ارزان کردن اصلی ترین عاملی است که ساختار اقتصاد فرهنگی را تغییر داده است. امروز شاهدیم که افرادي در دورافتاده ترین
نقاط هم به راحتی تولید می کند و مخاطب می گیرد. یعنی نه تنها ارزانی در پخش، که ارزان شدن در تولید و در دسترس بودن را به

 
ارمغان آورده است. 

از سوي دیگر ارتباط میانِ تولید کننده و مخاطب دوسویه است؛ امروز حتی شاهدیم که مخاطبان در روند تولید هم حضور دارند.

 
کتاب هایی هستند که در روالِ نوشته شدن شان، مخاطبان حضور دارند و نظر می دهند. 

ارتباط میانِ تولید کننده و مخاطب دوسویه است؛ امروز حتی شاهدیم که مخاطبان در روند تولید هم حضور دارند. کتاب هایی

 
هستند که در روالِ نوشته شدن شان، مخاطبان حضور دارند و نظر می دهند. 

در بخش تولید شاهدیم که پلتفرم هايِ بستر پخش آثار هنري، سرمایه گذاري هاي بزرگی در عرصه تولید می کنند. در کشور
خودمان هم شاهدیم که پلتفرم هاي پخش سینماي خانگی، سرمایه گذاري هاي هنگفتی در تولید سریال ها و فیلم ها دارند. این

 
سرمایه گذاري ها چگونه شکل می گیرد؟ پلتفرم ها با چه دانش و شناختی چنین سرمایه گذاري هاي هنگفتی می کنند؟ 

یکی دیگر از مولفه هاي اقتصاد دیجیتال این است که این اقتصاد به شکل اکوسیستمی شکل می گیرد. یکی از تاثیرات مستقیمی که
در این اکوسیستم می گذارد همین تامین سرمایه است. در حالت سنتی ارتباط تنگاتنگی میانِ بخش هاي مختلفِ زنجیره تولید یک

 
اثر هنري وجود ندارد. 

در حالت سنتی سرمایه گذار ریسک می کند و اثر را تولید می کند و در این حالت سرمایه گذاري با ریسک بالایی مواجه است. اما در
پلتفرم هاي دیجیتال قابلیت این وجود دارد که تولید اثر با ذائقه مشتري و مخاطب انجام شود. این اتفاق باعث کاهش ریسک سرمایه
گذاري می شود. چیزي که قبلا توسط افراد خبره و به صورت حسی انجام می شد، امروز با اعداد و ارقام و براساس داده ها انجام می

 
شود. 

در پلتفرم هاي دیجیتال قابلیت این وجود دارد که تولید اثر با ذائقه مشتري و مخاطب انجام شود. این اتفاق باعث کاهش ریسک
سرمایه گذاري می شود. چیزي که قبلا توسط افراد خبره و به صورت حسی انجام می شد، امروز با اعداد و ارقام و براساس داده ها

 
انجام می شود. 

از طرفی، رسانه ها و پلتفرم هاي دیجیتال به خاطر اینکه خدمات شان را ارزان نگه دارند، باید میزان مخاطب بیشتري داشته باشند.
هر چه مخاطب این رسانه ها بیشتر شود، درآمدشان بیشتر می شود. پس این پلتفرم ها راغب می شوند تا سرمایه گذاري هاي بزرگی

 
هم انجام دهند. 

به همین دلیل است که روي شراکاي اقتصادي خودشان یعنی همان تولید کنندگان سرمایه گذاري می کنند تا محتوایی تولید شود

 
که در نهایت براساس آمار و ارقام و داده هایشان باشد و ریسک سرمایه گذاریش هم بسیار کم است. 

در کل باید گفت که رسانه ها و پلتفرم هاي دیجیتال به دلیل ارتباط دوسویه اي که با مخاطبان دارند، به خوبی می دانند که چه



 
محتوایی باید تولید کنند تا با استقبال مخاطبان مواجه شود. 

 
درباره این شناخت مخاطب بیشتر برایمان توضیح بدهید. 

در دنیاي دیجیتال شما این شانس را دارید که با قیمت بسیار پایین با مخاطب تان ارتباط داشته باشید. مخاطب می تواند لایک کند
و نظر بدهد و انتقاد کند. در حالت سنتی و مثلا در یک فروشگاه، هیچ داده اي از مشتري هایتان ثبت نمی شود که این مشتري چند

 
ساله است، چه سطح درآمدي دارد و شغلش چیست؟ 

اما در پلتفرم هاي دیجیتالی با ایجاد اشتراك ها، اطلاعات بسیاري از مشتري هایتان دارید. یعنی می دانید که چه رده سنی چه
محصولی را خریداري کرده است. با بررسی این داده ها می توانید متوجه شوید که چه محصول فرهنگی، چه میزان از این مخاطب را

 
می تواند جذب کند. حتی قیمت گذاري تان هم مشخص است و این اطلاعات ریسک سرمایه گذاري را به حداقل می رساند. 

 
کرونا با تمام بدي هایش یک خاصیت ویژه هم داشت؛ کرونا به ما نشان می دهد که دنیاي پیش رو چه شکلی است. 

این ارتباط دوسویه می تواند تحلیل آماريِ دقیقی از جامعه مخاطب داشته باشد. حتی می توان پا را فراتر گذاشت و مخاطب را جزئی
از تولید اثر کرد. امروز بازي هاي کامپیوتري داستان هم دارند و مخاطب بازیگر این بازي ها می شود. ارتباط آنقدر دوسویه شده که

 
کاربر می تواند به صورت آنلاین با دوستانش بازي کند و داستان را آنگونه که می خواهد رقم بزند. 

 
 

در صحبت هایتان به بحثِ اماکن فرهنگی اشاره کردید. در دوران شیوع ویروس کرونا شاهد بودیم که اماکن فرهنگی مانند موزه ها،

 
متروکه شدند. چه می توان کرد که این اماکن فرهنگی رونق داشته باشند؟ 

کرونا با تمام بدي هایش یک خاصیت ویژه هم داشت؛ کرونا به ما نشان می دهد که دنیاي پیش رو چه شکلی است. کرونا تقریبا
همان بلایی را سرِ روابط اجتماعی آورد که فناوري هم همین کار را می کند. کرونا جامعه را به کم کردن روابط رودررو تشویق می
کند و ما را مجبور به رعایت فاصله هاي اجتماعی کرد. فناوري هم همین کار را می کند؛ کرونا و فناوري مردم را به انزوا می کشانند.

 
کرونا مردم را به قرنطینه خانگی می برد و فناوري هم همه چیزش خوب نیست؛ فناوري هم انسان ها را تنها تر می کند. 

 
کرونا و فناوري مردم را به انزوا می کشانند. کرونا مردم را به قرنطینه خانگی می برد و فناوري هم انسان ها را تنها تر می کند. 



ساختارهایی که در دوران کرونا در صنعت فرهنگ و هنر آسیب دیدند شاید تا چند سال دیگر کاملا حذف شوند. در عین حال جاهایی
بود که رونق هم داشتند؛ کلاس هاي آنلاینِ آموزش هاي هنري، کنسرت هاي آنلاین و... نشان دادند که خودشان را خوب با اوضاع

 
جدید تطبیق می دهند. 

نقاطی مانند موزه ها در دوران کرونا دچار رکود شدند و چنین جاهایی همان نقاط ضعف ما هستند. ما باید بپذیریم که در عصر
دیجیتال هستیم. اگر حوزه فرهنگ و هنر نتواند خودش را با این عصر انطباق دهد، خلاء فرهنگی ایجاد می شود که این خلاء با
فرهنگ جدیدي پر می شود؛ فرهنگی که ماشین و دنیاي دیجیتال به ما می دهد. در چنین شرایطی با بیگانگی فرهنگی و شکاف

 
فرهنگی مواجه می شویم. 

یکی از دلایلی که در دنیاي دیجیتال سرمایه گذاري بیشتري می کنند براي رفع آن خلاء محتواست. در دنیاي دیجیتال دسترسی
ارزان شده و تعداد مخاطب بیشتر شده است؛ پس باید میزان تولید را هم بیشتر کرد. در گذشته همه نمی توانستند به سینما بروند،

 
اما اکنون تقریبا همه به پلتفرم هاي سینماي خانگی دسترسی دارند. 

ما اکنون تولید محتواهاي فرهنگی و هنري را در قالب همان سیستم سنتی نداریم؛ اگر این تولیدات وارد چرخه فناوري دیجیتال
شوند، می توانیم آن خلاء محتوایی را جبران کنیم. اما اگر این خلاء محتوا را پر نکنیم، این خلاء باقی نمی ماند و در دنیاي دیجیتال
با محتوایی پر می شود که یا متعلق به فرهنگ ما نیست و فرهنگ بیگانه است یا اینکه ماشین فرهنگ خودش را به ما تحمیل می

 
کند. 

اگر خلاء محتوا را پر نکنیم، این خلاء باقی نمی ماند و در دنیاي دیجیتال با محتوایی پر می شود که یا متعلق به فرهنگ ما نیست و

 
فرهنگ بیگانه است یا اینکه ماشین فرهنگ خودش را به ما تحمیل می کند. 

 
در این صورت ما به لایک کنندگان و فوروارد کنندگانی تبدیل می شویم و نقشی در این تولیدات فرهنگی و هنري نخواهیم داشت. 

بنابراین توجه به داشته هاي فرهنگی مان و حرکت دادن شان به سمت دنیاي دیجیتال بسیار مهم است. یکی از مهمترین گزینه ها
همین اماکن فرهنگی است. فرهنگسراها و موزه ها در ساختار سنتی تولیدات فرهنگ و هنري قرار می گیرند. این اماکن نتوانسته اند

 
مهاجرت از دنیاي سنتی به دنیاي فناوري را به درستی انجام دهند و مطمئن باشید در آینده هم حذف می شوند. 

امروز فناوري دیجیتال به همین اماکن امکانِ عرضه دیجیتالیِ فعالیت هایشان را به آنها می دهد. بازدیدهاي آنلاین از موزه ها و

 
تورهاي دیجتالی و تولید محتواهاي دیجیتال امکاناتی هستند که در دسترس این اماکن هستند. 

ما در موزه ارتباطات پخش آنلاین و تور مجازيِ موزه را به مخاطبان ارائه کردیم که استقبال خیلی خوبی از این اتفاق شد. این اماکن
باید ماهیت خود را حفظ کنند و به عنوان نسخه هاي اصلی باقی بمانند اما باید شیوه و چگونگی فعالیت خود را به روز کنند تا در

 
دنیاي فناوري دیجیتال عقب نمانند. 



 
 

نکاتی که شما گفتید به نوعی زنگ خطري براي فرهنگ و هنر ما محسوب می شود. در حال حاضر اوضاع فرهنگ و هنر را در ایران
چطور می بینید؛ آیا دنیاي فرهنگ و هنر در کشورمان توانسته به سمت هم قدم شدن با دنیاي فناوري پیش بروند یا خیر؟ باید توجه
کنیم که نوعی هراس از فناوري و دنیاي دیجیتال هم در میان اهالی فرهنگ و هنر وجود دارد. در پلتفرمی مانند اینستاگرام شاهدیم
که کسانی ورود کرده اند که هنرمند و متخصصِ آن حوزه هم نیستند اما با ایجاد جذابیت هايِ ظاهري، مخاطبان بسیاري را هم
جذب کرده اند. این افراد به مرور براي مخاطبان الگو و معیار می شوند؛ براي مثال نوازندگانی هستند که شاید کیفیت کارشان درجه
سه یا حتی چهار باشد، اما همین نوازندگان دنبال کنندگان بسیاري دارند. در چنین اوضاعی متخصصات حوزه فرهنگ و هنر چه باید

 
بکنند؟ آیا آنها باید در همین هراسی که دارند باقی بمانند و یا آنها هم باید وارد این عرصه شوند؟ 

این به حوزه ي خلق اثر برمی گردد که ماهیت فیزیکی ندارد و بیشتر بعُد معنوي ندارد. به همین دلیل اثرات دنیاي دیجیتال روي آن

 
خیلی مشهود نیست. 

وقتی ما صحبت از دنیاي اقتصاد دیجیتال می کنیم، این دنیا معادلاتش خیلی متفاوت است. مولفه هاي دنیاي دیجیتال ارتباطات را
متحول کرده و شکلش را عوض کرده است. دنیاي دیجیتال حتی مفهوم زیبایی را هم تغییر داده است. مفهوم هنر و هنرمند را هم
مقداري تغییر داده است. برداشت ما از هنر و هنرمند به ذائقه هنري و استعداد و آموزشی که دیده و بخشی هم به مخاطبی برمی

 
گردد که چقدر آن هنر و هنرمند را می پذیرد. 

 
دنیاي دیجیتال حتی مفهوم زیبایی را هم تغییر داده است. مفهوم هنر و هنرمند را هم مقداري تغییر داده است. 

حالا باید ببینیم که چرا اهالی هنر فناوري هراسی دارند. به طور کلی باید بگویم که در همه جاي جهان و در همه صنف ها تکنولوژي
هراسی وجود دارد. این هراس هم به این دلیل است که به این تکنولوژي ها، فناوري هاي برانداز می گویند. این فناوري ها تمام
معادلات عرصه هاي سنتی را تغییر می دهند. حضور هنرمندان در فضاي مجازي و تعامل مستقیم شان با مخاطب، دانش و سواد

 
رسانه ايِ خاصی می خواهند تا این تعامل به خوبی شکل بگیرد. پس هنرمندان باید خودشان را به این دانش مسلح کنند. 

حضور هنرمندان در فضاي مجازي و تعامل مستقیم شان با مخاطب، دانش و سواد رسانه ايِ خاصی می خواهند تا این تعامل به خوبی

 
شکل بگیرد. پس هنرمندان باید خودشان را به این دانش مسلح کنند. 

یکی از خصوصیات مهمِ فضاي مجازي شفافیت و در معرض قرار گرفتن است. وقتی شما وارد فضاي مجازي می شوید، مشخص می



 
شود که شما و هنرتان چقدر محبوب و دوست داشتنی است. 

ممکن است هنرمندان ما بیایند و تعریف خاصی از هنر داشته باشند و مثلا بگویند که موسیقی درست این است و این تعریف را دارد.

 
اما دنیاي دیجیتال می گوید موسیقی درست آن چیزي است که مخاطب آن را می پسندد. 

اگر ما نتوانستیم آن زیبایی را به مخاطب منتقل کنیم، این خلاء ماست. یعنی وقتی هنرمندان واقعی به دلیل تکنولوژي هراسی وارد

 
فضاي مجازي و دنیاي دیجیتال نشوند، کسان دیگري به این عرصه ورود می کنند و تعاریف را براي مخاطب تغییر می دهند. 

اگر هنرمندي که متخصص و صاحب سبک و اندیشه است، وارد این عرصه دیجیتال شود، مخاطب خودش را پیدا می کند. اما اگر این
هنرمندان واقعی ورود نکنند، جوان دیگري وارد این عرصه می شود و مثلا گیتاري به دست می گیرد و می نوازد و ممکن است

 
ایرادهاي بسیاري هم داشته باشد؛ اما به دلیل جاي خالی که وجود دارد، دنبال کنندگان بسیاري هم جمع می کند. 

اگر هنرمندي که متخصص و صاحب سبک و اندیشه است، وارد این عرصه دیجیتال شود، مخاطب خودش را پیدا می کند. اما اگر این
هنرمندان واقعی ورود نکنند، جوان دیگري وارد این عرصه می شود و مثلا گیتاري به دست می گیرد و می نوازد و ممکن است

 
ایرادهاي بسیاري هم داشته باشد؛ اما به دلیل جاي خالی که وجود دارد، دنبال کنندگان بسیاري هم جمع می کند. 

فناوري هراسی بزرگترین آسیب را به فرهنگ و هنر کشور ما وارد کرده است. عدم حضور در این فضاي تعاملی فضا را براي عرضه

 
مفاهیم و محتواهاي سطحی باز کرده است. 

هنر و شهامتِ در معرض قرار گرفتن موجب می شود که هنر واقعی به مخاطبان امروز عرصه نشود. دنیاي امروز ایجاب می کند که در

 
معرض دیده شدن باشید و اجازه بدهید که دیگران نظرشان را درباره کار شما به صورت آزادانه بیان کنند. 

فکر می کنم بخشی از این فناوري هراسی به تعریف هاي جدید از هنر و هنرمند برمی گردد. در دنیاي دیجیتال مرزي بین هنرمند و
مخاطب وجود ندارد. گاهی دیده می شود که هنرمند با مخاطبانش در برنامه هاي زنده(لایو) شرکت می کند و به راحتی درباره

 
کارهاي او نظر می دهد. 

ما اگر این شکاف ها و خلاءها را با حضور هنرمندان واقعی پر نکنیم، اتفاق هاي بدي رخ می دهد. بدترین اتفاق این است که ما
استراتژي منفعلانه اي درباره فناوري و دنیاي دیجیتال داشته باشیم. نمی توان درباره واقعیتی که حتمی است، استراتژي منفعلانه اي

 
داشته باشیم. هر کاري کنیم باز هم این تحولاتِ دیجیتال رخ می دهد. اگر منفعلانه عمل کنید یا حذف می شوید یا جا می مانید. 

بدترین اتفاق این است که ما استراتژي منفعلانه اي درباره فناوري و دنیاي دیجیتال داشته باشیم. نمی توان درباره واقعیتی که حتمی

 
است، استراتژي منفعلانه اي داشته باشیم. 

اگر هنرمندانِ اصیل ما عرصه ي دیجیتال را خالی کنند، خلاء محتوایی آنجا را چیزي پر می کند که بی شک روایتگر هنر و فرهنگ

 
اصیل ما نیست. 

رسالت جامعه هنري ما امروز بسیار سنگین تر از گذشته است. انتقال داشته هاي فرهنگی و هنري به نسل آینده، راهش از همین
طریقِ فناوريِ دیجیتال است. زبان نسل هاي امروزي در همین عرصه دیجیتال است. پس باید هزینه هاي این کار را بپذیریم؛ آماده



 
باشیم که در معرض دید قرار بگیریم و نقد شویم و سواد رسانه اي لازم را داشته باشیم. 

 
 

فعالیت در این عرصه چیزي نیست که دستوري باشد و با ورود دولت ها شکل بگیرد. بیشتر به خودِ هنرمند برمی گردد و اینکه

 
تکنولوژي هراسی را کنار بگذارد و وارد این فضا شود. 

دو طرفه است؛ بخشی از این ماجرا به جامعه هنري بر می گردد که باید به عنوان وامدارانِ هنري کشور، رسالت انتقال این فرهنگ و
هنر را به نسل جدید دارند. بخش سیاستگذاري هم به حاکمیت برمی گردد. حاکمیت می تواند حکمرانیِ خوبی در این فضا انجام

 
دهند. دنیاي دیجیتال، اقتصاد جدیدي دارد. 

بخشی از این ماجرا به جامعه هنري بر می گردد که باید به عنوان وامدارانِ هنري کشور، رسالت انتقال این فرهنگ و هنر را به نسل

 
جدید دارند. بخش سیاستگذاري هم به حاکمیت برمی گردد. 

بازیگر در حالت سنتی و در حوزه سینما، بابت بازي در یک فیلم دستمزد مشخصی می گیرد. ولی وقتی این بازیگر در فضاي مجازي

 
فعال می شود، مُدل دیگري از درآمد برایش ایجاد می شود که به نظرم باید به رسمیت شناخته شود. 

حاکمیت می تواند در همین فضا هم ورود کند و نظارت لازم را داشته باشد. بخش دیگري که از وظایف حاکمیت است، توسعه
زیرساخت ها است. رفتن در دنیاي دیجیتال هم فرهنگی می خواهد که بخشی از این فرهنگ سازي هم برعهده حاکمیت است. ما از

 
کشورهاي ریشه دار در عرصه فرهنگ و هنر هستیم و غیبت ما در این عرصه می تواند خلاء بزرگی براي دنیا ایجاد کند. 

اکنون روند دنیاي فناوري و دیجیتال در عرصه فرهنگ و هنر در کشورهاي پیشرفته به چه صورتی است و آنها در عرصه فرهنگ و

 
هنر در بستر دیجیتال چه کرده اند؟ 

در دنیاي امروز رقابت و نقش اقتصادي همه گیري بین همه کشورها وجود دارد. خیلی از کشورها از همین ابزار دیجتال و فناوري به
عنوان یک مزیت در این رقابت استفاده می کنند. چون محصولات فرهنگی و هنري انطباق خوبی با فضاي دیجیتال دارند، از این

 
قضیه براي بزرگ تر کردن بازار خودشان بهره هاي بسیاري برده اند. 

با یک برنامه ریزي و سرمایه گذاري حساب شده و متوازن در تمام بخش هاي فرهنگ، هم هژمونی فرهنگی خودشان را تثبیت می



 
کنند و هم سهم بزرگی از این اقتصاد را به خود اختصاص می دهند. 

این اقتصاد یکی از ماهیت هایش این است که ذاتی اشتراکی دارد و هر چه مخاطب بیشتري می گیرد هزینه هایش کاهش می یابد و
در عین حال به صورت تصاعدي بزرگ تر می شود. پس کشورهاي پیشرفته به بازارهاي موجود در عرصه دیجیتال و فناوري حمله می

 
کنند تا بتوانند سهم گیري کنند. 

این اتفاقی است که در دنیاي پیشرو در فناوري و دیجیتال رخ می دهد. گاهی براي رسیدن به هدف شان ذائقه را هم تغییر می دهند.

بعضی کشورها اما در این زمینه پیشرو و حتی دنبال کننده هم نیستند؛ طبیعی است که این کشورها اقتصادِ عرصه فناوري و دیجیتال
را واگذار می کنند. امروز رشد اقتصاد دیجیتال سرعتش دو نیم برابرِ اقتصاد غیردیجیتال و سنتی است. سهم این اقتصاد در کل اقتصاد

 
دنیا حدود 20 درصد است ولی چون رشد آن سریع تر است، به سرعت سهم آن هم بیشتر و بزرگتر می شود. 

اتفاقا بخش قابل توجهی از اقتصاد دیجیتال به همین محصولات فرهنگی و هنري اختصاص دارد. جا دارد که در کشور ما هم برنامه

 
ریزي و حمایت همه جانبه اي به صورت متوازن در این عرصه صورت گیرد. 

شاید زمان این فرارسیده که به سمت تولید پلتفرم هاي جهانی تر برویم. چرا نباید موزه هاي ما براي مردمان جهان بازدید آنلاین

 
داشته باشند؟ 

شاید زمان این فرارسیده که به سمت تولید پلتفرم هاي جهانی تر برویم. چرا نباید موزه هاي ما براي مردمان جهان بازدید آنلاین

 
داشته باشند؟ 

نگاه اقتصادي را باید در عرصه فرهنگ و هنر در بستر فناوري و دیجیتال داشته باشیم. این نگاه می تواند اشتغال هاي بسیار ایجاد

 
کند. ما محتواهاي فرهنگی و هنري خوبی داریم که می توانیم به مخاطبانِ سراسر جهان ارائه کنیم. 

 
 

اگر هنرمندان ما در عرصه فناوري و دیجیتال به موقع ورود نکنند، جا براي کارها و آدم هاي سطحی باز می شود. حرف هاي شما
نشان می دهد که هنرمندان اصیل و واقعی و درجه یکِ کشورمان باید در حوزه فناوري و دیجیتال بیشتر فعال باشند و بیشتر کار

 
کنند. 



ما در حال مهاجرت هستیم به دنیا و عصري که در آن قدرت انتخاب نداریم. آداب و رسوم و قواعدي که امروز وجود دارند دیر یا زود
کنار گذاشته می شوند. این آداب و رسوم هم از مباحث بنیادي ما نیستند. اصرار کردن به این رسومِ گذشته و تابوهاي ذهنی که براي

 
خودمان درست کرده ایم موجب شکست ما می شود. 

این رسوم قدیمی دیر یا زود کنار می روند، ما آن آدم هایی نباشیم که به عنوان آخرین نفرات این رسم و رسوم را کنار می گذاریم. به
پیشواز این تغییر و تحول برویم و بپذیریم که در این دنیاي جدید زندگی می کنیم و ابزارش را فراهم کنیم و برایش برنامه ریزي

 
داشته باشیم. 

اگر این نگاه را داشته باشیم، فناوري دیجیتال به فرصت بزرگی براي ما تبدیل می شود تا محصولات فرهنگی و هنري خودمان را
بیشتر عرضه کنیم و جامعه هنري بزرگتري داشته باشیم و اقتصاد بزرگتر و پویاتري در عرصه فرهنگ و هنر داشته باشیم.



حمایت 350میلیارد ریالی بانک کشاورزي از صنایع غذایی دلپذیر

منبع: صداي پولشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1400/07/12

بانک کشاورزي در راستاي سیاست هاي حمایتی خود از تولید، کارآفرینان و امنیت غذایی، با اعطاي تسهیلات 350میلیارد
ریالی به مجتمع تولیدي دلپذیر، گامی دیگر در حمایت از صنعت غذایی کشور برداشته است. به گزارش  صداي پول ،این

مجتمع تولیدي با ایجاد اشتغال براي 2500نفر نیروي انسانی در بخش هاي مختلف و فراهم ...

 
حمایت 350میلیارد ریالی بانک کشاورزي از صنایع غذایی دلپذیر 

بانک کشاورزي در راستاي سیاست هاي حمایتی خود از تولید، کارآفرینان و
امنیت غذایی، با اعطاي تسهیلات 350میلیارد ریالی به مجتمع تولیدي

 
دلپذیر، گامی دیگر در حمایت از صنعت غذایی کشور برداشته است. 

به گزارش  صداي پول ،این مجتمع تولیدي با ایجاد اشتغال براي 2500نفر
نیروي انسانی در بخش هاي مختلف و فراهم سازي شبکه گسترده توزیع در
سراسر کشور،سهم عمده اي از سبد غذایی خانوارهاي ایرانی را به خود

 
اختصاص داده است. 

این گزارش می افزاید: شرکت کدبانو، تولید کننده محصولات دلپذیر ، در زمینی به مساحت175 هزار متر مربع دراستان البرز، شهرك
صنعتی رضوانیه کلانشهر کرج واقع شده و از لحاظ افزایش حجم تولید سالیانه و تنوع محصولات، از پیشگامان صنایع غذایی بوده و

 
باتوسعه ساختمان  و تاسیسات و مکانیزه کردن ماشین آلات، حجم تولیدات خود را به میزان 150هزار تن در سال افزایش داده است. 

شایان ذکر است ، “دلپذیر”یکی از برندهاي معتبر و پیشرو در صنعت غذایی کشور، در گروه تولید کنسرو و انواع سس به شمار می
رود و شرکت کدبانو، تولید کننده محصولات دلپذیر از سال 1328، محصولات متنوعی از جمله انواع سس( سس سالاد، سس کچاب،

 
سس مایونز)، کنسروجات، تن ماهی، شورجات، سوپ، چاشنی، کترینگ و انواع رب و پاساکا را در سبد تولیدات خود عرضه می کند. 

از جمله افتخارات کدبانو دریافت گواهی نامه هاي مدیریت و مهندسی صنایع غذایی، یکصد برند برتر، واحد تولیدي نمونه، قهرمانان
صنعت، بهترین نام تجاري، بیست برند برتر کشور، سیب طلایی،مدیریت فروش و جایزه کیفیت تامین کننده برتر است.



بازدید وزیر صمت از طرح هاي تأمین مالی شده از سوي بانک صنعت و معدن

در کهگیلویه و بویراحمد
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فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و تجارت و هیأت همراه در سفر به استان کهگیلویه و بویراحمد از یک واحد صنعتی که از
سوي بانک صنعت و معدن تأمین مالی شده است، بازدید نمودند. به گزارش  صداي پول ،وي در این سفر از طرح تولید

آجرماشینی شرکت نماسازان مروارید واقع دردهدشت روستاي چنگلوا که با مشارکت بانک تأمین ...

 
بازدید وزیر صمت از طرح هاي تأمین مالی شده از سوي بانک صنعت و معدن در کهگیلویه و بویراحمد 

فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و تجارت و هیأت همراه در سفر به استان
کهگیلویه و بویراحمد از یک واحد صنعتی که از سوي بانک صنعت و معدن

 
تأمین مالی شده است، بازدید نمودند. 

به گزارش  صداي پول ،وي در این سفر از طرح تولید آجرماشینی شرکت
نماسازان مروارید واقع دردهدشت روستاي چنگلوا که با مشارکت بانک

 
تأمین مالی شده، بازدید به عمل آورد. 

شرکت نماسازان مروارید در سالهاي 1389 الی 1395 جهت ایجاد و راه اندازي یک واحد تولیدي انواع آجر و سفال، یک فقره
تسهیلات سرمایه ثابت ارزي، 3 فقره تسهیلات سرمایه ثابت ریالی و سه فقره تسهیلات جعاله تعمیر و تجهیز از این بانک دریافت

 
نموده است. 

مجموع تسهیلات ریالی دریافتی شرکت یاد شده از بانک بالغ بر 179 میلیارد ریال و تسهیلات ارزي دریافتی آن 9 میلیون و 989

 
یورو می باشد. 

طرح یاد شده در حال حاضر با 400 تن ظرفیت تولید روزانه انواع آجر و سفال با اشتغال 115 نفر به صورت مستقیم و 85 نفر به

 
صورت غیر مستقیم طی سه شیفت کاري در حال تولید می باشد. 

دکتر فاطمی امین در حاشیه این بازدید اظهار داشت: در جلسات با مدیران طرح هاي صنعتی و کارآفرینان استان، ضمن بررسی

 
مشکلات واحدهاي صنعتی، در اسرع وقت براي مرتفع کردن این مشکلات اقدام می کنیم. 

وي افزود با تزریق تسهیلات در نظر گرفته شده براي این طرح 150 نفر به صورت مستقیم به نیروهاي این واحد تولیدي اضافه می

 
شود که گام مؤثري در راستاي از میان برداشتن مشکل بیکاري این منطقه به حساب می آید. 

گفتنی است، طرح یاد شده داراي دو کوره تولید آجر (یک کوره چینی و یک کوره ایتالیایی) بوده که شرکت، درخواست تسهیلات از
صندوق بیمه فعالیتهاي معدنی براي تعمیر و بازسازي کوره مذکور و افزایش ظرفیت تولید دارد و وزیر صمت در بازدید از این طرح

براي تأمین منابع مالی و رفع مشکلات این واحد تولیدي قول مساعد داد.



از بلاتکلیفی معاونت علمی ریاست جمهوري تا ایجاد معاونت جدید فناوري و

نوآوري در وزارت علوم

منبع: ایران خبرشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1400/07/12

معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري به عنوان بالاترین مرجع حمایت کننده اکوسیستم نوآوري و فناوري کشور که البته
با وجود گذشت چند ماه از عمر دولت سیزدهم، هنوز سکاندار جدید آن مشخص نشده است، در مقابل تصمیم وزیر علوم براي

پیگیري و ایجاد معاونت فناوري و نوآوري در این وزارتخانه قرار دارد و باید منتظر ...

معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري به عنوان بالاترین مرجع حمایت کننده اکوسیستم نوآوري و فناوري کشور که البته با
وجود گذشت چند ماه از عمر دولت سیزدهم، هنوز سکاندار جدید آن مشخص نشده است، در مقابل تصمیم وزیر علوم براي پیگیري و
ایجاد معاونت فناوري و نوآوري در این وزارتخانه قرار دارد و باید منتظر روزهاي آینده بود تا مشخص شود برنامه رییس جمهور براي

 
این معاونت و به طور کلی، بخش فناوري کشور که امروزه اهمیت بسیار زیادي نیز پیدا کرده است چیست. 

به گزارش ایران خبر، "ارتقاي اقتدار ملی"، "تولید ثروت و افزایش
کیفیت زندگی مردم از طریق افزایش توانمندي هاي فناوري و نوآوري
در کشور"، "ارتقاي نظام ملی نوآوري"، "اقتصاد دانش بنیان از طریق
هماهنگی و هم افزایی بین بخشی و بین دستگاهی"، "ارتقاي ارتباط
دانش با صنعت و جامعه"، "تسهیل تبادلات بین بخش هاي عرضه و
تقاضاي فناوري و نوآوري و تجاري سازي دستاوردهاي فناوري و
نوآوري" و "توسعه شرکت هاي دانش بنیان" از جمله اهدافی بوده

است که بر اساس آن در سال 1385 (دولت نهم و دولت دهم) اقدام به تاسیس نهاد جدیدي با عنوان معاونت علمی و فناوري ریاست

 
جمهوري شد. 

دکتر صادق واعط زاده اولین معاون علمی کشور بود که در مرداد ماه سال 1385 بر مسند مهمترین نهاد علمی و فناوري کشور
نشست و در شهریور 1388 از سمت خود استعفا داد. پس از آن دکتر نسرین سلطانخواه دومین معاون رییس جمهور سکاندار

 
اکوسیستم نوآوري و فناوري کشور شد. 

پس از انتخابات ریاست جمهوري ایران در سال 1392 حسن روحانی پس از کسب مسند ریاست جمهوري، دکتر سورنا ستاري را به
عنوان معاون علمی و فناوري خود منصوب کرد. ستاري با این انتصاب، لقب جوان ترین عضو کابینه دولت یازدهم را به خود اختصاص

 
داد. 

اکنون دولت رییسی از 13 مرداد ماه 1400 آغاز شده است و با گذشت بیش از چند ماه از آغاز به کار دولت، همچنان وضعیت معاونت
علمی و فناوري ریاست جمهوري بلاتکلیف مانده و در هاله اي از ابهام قرار دارد؛ این در حالی است که بسیاري از کارشناسان بر
ضرورت وجود نهادي فرا وزارتخانه اي براي مدیریت کلان فعالیت هاي علمی، نوآوري و فناوري کشور تاکید دارند؛ چرا که به باور آنها



وجود این نهاد فرا دستگاهی تاثیرات مثبتی در حمایت از چرخه ملی نوآوري و توسعه فناوري داشته است. از این رو ادامه سکوت
دولت و بلاتکلیفی عالی ترین مرجع رسمی مدیریت علم و فناوري کشور قطعاً پیامدهاي خوبی براي جامعه علمی کشور نخواهد

 
داشت. 

در کنار این بلاتکلیفی، دکتر محمدعلی زلفی گل وزیر علوم، تحقیقات و فناوري اخیراً طی حکمی دکتر علی خیرالدین را به عنوان
"مشاور وزیر در امور علمی، تحقیقاتی و فناوري" منصوب کرد و در این حکم تاکید دارد که دکتر خیرالدین در کنار تحقق اهدافی
چون "آموزش و پژوهش هدفمند"، "مهارت افزایی در آموزش و پژوهش"، "مرجعیت و دیپلماسی علمی"، " اشتغال و کارآفرینی"، "
کاربردي سازي تحقیقات" و "تولید ثروت از دانش"، نسبت به " پیگیري تأسیس "معاونت فناوري و نوآوري" در این وزارتخانه اقدام
کند. اقدامی که البته با توجه به نام و برند وزارتخانه؛ عجیب و دور از انتظار نیست چرا که یکی از وظایف وزارت علوم، تحقیقات و

 
فناوري؛ پرداختن به همین بخش فناوري است. 

البته ایجاد این معاونت فناوري و نوآوري در وزارت علوم در حالی است که در نهاد ریاست جمهوري، دستگاه بزرگی به نام "معاونت
علمی و فناوري ریاست جمهوري" قرار دارد و به نظر می رسد که این اقدام وزارت علوم به نوعی موازي کاري با فعالیت معاونت علمی
و فناوري ریاست جمهوري باشد و این سوال را مطرح می کند که آیا معاونت علمی ریاست جمهوري در دولت رییسی کوچک خواهد

 
شد؟! آیا با وجود بلاتکلیفی بیش از 3 ماهه معاونت علمی باید انتظار انحلال این معاونت را داشته باشیم؟! 

در دولت هاي گذشته با ریاست جمهوري حسن روحانی، اختلافات میان معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري و وزارت علوم، در
زمینه اختصاص یک درصد بودجه دستگاه هاي اجرایی به پژوهش ها وجود داشت که این اعتبارات به وزارت علوم اختصاص یابد یا
معاونت علمی؟! ولی سورنا ستاري معاون علمی رییس جمهور تاکید داشت که نباید به این یک درصد بودجه کاري داشته باشیم، بلکه

 
می بایست 99 درصد مابقی را تحت نظارت و سلطه شرکت هاي دانش بنیان در آوریم. 

به باور ستاري، فناوري زمانی توسعه می یابد که بودجه کل کشور به این سیستم کشانده شود، در غیر این صورت یکسري پروژه در

 
کشور تعریف می شود و بعد می بینیم که از دانشگاه ها خروجی خاصی حاصل نمی شود. 

 
معاونت علمی، شرکت هاي دانش بنیان و ضعف در تجاري سازي 

بر اساس آمارهاي منتشر شده در حال حاضر 6100 شرکت دانش بنیان در کشور ایجاد شده است که بیشترین حجم از این کسب و
کارها به دانش بنیان هاي تولیدي نوع دو اختصاص یافته، به طوري که تعداد آنها برابر با 3 هزار و 289 شرکت است. 54 درصد از

 
فعالیت هاي فناورانه به شرکت هاي تولیدي نوع دو تعلق دارد. 

همچنین شرکت هاي دانش بنیان نوپاي نوع 2 با تعداد 1580 شرکت، سهم 26 درصدي از زیست بوم نوآوري و فناوري را به خود

 
اختصاص داده اند. 

شرکت هاي دانش بنیان در حوزه هاي گوناگون فناوري از جمله فناوري زیستی، کشاورزي، صنایع غذایی، دارو، فرآورده هاي پیشرفته
تشخیص و درمان، مواد پیشرفته، محصولات مبتنی بر فناوري هاي شیمیایی، ماشین آلات پیشرفته، تجهیزات پزشکی، برق،
الکترونیک، فوتونیک، مخابرات، فناوري اطلاعات و ارتباطات، نرم افزارهاي رایانه اي و خدمات تجاري سازي بیش ترین حجم از تولید

 
محصولات و خدمات دانش بنیان را ارائه می دهند. 



بر اساس آمارهاي منتشر شده از سوي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، سهم شرکت هاي دانش بنیان از اقتصاد کشور در
سال 1389 تنها 2 هزار میلیارد ریال بود، اما بر اساس آخرین آمار، در سال جاري میزان فروش شرکت هاي دانش بنیان از 900 هزار

 
میلیارد ریال فراتر رفته که رشدي بیش از 450 درصدي را نشان می دهد. 

علی رغم تلاش هاي صورت گرفته براي محصولات فناورانه، این شرکت ها همچنان با چالش تجاري سازي محصولات خود مواجه
هستند. عدم توسعه تعاملات بین المللی، عدم اعتماد به محصولات ساخت داخل، تمایل مدیران به واردات و بی رغبتی صنایع به
استفاده از فناوري هاي "هاي تک" موجب شده تا این شرکت ها در دالان هاي پُر پیچ و خم بازاریابی براي محصولات خود قرار

 
گیرند. 

وجود زیرساخت هاي پهنه هاي نوآورانه و خدمات سهل الوصول موجب شده است تا بیشترین تمرکز فعالان زیست بوم نوآوري از

 
جمله شرکت هاي دانش بنیان در تهران صورت گیرد، به گونه اي که پایتخت میزبان بیش از 3199 شرکت دانش بنیان است. 

پس از تهران این استان اصفهان است که دارنده بیشترین شرکت هاي دانش بنیان است، به طوري که 547 شرکت دانش بنیان در
این استان مستقر هستند. استان خراسان رضوي با میزبانی 316 شرکت دانش بنیان پس از استان هاي تهران و اصفهان، بیشترین

 
سهم از استقرار فعالان زیست بوم نوآوري و فناوري را به خود اختصاص داده است. 

شاید به همین دلیل باشد که در گزارش شاخص جهانی نوآوري 2021 که توسط سازمان بین المللی مالکیت معنوي که با موضوع
"ردیابی نوآوري در میان بحران کووید-19" منتشر شده است، ارتقاي 2 پله اي تهران در میان شهرهاي نوآور جهان را نشان داده

 
است. 

بر اساس شاخص جهانی نوآوري (GII)، شهر تهران امسال توانسته خود را با 2 پله صعود به رتبه چهل ویکم در میان شهرهاي جهان

 
برساند. 

 
تهرانِ نوآور، بالاتر از "استانبول" و "وین" 

سورنا ستاري، معاون علمی و فناوري رییس جمهور که همواره بر "تهران هوشمند" تاکید دارد، توسعه مراکز نوآوري، کارخانه هاي
نوآوري و توسعه پهنه هاي آن را مستلزم داشتن یک شهر هوشمند می داند تا بر اساس آن تهران به سوي شهري نوآور و هوشمند
حرکت کند و بر اساس توسعه این زیست بوم در کلانشهر تهران اعلام کرد که تهران در رتبه بندي شهرهاي نوآور جهان، امسال دو

 
رتبه بالاتر از سال گذشته است و در پله چهل و یکم و بالاتر از شهرهایی چون استانبول و وین قرار گرفته است. 
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"ساختمان هوشمند"، "جمع آوري هوشمند زباله"، "حفظ محیط زیست"، "دیجیتالی شدن تمام امور دولتی و اداري"، "دسترسی
کامل، راحت و همگانی به اینترنت"، "استفاده همه گیر از گوشی هاي هوشمند و دستگاه هاي الکترونیکی"، "سرویس به اشتراك
گذاري خودرو و تاکسی آنلاین"، "هوشمندسازي سیستم ترافیک"، "برنامه ریزي شهري"، "اکوسیستم اقتصادي"، "پارکینگ
هوشمند"، "انرژي پاك"، "بهینه سازي در مصرف برق، آب و انرژي"، "توسعه ناوگان حمل و نقل عمومی برقی و الکتریکی"، "کنترل
و مدیریت کیفیت هوا" و "کاهش آلودگی هوا" از جمله شاخص هاي مهم هوشمندسازي شهرها به شمار می روند و نیازي نیست که

 
گفته شود کشور چه میزان فاصله با تحقق این شاخص ها دارد! 

این در حالی است که در سال 1394، شهرهاي "ارومیه"، "اصفهان"، "تهران"، "مشهد" و "تبریز" پنج کلانشهر هوشمند کشور

 
معرفی شدند، در حالی که بسیاري از شاخص هاي هوشمندي و نوآوري در آن ها کمتر به چشم می خورد! 

 
با این حال معاون علمی رییس جمهور، بخش عمده فعالیت هاي خود را در بخش تکنولوژي می داند. 



ستاري "برقی سازي" شهر را یکی دیگر از اقدامات شهرداري تهران می داند که از جمله آن می توان به اتوبوس هاي برقی، موتور
سیکلت برقی، تاکسی هاي برقی و هیبریدي اشاره کرد که در حال حاضر در معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري کار شده و

 
نمونه هاي آن براي تست آماده است. 

در دولت هاي قبل طبق یک توافق نانوشته؛ وزارت علوم، تحقیقات و فناوري با تمرکز بر روي بخش تحقیق و پژوهش تقریباً حوزه
فناوري کشور را به معاونت علمی واگذار کرده بود ولی از آنجا که محمدعلی زلفی گل، وزیر جدید علوم خود از دانشمندان مطرح است
و به خوبی ارزش اتصال حوزه تحقیق به حوزه فناوري براي تکمیل چرخه کسب ثروت از علم را می داند باید منتظر بود و دید که آیا
معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري در دولت رئیسی، دچار تغییر و تحولات مدیریتی خواهد شد؟ و آیا با شرایط جدید در وزارت

علوم می تواند به مانند گذشته فعالیت کند یا خیر؟



تراژدي بی پایان نسخه هاي نجومی براي 3 میلیون بیمار نادر در ایران!

منبع: دانشجوشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1400/07/12

به گزارش گروه اجتماعی خبرگزاري دانشجو، از دیرباز تاکنون جامعه پزشکی همواره در تلاش بوده است تا وضعیت سلامت
جهان را ارتقا دهد و امروزه پزشکان قادر به درمان بیماري هایی هستند که روزگاري عجیب و غیرقابل درمان به نظر می

رسیدند. با این وجود، در حال حاضر بیش از 300 میلیون نفر در سراسر جهان به بیماري ...

به گزارش گروه اجتماعی خبرگزاري دانشجو، از دیرباز
تاکنون جامعه پزشکی همواره در تلاش بوده است تا
وضعیت سلامت جهان را ارتقا دهد و امروزه پزشکان قادر
به درمان بیماري هایی هستند که روزگاري عجیب و

 
غیرقابل درمان به نظر می رسیدند. 

با این وجود، در حال حاضر بیش از 300 میلیون نفر در
سراسر جهان به بیماري هاي نادري مبتلا هستند که حتی
اسمشان نیز به گوش خیلی از افراد ناآشناست و هیچ راه

 
درمانی براي آن وجود ندارد. 

به طور کلی بیماري هاي نادر بیماري هایی هستند که میزان ابتلا و شیوع آنها بسیار کم است. مبتلایان به بیماري هاي نادر، چه از

 
لحاظ روحی و چه از لحاظ جسمی، با مشکلات عدیده اي دست به گریبان هستند. 

تاکنون بیش از 6000 نوع بیماري نادر در جهان شناخته شده است که با تنوع گسترده اي از اختلالات و علائم همراه هستند و علائم
آنها حتی از فردي به فرد دیگر نیز متفاوت است. بیماري هاي نادر از نظر ماهیت بسیار مبهم و ناشناخته هستند، اما مطالعات نشان

 
می دهد که میزان شیوع آنها بسیار بیشتر از چیزي است که به نظر می رسد. 

از سویی ناشناخته بودن بیماري و فقدان متخصصین و روش هاي درمانی مناسب و از سوي دیگر کمیاب بودن و هزینه هاي سرسام

 
آوري داروهاي مورد نیاز، زندگی این افراد را به شدت تحت تاثیر قرار داده است. 

براي بررسی وضعیت بیماري هاي نادر و بیماران مبتلا به این بیماري ها و همچنین مشکلات این گروه بیماران در ایران با دکتر حمید
رضا ادراکی، مدیر عامل بنیاد بیماري هاي نادر به گفت وگو نشستیم. آنچه در ادامه از نظرتان می گذرد، مشروح این گپ وگفت است.

 
آقاي دکتر! بیماري هاي نادر دقیقا چه بیماري هایی هستند؟ 

گاهی با بیماري هایی مواجه می شویم که فراوانی مبتلایان آن بسیار کم و حتی انگشت شمار است. این نوع بیماري ها با عنوان
بیماري هاي نادر شناخته می شوند اما معیار این که چه بیماري هایی در این دسته قرار بگیرند علاوه بر تعداد بیماران مبتلا به آن،

 
شامل موضوعات دیگري نیز می شود. 



 
شناسایی 355 بیماري نادر در ایران 

تاکنون تعداد 355 نوع بیماري نادر را در ایران شناسایی کردیم.در هرکدام از استانها با توجه به موقعیت اپیدمیولوژیک می تواند شیوع

 
آن متغییر باشد؛ چون کشور از نظر جغرافیایی وسیع است، روي بروز آنها تاثیر می گذارد. 

 
وجود 1.5 تا دو میلیون بیمار نادر در ایران 

طبق گزارش سازمان جهانی بهداشت حدود 3 میلیون نفر بیمار نادر در ایران داریم اما مهم شناسایی آنهاست که سامانه بیماري نادر
ایران را ایجاد کردیم و طی آن بیماران مدارك خود را می فرستادند و بعد از اینکه در کمیسیون بیماري نادر تایید شد در سامانه ثبت

 
می شود. 

این ثبت اطلاعات بیماران بیانگر این است که چه تعداد بیماري نادر، بیمار نادر و در کدام استانها تعداد بیماران بیشتر است تا ما علت
یابی و برنامه ریزي کنیم تا اینکه تعداد بیماران بیشتر نشود. از همه مهمتر تشخیص زودرس است که در وهله اول ژنتیک و در وهله

 
دوم به روش آزمایشگاهی و تصویر برداري است. 

لذا خیلی از این بیماریها را می توانیم با آموزش در خصوص ازدواج فامیلی و حاملگی در سنین بالا و عوامل شیمیایی و دارویی است

 
که می تواند روي جنین تاثیر گذار باشد آموزش و آگاهی بدهیم. 

مهم این است اگر در خانواده اي بیماري نادر و ژنتیکی دیده شد دیگر آن را رها نکنیم و به همه اعضا این خانواده آموزش بدهیم که
خیلی مراقب باشند؛ به طوري که قبل از ازدواج حتما راهنمایی و مشاوره ژنتیک را داشته باشند و یکسري تست ژنتیک بدهند تا از

 
ابتلا به بیماري جلوگیري شود. 

 
انجام سه مرحله غربالگري براي تشخیص بیماري نادر 

موضوع دیگر این است که بحث غربالگري را انجام دهیم که به سه شکل است؛ اول اینکه قبل از ازدواج انجام شود؛ یعنی وقتی زوجی
می گویند قصد ازدواج دارند، بررسی کنیم که آیا این ژن هاي معیوبی که ایجاد بیماري نادر می کنند در خود، خونشان و خانواده

 
وجود دارد یا خیر؟ 

غربالگري دوم زمانی است که زوجین ازدواج کردند و فرد باردار شده است؛در حین بارداري باید توسط آزمایشی که از خون و مایع

 
آمنیوتیک کیسه حاملگی انجام می دهیم نمونه را برداشته و دنبال ژن معیوب باشیم. 

 
تشخیص بیمار نادر در سه ماهه اول بارداري 

الان سونوگرافی هاي پیشرفته بنام سونوگرافی غربالگري انجام می شود که چند مرحله پیشرفته تر از نوع معمولی است. به خوبی با

 
این سونوگرافی می توانیم بیمار را در سه ماهه اول بارداري تشخیص دهیم که آیا این فرد بیماري نادر دارد یا خیر؟ 

هزینه بیماري نادر بسیار زیاد و گران است. اگر این بیماري را زودتر تشخیص دهیم بسیار موثر است.این غربالگري مجوز سقط را دارد.



به هرحال غربالگري سوم زمانی است که به هر دلیلی فرد تا آن مرحله متوجه نشده و کودك نیز متولد شده است. در زمان تولد باید
هرچه زودتر بیماري نادر آن را تشخیص دهیم. بنابراین بناي ما این شد که بهترین مرحله در غربالگري و شناسایی کلاس اول ابتدایی

 
است. 

همانطور که مربی بهداشت در روزهاي اول سال تحصیلی به مدرسه مراجعه کرده و دانش آموزان را معاینه می کنند؛ مثلا ضایعات

 
مفصلی را تشخیص می دهند. 

 
علائم تیپیک بیماري هاي نادر را به مربیان بهداشت آموزش دادیم تا در هنگام معاینه این علائم را مدنظر قرار دهند و بررسی کنند. 

کافی است این بیمار را به سایت بنیاد بیماري نادر معرفی کنید و ما پیگیري هاي لازم را به طور رایگان براي این بیماران انجام می

 
دهیم. 

در آن سن اگر بیمار نادر را غربالگري و شناسایی کنیم خیلی کارها را می توان برایش انجام داد تا اینکه فرد به سنین نوجوانی و

 
جوانی برسند و این موضوع روي آموزش و اشتغال آنها تاثیر گذاشته است. 

 
ویژگی خاص بیماري نادر چیست؟ 

بیماري نادر بیماري است که مزمن شده و چند عضو بدن را گرفتار می کند و باید زود تشخیص داده شود. درمان بیماران نادر گران

 
است؛ چون بیش از 90 درصد داروي آنها از خارج می آید و معمولا تولید دارو را در داخل نداریم. 

آقاي دکتر با توجه به توضیحات شما در خصوص بیماري هاي نادر،توضیح دهید اصلا بیماري نادر و مبتلایان به این نوع بیماري ها

 
خوب شدنی هستند؟ 

معمولا بیماري نادر مزمن شونده است و بین این همه بیماري نادر برخی ممکن است با داروهایی که داده می شود وضع بهتري داشته

 
باشند اما برخی بیماري ها مثل اس ام اي که نخاع را در گیر می کند درمان خیلی گرانی دارد. 

معمولا نمی دانیم که پاسخ بیمار به درمان چگونه است و نمی توانیم پیش آگاهی را بدهیم. برخی از آنها نسبتا درمان متفاوتی دارند و

 
ممکن است بهتر شوند. توانبخشی در این بیماران فوق العاده مهم است؛ به هرحال همه این خدمات هزینه بر است. 

آقاي دکتر تشخیص اینکه نوزاد، کودك یا فردي مبتلا به بیماري نادر شده و نوع آن بر عهده کیست؟ با توجه به این موضوع که مردم

 
که در همه نقاط کشور به متخصصان پزشکی خاص و متبحر دسترسی ندارند. 

 
متخصص کودکان اولین مرحله تشخیص بیمار نادر 

در وهله اول متخصص کودکان است که شک بیشتري به بیماري هاي نادر در زمانی که بیمار در دوران کودکیش طی می کند پیدا

 
می کند و بلافاصله این متخصص بیمار را به متخصصان ژنتیک و پزشکانی که فوق تخصص کودکان را دارند ارجاع می دهد. 

 
اینجاست که محل بسیار مهمی است که باید با کمک متخصصان ژنتیک و فوق تخصصان کودکان به خوبی اقدام کنیم. 



اگر بیماري نادر سیستم گوارش باشد، به سمت متخصص آن یعنی گوارش می رویم،اگر درگیري در ناحیه استخوان باشد به سمت
ارتوپدي؛ یعنی هرکدام از اینها بعد از متخصص اطفال شاخه به شاخه می شوند اما تست ژنتیک و تصویربرداري هاي پیشرفته ام آر

 
اي، سی تی اسکن و سونوگرافی جایگاه بسیار بالایی را در تشخیص یک بیمار نادر دارد. 

آقاي دکتر! واقعا اینکه این امکانات براي تشخیص بیماري نادر در همه جاي کشور باشد هرگز این طور نیست؛ در نتیجه اینکه
تشخیص همه پزشکان درست باشد وجود دارد؟ به عبارتی دانش همه پزشکان این میزان است که تشخیص دهند از بین 355 بیماري

 
نادر فرد به کدام نوع مبتلا شده است؟ 

هر پزشکی در دوران آموزش خود مشخص است که بیشتر به موارد شایع می پردازد و آن موضوعاتی که در دانشگاه تحصیل می کند
بیشتر مربوط به موارد شایع بیماري هاست.ما وقتی که این خلا را در کشورمان احساس کردیم کمیسیون پزشکی و شوراي علمی را
در بنیاد بیماري هاي نادر تشکیل دادیم که از اساتید دانشگاه هاي علوم پزشکی شهید بهشتی، تهران و ایران هستند و بدون
کوچکترین انتفاعی وقت خود را گذاشتند و به کمیسیون ما می آمدند؛ هم براي تشخیص بیماران و هم کار بزرگتري که نوشتن کتاب

 
اطلس بیماري هاي نادر ایران بود. 

 
انتشار 4 جلد کتاب اطلس بیماري هاي نادر در ایران 

تاکنون چهار جلد از کتاب اطلس بیماران نادر در ایران نوشته و در اختیار نظام پزشکی همه شهرستانها و دانشگاه هاي علوم پزشکی
گذاشته ایم؛ یعنی روي میز پزشکی که در خانه بهداشت شهري در یکی از نقاط که بیمار ویزیت می کند وجود دارد تا اگر شکی به

 
بیماري نادر داشت از این کتاب به عنوان اطلس مصوّر استفاده کند. 

وقتی پزشک شک بیشتر بالینی پیدا کرد، براحتی چه با سایت بنیاد و چه تلفن می تواند تماس بگیرد و به ما در خصوص بیمار

 
مشکوك اطلاع دهد؛در چنین شرایطی ما دیگر این بیمار را رها نمی کنیم و کارهاي لازم را انجام می دهیم. 

 
مردم چقدر بنیاد بیماري هاي نادر را می شناسند؟ 

خیلی کم می شناسند؛ به این دلیل که بنیاد بیماري نادر مثل بیماران نادر خیلی مظلوم بوده است. حقیقت این است که زمان زیادي
از تاسیس بنیاد بیماري هاي نادر ایران نمی گذارد. این بنیاد توسط مرحوم دکتر علی داودیان در 8 آبان 1388 تاسیس شد. بعد از
آن، بنده با همکاري دیگر همکاران متخصص و اساتید دانشگاه که کاملا غیر انتفاعی کمک می کنند این بار سنگین را به دوش

 
کشیدیم. 

 
چیزي به عنوان بیماري خاص نداریم 

 
آقاي دکتر! چه تفاوتی بین بیماري خاص و نادر وجود دارد؟ 

ما اصلا در دنیا هیچگونه تعریفی در خصوص بیماري خاص نداریم و در ایران یک پدیده من درآوردي است.در تعریف علمی بیماري
هاي ژنتیکی و مادرزادي بر اساس تعریف سازمان جهانی بهداشت و رفرنس هاي علمی دنیا بیماري نادر تلقی می شود و ما بقی

 
بیماري شایع هستند. 



وقتی بیماري نادر است که از هر 10 هزار نفر کمتر از دو نفر به بیماري نادر گرفتار باشند. در جامعه اي مثل ایران که ازدواج
خانوادگی بیشتر است این بیماري ها بیشتر است اما در خارج کشور ازدواج فامیلی وجود ندارد و خیلی از افراد غربالگري می شوند این

 
بیمارها خیلی نادرتر است؛ اما این طور که پیش می رویم اگر جلوي بیماري نادر را نگیریم شایع می شود. 

در کشور اسامی بیماري نادر خوب جانیافتاده و اسامی صعب العلاج و خاص بیشتر روي زبان مردم است و اطلاعی ندارند که این

 
بیماري نادر وضع بدتر و خطرناکتري دارد. 

از سال گذشته ما میثاق و مجموعه اي را به نام سند بیماري هاي نادر ایران را تهیه کردیم که وزیر بهداشت آن را تایید کرد و در
نهایت آن سند را به همه دستگاه هاي کشوري ابلاغ کردند تا هر دستگاهی وظیفه خود را نسبت به خدمت رسانی به یک بیماري نادر
داشته باشد. مثلا سازمان بهزیستی بداند باید عصا، ویلچیر و تردمیل بیمار نادر را تامین کند، وزارت خارجه راه هاي رسیدن سریعتر
دارو از خارج از کشور را آماده کند؛ چون اگر دارو دیر برسد یک روز هم براي بیمار حیاتی است یا بانک مرکزي وظیفه خود را بداند و

 
تامین ارز کند. 

داروي بیماري که اگر یک روز مصرف نکند حیاتش وابسته به آن است،اما بگوییم گران است و فعلا نمی توانیم دارو را بیاوریم یا فعلا

 
نمی توانیم پول را در بانکهاي خارج جابجا کنیم! در نتیجه باید دارو به موقع به دست این بیماران برسد. 

 
منتظر عملی شدن سند بیماري هاي نادر هستیم 

 
آیا اجرایی شدن سند بیماري هاي نادر که به تصویب رسیده پیگیري شده است؟ 

خیلی پیگیري کردیم و یکی از کارهاي سخت ما این بود که اسم بیماري نادر را جا بیندازیم و این بیماران را باید حفظ کنیم.الحمد
االله وزیر بهداشت تایید کرد؛ با توجه به این موضوع که بخش زیادي از این وظائف به وزارت بهداشت برمی گردد و این سند ابلاغ شده

 
است. 

اکنون منتظر عملی شدن سند هستیم و باید اکنون هر دستگاهی نشان دهد که چقدر در خدمت رسانی به بیماران خاص اقدام کرده

 
است. 

 
چند دستگاه باید خدمات لازم را به بیماران نادر ارائه دهند؟ 

دستگاه هاي زیادي؛ از وزارت بهداشت تا وزارت رفاه، کشور، سازمان بهزیستی، وزارت امور خارجه و بانک مرکزي که به نوعی درگیر

 
موضوع هستند و باید کمک کنند؛ مثلا سازمان غذا و دارو که کار بسیار مهمی در این خصوص دارد و باید داورها را تامین کند. 

 
یک ریال هم تاکنون بودجه نگرفته ایم 

آقاي دکتر! با توجه به اینکه بنیاد بیماري خاص ایجاد شده بودجه این بنیاد صرف چه بیمارانی می شود؟ با توجه به اینکه اعلام

 
کردید ما چیزي به عنوان بیماري خاص نداریم،مشکل حقوقی خود را با بنیاد بیماري خاص حل کرده اید؟ 



خیر. پیگیر این موضوع نبودیم و ما کار خودمان را انجام می دهیم و تاکنون نیز هیچ بودجه اي نداشته و نداریم و یک ریال تاکنون

 
بودجه نگرفتیم. همه نیازها و هزینه ها از سوي همکارانی تامین شده که بدون هیچ چشمداشتی این خدمات را ارائه داده اند. 

 
وزارت بهداشت متولی اصلی رسیدگی به بیماران نادر است 

بارها بیماران نادر مقابل وزارت بهداشت تجمع و اعتراض کردند اما این وزارت خانه اعلام کرده تا حدي می تواند برطرف کننده

 
مشکلات این بیماران باشد؛ اکنون متولی اصلی رسیدگی به این بیماران از نظر قانون چه کسی است؟ 

قانون می گوید متولی رسیدگی به این بیماران وزارت بهداشت است و موظف است داروي مورد نیاز آنها را تامین کند؛ در حالی که

 
الان بیش از 60 بیماران نادر هنوز بیمه درستی ندارند. 

 
آیا این موضوع را پیگیري کردید؟ 

بله، طبق سند بیماري هاي نادر تمام موارد در سند جامع دیده شده و قاعدتا باید این کار انجام گیرد. امیدوارم وزارت رفاه با زیر
پوشش بردن بیمه دارو و درمان بیماران نادر این قدم اساسی را بردارد؛ چون اصلا درست نیست این بیماران از جیب خود هزینه

 
بپردازند. 

آقاي دکتر! با توجه به توضیحاتی که ارائه دادید، الان بیمار نادر براي هزینه درمان خود باید به اصطلاح گریبان چه کسی را بگیرد؟ به

 
عبارتی تصویب سند بیماري هاي نادر چگونه مشکل گشاست؟ 

اکنون وزارت بهداشت حدود 10 بیماري نادر را که شایع تر است شامل «اتویسم»، «اس ام اي»، «ام پی اس»، «اي بی»، «هموفیلی»،
«دیالیزي»، «سی اف» و «اي بی» را تحت پوشش کامل دارویی خود قرار داده است و داروهاي لازم را وارد می کند و این بیماران به

 
صورت رایگان دارو را دریافت می کنند. 

 
با توجه به پوشش تنها 10 نوع بیماري نادر توسط وزارت بهداشت تکلیف 345 نوع بیماري نادر دیگر چه می شود؟ 

بله، این موضوع را باید وزارت بهداشت پیگیري کند و این بیماران را طبق اسامی ثبت و تایید شده به وزارت رفاه معرفی کند و کل
این بیماران را بیمه سلامت کند؛ حالا دوست دارد بیمه تکمیلی این بیماران را به آتیه سازان، ایران یا دانا واگذار کند بر عهده خودش

 
است. این وزراتخانه باید براي این بیماران یک فکري کند، اما هنوز این کار انجام نشده است و بیمه این بیماران کامل نیست. 

مابقی بیماران نادر ممکن است فقط یک بیمه پایه تامین اجتماعی یا خدمات درمانی داشته باشند؛ در حالی که این کفایت نمی کند و

 
باید این بیماران بیمه تکمیلی داشته باشند. 

 
5 هزار بیمار نادر تحت پوشش بنیاد بیماري هاي نادر ایران 

 
آقاي دکتر! شما به عنوان بنیاد بیماران نادر چه خدماتی به این بیماران ارائه می دهید؟ 

اکنون ما حدود 5 هزار بیمار نادر را شناسایی کرده و اطلاعات آنها در سامانه ما ثبت شده است. یکی از کارهاي ما این است که آنقدر



 
تبلیغ کنیم تا این بیماران را شناسایی کنیم و شناسایی آنها دشوار است. 

فردي که دچار بیماري نادر است اما نمی داند مبتلا شده و کسی هم نیست وي را راهنمایی کند؛ در نتیجه به علت هزینه زیاد

 
بیماري به نوعی از پیگیري درمان منصرف می شود؛ حالا این افراد باید چکار کنند؟ 

ما از راههاي مختلف تا جایی که می توانیم خودمان را به این بیماران نزدیک کردیم. یکی از این راها آموزش و پروش است؛ چون در
دورترین مناطق هم مدرسه و مربی بهداشت است. دوم اینکه از طریق معاونت بهداشتی اعلام کردیم و حتی با افرادي که در روستاها

 
معتمد مردم هستند ارتباط گرفته و از آنها استفاده می کنیم. 

 
روستایی در خراسان شمالی داریم که وقتی بچه ها به دنیا می آیند یک دهم آنها با نابینایی و بیماري به نام آرپی روبرو هستند. 

ممانعت از ازدواج فامیلی مهم است.ما حتی از روحانی محل استفاده کردیم و وي در صحبت هاي خود به مردم این توصیه ها را کرده

 
است؛ اما با همه این توضیحات هنوز این مسئله وجود دارد و باید از نظر فرهنگی بیشتر کار کنیم. 

 
بنیاد بیماران نادر چه خدماتی را ارائه می دهد؟ 

آنچه که ما در بنیاد انجام می دهیم اول شناسایی بیماران نادر است؛ دوم مشاوره هاي آموزشی و ژنتیک به خانواده هاي آنهاست؛ سوم
کلینیکی به نام بیماران نادر داریم که از اساتید دانشگاه هاي علوم پزشکی تهران، شهید بهشتی و ایران هستند.این متخصصان در

 
کلینیک هر روز بیمار را به صورت رایگان ویزیت می کنند و خدمات مختلف ارائه می دهند. 

البته اگر از این مرحله وارد مرحله بستري و جراحی در بیمارستان شوند در اینجا دست ما بسته است؛البته می گویم اگر این بیماران

 
بیمه تکمیلی داشته باشند نگران آن مراحل نیز نیستیم. 

 
بیش از 90 درصد بیماران نادر خارج از تهران هستند 

دوم اینکه تمام بیماران بیماري نادر در تهران زندگی نمی کنند و بیش از 90 درصد بیماران نادر خارج از تهران قرار دارند. اینکه ما

 
آنقدر اصرار داریم بیمه تکمیلی زودتر راه بیفتد براي عدم نگران بودن است. 

ما کارهاي پژوهشی براي اینها انجام دادیم؛ یکی تهیه کتاب اطلس بیماري هاي نادر است؛همچنین پروتکل سند بیماري نادر و

 
کارهاي پژوهشی در کشور وجود دارد. 

 
هزینه 8 میلیون تومانی بیمار نادر در هرماه 

 
آقاي دکتر!حدقل هزینه یک بیمار نادر در ماه چقدر است؟ 

هزینه متفاوت است اما اگر به طور میانگین حساب کنیم مطمئن باشید یک بیمار نادر باید در ماه حدود 7 تا 8 میلیون تومان هزینه

 
دارو درمان بپردازد. 



 
الان با این هزینه 5 هزار بیمار تحت پوشش شما چطور هزینه را تامین می کنند؟ 

اولا برخی از بیماران نادر بیمه پایه دارند و ممکن است بیمه تکمیلی نیز داشته باشند؛ البته خیلی از این بیماران چنین بیمه اي را
ندارند و یکی از مشکلات اساسی ما همین موضوع است.این بیماران در تامین داروهاي خود، انجام آزمایشات ژنتیکی، سی تی اسکن و

رادیولوژي دچار مشکل هستند.



قیمت جهانی طلا امروز 1400/07/12

منبع: آرمان اقتصاديشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1400/07/12

قیمت هر اونس طلا که اوایل امروز تا رقم 1765 دلار و 54 سنت بالا رفته بود، بعدا تعدیل شد و با تغییر جزئی نسبت به رقم

 
پایانی جلسه قبل به 1761 دلار و یک سنت رسید. 

به گزارش پایگاه خبري آرمان اقتصادي به نقل از رویترز، در حالی که ارزش دلار تضعیف شده است قیمت طلا اوایل امروز به بالاترین
رقم حدود 2 هفته گذشته رسید، اما احتمال انقباضی شدن سیاست پولی فدرال رزرو در آینده نزدیک سبب شد تا رشد قیمت فلز زرد

 
فروکش کند. 

بر اساس این گزارش، قیمت هر اونس طلا که اوایل امروز تا رقم 1765 دلار و 54 سنت بالا رفته بود، بعدا تعدیل شد و با تغییر جزئی
نسبت به رقم پایانی جلسه قبل به 1761 دلار و یک سنت رسید. قیمت فلز زرد در معاملات آتی امروز هم براي تحویل در ماه دسامبر

 
با 0.13 درصد رشد به 1760 دلار و 70 سنت رسید. 

شاخص ارزش دلار امروز به پایین ترین رقم از 29 سپتامبر رسید و سبب ارزان تر شدن طلا براي خریدارانی شد که از ارزهاي دیگر

 
استفاده می کنند. 

پارتریک هارکر رئیس فدرال رزرو فیلادلفیا گفت، فدرال رزرو ممکن است به رقم تورم هدف گذاري شده جهت افزایش نرخ بهره

 
نزدیک شده باشد، اما دستیابی به هدف گذاري اشتغال یک سال یا بیشتر زمان خواهد برد. 

لورتا مستر رئیس فدرال رزرو کلیولند هم گفت، شروط فدرال رزرو براي افزایش نرخ بهره ممکن است تا پایان سال 2022 محقق

 
شود. وي افزود، انتظار می رود نرخ بهره سال آینده کاهش یابد و به رقم مورد نظر بانک مرکزي آمریکا برسد. 

در وضعیت تورمی طلا همواره محل امن براي سرمایه گذاري به شمار می رود، اما کاهش اقدامات محرك اقتصادي بانک مرکزي با بالا
برده نرخ بهره سبب افزایش سوددهی اوراق قرضه دولتی می شود و این اقدامات به جذابیت بازار طلا نزد سرمایه گذاران لطمه می

 
زند. 

حجم دارایی هاي اس پی دي آر گلد تراست بزرگترین صندوق سرمایه گذاري در بازار طلا روز جمعه با 0.4 درصد کاهش به 986.54

 
تن رسید. 

انتهاي پیام/



ایجاد اکوسیستم پویا منجر به تولید و هم افزایی بیشتر شرکت هاي گروه توسعه

صنایع بهشهر خواهد شد

منبع: کیوسک خبرشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1400/07/12

معاون برنامه ریزي و توسعه گروه توسعه صنایع بهشهر در رویداد شناسایی شرکت هاي دانش بنیان و فناور فعال در صنعت
شوینده کشور به تبیین نقشه راه توسعه اقتصادي گروه و شرکت هاي تابعه و تطابق آن با این رویداد پرداخت.

معاون برنامه ریزي و توسعه گروه توسعه صنایع بهشهر در رویداد شناسایی شرکت هاي دانش بنیان و فناور فعال در صنعت

 
شوینده کشور به تبیین نقشه راه توسعه اقتصادي گروه و شرکت هاي تابعه و تطابق آن با این رویداد پرداخت. 

به گزارش کیوسک خبر به نقل از پایگاه خبري تحلیلی پاکسان نیوز: معاون برنامه ریزي و توسعه گروه توسعه صنایع بهشهر در رویداد
شناسایی شرکت هاي دانش بنیان و فناور فعال در صنعت شوینده کشور به تبیین نقشه راه توسعه اقتصادي گروه و شرکت هاي تابعه

 
و تطابق آن با این رویداد پرداخت. 

حسین معین زاد، معاون برنامه ریزي و توسعه گروه توسعه صنایع بهشهر در رویداد شناسایی شرکت هاي دانش بنیان و فناور فعال در
صنعت شوینده کشور گفت : خلق مزیت رقابتی، رونق تولید، جهش تولید وتوسعه اکوسیستم اقتصادي مبتنی بر خلق ارزش مشترك
4 پیشنیاز اصلی براي نیل به اهداف تعریف شده است و در صورت همزمانی تحقق این پیشنیازها، سه هدف کارآفرینی و افزایش

 
اشتغال، افزایش سهم بازار دوازده کسب و کار وابسته، و افزایش ثروت عمومی و رفاه اجتماعی قابل دستیابی هستند. 

وي خاطر نشان کرد: مزیت رقابتی در هلدینگ و شرکت هاي تابعه بر اساس مدل VRIO و با هدف رسیدن به مزیت رقابتی پایدار
مطرح گردیده است. مزیت رقابتی شامل 2 بخش مدیریت زنجیره ارزش و مدیریت زنجیره تامین می باشد. مدیریت زنجیره ارزش
مبتنی بر مدل پورتر بوده و بر اساس فرآیندهاي کسب و کار شرکت ها جهت رسیدن به حاشیه سود نسبی و متعاقبا کسب سود
پایدار، بومی سازي گردیده است. این در حالیست که با طراحی مدیریت زنجیره تامین مبتنی بر خلق ارزش هاي مشترك با ایجاد یک

 
اکوسیستم پویا می توان منجر به تولید و هم افزایی بیشتر میان شرکت هاي تابعه هلدینگ توسعه صنایع بهشهر گردید. 

وي گفت: حوزه رونق تولید مبتنی بر اصول اساسی هم افزایی براي هر کسب و کار و توسعه فناوري اطلاعات و ارتباطات می باشد که
هم افزایی منجر تداوم کسب و کار شرکت هاي تابعه در مدل مبتنی بر 5 عنوان (مواد اولیه-محصول-تکنولوژي-خدمات-ضایعات)

 
مورد بررسی و ارزیابی می گردد. 

به گفته معاون برنامه ریزي و توسعه گروه توسعه صنایع بهشهر، در بخش توسعه فناوري اطلاعات، هلدینگ اقدام به طراحی برنامه
ریزي استراتژیک فناوري اطلاعات می کند که منجر به تعیین نقشه راه حوزه فناوري اطلاعات هلدینگ می گردد که بخش فناوري

اطلاعات و دیجیتال امروزه شریک استراتژي براي توسعه کسب و کارها می باشد.



ثبت بیشترین موقوفات در مشهد

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1400/07/12

مدیر کل اوقاف و امور خیریه خراسان رضوي گفت: برنامه هاي دهه وقف در خراسان رضوي نه تنها در راستاي بیان برنامه ها
بلکه با هدف ترغیب هر چه بیشتر مردم به انجام این سنت حسنه است.

مدیر کل اوقاف و امور خیریه خراسان رضوي گفت: برنامه
هاي دهه وقف در خراسان رضوي نه تنها در راستاي بیان
برنامه ها بلکه با هدف ترغیب هر چه بیشتر مردم به انجام

 
این سنت حسنه است. 

حجت الاسلام محمد احمدزاده در نشست خبري به
مناسبت دهه وقف تعداد وقف هاي یک سال گذشته را
199 مورد اعلام کرد و افزود: بیشترین آمار ثبت موقوفات

جدید در شهرستان هاي مشهد مقدس 38 مورد، نیشابور 34، گناباد 18، تربت حیدریه 15، جغتاي 14 و داورزن 14 مورد است که
در این میان موقوفات با نیات مذهبی، مساجد و اجتماعی بیشترین سهم را دارند و تعداد کل موقوفات استان 26هزار و 407 مورد

 
است. 

 
اولویت وقف در حوزه درمان 

وي درباره اقدام هاي صورت گرفته در یک سال اخیر گفت: اجراي امینانه نیات واقفان در حوزه هاي مختلف یکی از اولویت هاي ما
بوده و این در حالی است که در بحث دارو و درمان مبلغ 99 میلیارد ریال از محل موقوفات مرتبط به 70 هزار نیازمند کمک شده
است. در همین راستا تعداد 500دستگاه اکسیژن ساز، کپسول اکسیژن و مانومتر با هزینه حدود 14 میلیارد ریال تهیه و از طریق

 
مراکز افق بقاع متبرکه به صورت امانی در اختیار بیماران قرار گرفت. 

وي افزود: همچنین در حوزه کمک به دانش آموزان با پرداخت مبلغ 3 میلیارد ریال از محل موقوفات مرتبط امکان ادامه تحصیل هزار
و 500 دانش آموز بی بضاعت فراهم شد و در بحث تهیه و توزیع بسته هاي معیشتی (از ابتداي شیوع بیماري کرونا) تعداد 124 هزار

 
بسته معیشتی با مبلغی حدود 500 میلیارد ریال تهیه و بین نیازمندان توزیع شد. 

 
فعالیت هاي اقتصادي و اشتغال زایی 

حجت الاسلام احمدزاده فعالیت هاي عمرانی و سرمایه گذاري موقوفات و بقاع متبرکه را در یک سال گذشته 41 هزار مترمربع پروژه
عمرانی با هزینه اي افزون بر 85 میلیارد ریال اعلام و تأکید کرد: 6 هزار مترمربع پروژه سرمایه گذاري با هزینه اي بیش از 410

 
میلیارد ریال انجام شده و براي این پروژه ها در مجموع افزون بر 495 میلیارد ریال هزینه شده است. 

همچنین در این مدت 52 نیروگاه خورشیدي با ظرفیت تولید 2هزار و 6 کیلووات ساعت برق در محل موقوفات و بقاع متبرکه به بهره



برداري رسیده و براي بیش از 770 هزار نفرروز به صورت مستقیم و غیرمستقیم در حوزه هاي مختلف کشاورزي، دامپروري و

 
اقتصادي ایجاد شغل شده است. 

 
برنامه هاي دهه اوقاف 

وي در خصوص برنامه هاي دهه اوقاف اظهار کرد: برنامه هاي این دهه عبارت است از: برگزاري 60 نشست علمی صنفی، برگزاري 12
مسابقه فرهنگی و ورزشی در بقاع متبرکه، برپایی ایستگاه هاي همه واقف باشیم، برپایی 52 ایستگاه در سطح استان و اجراي طرح

 
سفینه هدایت . 

وي خاطرنشان کرد: ارائه خدمات رایگان رفت و آمد به بقاع متبرکه شاخص و برعکس با حضور روحانی و روضه خوانی، بیان احکام و
معارف در مسیرهاي منتهی به حرم مطهر رضوي و در شهرستان ها در مسیرهاي منتهی به بقاع متبرکه از دیگر برنامه هاي این دهه

 
است. 

 
مراسم ویژه ایام شهادت 

احمدزاده در خصوص مراسم خطبه خوانی و عزاداري شب شهادت امام هشتم(ع) نیز اظهار کرد: در 197 بقعه متبرکه سراسر کشور

 
که 12 بقعه آن در استان خراسان رضوي است، با همکاري آستان قدس رضوي این مراسم برگزار خواهد شد. 

وي در ادامه اذعان کرد: با توجه به تقارن دهه آخر صفر و دهه وقف مراسم رحلت پیامبر اکرم(ص) و شهادت امام حسن مجتبی(ع) در
بقاع متبرکه، مراسم شهادت امام رضا(ع) و قرائت زیارت از راه دور پیامبر(ص) با رعایت کامل دستورالعمل هاي بهداشتی و بیشتر در
فضاي مجازي برگزار می شود. وي افزود: برپایی 6 خیمه معرفت در بقاع متبرکه شاخص استان، اعزام و به کارگیري بیش از
152روحانی و مبلغ در برنامه هاي دهه آخر صفر و دهه وقف، برگزاري محافل انس با قرآن کریم در بقاع متبرکه و غبارروبی و
عطرافشانی بقاع متبرکه به مناسبت آغاز ماه ربیع الاول نیز از دیگر برنامه هاست و لازم به یادآوري است با توجه به شرایط شیوع
بیماري کرونا، مراسمات حضوري با حداقل ظرفیت و رعایت کامل شیوه نامه هاي بهداشتی اجرا خواهد شد. وي هدف از برگزاري هر
ساله همایش یاوران وقف در دو سطح شهرستانی و استانی را تجلیل از اصحاب وقف و بقاع متبرکه اعلام کرد و افزود: این همایش

استانی در تاریخ 21 مهرماه برگزار خواهد شد.



آغاز رویه کوله بري در بازارچه مرزي میلک سیستان وبلوچستان

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1400/07/12

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري سیستان وبلوچستان گفت: با پیگیري هاي بعمل آمده و اخذ موافقت هاي لازم از
مرکز و هماهنگی با کلیه مراجع و دستگاه هاي اجرایی استانی، سرانجام درب مستقل بازارچه مرزي میلک بازگشایی شده و

رویه کوله بري و خرده فروشی آغاز خواهد شد.

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري سیستان
وبلوچستان گفت: با پیگیري هاي بعمل آمده و اخذ موافقت
هاي لازم از مرکز و هماهنگی با کلیه مراجع و دستگاه هاي
اجرایی استانی، سرانجام درب مستقل بازارچه مرزي میلک
بازگشایی شده و رویه کوله بري و خرده فروشی آغاز

 
خواهد شد. 

به گزارش قدس آنلاین، ماندانا زنگنه در شوراي ساماندهی
مبادلات مرزي استان که با دستور کار بازگشایی درب
مستقل بازارچه میلک، ساماندهی فعالیت مرزي کولبران و
رونق معیشت مرزنشینان در سالن جلسات این معاونت
برگزار شد افزود: شرایط سیستان به دلیل کمبود بارش ها

امسال متفاوت تر خواهد بود، با توجود به آنکه راه اندازي منطقه آزاد تجاري صنعتی سیستان زمان بر است باید از طریق فعال کردن
مرزها و بازارچه هاي مرزي به ویژه بازارچه فعال مرزي میلک، معیشت مرزنشینان منطقه را تامین کرد که تحقق آن سبب امرار معاش

 
آنان می شود، بر همین اساس دستگاه هاي مرتبط در سطح ملی و استانی موافقت خود را با بازگشایی این درب مستقل اعلام کردند. 

وي با اشاره به اینکه با بازگشایی درب مستقل این بازارچه مرزنشینان می توانند کالاهاي خود را در آن مکان عرضه کنند، بیان کرد:
صاحبان بار و مرزنشینان می تواند به وسیله ماشین و چرخ دستی کالاهاي خود را از این محل تا ورودي گمرك کشور افغانستان

 
حمل کنند و این از طرفی سبب ایجاد اشتغال قابل توجه در آن منطقه خواهد شد. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري سیستان وبلوچستان ادامه داد: همچنین غرفه هاي خرده فروشی هم در این مکان ایجاد می

 
شود که نقش بسیاري در افزایش مبادلات مرزي ایفا می کند. 

زنگنه گفت: در کنار همه اینها پیله وران منطقه هم می توانند اقلامی که به آنها اجازه داده شده را وارد کرده سپس در این بازارچه و
در محدوده منطقه سیستان به فروش برسانند و امید می رود با تحقق این مهم تاثیر به سزایی در معیشت مرزنشینان سیستان را

 
شاهد باشیم. 

 
منبع: ایسنا 



انتهاي خبر/



قرارگاه بحران ساحلی در چابهار ایجاد شود

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1400/07/12

استاندار سیستان وبلوچستان با بیان اینکه باید قرارگاه بحران ساحلی در چابهار ایجاد شود گفت: این موضوع باید به عنوان
یکی از مصوبات مهم نشست ستاد پیشگیري هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران استان مد نظر قرار گیرد.

استاندار سیستان وبلوچستان با بیان اینکه باید قرارگاه
بحران ساحلی در چابهار ایجاد شود گفت: این موضوع باید
به عنوان یکی از مصوبات مهم نشست ستاد پیشگیري
هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران استان مد

 
نظر قرار گیرد. 

به گزارش قدس آنلاین،مدرس خیابانی شامگاه گذشته در
نشست ستاد پیشگیري هماهنگی و فرماندهی عملیات
پاسخ به بحران استان سیستان و بلوچستان در فرمانداري

چابهار با بیان اینکه در مواقع بحرانی باید محل استقرار ستاد بحران و سایر اطلاعات مربوطه مشخص باشد افزود: هماهنگی همه
دستگاههاي اجرایی در بحران و طوفان ضروري است تا امورات بهتر انجام و موفقیت بیشتري حاصل شود. همه دستگاه ها باید پیش از

 
وقوع بحران نسبت به شرح وظایف خود آگاه و توجیه باشند. 

وي تصریح کرد: هر اندازه که برنامه ارائه شود اما یکسري اقدامات فراخور بحران هم نیاز است اما می شود یک دستورالعمل عمومی

 
تهیه کرد و در اختیار اعضاي ستاد بحران قرار داد. 

استاندار سیستان و بلوچستان گفت: نکته اي که به کمک متولیان مقابله با بحران در چابهار آمد، استفاده از تجربیات سی 98 بود و

 
همه هم به این موضوع اشاره کردند و با استفاده از آزمون و خطاهاي گذشته از خطاهاي جدید جلوگیري شد. 

وي تاکید کرد: دستگاه ها تمامی نقاط قوتی که طی 2 روز گذشته داشتند را در حد یکی دو صفحه ازجمله هم افزایی هایی که انجام
شده را ثبت کنند و البته نقاط ظعف هم فراموش نشود مثل برخی موارد همچون در اختیار نداشتن شماره تلفن و قطعی ارتباط هاي

 
تلفنی، چون نخستین موردي که در بحران وجود دارد همین بحث دسترسی ها (راه هاي ارتباطی فیزیکی و مجازي) است. 

 
وي ادامه داد: از تجربه نقاط ضعف می توانیم در بحران هاي بعدي که امیدواریم هیچ زمان رخ ندهد استفاده کنیم. 

مدرس خیابانی افزود: استان سیستان وبلوچستان بحران زا و فقر زیرساختی آن همیشه دامنه خسارتها با کمترین سیل و بارندگی زیاد

 
است. 

وي تصریح کرد: اینکه با استفاده از ظرفیت ستاد بحران استان، یک قرارگاه براي جنوب استان داشته باشیم واقعا لازم است و باید جزو
مصوبات مهم نشست باشد و در خصوص سازمان بحران ساحلی که مدیرعامل سازمان منطقه آزاد چابهار به آن اشاره کردند هم به



 
نظرم باید این دو موضوع باهم ادغام شود یعنی اسم آن سازمان "قرارگاه بحران ساحلی" می شود. 

 
استاندار سیستان و بلوچستان افزود: این قرارگاه تشکیل شود چون یک پیشنهاد فوق العاده خوبی بود. 

خیابانی بیان داشت: اینکه از ماشین٬آلات بخش خصوصی استفاده کنیم کار خوبی است اما اینکه ستادهاي بحران از حداقل ماشین
آلات خود در حد یک لودر که بتواند مسیري را باز کند را باید به عنوان یک الزام جدي به ستاد مدیرت مقابله با بحران کشور ارائه

 
کنیم. 

وي با بیان اینکه سیستان و بلوچستان یک استان بحران زا است گفت: اگر میگوییم استان، ویژه است باید بتوانیم حداقل امکانات

 
مورد نیاز را فراهم کنیم. 

استاندار سیستان و بلوچستان با بیان اینکه در بحث هشدار به مردم آنگونه که باید نتیجه نگرفتیم اظهار داشت: می توانید در حد 24
یا 48 ساعت به مردم بگوییم به ساحل نزدیک نشوند و پارك هاي ساحلی تعطیل شود اما 80 هزار تنُ جو را در بندر چابهار نمی
توانید طی 24 ساعت جمع کنید و مفهوم این این بحث این است که پیش آگهی و هشدارها باید خیلی جلوتر رقم بخورد و اداره کل

 
بنادر و دریانوردي استان همزمان با اعلام هشدار زرد هواشناسی می بایست به روند بارگیري کالاها اقدام می کرد. 

وي به صحبت مدیرکل بنادر استان مبنی بر اینکه یک کیلوگرم خرابی نداشتیم اشاره کرد و ادامه داد: خوشبختانه گندم و ذرت در

 
بندر نداشتیم ولی باید بدانیم که این محصولات را نداشتیم و ما حواسمان هست که چه اتفاقاتی در سطح استان رقم می خورد. 

خیابانی گفت: وقتی می گوییم می خواهیم بندر چابهار را هاب کالاهاي اساسی معرفی کنیم مفهومش این است که این بندر جایگاه
همه کالاي اساسی همچون، گندم، برنج، شکر، جو و ذرت است و باید تمهیدات لازم در این خصوص انجام شود و در این خصوص

 
توجه به زیرساخت ها و بحث انبارها است. 

وي تصریح کرد: استان هاي مختلف، تجربیات مشترکی در بحث بحران ها دارند و باید از این تجربیات استفاده شود و ممکن است

 
مشابه همین مستنداتی که ما تهیه می کنیم در برخی استان ها وجود داشته باشد. 

وي با بیان اینکه علاقه اي ندارم این موضوع را مطرح کنم اما باید بگویم در بحث مخابرات خیلی ضعیف هستیم و شخصا تجره کردم
که در فاصله 10 کیلومتري مرکز استانُ تلفن همراه آنتن ندارد و در این مورد باید یک کار جدي انجام شود. در قرن 21 نباید در

 
بحث مهمی همچون مخابرات با مشکل مواجه باشیم. 

استاندار سیستان و بلوچستان تاکید کرد: با گام هاي آهسته، هیچ اتفاق مثبتی در حوزه مخابرات رقم نخواهد خورد و در این زمینه
باید یک کار جهادي و جهشی انجام شود. همان جهش تولید که مقام معظم رهبري اشاره کردند باید در سیستان و بلوچستان رقم

 
بخورد. 

وي ادامه داد: در بازدید از پسابندر و بریس هم اینترنت وجود نداشت و حتی در چابهار هم می بینیم اینترنت بسیار ضعیف و عملا کار

 
نمی کند. 

خیابانی بیان داشت: در حوزه تقویت همه زیرساخت ها (برق، آب و راه) باید کارهاي مهمی انجام شود. روز نخستی که به سیستان و



 
بلوچستان آمدم، آب و راه را به عنوان دو برنامه محوري معرفی کردم. 

وي تصریح کرد: یک استان تجاري با هزار و 700 کیلومتر مرز نباید راه و جاده نامناسبی داشته باشد اصلا راه باعث رونق و توسعه

 
منطقه می شود. 

وي گفت: چنین مشکلاتی در مواقع بحران باعث عمیق تر شدن شکاف ها می شود درحالی که ما در حالت عادي هم به این

 
زیرساخت ها نیاز داریم. 

استاندار سیستان و بلوچستان با بیان اینکه در بحران طوفان حاره اي، لطف خدا شامل همه ما شد گفت: ممکن است همیشه این

 
اتفاق نیفتد و باید مشکلات خاك خورده سیستان و بلوچستان را حل کنیم. 

 
وي تصریح کرد: امروز بهترین شرایط براي حرکت رو به جلوي استان سیستان و بلوچستان فراهم شده است. 

وي با بیان اینکه مردم باید از زیرساخت هاي لازم برخوردار باشند گفت: مردم دلاور و کم توقع سیستان و بلوچستان، امروز حداقل ها
رو از مسوولان می خواهند. اینکه خدمات مناسب آب و برق و راه را در اختیار مردم بزاریم، خواسته اضافه اي نیست و باید خودمان را

 
به ترازهاي بالا در همه شاخص ها برسانیم و این مهم با تلاش مضاعف و حضور میدانی مدیران محقق خواهد شد. 

 
ضرورت بازسازي شبکه توزیع برق 

معاون استاندار سیستان و بلوچستان و فرماندار شهرستان ویژه چابهار نیز اظهار داشت: بازسازي شبکه فرسوده برق با توجه به وضعیت
آب و هوایی و شرجی بودن هوا از نیازهاي ضروري است تا یکبار براي همیشه از قطعی مکرر و سیم پارگی نجات پیدا کنیم و برق

 
پایدار در زمان بحران داشته باشیم. 

رحمدل بامري افزود: تخصیص اعتبار براي فاضلاب شهري، استقرار مدیریت بحران جنوب استان در چابهار، راه اندازي اورژانس هوایی،

 
توجه بیشتر به زیرساخت و برآورد خسارت ها ازجمله درخواست ها است. 

 
تدبیري براي ایمن سازي 6 روستاي کُنارك 

فرماندار کنارك نیز اظهار داشت: 6 روستاي شهرستان کنارك با جمعیت چند هزار نفر، از سطح دریا پایین تر هستند و باید تدبیر

 
ویژه اي براي ایمن سازي آنها انجام شود. 

حمیدالدین یوسفی افزود: برخی رودخانه ها بیش از 20 سال لایروبی نشده اند و سیل بیش از 20 هزار نفر ساکنان حاشیه این

 
رودخانه ها را تهدید می کند. 

 
وي گفت: برخی بندسارهاي سنتی براي کشت هاي فصلی و دیم از سال هاي دور احداث شده که هم اینک نیازمند بازسازي هستند. 

 
زیرساخت هاي دشتیاري در حد صفر است 



فرماندار دشتیاري نیز اظهار داشت: زیرساخت ها براي مقابله با بحران در این شهرستان و شهرهاي جنوب سیستان و بلوچستان در

 
حد صفر است و باید چاره اي براي تخصیص اعتبار ویژه اندیشید. 

عادل عفتی افزود: مدیریت بحران در استان باید به صورت جدي پیگیر خسارت ها و تامین و تقویت زیرساخت ها و پیگیري مشکلات

 
باشد. 

 
ضرورت تامین شناور ناجی در نوار ساحلی گواتر 

مدیرکل شیلات سیستان و بلوچستان هم اظهار داشت: در نوار ساحلی گواتر تا چابهار و کنارك و تا زرآباد شناور ناجی وجود ندارد و

 
نمی توان در بحران از آن استفاده کرد. 

محمد شهلی بر افزود: شبکه برق مسیر پسابندر و گواتر قطع شده و میگو و ماهی به ارزش بیش از 20 میلیارد تومان در حال فاسد

 
شدن است و باید فکري براي وضعیت برق و ارتباط تلفن و اینترنت آن شود. 

وي بر تخصیص اعتبار براي بازسازي و توسعه بنادر صیادي تاکید و خاطرنشان کرد: توجه به حل مشکلات بنادر صیادي موجب رونق

 
اشتغال و تولید می شود. 

مدیرکل راهداري و حمل و نقل جاده اي سیستان و بلوچستان نیز اظهار داشت: 104 دستگاه ماشین آلات سنگین این اداره کل و

 
بخش خصوصی در طوفان براي بازگشایی راه ها تلاش کرده اند. 

قادري افزود: حدود 49 میلیارد تومان خسارت به راه ها و ابنیه فنی و پلها بوده که نیاز است برآورد خسارت و جبران شود. البته این

 
ها برآورهاي اولیه است و در روزهاي آینده آمار دقیقی از میزان خسارات اعلام خواهد شد. 

 
منبع: ایرنا 

انتهاي خبر/



واحد تولیدي لوله هاي بدون درز در آشتیان راه اندازي می شود

منبع: روزنامه سپهر غربشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1400/07/12

استاندار مرکزي: واحد تولیدي لوله هاي بدون درز در آشتیان راه اندازي می شود >

سیدعلی آقازاده عصر روز شنبه در جریان بازدید از صنایع
شهرستان آشتیان افزود: این واحد تولیدي با فناوري
پیشرفته توانمندي اجراي تمامی مراحل تولید لوله هاي
بدون درز را دارد و این مهم سرمایه اقتصادي باارزشی براي

 
کشور است. 

وي ادامه داد: براي انجام عملیات اجرایی این واحد صنعتی
در شهرستان آشتیان بیش از 10 هزار میلیارد ریال منابع مالی سرمایه گذاري شده و در مراحل ساخت براي یک هزار و 200 نفر

 
اشتغال زایی شده و طبق زمان بندي این واحد تولیدي تا پایان امسال آماده بهره برداري است. 

 
استاندار مرکزي خاطرنشان کرد: این کارخانه کامل ترین و مجهزترین مجموعه تولیدي لوله هاي بدون درز در کشور است. 

 
آقازاده افزود: دستگاه ها و تجهیزات فنی حوزه تولید براي این کارخانه وارد شده و در مرحله نصب قرار دارند. 

وي ادامه داد: مشکل برق این واحد تولیدي نیز در بازدید امروز با دستورهاي صادرشده رفع خواهد شد و امید می رود که مشکل آب

 
آن نیز با توجه به حجم بالاي سرمایه گذاري در سایه تعامل دستگاه هاي متولی، حل شود. 

استاندار مرکزي اظهار کرد: لوله هاي بدون درز صنایع اکنون از خارج کشور تأمین می شود و امید می رود که با بهره برداري از این

 
واحد تولیدي کشور در زمینه این محصول به خودکفایی برسد. 

شهرستان آشتیان از توابع استان مرکزي در 80 کیلومتري اراك واقع شده و در این منطقه حدود 20 هزار نفر جمعیت زندگی می

 
کنند. 

استان مرکزي دومین قطب صنایع مادرتخصصی و چهارمین کانون صنعتی کشور است که در زمینه تنوع محصولات تولیدي رتبه
نخست کشور را دارد.



رفع عقب ماندگی هاي استان لرستان نیازمند نگاه ویژه هیئت دولت است

منبع: شبستانشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1400/07/12

حجت الاسلام والمسلمین شاهرخی، با بیان اینکه رفع عقب ماندگی هاي استان لرستان نیازمند نگاه ویژه هیئت دولت است،
گفت: با بهره مندي از ظرفیت هاي بالقوه و خدادادي استان لرستان می توان به سمت توسعه و پیشرفت حرکت کرد.

حجت الاسلام والمسلمین شاهرخی، با بیان اینکه رفع
عقب ماندگی هاي استان لرستان نیازمند نگاه ویژه هیئت
دولت است، گفت: با بهره مندي از ظرفیت هاي بالقوه و
خدادادي استان لرستان می توان به سمت توسعه و

 
پیشرفت حرکت کرد. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از خرم آباد، حجت
الاسلام والمسلمین «سیداحمدرضا شاهرخی»، امروز(12

مهر)، در دیدار با وزیر کشور که در دفتر امام جمعه خرم آباد برگزار شد، بر ضرورت نگاه ویژه هیئت دولت به استان لرستان تأکید

 
کرد. 

نماینده ولی فقیه در لرستان با تأکید بر اینکه انتخاب استانداري ویژه براي استان در نظر گرفته شود، اظهارداشت: با رفع مشکلات باید

 
به مردم که سرمایه هاي انقلاب هستند، خدمت شود. 

وي در ادامه با اشاره به ظرفیت هاي مختلف لرستان در بخش هاي کشاورزي، دامپروري، گردشگري و ... گفت: بهره مندي از این

 
ظرفیت ها کمک بزرگی به اشتغال و توسعه استان لرستان است. 

 
جوانان لرستانی از مشکل بیکاري رنج می برند 

حجت الاسلام والمسلمین شاهرخی بیان داشت: لرستان در کنار این ظرفیت هاي بالقوه از توسعه عقب مانده است و امروز جوانان این

 
استان از بیکاري رنج می برند. 

وي بیکاري را ریشه بسیاري از مشکلات اقتصادي و اجتماعی خواند و گفت: طراحی برنامه هاي کوتاه مدت و بلند مدت براي پیشرفت

 
و توسعه لرستان ضروري است. 

نماینده ولی فقیه در لرستان خواستار راه اندازي مجدد کارخانه هاي تعطیل شده، تکمیل سدها، تخصیص خسارات ناشی از سیل

 
فروردین 1398 و تخصیص ردیف بودجه مستقل و کافی براي لرستان شد. 



وي با بیان اینکه با 100 میلیارد تومان می شد سدهاي لرستان را تکمیل کرد و جلو خسارت 12 هزار میلیارد تومانی سیل دو سال
پیش در لرستان را گرفت، اظهار کرد: به خاطر کوتاهی وزارت نیرو، امروز مسئولان لرستان مجبور هستند چندین سال تلاش کند تا

 
استان به وضعیت قبل از سیل فروردین 98 برگردد. 

گفنتنی است، «احمد وحیدي»، وزیر کشور در این دیدار در راستاي رفع مشکلات استان لرستان قول مساعد داد.



زن سرپرست خانوار کرجی براي 20 نفر اشتغال ایجاد کرد

منبع: روزنامه پیام سپیدارشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1400/07/12

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) البرز گفت: یک زن سرپرست
خانوار درمنطقه ماهدشت شهرستان کرج پس از دریافت وام از این
نهاد حمایتی توانست بستر اشتغال را براي 20 زن سرپرست خانوار

 
دیگر فراهم کند. 

محمد محمدي فرد افزود: این زن سرپرست خانوار با گرفتن وام 00 میلیون تومانی و راه اندازي شغل فرآوري سبزیجات این میزان
اشتغالزایی را ایجاد کرده است.وي ادامه داد: توانمندسازي خانواده هاي مورد حمایت از طریق مشاوره شغلی، ارائه آموزش هاي فنی و
حرفه اي و پرداخت تسهیلات اشتغالزایی از مهمترین برنامه هاي کمیته امداد امام خمینی (ره) استان البرز است.محمدي فرد گفت:
حدود 20 هزار زن سرپرست خانوار زیر پوشش حمایتی کمیته امداد امام خمینی (ره) البرز هستند که با توجه به مهارت هایی که
دارند بسترها را براي اشتغالزایی فراهم کرده اند.از ابتداي سال جاري تاکنون به 2 هزار و 149 مددجو و نیازمند البرزي زیر پوشش
کمیته امداد امام خمینی (ره) تسهیلات قرض الحسنه اشتغال به میزان 63 میلیارد و 378 میلیون تومان توسط بانک هاي عامل
پرداخت شده که این تسهیلات اشتغال در زمینه هاي خدماتی، تولیدي صنعتی، دامپروري، کشاورزي ، صنایع دستی به مددجویان و
زنان سرپرست خانوار و تعدادي از نیازمندان غیر تحت پوشش پرداخت شده است.کمیته امداد امام خمینی (ره) البرز 53 هزار خانوار

 
تحت پوشش دارد. 

منبع ایرنا



کمتر از 2 درصد تولید ناخالص داخلی مربوط به مشاغل خانگی است

منبع: روزنامه پیام سپیدارشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1400/07/12

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی
یکی از مسائل اصلی مشاغل خانگی را اتصال و حضور در بازار دانست
و گفت: این مزیت در مرکز ساماندهی مشاغل خانگی البرز وجود دارد.
عیسی منصوري در حاشیه بازدید از اولین مرکز ساماندهی و توسعه

مشاغل خانگی البرز گفت: براساس قوانین پایه یکی از تعهدات شهرداري ها تسهیل ایجاد بازارها در حوزه مشاغل خانگی است که این
موضوع کمتر اتفاق افتاده است. از این نظر ایجاد این مرکز گامی مثبت است.به گزارش ایسنا، وي تصریح کرد: از طرفی این مرکز براي
ساماندهی و توسعه مشاغل خانگی است و قرار نیست فقط مرکز فروش باشد بلکه به شناسایی فعالان این حوزه و قابلیت هاي آنان می
پردازد و نیازهاي آموزشی و تخصصی شان ارزیابی می شود و افراد براي مشاوره و کمک به اتصال به بازار مستقر هستند. این اقدام
بخشی از فرآیند ملی است که در تمام استان ها و مراکز شهرستان ها بناست انجام شود و نقش جهاد دانشگاهی در این امر قابل تقدیر

 
است. 

 
سهم 2.6 درصدي مشاغل خانگی از اشتغال کشور 

منصوري سهم اشتغال خانگی از کل اشتغال کشور را حدود 2.6 درصد عنوان کرد و گفت: این سهم در تولید ناخالص داخلی کمتر از
دو درصد است. این عدد در شرایطی که بیشتر تمرکز توجه بر کارخانجات و مشاغل کلان است عدد بزرگی است.وي ادامه داد: با توجه
به شرایط کرونا، تحریم ها و غیره ارزیابی این است که توجه ما به مشاغل خانگی بیشتر است. بنابراین دولت سیزدهم این موضوع را
در اولویت خود قرار داده است.معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از تشکیل ستاد ملی مشاغل خانگی
در نزدیکترین فرصت ممکن خبر داد و تاکید کرد: برنامه هاي اجرا شده در این زمینه با قوت ادامه می یابد و بنا داریم در تمام استان
ها نیز الگوي ایجاد مراکز توسعه و ساماندهی مشاغل خانگی را اجرا کنیم.وي از افزایش تسهیلات مشاغل خانگی در سال جاري خبر
داد و گفت: امسال تسهیلات مشاغل خانگی را از 200 میلیارد تومان به 2000 میلیارد رسانده ایم که امیدواریم بانک ها نیز همکاري
لازم را داشته باشند تا فعالان مشاغل خانگی از این تسهیلات استفاده کنند. البته مشاغل خانگی نیازمند کمک هاي دیگري هم
هستند و فقط تسهیلات نیست. باید بین نهادهاي مختلف فعال در این حوزه هم افزایی ایجاد شود و اتفاقات بهتري در این عرصه رقم

 
بخورد. 

منبع ایسنا



طرح ملی مرکز ساماندهی مشاغل خانگی البرز افتتاح شد

منبع: روزنامه پیام سپیدارشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1400/07/12

مرکز ساماندهی توسعه مشاغل خانگی البرزطی مراسم ویژه اي با
حضور معاونین توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون ، کار رو رفاه

 
اجنماعی و جهاد دانشگاهی کشور در کرج افتتاح شد. 

ارائه خدمات مشاوره تخصصی رایگان و ایجاد کمیته هاي تخصصی
براي تجمیع توانمندي ها و اتصال فعالان مشاغل خانگی به بازار کار از
اهم اهداف این مرکز اعلام شده است.در حاشیه این مراسم حسین
فلاح نژاد مدیرکل تعاون، کار ورفاه اجتماعی البرز گفت: در پوشش

فعالیت هاي این مرکز ارتباط فعالان رشته هاي مختلف مشاغل خانگی با کارفرمایان صنایعی که در برون سپاري فعالیت دارند برقرار
می شود تا زمینه تبدیل مشاغل خانگی به بنگاه هاي اقتصادي فراهم آید.وي افتتاح مرکز ساماندهی مشاغل خانگی در البرز را حرکتی
مهم در ایجاد بازار فروش محصولات تولیدي در پوشش مشاغل خانگی عنوان کرد.فلاح نژادگفت: محروم بودن در امور تخصصی و عدم
دستیابی به بازار فروش 2 چالشی است که که معمولاً عوامل ایجاد مشاغل خانگی با آن مواجه می باشند.وي ادامه داد: با ایجاد مرکز
ساماندهی مشاغل خانگی از این پس با همکاري مشترك اداره کل تعاون، کارو رفاه اجتماعی، جهاد دانشگاهی و شهرداري کرج براي
رفع این مشکل برنامه هایی تدارك دیده شده است.وي افزود: هدف ما ارائه آموزش هاي لازم براي ایجاد کننده هاي مشاغل خانگی
است تا براي عرضه محصولات تولیدي نگرانی و دغدغه براي دستیابی به بازار فروش نداشته باشند.مدیرکل تعاون، کار ورفاه اجتماعی
البر در توجیه این موضوع افزود: وقتی فردي محصولی را در حوزه مشاغل خانگی تولید می کند چون از تجربه لازم برخوردار نیست
ممکن است در فروش آن دچار مشکل شود، لذا ما براي رفع این مشکل روش هاي صحیح بازاریابی را به آنها آموزش می دهیم ،
ضمن آنکه زمینه ایجاد بازار فروش را برایشان فراهم می کنیم.فلاح نژاد تصریح کرد: در واقع این مرکز پکیج کاملی را براي متقاضیان

 
ایجاد مشاغل خانگی فراهم می آورد تا بتوانند با آموزش هاي لازم فراگیرند و در مسیر توسعه فعالیت هایشان گام بردارند. 

منبع ایرنا



از تولید پسته و زعفران تا خاویار مرغوب در قم

منبع: داناشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1400/07/12

قم درزمینهٔ تولید ماهیان خاویاري ازجمله استان هاي صاحب نام کشور است و پردرآمدترین محصول کشاورزي قم پسته
است.

قم درزمینهٔ تولید ماهیان خاویاري ازجمله استان هاي
صاحب نام کشور است و پردرآمدترین محصول کشاورزي

 
قم پسته است. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل ازقم فردا،آب
وهواي قم در طبقه بندي اقلیمی کشور در زمره آب وهواي
نیمه بیابانی ، جزو اقلیم کویري و خشک محسوب می شود
چون نزدیک به منطقه بیابانی مرکز ایران است. تابستان
هاي آن گرم و خشک و زمستان هاي آن کم و بیش سرد
است اختلاف دماي سالانه نسبتاً زیاد و در اغلب اوقات
خشکی هوا غلبه دارد به همین خاطر نگاه عمومی مردم بر
این است که کشاورزي در قم رونق ندارد، اما باوجود همه

محدودیت هاي آبی، هفت دهم محصولات کشاورزي و باغی کشور در این استان تولید می شود، بر اساس آمار اکنون در قم سالانه

 
805هزار تن محصول کشاورزي تولید می شود. 

شاید کمتر کسی بداند که خاستگاه اولیه زعفران شهر قم می باشد و طبق آزمایش هایی که از محصول زمین هاي زیر کشت ما به

 
عمل آمد زعفران قم حتی نسبت به زعفران مشهد از کیفت بالایی برخورداراست. 

به گفته کارشناسان امر میزان بهره وري از نهاده ها و آب وخاك در قم مطلوب و بالاتر از میانگین کشوري است، کشاورزي در قم
سنتی نیست و کاملاً صنعتی و بر پایه دانش است،بیشتر بهره برداران بخش کشاورزي قم را روستاییان استان تشکیل می دهند به

 
نحوي که کشاورزي به تنهایی 45 درصد اشتغال روستائیان در بخش هاي مختلف استان را به خود اختصاص داده است. 

البته آب همواره یکی از مسائل چالش برانگیز درزمینهٔ کشاورزي در قم بوده است استان قم در سال هاي اخیر به صورت جدي با
مشکل کاهش شدید منابع آبی در بخش کشاورزي مواجه شده است تا جایی که کشاورزان و متولیان این بخش به این نتیجه رسیده

 
اند که براي ادامه فعالیت چاره اي جز تغییر الگوي کشت و استفاده از گونه هاي مقام در برابر کم آبی و اشاره اي محیطی ندارند. 

می توان با افزایش بهره وري و کاشت محصولات سازگار با اقلیم قم، ضمن صرفه جویی در مصرف آب، ارزش افزوده لازم براي بخش
کشاورزي ایجاد شود، استان قم در کم آبی جزو استان هاي مشکل دار است و گفته می شود حداقل 10 تا 15 سال دیگر دچار روند

 
خشک سالی می شود که باید این مسئله را در سال هاي پیش رو مدیریت کنیم. 

پور میدانی رئیس سازمان جهاد کشاورزي در این زمینه گفت: بحث افزایش بهره وري آب یکی از پروژه هاي مهم سازمان جهاد
کشاورزي در حفظ و پایداري تولیدات کشاورزي بوده و در حال حاضر بیش از 26 هزار هکتار از کل اراضی زراعی و باغی استان که



 
حدود 30درصد از کل اراضی دایر هستند تحت انواع دستگاه هاي نوین آبیاري هستند. 

با توجه به شرایط اقلیمی قم تولیدات گلخانه اي باید هدف اصلی فعالیت هاي کشاورزي در قم باشد یکی از ویژگی هاي تولیدات
گلخانه اي این است که می توان همه محصولات کشاورزي را در گلخانه پرورش داد که به این صورت محصولات براي رشد به آب

 
زیادي احتیاج نخواهند داشت. 

رئیس سازمان جهاد کشاورزي در خصوص امکانات کشت گلخانه اي در استان یادآور شد: تا سه سال قبل درمجموع 32 هکتار وسعت
گلخانه هاي استان بوده که این 32 هکتار اکثراً در قالب سه مجتمعی بوده که خود سازمان جهاد پیگیري و احداث کرده امّا در طول

 
سه سال گذشته ما درمجموع بیش از 30 هکتار گلخانه احداث کردیم که معادل با کل دوره فعالیت هاي مرتبط با موضوع بوده است. 

وي با تأکید بر اینکه احداث 30 هکتار گلخانه توسط بخش خصوصی انجام شده، اضافه کرد: در همین راستا تسهیلات ارزان 9 درصد
و در طول سال گذشته هم 14 درصد در اختیار بهره برداران قراردادیم و در حال حاضر هم درمجموع حدود 50 هکتار گلخانه یا در
دست احداث است یا مراحل نهایی تصویب و طراحی را می گذراند و به زودي مراحل احداث آن انجام می شود و اگر درزمینهٔ تأمین
تسهیلات مشکلی ایجاد نشود و سازمان هاي مرتبط مثل آب، برق و گاز تعامل و همکاري خوبی که تابه حال داشتند ادامه بدهند ما

 
در طول یک سال آینده حدود 50 هکتار گلخانه را به وسعت گلخانه هاي استان اضافه خواهیم کرد. 

محصولات تولید و صادراتی بخش کشاورزي قم تنوع زیادي دارد و از حوزه شیلات مانند خاویار تا محصولات باغی همچون پسته و

 
محصولات دامی نظیر تخم مرغ را شامل می شود. 

پردرآمدترین محصول کشاورزي قم پسته است که 1800 هکتار از اراضی زراعی استان را تشکیل می دهد و سالانه 1 تن پسته از

 
1500 هزار هکتار باغ بارآور 7 سال به بالا برداشت می شود و ارزش آن 20 میلیون دلار در سال است. 

انار، گردو، گیلاس، آلبالو،هلو، انجیر، انگور، خرمالو، سیب، بادام، پسته، زیتون، گل محمدي، هندوانه، طالبی، فندق از دیگر محصولات

 
باغی و زراعی پر کشت در قم است. 

همچنین در بخش دامداري نیز استان قم داراي جایگاه در سطح کشور است بیش از 5 درصد گوشت کشور در استان قم تولید می
شود و طبق آمارهاي موجود دام شهر قم 17 استان کشور را درزمینهٔ قیمت گذاري هدایت می کند، استان قم در تولید طیور جزوه 5

 
استان برتر کشور هست 500 واحد بهره برداري طیور در استان قم فعالیت دارند. 

در بخش دامداري استان قم داراي دو شهرك بزرگ دامداري دام شهر و لبن است که 936 واحد دامداري صنعتی را در خود جاي

 
داده اند. 517 واحد مرغداري صنعتی نیز در سطح استان مشغول فعالیت هستند که قطب اصلی فعالیت آنان روستاي چاهک است. 

قم درزمینهٔ تولید ماهیان خاویاري نیز ازجمله استان هاي صاحب نام کشور است، سالانه بیش از 140 کیلو خاویار و 60 تن گوشت

 
ماهیان خاویاري در قم تولید می شود که نشان دهنده جایگاه مهم این صنعت غذایی در استان است. 

انتهاي پیام/



تولید مخازن CNG خودروهاي سنگین در کارخانه کاوش بزودي کلید می

خورد

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1400/07/12

مدیر کارخانه کاوش گفت: در صورت حمایت مسئولان دولتی آماده راه اندازي خط تولید مخازن CNG ویژه خودروهاي
سنگین، کامیونت و تریلر در کشور هستیم.

 
 

ناصر گیلک در گفتگو با خبرگزاري برنا: تولید مخازن CNG خودروهاي سنگین در کارخانه کاوش بزودي کلید می خورد مدیر
کارخانه کاوش گفت: در صورت حمایت مسئولان دولتی آماده راه اندازي خط تولید مخازن CNG ویژه خودروهاي سنگین، کامیونت

 
و تریلر در کشور هستیم. 

به گزارش خبرگزاري برنا از قزوین؛ ناصر گیلک در خصوص توانمندي هاي صنعتی شرکت توسعه اندیشان اطلس گفت: در شرایطی
که مصرف سوخت در خودروهاي کشور بسیار بالاست و این وضعیت موجب آلودگی زیست محیطی نیز شده، شتاب در مسیر دوگانه

 
سوز کردن خودروها می تواند در صرفه جویی مصرف فرآورده هاي نفتی و کاهش هزینه هاي دولت بسیار موثر باشد. 

وي افزود: در راستاي تامین کپسول و مخازن مورد نیاز براي دوگانه سوز شدن خودروها چند واحد صنعتی در کشور راه اندازي شد
که کارخانه کاوش ( شرکت توسعه اندیشان اطلس) به عنوان  اولین واحد صنعتی تولید مخازن صنعتی و CNG  در کشور محسوب

 
می شود که در شهر صنعتی البرز قزوین احداث شد. 

 
 



گیلک با اشاره به تاریخچه فعالیت شرکت توسعه اندیشان اطلس( کارخانه کاوش) گفت: این کارخانه ابتدا در سال 1383 با سرمایه
گذاري شرکت OTC و تحت لیسانس شرکت کره جنوبی NK احداث شد و در سال 85 به ظرفیت اسمی خود یعنی 80 هزار دستگاه

 
در سال رسید. 

وي بیان کرد: در ابتداي کار، فعالیت کارخانه با تولید سالانه 80 هزار عدد مخزن CNG در یک خط تولید آغاز شد که 150 نفر در

 
این  مجموعه مشغول به کار شدند. 

گیلک تصریح کرد: در سال 1390 با راه اندازي خط دوم تولید، ظرفیت واحد به 150 هزار دستگاه در سال افزایش یافت که
متاسفانه در این سالها با افزایش واردات کالاي مشابه از کشورهاي دیگر از جمله چین این واحد با چالش و بحران فروش مواجه شد و

 
سرانجام در سال 97 نتوانست به فعالیت خود ادامه دهد و تعطیل شد و همه کارگران آن اخراج و بیکار شدند. 

وي اظهارداشت: تعطیلی این واحد تا بهمن ماه سال 98 ادامه داشت که در این زمان با کمک «هلدینگ صنام» با راه اندازي خطوط

 
متوقف شده به چرخه فعالیت بازگشت و دوباره راه اندازي شد. 

 
 

مدیر کارخانه کاوش تصریح کرد: با مدیریت منطقی و علمی و رویکرد انقلابی که در میان مدیران و مجموعه این واحد وجود
داشت نیروهاي قدیمی بیکار شده را جذب کردیم و فعالیت این واحد صنعتی دوباره شروع شد و در حال حاضر قادریم سالانه 150

 
هزار دستگاه انواع مخازن صنعتی 20 لیتري تا 150 لیتري و مخازن CNG با حجم 50 تا 130 لیتر را تولید و روانه بازار کنیم. 

 
وي اضافه کرد: مخازن تولیدي این کارخانه در خودروهاي گاز سوز سواري، وانت، نیسان و اتوبوس نصب شده است و کاربرد دارد. 

گیلک گفت: خط تولید این کارخانه به صورت تمام اتوماتیک است و به تجهیزات و تکنولوژي روز مجهز شده و با بهره گیري از

 
نیروهاي متخصص و متعهد بهترین و باکیفیت ترین محصول را روانه بازار کشور کرده است. 



 
 

مدیر کارخانه کاوش یادآورشد: با ترسیم چشم انداز این شرکت و برنامه ریزي براي سالهاي آینده، بستر صادرات محصولات تولیدي 
خود را مهیا کرده ایم و در صورت حمایت دولت در تامین مواد اولیه و پرداخت تسهیلات بانکی آمادگی داریم با راه اندازي خط
سوم نسبت به تولید مخازن CNG براي خودروهاي سنگین از جمله کامیونت و تریلر وارد فاز عملیاتی شویم و براي 70 نفر نیز

 
اشتغال ایجاد کنیم. 

کارخانه کاوش اولین کارخانه تولید مخازن صنعتی و CNG در کشور است که تمام محصولات آن در بخش صنعت و صنایع خودرو
سازي استفاده می شود.



آثار اجتماعی حضور زنان در ورزشگاه ها

منبع: برترین هاشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1400/07/12

در جامعه، هر کنشی بازتاب و آثار متفاوتی دارد. آثار اجتماعی از جمله این بازتاب ها است. از اینرو، آثار اجتماعی حضور زنان
در ورزشگاه ها چست؟

روزنامه آرمان ملی: زهرا نژاد بهران عضو سابق شوراي شهر تهران: با توجه به اینکــه بخشی از زنان تمایل دارند که در مسابقات
ورزشی بیننده باشند، به خصوص با موفقیت هاي اخیر تیم ملی فوتبال بانوان ایران و تمایل جوانان به ویژه زنان جوان به فوتبال به

 
نظر می رسد که حضور زنان در ورزشگاه ها منجر به یک آرامش نسبی در درون ورزشگاه ها می شود، 

به خاطر اینکه هم نظارت اجتماعی را افزایش می دهد و هم اینکه افراد تا حدود زیادي در رفتارها و پویش هاي خود دقت بیشتري

 
می کنند. حضور زنان در ورزشگاه ها دو عنصر مثبت دارد: 

 
1- امید به ورزش هاي گروهی را در درون جامعه زنان توسعه می دهد. 

 
2-فضاي ورزش را آرام تر، همراه با سرزندگی و آرامش بیشتر می کند. 

اصولا در جامعه تنوع حضور افراد اعم از زن و مرد وجود دارد، در این نوع از جوامع آرامش بیشتري را می بینیم و تنش ها کمتر امکان
بروز را دارد. یکسري حقوق اولیه براي تمام افراد وجود دارد مانند دیدن مسابقات ورزشی، حضور در مسابقات ورزشی که در درون

 
جامعه ما پذیرفته شده است و با حفظ اصول مذهبی و عرفی جامعه مغایرتی ندارد. 

زنان باید در چارچوب قانون این امکان را داشته باشند که در فضاهاي مختلف عمومی شرکت داشته باشند، مشکلی هم ندارد و
رویکرد درستی است. در چند سال اخیر با برخی چالش ها مواجه شدیم وگرنه مسابقات والیبال و سایر مسابقات ورزشی همیشه با

 
حضور تماشاگران زن و مرد برگزار می شد. 

ناگهان با یک نگرش متفاوتی روبه رو می شویم که با دستکاري، حقوق عمومی افراد جامعه را با مشکل مواجه می کند. همه نسبت به
جنسیت خودشان افتخار بکنند و بدانند که سامانه خلقت با حضور دو جنس است و جهان بشریت با وجود این دو جنس شکل گرفته

 
است. 

جامعه اي که یکی از دو جنس زن یا مرد را نداشته باشد، جامعه ناقصی است. این دو جنس باید با هم زندگی کنند و یاد بگیرند که با
حفظ حدود شرعی و قانونی با هم رفتار کنند. دولت آقاي رئیسی نشانه هایی از توجه به حوزه زنان نشان داده است، حوزه ورزش،
رویکرد معاونت امور زنان در مخالفت با کودك همسري، توجه به اشتغال زنان و رفع بیکاري و توجه به فقر زنان نشانه هاي خوبی

 
است و منتظریم ببینیم چه اقدامات عملی را شاهد خواهیم بود. 

در هر صورت رویکرد آقاي رئیسی پیشانی دولت ایشان است و باید ببینیم قول هایی که داده اند، می توانیم به شکل عملی ببینیم.





طرح هاي اشتغال زا در لرستان ایجاد می شود/هوشمندسازي محدودیت هاي

کرونایی

منبع: سفیر افلاكشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1400/07/12

سفیر افلاك سفیر مردم لرستان، خبر لرستان، اخبار لرستان، لرستان به گزارش سفیرافلاك، احمد وحیدي صبح امروز در بدو
ورود به لرستان در جمع خبرنگاران اظهار داشت: امروز براي تکریم و معارفه استاندار در خدمت مردم لرستان هستیم؛ در هر

دوره اي مدیرانی مشغول به کار می شوند و پس از انجام فعالیت ها می روند. وي ...

سفیر افلاك سفیر مردم لرستان، خبر لرستان، اخبار لرستان، لرستان

به گزارش سفیرافلاك، احمد وحیدي صبح امروز در بدو ورود به لرستان در جمع خبرنگاران اظهار داشت: امروز براي تکریم و معارفه
استاندار در خدمت مردم لرستان هستیم؛ در هر دوره اي مدیرانی مشغول به کار می شوند و پس از انجام فعالیت ها می روند. وي

افزود: کارهاي خوبی توسط استاندار کنونی در استان […]

نوشته طرح هاي اشتغال زا در لرستان ایجاد می شود/هوشمندسازي محدودیت هاي کرونایی اولین بار در لرستان | سفیر افلاك. پدیدار
شد.

<[[

https://safireaflak.ir/1400/07/12/%d8%b7%d8%b1%d8%ad%e2%80%8c%d9%87%d8%a7%db%8c-%d8%a7%d8%b4%d8%aa%d8%ba%d8%a7%d9%84%e2%80%8c%d8%b2%d8%a7-%d8%af%d8%b1-%d9%84%d8%b1%d8%b3%d8%aa%d8%a7%d9%86-%d8%a7%db%8c%d8%ac%d8%a7%d8%af-%d9%85%db%8c/
https://safireaflak.ir/


گزارش تسنیم از موزه ''اشیاي قدیمی'' در سوادکوه/ سفر به تاریخ کهن

مازندران/ اینجا دنیاي مدرنیته جایی ندا رد

منبع: تسنیمشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1400/07/12

گروه استان ها ـ عبدالعلی عالمی فردي که 45 سال از عمر خود را مشغول جمع آوري اشیاء تاریخی، سنتی ، مردم شناسی،
سنگ و فسیل کرد و منزل شخصی اش تبدیل به موزه خانگی شد.

گروه استان ها ـ عبدالعلی عالمی فردي که 45 سال از عمر
خود را مشغول جمع آوري اشیاء تاریخی، سنتی ، مردم
شناسی، سنگ و فسیل کرد و منزل شخصی اش تبدیل به

 
موزه خانگی شد. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از سوادکوه، گاهی یک اتفاق
ساده و یا یک نگاه متفاوت به جهان پیرامون، می شود
مقدمه خلق آثار یا کارهایی که سرنوشت آدمی را به گونه
اي متفاوت رقم می زند. تفاوتی که یا در انزواي خود می
ماند و یا تلنگري براي تحول می شود. هستند افرادي که

استعداد درونی شان را با عشق عجین کرده و به دنبال آنچه خواسته اند رفته و رنج هاي مسیر را نادیده گرفتند. اما تلنگر تحولشان در

 
مسیر برخی ناملایمات ناخواسته، بالفعل نشد. 

داستان دلدادگی به سنت و تاریخ، سال هاي سپري شده زندگی" عبدالعلی عالمی " است. فردي که 45 سال از عمر 56 ساله خود را
مشغول جمع آوري اشیاء تاریخی، سنتی ، مردم شناسی، سنگ و فسیل بوده و منزل شخصی اش را به موزه ایی خانگی تبدیل کرده
است. موزه خانگی او پر از ابزارهاي مختلف کشاورزي، دامداري و خانگی است که صده هایی از عمرشان می گذرد. بخشی از اشیاء

 
منزلش نیز شامل انواع سنگ ها و فسیل هاي مختلف زمین شناسی است. 

عبدالعلی عالمی در گفت و گو با خبرنگار تسنیم با بیان اینکه خداوند به هر انسانی ویژگی و استعدادي می بخشد، اظهارداشت: متولد
1344، اهل سنگده و ساکن پل سفید هستم. گاهی به این می اندیشم که چگونه توانستم چنین ابزارها را جمع آوري کنم. اما باید

 
دانست که خداوند چنین کنجکاوي و علاقه به سنت و طبیعت را به من بخشیده است. 

 
وي افزود: دنیا پر از اشیاء هست.سرزمین ایران پر از شگفتی هاي تاریخی و سنتی است که تنها بخشی از آنها را گرد هم آورده ام. 

عالمی تلنگر جمع آوري اشیاي تاریخی و سنتی را مربوط به دوران کودکی خود می داند و خاطرنشان کرد: پدربزرگم دامدار بود و
درکنارش مشغول کار می شدم . روزي نعلبکی شکسته اي از زمین برداشت و گفت که در گوشه اي قرار دهم تا کسی زخمی نشود و

 
همان باعث شد اشیاي اطرافم جلوه دیگري برایم پیدا کند. درواقع پدربزرگم برایم دانش ساز شده بود. 

او که از 10 سالگی جمع آوري سنگ، فسیل و اشیاي سنتی را آغاز کرده بود، درمورد مجموعه خود، گفت: فسیل هاي دوران کرتاسه،



 
ژوراسیک، مزوزوئیک، سنگ هاي آتشفشانی، رسوبی و خاکستر از جمله مجموعه سنگ و فسیل جمع آوري شده هستند. 

این مجموعه دار ادامه داد: انواع تبر، ظروف مسی، چَل، زنگ تال، قندشکن، شیردوش، قاشق چوبی، غلتک سنگ، لاك، انواع مَجمع،
قِراچه، دیگ هاي برَکِر مسی، کَندِل عسل، وسائل گلیم بافی، گهواره، گنجه چوبی، نمََد نیز ازجمله اشیاي سنتی و میراث فرهنگی

 
مجموعه من هستند. 

وي با بیان اینکه کلکسیونی از اشیاي ایرانی را در منزل خود جاي داده، افزود: این مجموعه اي که دارم درواقع کلکسیونی از سنت و
تاریخ ایران زمین است. تمام نقاط ایران ازجمله شیراز، سنگسر، گرگان و ساري را براي علاقه ام رفته ام و این مجموعه حاصل 45

 
سال تلاش براي علاقه ام است. 

عالمی که قدیمی ترین شیء مجموعه خود را نوعی تبر معرفی کرده، اظهارداشت: به جز سنگ و فسیل که قدمتی میلیارد ساله دارند،

 
قدیمی ترین شیء مجموعه من تبَري است که شاید بیش از 500 سال قدمت داشته باشد. تبَر یکی از کهن ترین ابزار بشر بود. 

این مجموعه دار تاریخی و سنتی با بیان اینکه به جزء سنگ و فسیل، بقیه اشیاء خریداري شده است تا این مجموعه شکل بگیرد،
تصریح کرد:45 سال به شهرهاي مختلف ایران می رفتم و این ابزارها را خریداري کردم. اما سنگ ها و فسیل ها را خودم جست وجو

 
کردم. 

عالمی منزل شخصی اش را محلی براي نگهداري این اشیاء قرار داده و در این مورد گفت: چون بودجه اي براي ایجاد فضایی به منظور

 
بازدید مردم ندارم، در منزلم نگهداري می کنم و همین جا افرادي براي بازدید می آیند. 

وي افزود:مسئولین میراث شهرستان و استان براي بازدید به خانه ام آمدند. اگر میراث فرهنگی فضایی در اختیارم قرار دهد، می توان

 
همه اشیاء را جابه جا و منتقل کرد و شرایط خوبی براي بازدید فراهم آورد.از نگاهشان نیز تشکر دارم. 

محمد حمزه نژاد رئیس اداره میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري شهرستان سوادکوه ، معرفی چنین ظرفیت هایی را از وظایف
دانسته و اظهارداشت: رسالت ما پیگیري چنین موضوعات و وظیفه ما معرفی چنین افرادي است.در سال 96 یا 97 بود که مجوزي به

 
نام آقاي عالمی درمورد موزه خانگی از اداره کل گرفتیم که آقاي عالمی تمدیدش را باید انجام می داد. 

حمزه نژاد با بیان اینکه در دو سال متوالی با نامه نگاري به شهرداري هاي زیراب و پل سفید، درخواست فضا به منظور ایجاد موزه داده
بودیم ولی پاسخی دریافت نکردیم، خاطرنشان کرد: برحسب وظیفه پیگیر شدیم و در سال 98 نامه اي به شهرداري هاي زیراب و پل
سفید فرستادیم تا باتوجه به ظرفیت هاي تاریخی شهرستان، فضایی به عنوان موزه دراختیار گذارند و گفتیم بخشی از اشیاء را از اداره

 
کل به صورت امانی می دهیم و بخشی هم از اشیاء آقاي عالمی استفاده می کنیم. اما پاسخی دریافت نکردیم. 

وي افزود: در سال 99 مجددا نامه اي به شهرداري هاي دو شهر فرستادیم ولی باز هم جوابی از سوي آنان نگرفتیم. اگر اداره ما فضایی

 
داشت، خودمان موزه را راه اندازي می کردیم. 

رئیس اداره میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري سوادکوه ، موزه اشیاي تاریخی و مردم شناسی را یک منبع درآمد پایدار براي
شهرستان برشمرد که تاکنون تحقق نیافته است و تصریح کرد: خلاقیت بخشی از کار است.وقتی ظرفیت گردشگري و تاریخی داریم
باید منابع درآمد ایجاد کرد.موزه یکی از منابع است که هم در بخش اجتماعی اشتغال ایجاد می کند و هم منجر به گردش مالی می

 
شود. 



وي افزود: وقتی از مرکز شهرستان چندین کیلومتر را براي بازدید موزه آلاشت طی می کنند، اگر در زیراب یا پل سفید هم موزه

 
داشته باشیم، قطعا بازدید خواهند داشت. 

این مسئول با تاکید بر اینکه با ورود شهرداري ها به این موضوع، می توان درآمد پایداري حاصل از گردشگري داشت، اظهارداشت: باید
شهرداري ها ورود پیدا کنند. می توانند مکانی را بهره برداري کنند یا با خریداري در اختیار سرمایه گذار قرار دهند و بخش عمده اي

 
از درآمد خود را از طریق اقامت گاه هاي گردشگري، تفریحی و توریستی به دست آورند. 

حمزه نژاد تصریح کرد: دادن مجوز موزه خانگی به آقاي عالمی ، انگیزه بخشی به فردي است که با علاقه توانسته این اشیاء را جمع

 
آوري کند. با کمک شهرداري ها می توان ایجاد موزه را محقق کرد. 

به گزارش تسنیم، عشق و وابستگی آقاي عالمی به تک تک اشیاء سنتی و تاریخی منزلش و سنگ ها و فسیل ها، وصف نشدنی است.
وقتی وارد منزلش می شوید زرق و برق دنیاي مدرنیته به فراموشی سپرده می شود و هیجان تماشاي آن همه اشیاء ، آدم را دربر می
گیرد. چیز هایی که به گفته خودش بیش از 3هزار شیء می شوند و همه آنها را به سختی در منزلش جاي داده و گویی همه تاریخ را

 
یکجا دور هم جمع کرده است. 

علم و آگاهی خدادادي اش در توصیف اشیاء، جالب توجه است. موزه خانگی اش گنجایش آن همه وسائل را ندارد ولی همچنان غوطه
ور در تاریخ زندگی می کند و منتظر تحولی براي انتقال و جابه جایی وسائلش به مکانی وسیع تر است. باوجود پیگیري هاي متولیان
میراث فرهنگی، تاکنون فضایی به عنوان موزه فراهم نشده است. شاید نبود نگاه به گردشگري به عنوان منبع درآمد پایدار، عاملی شده

 
که تاکنون موزه اي بدین منظور شکل نگرفته است. 

 
صادرات صنایع دستی استان گیلان 300 درصد افزایش یافت 

 
صنایع دستی همدان؛ از اشتغال زایی 45 هزار نفري تا درآمد 39 میلیون دلاري 

امیدواریم تلاش هاي متولیان میراث فرهنگی به ثمر نشیند و با همکاري شهرداري ها، تحولی در این مورد شکل گیرد.



کوله بري و خرده فروشی در بازارچه مرزي «میلک» از سر گرفته می شود

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1400/07/12

زاهدان- معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار سیستان و بلوچستان گفت: رویه کوله بري و خرده فروشی با پیگیري هاي
انجام شده و اخذ موافقت هاي لازم در بازارچه مرزي «میلک» آغاز می شود.

زاهدان- معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار سیستان و
بلوچستان گفت: رویه کوله بري و خرده فروشی با پیگیري
هاي انجام شده و اخذ موافقت هاي لازم در بازارچه مرزي

 
«میلک» آغاز می شود. 

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از روابط عمومی
استانداري سیستان و بلوچستان، ماندانا زنگنه در نشست
شوراي ساماندهی مبادلات مرزي سیستان و بلوچستان
اظهار داشت: شرایط منطقه سیستان به دلیل کمبود بارش
ها امسال متفاوت تر خواهد بود با توجه به آنکه راه اندازي

منطقه آزاد تجاري صنعتی سیستان زمان بر است باید از طریق فعال کردن مرزها و بازارچه هاي مرزي بویژه بازارچه فعال مرزي
میلک، معیشت مرزنشینان منطقه را تأمین کرد که تحقق آن سبب امرار معاش آنان می شود بر همین اساس دستگاه هاي مرتبط در

 
سطح ملی و استانی موافقت خود را با بازگشایی این درب مستقل اعلام کردند. 

وي با اشاره به اینکه با بازگشایی درب مستقل این بازارچه مرزنشینان می توانند کالاهاي خود را در آن مکان عرضه کنند، بیان کرد:
صاحبان بار و مرزنشینان می تواند به وسیله ماشین و چرخ دستی کالاهاي خود را از این محل تا ورودي گمرك کشور افغانستان

 
حمل کنند و این سبب ایجاد اشتغال قابل توجه در آن منطقه خواهد شد. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار سیستان و بلوچستان افزود: همچنین غرفه هاي خرده فروشی هم در این مکان ایجاد می شود

 
که نقش بسیاري در افزایش مبادلات مرزي ایفا می کند. 

وي گفت: در کنار همه اینها پیله وران منطقه هم می توانند اقلامی که به آنها اجازه داده شده را وارد کرده و سپس در این بازارچه و
در محدوده منطقه سیستان به فروش برسانند و امید می رود با تحقق این مهم تأثیر بسزایی در معیشت مرزنشینان سیستان را شاهد

باشیم.



پایان دوران تاریک حلقه هاي بسته صنفی و انحصارهاي شغلی

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1400/07/12

نمایندگان مجلس شوراي اسلامی در هفته پیش رو،
بررسی طرح تسهیل صدور برخی مجوزهاي کسب و کار را
در دستور کار دارند. طرحی که هم اکنون کلیات آن در
مجلس تصویب شده و نمایندگان به بررسی و تصویب

 
بخشی از جزئیات آن می پردازند. 

از آنجا که ایران در بین 190 کشور جهان رتبه 178 در
تسهیل کسب و کار را دارد که وضعیتی بسیار بحرانی است
بنابراین در شرایط فعلی تصویب طرح تسهیل صدور
مجوزهاي کسب و کار یکی از کارهاي خوب مجلس یازدهم

محسوب می شود که روند صدور مجوز کسب و کار را تسریع می کند و به گفته محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس به دوران تاریک

 
مجوزهاي رانتی و امضاهاي طلایی پایان می دهد. 

 
حذف تمامی موانع زائد براي گرفتن مجوز کسب وکار در مجلس 

قالیباف این مصوبه را یکی از مهم ترین و اثربخش ترین مصوبات مجلس در دهه هاي اخیر دانست و افزود: نمایندگان محترم کلیات
طرح تصویب صدور مجوزهاي کسب وکار را با رأي قاطع به تصویب رساندند، این طرح موانع پیش روي مردم براي راه اندازي کسب

 
وکار و خلق ثروت را برمی دارد و در این زمینه تحول ایجاد می کند. 

وي ادامه داد: همه کسانی که فقط یک بار براي کسب وکار کوچک مراحل پرپیچ وخم گرفتن مجوز را طی کرده باشند خوب می
دانند شروع هر کسب وکاري به ده ها مجوز نیاز دارد و گرفتن مجوزها با سختی فراوانی همراه است. وي گفت: مجلس شوراي اسلامی
با تصویب این طرح، تمامی موانع زائد براي گرفتن مجوز کسب وکار را حذف کرد و دوران تاریک مجوزهاي رانتی، حلقه هاي بسته

 
صنفی، انحصارهاي شغلی و امضاهاي طلایی را پایان داد. 

 
باز شدن زنجیر کسب وکار از پاي تولید و اشتغال 

رئیس مجلس تصریح کرد: تسهیل صدور مجوزهاي کسب وکار زنجیر را از پاي تولید و اشتغال باز خواهد کرد و به این ترتیب فضاي
رقابتی در بازار به جوانان اجازه خواهد داد بدون معطلی کسب وکار خود را راه بیندازند. این تصمیم شجاعانه و تاریخ ساز مجلس
یازدهم در سپهر قانون گذاري کشور ستاره اي درخشان و ماندگار خواهد شد، همچنین مسیر اتخاذ چنین تصمیم هایی را در عرصه

 
حکمرانی باز خواهد کرد. 



در جلسات علنی مجلس که به دلیل ایام وفات پیامبر اسلام(ص)، شهادت امام حسن مجتبی(ع) و امام رضا(ع) دیروز یکشنبه و امروز
دوشنبه در حال برگزاري است تغییر سازوکار آزمون وکالت نیز در حال تصویب است؛ حرفه اي که حلقه تنگ انحصار در آن بیش از

 
سایر مشاغل مخاطبان را آزار می داد. 

 
برگزاري چندباره آزمون وکالت در طول یک سال 

محمدجواد معتمدي در گفت وگو با خبرنگار قدس با اشاره به روند معیوب حال حاضر آزمون وکلا اظهار کرد: در روند فعلی آزمون
وکالت، متقاضی ورود به حرفه وکالت باید یک سال صبر کند که این مدت زمان می تواند مشکلات عدیده اي را براي متقاضی ایجاد

 
کند تا جایی که حتی در برخی از موارد می تواند موجب انصراف شود. از طرفی سازوکار قبولی در آزمون وکالت نیز اشتباه است. 

وي در ادامه افزود: برگزاري آزمون ورود به این حرفه چند بار در سال در سازمان هاي دیگر مانند نظام مهندسی ساختمان و

 
دادگستري در حال انجام است و نتایج مثبت آن به طور مستند وجود دارد. 

وي گفت: برگزاري چندباره آزمون وکالت در کنار تغییر سازوکار آزمون بر اساس طرح مجلس، فرصت بیشتري به دانش آموختگان
رشته حقوق می دهد تا خود را سنجش کنند که این سبب می شود ورود شایستگان به عرصه وکالت تسهیل شود. با افزایش ظرفیت

 
پذیرش وکلا، خدمات حقوقی ارائه شده توسط وکلا به سمت تخصصی شدن و کیفیت بهتر پیش می رود. 

 
رابطه افزایش تعداد وکلا با کیفیت خدمات 

معتمدي در رابطه با مزایاي افزایش تعداد وکلا یادآور شد: در این مورد یک اختلاف نظر وجود دارد و برخی از صاحبنظران معتقدند
کثرت وکلا موجب می شود کیفیت خدمات آن ها پایین بیاید البته این نظر را بیشتر اعضاي کانون وکلا دارند، اما این در حالی است
که بسیاري از کارشناسان غیر ذي نفع بر این باور هستند که با افزایش ظرفیت پذیرش وکلا در هر حوزه اي که مورد سنجش و

 
ارزیابی قرار گیرد، بدون شک خدمات حقوقی ارائه شده توسط وکلا به سمت تخصصی شدن و کیفیت بهتر پیش می رود. 

وي ادامه داد: با توجه به قسم نامه اي که وکلا براي ارائه خدمات یاد می کنند، در صورت برگزاري چندباره آزمون وکالت در طول یک
سال می توان شاهد افزایش کیفیت خدمات وکلا بود. طبیعت انسانی بدین منوال است که هر گاه خدمات بیشتر باشد کیفیت کار نیز

 
افزایش خواهد یافت. 

این کارشناس اقتصادي در پاسخ به پرسش خبرنگار ما مبنی بر اینکه چگونه می توان خلأ وکیل باتجربه را در کشور پر کرد، اظهار
کرد: با توجه به اینکه در حال حاضر جامعه وکلا محدود است متأسفانه برخی از وکلا تمایل چندانی به ارتقاي خدمات و دانش خود
ندارند اگرچه در سال هاي اخیر این اتفاق افتاده است که برخی از وکلا به صورت تخصصی کار می کنند اما واقعیت این است زمانی
که جامعه وکلا توسعه بیشتري پیدا کند موکلان، شرکت ها و یا اشخاصی که به خدمات حقوقی نیاز دارند، وکیلان متبحر در یک
حوزه را انتخاب خواهند کرد بنابراین هرچه بازار وکلا از نظر کمی و تعدادي افزایش یابد بی شک تخصصی تر شدن خدمات وکالت را
در پی خواهد داشت اما این در حالی است که انتظار می رود کانون وکلا و مرکز وکلاي قوه قضائیه اقدام هاي لازم براي شناسایی

 
وکلاي متخصص را انجام دهند مانند روندي که در حوزه پزشکی وجود دارد. 

 
مقاومت شدید وکلا و سردفتران در برابر انحصارزدایی 



معتمدي در خصوص علت اصلی مقاومت کانون وکلا و کانون سردفتران در مقابل طرح تعدیل کانون سردفتران گفت: هدفی وجود
دارد که با تغییر شیوه هاي برگزاري آزمون و حذف ظرفیت وکلا و سردفتران تعداد رقبا افزایش یابد؛ چرا که طبق تعریفی که در
دانش اقتصاد هم وجود دارد بالاترین مزیت رقابتی انحصار است البته انحصار به این معنا که تعداد رقباي کمتري وجود داشته باشد
بنابراین بازیگران فعلی عرصه وکالت معتقدند با حذف آن حساب افراد بیشتري به این عرصه وارد خواهند شد به خصوص در حوزه
سردفتران که این قضیه شدت بیشتري دارد؛ چرا که در حال حاضر تعداد سردفتران به شدت محدود است، بنابراین مقاومت نشان

 
دادن امري طبیعی 

به نظر می رسد.



فراخوان پذیرش در مرکز رشد رویش

منبع: ایسناشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1400/07/12

مرکز رشد رویش در سال 1382 با هدف حمایت از استارتاپ هاي حوزه فناوري اطلاعات و ارتباطات، توسط جهاد دانشگاهی
تاسیس شده و تاکنون از بیش از 250 استارتاپ حوزه فناوري اطلاعات و ارتباطات حمایت کرده است.

 این مرکز با فراهم کردن محیطی صمیمی و شبکه

 
ارتباطی قوي و ارائه خدمات کسب و کاري از قبیل مشاوره، منتورینگ و آموزش به رشد و توسعه استارتاپ ها کمک می کند. 

به گزارش ایسنا، مرکز رشد رویش در سال 1398 به منظور توسعه ارتباط با سایر مراکز رشد و پارك هاي علم و فناوري و همچنین
اعطاي گرنت به استارتاپ هاي مستقر، به عضویت شبکه توسعه اقتصاد دیجیتال درآمد. این شبکه، بستري مناسب براي توسعه اقتصاد
دانش بنیان و ایجاد اشتغال پایدار در این بخش است و و متشکل از پارك هاي علم و فناوري، مراکز رشد و شتابدهنده ها است که در

 
ارتقاء سطح فعالیت ها در حوزه فناوري اطلاعات و ارتباطات و توسعه اقتصاد دیجیتال همکاري می کنند. 

پارك فناوري اطلاعات و ارتباطات (فاوا) ضمن عضویت در شبکه تاد، مسئولیت راهبري این شبکه را نیز بر عهده دارد و از پروژه هاي

 
توسعه محصول شرکت هاي فناور تحت حمایت مراکز عضو شبکه تاد در قالب "گرنت رشد" حمایت می کند. 

در سال جاري، مرکز رشد رویش با هدف توسعه فضاي فیزیکی و گسترش فعالیت ها و حمایت هاي خود، توافق نامه اي با پارك فاوا
به منظور اخذ دو ساختمان در محل پارك منعقد کرده است و در حال حاضر در نظر دارد نسبت به پذیرش و استقرار تعداد محدودي
واحد فناور حوزه ICT در این دو ساختمان با شرایط و مزایاي متعدد از قبیل بهره مندي از معافیت هاي مالیاتی و حمایت هاي
قانونی پارك فاوا، دریافت 150 میلیون تومان تسهیلات استقرار، بهره مندي از گرنت رشد شبکه تاد و دسترسی به آزمایشگاه

 
الکترونیک پارك، اقدام نماید. 

علاقه مندان واجد شرایط می توانند با مراجعه به وب سایت rooyesh.ir و یا تماس با شماره 88930150 داخلی 141 از فرآیند
پذیرش اطلاع یابند. همچنین، با توجه به محدودیت ظرفیت پذیرش (10 واحد فناور)، اولویت با تیم هایی است که مطابق نظر کمیته

 
جذب و پذیرش، امتیاز بالاتري را کسب نمایند. 



 
 

انتهاي پیام



زنان سرپرست خانواده چه چالش هایی دارند؟

منبع: ایسناشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1400/07/12

پژوهشگران علوم اجتماعی با بررسی وضعیت زنان سرپرست خانوار در ایران عنوان کردند که چالش هاي پیش روي زنان
سرپرست خانوار از سه بعُد فرهنگی مانند مسائل مرتبط با بیوگی و موانع ازدواج مجدد، بعُد اقتصادي مانند مسکن و اشتغال و

مسائل جمعیتی مانند زندگی در خانوارهاي تک نفره، قابل توجه است و سیاست گذاري ...

به گزارش ایسنا، داده هاي رسمی در ایران از روند رو به
رشد تعداد زنان سرپرست خانوار در دهه هاي اخیر حکایت

 
دارد. 

بر مبناي تعریف سازمان بهزیستی؛ زنان سرپرست خانوار به
زنانی گفته می شود که عهده دار تامین معاش مادي و
معنوي خود و اعضاي خانوار هستند. مطالعات نشان می
دهد این گروه زنان به طور عمده شامل زنان بیوه و مطلقه،
همسران مردان معتاد، همسران مردان زندانی، همسران
مردان مهاجر، زنان خودسرپرست و همسران مردان از کار

 
افتاده و معلول هستند و به همین دلیل توجه مضاعف به این قشر از جامعه ضروري است. 

بر همین اساس؛ پژوهشگران علوم اجتماعی با انجام یک مطالعه به بررسی ویژگی هاي اقتصادي و اجتماعی زنان سرپرست خانوار

 
ایرانی، توانمندي هاي آنان و چالش هاي پیش روي آن ها پرداختند. 

براي انجام این مطالعه از داده هاي سرشماري عمومی نفوس و مسکن سال 1395 که توسط مرکز آمار ایران جمع آوري شده است،

 
استفاده شده است. 

بر اساس تحلیل این داده ها؛ زنان سرپرست خانوار 12.5 از سرپرستان خانوار ایرانی را تشکیل می دهند. درصد سرپرستی ارتباط

 
معناداري با سن داشته و حدود 50 درصد از زنان سرپرست خانوار 60 سال و بالاتر هستند. 

نتایج این بررسی نشان داد که 68 درصد از علت سرپرستی زنان فوت همسر و 12 درصد به علت طلاق است. همچنین 14 درصد از
زنان داراي همسر نیز سرپرست خانوار هستند. به علاوه 44 درصد از خانوارهاي زن سرپرست تک نفره هستند. 70 درصد از زنان

 
سرپرست خانوار در مناطق شهري و 30 درصد در مناطق روستایی زندگی می کنند. 

در این بررسی ها مشخص شد که 54 درصد از زنان سرپرست خانوار بی سواد و 46 درصد داراي سواد هستند. 40 درصد از این زنان
داراي تحصیلات ابتدایی، 21 درصد دیپلم و حدود شش درصد داراي تحصیلات عالی هستند. بنابراین حدود 60 درصد از زنان

 
سرپرست خانوار، تحصیلات پایین تر از دیپلم دارند. 



طبق یافته هاي این مطالعه؛ تنها 14 درصد از این زنان شاغل و 63 درصد خانه دار هستند. همچنین 14 درصد از زنان داراي درآمد،
فاقد کار هستند که به نظر می رسد درآمد آن ها از طریق املاك، فرزندان و یا برخی سازمان هاي حمایت کننده مانند بهزیستی و

 
کمیته امداد تامین می شود. 

بررسی وضعیت مالکیت منزل مسکونی به عنوان یکی دیگر از متغیرهاي اقتصادي، نشان می دهد که 63 درصد از زنان سرپرست
خانوار داراي منزل ملکی هستند و 24 درصد از آنها در منازل رهن و اجاره اي ساکن اند. همچنین بررسی متراژ منزل مسکونی نیز
بیان گر آن است که بیش از 90 درصد از زنان سرپرست خانوار در منزل بالاي 40 متري زندگی می کنند. از طرفی بیش از 50 درصد
از آن ها نیز در منازل بالاي 80 متري زندگی می کنند. نکته حائز اهمیت آن است که حدود هفت درصد از این زنان در منزل

 
مسکونی متراژ 40 متر و کمتر ساکن هستند. 

ویژگی هاي جمعیتی سرپرست هاي خانوار نشان می دهد که درصد سرپرستی، ارتباط معنی داري با سن دارد. به این معنا که در
سنین کمتر از 50 سال، درصد مردان سرپرست خانوار در جامعه غالب است؛ در حالی که بعد از 50 سالگی درصد زنانی که سرپرستی
خانوار را برعهده دارند به صورت محسوسی افزایش می یابد. این افزایش را می توان به از دست دادن همسر، براي زنان در اثر فوت
عنوان کرد. بررسی متغیر وضعیت زناشویی براي سرپرست هاي خانوار؛ به نوعی نشان دهنده مسئله بیوگی و موانع پیش روي ازدواج

 
مجدد براي زنان سرپرست خانوار است. 

پژوهشگران این مطالعه با توجه به نتایج به دست آمده می گویند: چالش هاي پیش روي زنان سرپرست خانوار، از سه بعد فرهنگی
(مانند مسائل مرتبط با بیوگی و ازدواج مجدد)، بعد اقتصادي (مانند مسکن و اشتغال) و بعد مسائل جمعیتی (مانند خانوارهاي تک
نفره) پیروي می کند. بنابراین در کنار توجه به توانمند کردن اقتصادي زنان سرپرست خانوار که می تواند از طریق اشتغال زایی و
ایجاد کسب و کار براي آنها انجام شود و زمینه خروج آن ها از چرخه را فراهم می کند؛ باید به زمینه هاي فرهنگی و جمعیتی نیز

 
توجه شود. 

به گفته این محققان؛ با توجه به این که تعداد قابل توجهی از زنان سرپرست خانوار ایرانی در سنین بالاي 60 سال قرار دارند و
سالخورده شدن جمعیت، بر روند افزایشی آن تاثیرگذار خواهد بود. همچنین تداوم باروري پایین بر افزایش خانوارهاي تک نفره که

 
سهم بالایی از آن را زنان سرپرست خانوار تشکیل می دهند، اثرگذار خواهد بود. 

با توجه به اینکه دو علت اصلی خانوارهاي زن سرپرست، فوت همسر و طلاق است؛ توجه به بحث ازدواج مجدد زنان در جامعه ایرانی و

 
چالش ها و موانع پیش روي آن، بیش از هر زمانی لازم و ضروري است. 

در انجام این تحقیق احمد دراهکی؛ پژوهشگر دانشکده علوم اجتماعی دانشگاه علامه طباطبایی تهران و رضا نوبخت پژوهشگر

 
دانشکده علوم اجتماعی و اقتصادي دانشگاه پیام نور تهران با یکدیگر مشارکت داشتند. 

یافته هاي این مطالعه مردادماه سال جاري به صورت مقاله علمی با عنوان «بررسی وضعیت اقتصادي و اجتماعی زنان سرپرست خانوار

 
ایرانی:یک آنالیز ثانویه» در مجله پایش؛ نشریه پژوهشکده علوم بهداشتی جهاد دانشگاهی منتشر شده است. 

انتهاي پیام



سهم مشاغل خانگی از تسهیلات بانکی را افزایش دهید

منبع: ایسناشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1400/07/12

یک پیشران طرح توسعه مشاغل خانگی خواستار افزایش هم اینگونه مشاغل از تسهیلات بانکی شد و گفت: تخصیص اعتبارات
بانک ها به منظور توسعه این مشاغل تقریبا نزدیک به صفر شده است.

فرشته گمرکی فراهانی که به عنوان پیشران طرح توسعه
مشاغل خانگی، در اراك فعالیت می کند، در گفت وگو با
ایسنا، اظهار کرد: فعالیت اولیه خود را از سال 1395با مبلغ
دو میلیون تومان و با حضور چهار هنرآموز در بازار سر
پوشیده اراك آغاز کردم و پس از گذر زمان حوزه فعالیتی
خود را گسترش داده و مجموعه اي در حوزه تولید، توزیع
و صادرات ظروف و زیورآلات میناکاري، فیروزه کوبی، و

 
مس پرداز ایجاد کردم. 

وي با اشاره به اینکه هنر به عنوان یک شکل از خلقت در زندگی بشر، نشات گرفته از روح خدا جوي انسان است، اظهار کرد: هنر

 
همواره بدنبال تعالی و رسیدن به کمال است و مجموعه ما بدنبال خلق آثاري است که بتوانیم به تعالی و کمال نزدیک شویم. 

او در خصوص میزان فرصت شغلی ایجاد شده نیز توضیح داد و گفت: در حال حاضر براي 30 نفر به صورت مستقیم و براي 40 نفر به
صورت غیرمستقیم اشتغال ایجاد شده است که با برنامه ریزي هاي انجام شده بدنبال اهداف میان مدت در دو سال آتی براي افزایش

 
حداقل دو برابر اشتغال کنونی هستیم. 

گمرکی فراهانی در خصوص میزان تولید سالانه و بازار فروش نیز گفت: سالانه بیش از سه هزار قطعه انواع محصول تولید و به بازار
عرضه می شود و با تعاملاتی که در شهرهاي گردشگري نظیر اصفهان، تبریز، شیراز و مشهد وجود دارد، قسمتی از نیاز آنها تامین
شده و بخشی از تولید ما نیز در سازمان ها و ارگان ها و شرکت ها ارائه می شود، همچنین از طریق فضاي مجازي و شبکه هاي

 
اجتماعی توانسته ایم این ظروف را به مشتریان عرضه شود. 

وي در خصوص همکاري با طرح توسعه مشاغل خانگی جهاد دانشگاهی نیز گفت: در راستاي تعامل صورت گرفته با این نهاد، افراد
سرپرست خانواري که از سوي جهاد دانشگاهی به این طرح معرفی شدند به صورت رایگان آموزش دیده اند و سعی شد به آنها مهارت

 
و آشنایی با بازار هدف آموزش داده شود. 

این پیشران طرح توسعه مشاغل خانگی در استان مرکزي در پاسخ به این پرسش که این طرح چقدر می تواند به افزایش آمار اشتغال
و تولید کمک کند، اظهار کرد: در صورتی که طرح مشترك وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی و جهاد دانشگاهی تحقق کامل پیدا کند،

 
به نظرم می توان ضمن خودکفایی افراد شاغل در این طرح شاهد تحقق ظرفیت 80 درصدي تولید در مشاغل خانگی باشیم. 



وي در خصوص مشکلاتی که در حوزه فعالیتی وجود دارد، گفت: عدم همکاري لازم در خصوص تخصیص اعتبارات بانک ها به منظور
توسعه این مشاغل که تقریبا نزدیک به صفر شده است، عدم حمایت و همکاري به موقع دستگاه هاي مرتبط نظیر میراث فرهنگی،

 
صنایع دستی و گردشگري و... و از مهمترین مشکلات است. 

او بیان کرد: مواد اولیه و زیر ساخت ظروف باید در نزدیکترین محل تامین شود ولی متاسفانه این ظروف در شهر ما تولید نمی شود و

 
نیازمند دریافت تسهیلات براي تولید زیر ساخت تولید این ظروف در این شهر هستیم. 

گمرکی فراهانی در خصوص نحوه تهیه مواد اولیه و روش فروش گفت: مواد اولیه از شهر اصفهان تهیه می شود و روش فروش ما به
صورت کاملا فردي و بصورت مجازي در شبکه هاي اجتماعی و حقیقی و حضوري در گالري فرشته واقع در بازار سرپوشیده اراك

 
است. 

وي در پاسخ به این پرسش که به نظر شما همکاري با طرح جهاددانشگاهی چقدر می تواند مشکلات فعالان این مشاغل را برطرف
کرده و بازار بهتري را براي شما و دیگر کسانی که زیرمجموعه شما هستند فراهم کند؟ گفت: با تخصیص امکانات فروشگاه اینترنتی و
تسهیلات از سوي جهاد دانشگاهی و حمایت از این واحدهاي مشاغل خانگی به نظر می رسد بازار، توسعه پیدا کرده و نیازسنجی ها به
شکل بهتري انجام شود. از آنجاکه عرضه و تقاضا باید باهم تناسب داشته باشد با ایجاد بازارهاي جدید طبیعی است که تولید رونق

 
گرفته و محصولات بیشتري تولید خواهد شد. 

گفتنی است، طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در دبیرخانه ستاد ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی معاونت توسعه کارآفرینی و
اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی پس از آسیب شناسی طرح هاي قبلی و انجام مطالعات داخلی و خارجی در سال 1396

 
طراحی شد و به تصویب رسید. 

به منظور اجرا و پیاده سازي این طرح، جهاددانشگاهی به عنوان یک نهاد توسعه اي، واسطه اي و تسهیلگر، مکلف به شناسایی و
توانمندسازي (آموزش و مشاوره) اشخاص حقیقی و حقوقی و پایدارسازي مشاغل خانگی با اتصال به بازار با بهره مندي از شبکه هاي

 
افقی و عمودي شد. 

انتهاي پیام



آیا مجلس با تصویب حد نصاب شناور، انحصار وکلا را رفع می کند؟

منبع: قم پرسشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1400/07/12

به گزارش قم پرس آشنایی با قوانین و مقررات حقوقی در پرونده هاي قضائی، می تواند تصمیمی آگاهانه و موفقیت آمیز را به
دنبال داشته باشد. از آنجا که افراد غالباً اطلاعات کافی درباره این موضوعات ندارند، حضور یک وکیل...

به گزارش قم پرس آشنایی با قوانین و مقررات حقوقی در پرونده هاي قضائی، می تواند تصمیمی آگاهانه و موفقیت آمیز را به
دنبال داشته باشد. از آنجا که افراد غالباً اطلاعات کافی درباره این موضوعات ندارند، حضور یک وکیل یا مشاور حقوقی مناسب می
تواند دراین زمینه راهگشا باشد اما هزینه بالاي به کارگیري وکیل، غالباً افراد را از این امر منصرف می کند. عامل مهم در بالا بودن

 
این هزینه ها، مساله انحصار در حوزه وکالت و کمبود وکیل است. 

براساس برخی آمار، بیش از 90 درصد از مراجع کنندگان به دادگاه ها توانایی مالی استخدام وکیل براي دفاع از حقوق خود در دادگاه
را ندارند. به عبارت دیگر، کارگران، معلمان، کشاورزان و بسیاري از اقشار کمتر برخوردار به دلیل محرومیت از این خدمات، در دفاع از
حق خود ناتوان هستند. این در حالی است که یکی از حقوق افراد طبق «اصول 34 و 35 قانون اساسی» که دستگاه قضائی موظف به
اجراي آن است، «حق دسترسی به وکیل» است. بنا بر اظهارات کامیار، عضو هیئت مدیره کانون وکلاي مرکز، در حدود 95 درصد از

 
پرونده هاي مطروحه در محاکم وکیل ندارند. 

 
محدودیت پذیرش وکیل اصلی ترین عامل انحصار بازار وکالت 

مساله عدم تناسب تعداد وکلا با نیاز کشور در حالی مطرح است که سالانه تنها کمتر از 5 درصد از متقاضیان شرکت در آزمون وکالت
موفق به دریافت پروانه می شوند و تعداد بسیاري از فارغ التحصیلان حقوق پشت سد آزمون وکالت می مانند. افرادي که هر ساله نیز

 
به این تعداد آنان اضافه می شود. 

سازوکار اعطاي پروانه وکالت در ایران برخلاف اغلب کشورهاي دنیا، مبتنی بر «تعیین ظرفیت» براي آزمون است. اگر به جاي تعیین
ظرفیت، صلاحیت علمی مبناي صدور پروانه وکالت و سنجش متقاضیان ورود به وکالت قرار گیرد، بازار وکالت با کیفیت بیشتري
همراه خواهد شد و هزینه هاي در اختیار گرفتن وکیل هم کاهش پیدا می کند در نتیجه زمینه حل مشکلات حقوقی مردم فراهم می

 
شود. ضمن اینکه با به کارگیري فارغ التحصیلان، در جهت ایجاد اشتغال و حل مشکل بیکاري نیز گام برداشته می شود. 

به گفته حسن نوروزي، نایب رئیس کمیسیون قضائی و حقوقی مجلس، 600 تا 700 هزار فارغ التحصیل حقوقی بیکارند و در صورت

 
رفع انحصار از وکالت، به همین میزان شغل ایجاد می شود. 

 
راهکار حدنصاب شناور براي قبولی در آزمون وکالت 

حال در چنین شرایطی، یا باید از اساس اختیار صدور پروانه وکالت را که امري حاکمیتی است به مبدأ اصلی خود یعنی حاکمیت
بازگرداند یا با توجه به شرایط فعلی معیار قبولی آزمون را به نوعی تغییر داد که تصدي گري ذي نفع به حداقل برسد. با مرور تجربیات
کشورهاي جهان و منطقه در نهایت، معیار حدنصاب شناور در طرح «تسهیل صدور مجوزهاي کسب وکار» مطرح شد. معیاري که فارغ



از سختی و آسانی سوالات، میزان سواد داوطلبان را می سنجد و کسب نمره 70 درصد میانگین یک درصد نفرات برتر آزمون معیار

 
قبولی افراد در آزمون مقرر شده است. 

کلیات طرح تسهیل صدور مجوزهاي کسب و کار در مجلس تصویب شده و مجلس در حال حاضر در حال بررسی جزئیات آن است. در
بررسی جزئیات یکی از موضوعات مهم، تعیین شیوه سنجش صلاحیت علمی داوطلبان کسب پروانه وکالت است. موضوعی که هم

 
اکنون در طرح پیشنهادي به صورت تعیین حد نصاب شناور آمده است. 

با توجه به مزایاي حد نصاب شناور انتظار می رود با تصویب این طرح ضمن رفع انحصار شرایط براي اوسعه خدمات حقوقی فراهیم

 
شود و افراد بیشتري بتوانند از خدمات با کیفیت وکلا استفاده کنند. 

 
ایجاد انحصار به بهانه اشباع بازار مبناي علمی ندارد / کانون وکلا جلو ورود جوانان به بازار خدمات حقوقی را گرفته است 

در این رابطه علی سعدوندي، کارشناس اقتصادي در خصوص اهمیت طرح تسهیل صدور مجوزهاي کسب و کار در مسیر اصلاح قانون
هاي مخل سهولت کسب و کارها گفت: ما نیاز داریم به حمایت قانونی از کسب و کارها تا به سمت مانع زدایی از تولید برویم زیرا با
قوانین فعلی به جایی نمی رسیم علی الخصوص که بسیاري از موانع ورودي که الان در اقتصاد از جلوي ورود افراد به کسب و کارها
جلوگیري می کند به قانون متکی است. به طور مشخص فعالیت کانون وکلا تا حد زیادي قانونی هست اما به ضرر اقتصاد کشور و
اشتغال جوانان است. بنابراین بدون پشتوانه ي قانونی به جایی نمی رسیم و به همین دلیل طرح تسهیل صدور مجوزهاي کسب و کار

 
می تواند مفید باشد. 

وي در ادامه با انتقاد از برخی بهانه ها نظیر اشباع بودن بازار و رعایت حدود صنفی براي جلوگیري از ورود افراد جدید به کسب و
کارها افزود: این ایده که به دلیل اشباع بازار اجازه ندهیم افراد جدید وارد کسب و کار شده و به رقابت بپردازند، ایده اي انحرافی است
و هیچ ریشه اي در علم اقتصاد ندارد و اتفاقاً کاملاً برعکس است. بر اساس تاکید علم اقتصاد، اشباع بازار باید تسهیل شده تا رقابت
ایجاد شود. اینکه مثلاً دو واحد صنفی کنار هم هستند فی نفسه هیچ اشکالی ندارد. این دو واحد صنفی با هم رقابت کرده و این

 
موضوع در نهایت به نفع مصرف کننده تمام خواهد شد. 

این اقتصاددان با اشاره به تدبیر صورت پذیرفته در تعیین حد نصاب شناور براي آزمون وکالت به صورتی که افراد با کسب 70 درصد
میانگین یک درصد برتر آزمون بتوانند پروانه وکالت کسب کنند، گفت: به باور بنده حتی نیاز به آزمون وکالت هم وجود ندارد. در
بسیاري از زمینه ها که به وکیل نیاز است اصلاً احتیاج به حل مسائل پیچیده نیست. مثلاً تعداد زیادي از پرونده ها مربوط به اتهام و

 
توهین و هتک حرمت یا مسائل خانوادگی است که به راحتی توسط وکلاي محترم قابل انجام هست. 

سعدوندي با اشاره به تبدیل خدمت وکالت به کالایی لوکس گفت: بازار هدفی که الان کانون وکلا مد نظر قرار داده است عامه ي
جامعه نیستند بلکه 10 درصد برتر کشور یا همان 10 درصد ثروتمند کشور هستند که براي وکلا از نظر استراتژي سودآوري و پول
سازي مفید هستند اما براي کشور قطعاً مضر است. بنابراین باید اجازه داد که تعداد زیادي فارغ التحصیل حقوق در بازار وارد شده و
کار وکالت را به عهده بگیرند. بدین صورت هم خدمات حقوقی گسترش پیدا می کند و هم اینکه تعداد زیادي از فارغ التحصیلان بیکار

 
خدمت ارائه خواهند داد و اشتغال خواهند داشت. 

 
منبع : مهر 



آپلود عکس

 
قم پرس منتظر دریافت اخبار و پیام هاي هموطنان عزیز می باشد. 



بحران هاي جدید

منبع: فردا نیوزشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1400/07/12

در بسته پیش رو تحلیل هاي سیاسی را فارغ از جناح بندي هاي سیاسی بخوانید.

 
در بسته پیش رو تحلیل هاي سیاسی را فارغ از جناح بندي هاي سیاسی بخوانید. 

گروه سیاست سایت فردا - طبیعی و واضح است که تحلیل گران
در عرصه سیاست به موضوعات مختلف از منظر خود و با گرایش
سیاسی خود می نگرند و می نویسند. در اینجا اما سعی داریم با
کنار هم قرار دادن این تحلیل ها ، مسائل را فارغ از جناح بندي

 
هاي سیاسی بررسی کنیم. 

در بسته پیش رو تحلیل هاي سیاسی را فارغ از جناح بندي هاي

 
سیاسی بخوانید. 

 
باز هم شوخی با کرونا! 

روزنامه جمهوري اسلامی امروز در یادداشتی نوشت: «یک هفته
از وعده وزیر بهداشت دولت سیزدهم که گفت «دو هفته دیگر
جشن پیروزي بر کرونا را برگزار می کنیم» گذشت ولی نشانه اي

که بتوان با استناد به آن احساس کرد به پیروزي بر کرونا نزدیک شده ایم دیده نمی شود. در کشوري که تعداد جان باختگان روزانه
آن در اثر کرونا بالاي 200 نفر است و مبتلایان روزانه آن بالاي 10 هزار نفر است و هر روز هزاران نفر بستري می شوند، چگونه می

 
توان اوضاع را نزدیک به پیروزي بر کرونا دانست؟ 

این سوال مربوط به آمار رسمی اعلام شده توسط خود وزارت بهداشت است که عده اي ازجمله خود مسئولین این وزارتخانه معتقدند
آمار واقعی بیش از اینهاست. حتی اگر به همین آمار اعلامی وزارت بهداشت اعتماد کنیم، بهیچوجه نمی توان کشور را در حال نزدیک

 
شدن به پیروزي بر کرونا دانست. بنابراین سخن آقاي وزیر به شوخی با کرونا بیشتر شباهت دارد. 

براي آحاد ملت ایران، باعث خوشحالی است که شاهد پیروزي بر کرونا باشند. اگر وزیر بهداشت بتواند وعده خود را محقق کند، حتماً

 
باید تشویق شود و نام او در تاریخ بهداشت کشور به عنوان یک انسان موفق به ثبت برسد. 

آنچه موجب نگرانی است اینست که چون وزیر بهداشت دولت دوازدهم نیز وعده هاي زیادي می داد که محقق نمی شدند و مردم



بشدت نسبت به او بدبین می شدند، وعده هاي وزیر جدید هم در اذهان مردم تداعی کننده همان روش سلف او تلقی می شود. این،
خوبست که مسئولین بهداشتی به مردم امید بدهند ولی اگر امیددادن ها به واقعیت نپیوندند، مردم اعتماد خود به آنان را از دست می

 
دهند. 

نکته بسیار مهم اینست که وزارت بهداشت و ستاد ملی مقابله با کرونا برخلاف وظیفه اي که براي جلوگیري از ایجاد زمینه هاي انتقال
کرونا برعهده دارند در برابر کسانی که تلاش کردند 60 هزار نفر از هموطنان ایرانی براي راه پیمائی اربعین به عراق بروند، نایستادند.
بعداً معلوم شد تعداد مسافران رسمی اربعین 80 هزار نفر بودند و در زمان بازگشت مشخص شد 180 هزار ایرانی به شکل هاي
مختلف به عراق رفته و در راه پیمائی اربعین شرکت کردند. این جمعیت، در چند مورد در معرض انتقال ویروس کرونا قرار می گیرند
که خود راه پیمائی، حضور پرتجمع در حرم ها، تجمع در مرزها و فشردگی در هواپیماها و اتوبوس ها ازجمله آنهاست. افزایش تعداد
مبتلایان به کرونا از عوارض طبیعی این تجمعات بی حساب و کتاب است کمااینکه یکی از مسئولین بهداشتی خوزستان نسبت به این

 
موضوع هشدار داد و گفت در جریان بازگشت زائران اربعین فاجعه اي بزرگ در راه است. 

انتظار این بود که وزیر بهداشت به عنوان مسئول اصلی سلامت مردم و جامعه، اولاً در برابر تصمیم نادرست اعزام زائران به راه پیمائی
اربعین می ایستاد و ثانیاً به جاي وعده پیروزي بر کرونا، نسبت به در راه بودن موج ششم هشدار می داد. تا زمانی که مرگ و میر

 
کرونائی به صفر نرسد و ابتلا به این ویروس ریشه کن نشود، نمی توان سخن از پیروزي بر کرونا به میان آورد.» 

 
آرامش ایران و سه بحران جدید بین المللی 

محمد یوسفی امروز در سرمقاله «ابتکار» نوشته است: «با گذشت حدودا دو ماه از شروع به کار دولت ابراهیم رئیسی، جمهوري
اسلامی دست خوش تحولات زیادي شده است؛ افزایش سرعت واکسیناسیون، تلاش براي کنترل بازارهاي مالی، دوراهی برجام،
معاهده شانگهاي، به قدرت رسیدن طالبان و حواشی جدید آذربایجان و رزمایش مشترك این کشور در مرز ایران و خبر بین المللی

 
احتمال افزایش قیمت سوخت و انرژي، از مهم ترین تحولات ماه هاي اخیر بوده اند . 

آنچه در بدو شکل گیري دولت ابراهیم رئیسی قابل توجه بود، سخن وي در رابطه با کمک امدادهاي غیبی به دولت او بود؛ چیزي که
در عمل به دلیل چیدمان تحولات محیطی ملی و بین المللی احتمال وقوع آن وجود دارد. استفاده از فرصت و آزادسازي
واکسیناسیون، کمرنگ شدن کرونا در ماه هاي پیش رو و بحران سوخت در اروپا، در کنار تحولات زیست محیطی آن قاره و بحران
سوخت انگلستان و پیش بینی نفت صد دلاري، همگی زنجیره هایی در کنار هم هستند که می توانند به بحران کسري بودجه دولت
سیزدهم کمک کنند. اما آنچه در کنار این شانس و تحولات بین المللی اهمیت پیدا می کند، نحوه تعامل و برخورد هوشمندانه
مسئولان دولت وي با این تحولات است. به راستی برنامه ما براي افزایش قیمت نفت و کمبود سوخت و انرژي در اروپا چیست؟ آیا
قرار بر آن است با این احتمالات غره شویم و مذاکرات برجام را دست کم بگیریم؟! یا با افزایش صادرات، قطعی مضاعف برق و گاز را به
مردم تحمیل کنیم؟ چرا که این یکی از مهم ترین نگرانی هاي نگارنده در خصوص چالش هاي ماه هاي آینده ایران است؛ مورد بعدي
که در حال تبدیل شدن به یک بحران است، تحولات قره باغ است؛ حواشی اي که موجب حضور نظامی یک اتحاد مشترك المنافع در
خاك ایران شده است. این تجربه تنها معطوف به مرزهاي شمال غرب ایران نبوده، بلکه بیانات حاشیه برانگیز همسایه جدید ایران در
شرق نیز همچنان در یک ابهام و نگرانی جدي وجود دارد. برخورد دستگاه سیاست خارجه دولت رئیسی و رفتار متعادل آن وزارت
خانه با قدرت هاي عرصه بین المللی و همسایگان مختلف ایران، نیازمند دقت نظر و هوشمندي بیشتري است، چرا که هر قدم

 
نامناسب در شرایط حساس کنونی، به صورت مستقیم بر بحران هاي حل نشده مردم خواهد افزود. 

مورد آخر سرنوشت برجام است؛ با به تعویق افتادن سرنوشت برجام، این ابهام و انتظار بزرگ تنها بر التهاب بازارهاي مالی و افزایش



قیمت دلار در سال آینده خواهد انجامید، انتظار می رود با اقدامات هوشمندانه در این جهت اقدامات کافی صورت گیرد و همزمان با
افزایش احتمالی قیمت نفت، بهبود وضعیت کرونا با رفع موانع در جهت بهره وري بیشتر اقتصاد ایران و امنیت بیشتر براي سفره مردم

 
بکوشیم.» 

 
چرایی یک دستور 

کمال احمدي امروز در یادداشتی براي «کیهان» نوشته است: «چشم بادامی هاي کره اي با این همه امتیازاتی که از جانب کشور ما
دریافت کردند مهمانان نمک نشناسی بودند و طی دهه اخیر دو بار زیر پیمانشان با ملت ایران زدند. اینان که بیش از هفت میلیارد
دلار پول ما را سه سال است به دستور ارباب آمریکایی شان بلوکه کرده و سودش را می خورند حالا به دستور همان ارباب و این بار با
هدف جلوگیري از رشد تولید داخلی کشورمان به دنبال واردات کالاهاي مصرفی خود به ایران هستند. این اتفاق نشان می دهد
تحریمهاي آمریکا در دوره بایدن کاملا هوشمندانه دنبال می شود و آنها هر جا ببینند تحریمها سبب پویایی و بالندگی ایرانی ها می
شود بلافاصله معافیتی اعمال می کنند تا مانع از رشد توان ما شوند. در همین موضوع لوازم خانگی و در طول سه سالی که شرکتهاي
دوقلوي کره اي در ظاهر بازار ما را رها کرده اند تولیدکنندگان داخلی توانستند رشد بالایی کسب کنند تا حدي که طبق گفته فعالان
این صنعت، ایران در وسایل مهمی مانند تلویزیون، اجاق گاز، ماشین لباسشویی، ماشین ظرفشویی و یخچال به خودکفایی رسیده و
ارزش صادرات لوازم خانگی ما در سال 99 از 140 میلیون دلار فراتر رفته است و امسال احتمالا به بیش از این رقم خواهد رسید.
آمریکایی ها که این شرایط رو به رشد صنعت لوازم خانگی ما را دیدند بلافاصله دست به کار شده و به نوکردست به سینه کره اي
شان فرمان دادند با استفاده از معافیت 90روزه، محصولات ال جی و سامسونگ را در ازاي پول بلوکه شده ایرانی ها به آنجا بفرست تا

 
با یک تیر دو نشان بزنند؛ هم مانع از رشد تولیدات ایرانی شده اند و هم ما را از دستیابی به پولهایمان محروم کرده اند. 

در این شرایط، رهبر فرزانه و هوشمند انقلاب با یک دستور کوتاه نقشه آمریکایی ها را خنثی کردند و ضمن حمایت از تولیدکنندگان
داخلی خواستار ممنوعیت ورود کالاهاي کره اي به داخل کشور شدند.این اقدام هوشمندانه که با استقبال وسیع کارگران،
تولیدکنندگان و فعالان واقعی صنعت داخلی همراه شد در عین حال جیغ بنفش کاسبان تحریم و مخالفان رشد تولید ایرانی اعم از
داخلی و خارجی را درآورد. هر چند در این میان، برخی دلسوزان نیز نگرانی هایی را مطرح کردند که در این باره نکاتی را یادآور می

 
شویم: 

1- ممنوعیت ورود کالاهاي مشابه داخلی صرفا محدود به ایران نیست و در سایر کشورها نیز بنابرشرایطشان رخ داده است. ... 2-
برخی افراد نگرانند که با این ممنوعیت و در نبود شرکت هاي کره اي بازار لوازم خانگی ما مثل بازار خودرو دچار انحصارشده و رقابت
از بین می رود. در یادداشت قبلی پاسخ این نگرانی داده شد که «اولا حتی حامیان دوقلوهاي کره اي در ایران هم خلاف این نگرانی را
می گویند. ... ثانیا مگر در خود کره جنوبی انحصار تولید لوازم خانگی در اختیار دو شرکت سامسونگ و ال جی نیست؟ چطور انحصار
در آنجا خوب است و اینجا بد؟!» ثالثا طی روزهاي اخیر گزارش هاي متعددي منتشر شد که نشان می داد سالانه یک میلیارد و 300
میلیون دلار لوازم خانگی به صورت ته لنجی و کوله بري وارد کشور می شود که همین امر نشان می دهد بازار اصلا در انحصار تولید
کنندگان داخلی نیست و این کالاهاي قاچاق هستند که در بازار ما جولان می دهند. 3- نکته به حقی که بسیاري از دلسوزان مطرح
می کنند اینکه تولیدکنندگان لوازم خانگی باید قدرشناسی خود نسبت به دستور رهبري را در عمل نشان دهند و ضمن ارتقاي
کیفیت محصولاتشان موضوع کاهش قیمت را به طور جدي دنبال کنند. ... 4- دستور رهبري مبنی بر ممنوعیت ورود کالاهاي کره اي
یک فرمان واضح و غیر قابل خدشه است و لذا بایستی همگان اعم از دستگاههاي عمومی دولتی و غیردولتی به شکل جدي آن را اجرا
کنند. اینکه عده اي به بهانه ته لنجی، کوله بري و یا شوتی به دنبال دور زدن این دستور باشند عملا در حال خیانت به عموم مردم،
کارگران و تولیدکنندگان ایرانی هستند و طبیعی است در این شرایط دستگاههاي اطلاعاتی و قضایی باید ضمن شناسایی خائنان آنها

 
را به مجازات برسانند.» 



 
احیاي غیرضرور و خسارت بار! 

علی فریدونی، عضو هیئت علمی و رئیس اسبق سازمان جهاد کشاورزي خراسان در یادداشتی که «شرق» منتشر کرده نوشته است: «
آقاي رئیسی در معرفی کابینه به مجلس و همچنین در جریان سفر اخیرش به یاسوج، از احیاي مجدد جهاد سازندگی سخن گفته
است! این در حالی است که بخش کشاورزي، از زمان اداره کل فلاحت (1309) تا سال 79 که آخرین ادغام در این بخش صورت
گرفت، حداقل 10 بار دچار قبض و بسط شده است! (حتی در اواخر دهه 40 این وزارتخانه به چهار وزارت تقسیم شده بود!). اینکه این
همه تحول و تطور در بخش کشاورزي نشانه اهمیت این بخش است یا بستري براي ایجاد پست هاي جدید براي نورچشمی ها، بر ما
معلوم نیست! با تولد نهاد انقلابی جهاد سازندگی بعد از انقلاب و تماس این نهاد با روستاییان و کشاورزان، به تدریج در صدد انجام
خدمات کشاورزي نیز برآمد؛ اما چون وظایفی در این زمینه بر عهده شان نبود، کم کم به صورت عرضی، بخشی از وظایف وزارت
کشاورزي به این نهاد محول شد (گندم دیم، تأمین علوفه و مراتع عشایري و...)؛ اما چون این کار نیز با مشکلات زیادي همراه بود؛
بنابراین در سال 66 به سوي انحلال وزارت کشاورزي رفتند؛ ولی خوشبختانه مجلس موافقت نکرد! اما پیگیري موضوع تا سال 79
ادامه یافت تا نهایتا در دي ماه 79 هر دو وزارت منحل و وزارت جدیدي به نام جهاد کشاورزي تشکیل شد. اي کاش رئیس جمهور
دلایل ادغام دو وزارت جهاد سازندگی و کشاورزي را مطالعه و سپس از احیاي جهاد سازندگی سخن می گفت! از دلایل اصلی ادغام؛
تفکیک وظیفه عرضی بین این دو دستگاه بود که باعث اصطکاك و سایش منابع انسانی و هدر رفتن منابع مالی درخور توجه می شد.
این دو وزارتخانه در حالی مدعی تولی گري بخش کشاورزي بودند که هیچ کدام وظایف کامل را در اختیار نداشتند!؟ با ادغام این دو
وزارتخانه، جهاد کشاورزي عملا کل وظایف بخش کشاورزي را برعهده گرفت و در منابع مالی و انسانی صرفه جویی درخور توجهی
صورت گرفت. ضمن اینکه دو نیروي موازي و گاهی متقابل نیز هم جهت شده و راندمان کار افزایش یافت. آنچه آقاي رئیسی به
دنبالش است، وظایف عمران و توسعه روستایی است؛ وظایفی که یک سال پس از ادغام، از وزارت جهاد کشاورزي منتزع و به وزارت
راه و ترابري، نیرو، مسکن و شهر سازي و... واگذار شد. به عبارت دیگر الان وزارت جهاد کشاورزي، صرفا وظایف بخش کشاورزي و
صنایع وابسته به آن را برعهده دارد و هیچ یک از وظایف جهاد سابق را عهده دار نیست. کلمه جهاد هم که باقی مانده، شاید به خاطر
ملاحظاتی غیر از مسائل فنی است! اگر رئیس محترم دولت می خواهد جهاد سازندگی را احیا کند، باید مجددا وظایف مذکور را از
وزارتخانه هاي فوق منتزع کند که البته با عوارضی همراه خواهد بود! زیرا با انجام این کار احتمال تحریک تعصبات بخشی در دستگاه
هاي دیگر و بالطبع لطمه خوردن شان وجود دارد! جهاد سازندگی در سال 58 براي عمران و آبادانی روستاها (به جاي وزارت تعاون و
امور روستاها) ایجاد و با موفقیت هاي خوبی نیز همراه بود. به طوري که براساس آمارها اکثر روستاها از نعمت آب و برق و بهداشت
برخوردار شدند! اینک جاي سؤال است که این جهاد سازندگی جدید می خواهد چه کار کند!؟ اگر هدف، اشتغال نیروهایی موسوم به
جهادي هاي جدید است که آن امري علی حده است! اما اگر هدف از تشکیل مجدد جهاد سازندگی، جلوگیري از مهاجرت روستاییان
یا بازگشت آنها از شهر است؛ به ضرس قاطع می توان گفت «این امر میسر نیست!؟» زیرا آنچه باعث مهاجرت روستاییان از روستا به
شهرها شده بود، فقدان درآمد کافی بود. درآمدي که با ساختن جاده و حمام و مدرسه حاصل نمی شود! برعکس اگر به بخش
کشاورزي عموما و وزارت کشاورزي خصوصا توجه شود، به نحوي که آنها بتوانند درآمد روستاییان را افزایش دهند، طبیعی است که
آنها هم از روستاها نخواهند رفت (و حتی برمی گردند!) و جاده و حمام و مدرسه و... را نیز خودشان می سازند. با عنایت به مراتب فوق
و نظر به وضعیت بودجه اي دولت ناشی از تحریم ها، احیاي جهاد سازندگی به صلاح نبوده و حتی ممکن است باعث تعارضات جدید
و مع الاسف دور و تسلسل شود! البته اگر هدف استفاده از نیروي جوانی دانشجویان و طلاب در ارائه خدمت به روستاییان باشد، می
توان از طرح اردوهاي عمران ملی در اوقات فراغت این نیروها و به ویژه در سه ماهه تابستان، استفاده کرده و هیچ ضرورتی به تأسیس
وزارتخانه اي جدید با هزینه هاي سربار نیست! بنده به عنوان کسی که پروژه ادغام را در بزرگ ترین و درعین حال حساس ترین
استان کشور با 30 شهرستان و منطقه با موفقیت و بدون هیچ تنشی اجرا کردم، تجربه ام را از سر صدق و صفا تقدیم کردم. من آنچه

 
شرط بلاغ است با تو می گویم/ تو خواه از سخنم پند گیر و خواه ملال.» 



 
تلاطم شمال ارس را با پایگاه نظامی ایران آرام کنید 

فخرالدین عباس پور امروز در یادداشتی براي روزنامه «جوان» نوشته است: «بزرگ ترین موهبت ایران، خوش بینی نسبت به تأسیس
یک واحد سیاسی جدید پس از فروپاشی شوروي با نام یکی از استان هاي ایران بود. ایران می توانست، به دلیل سبق اطلاق تاریخی
این نام، به نواحی مرزي اش در سازمان هاي بین المللی همانند پرونده مقدونیه اعتراض کند و مانع استفاده این جمهوري تازه
تأسیس از نامی شود که کوچک ترین ارتباط با آن نداشت و صرفاً بنا بر امیال افسران عثمانی در 1918 باب شده بود. به هر حال این
خوش بینی چندان دوام نیاورد و به تدریج نشانه هاي زیادي از سیاست هاي ضدایرانی بروز کرد. اما دیپلماسی جمهوري اسلامی به
دلایل متعدد، این ناسپاسی ها را که در قالب سیاست هاي ضد شیعی، ضد تمامیت ارضی و حتی امنیت ملی بروز می کرد به چشم
اغماض نگریست. تأسیس قرارگاه اطلاعاتی براي ترور دانشمندان هسته اي، پرواز پهپاد هاي رژیم صهیونیستی به داخل ایران، بمباران
مواضع حشدالشعبی که بنا به گزارش شهید ابومهندس از خاك باکو به پرواز درآمده بودند، و در نهایت سرقت اسناد هسته اي و انتقال
آن به اسرائیل از طریق همین کشور، تنها بخشی از فهرست بلندبالاي اقدامات ضد ایرانی این رژیم دیکتاتوري است که در هشت سال
گذشته (92-1400) نادیده گرفته شد. ... تاکنون تهران بار ها به زبان دیپلماسی از باکو خواسته که در مرز هاي رسمی خود باقی
بماند. در مقابل الهام علی اف نه تنها سیونیک (زنگزور) بلکه ایروان را نیز بخشی از به اصطلاح «اراضی تاریخی» کشور خود اعلام
کرده است. در ترمینولوژي سیاسی باکو، عبارت «اراضی تاریخی» معنایی مشخصی دارد و شامل بخشی هایی از ایران و ارمنستان نیز
می شود. این بدان معنا است که علی اف و گفتمان فعلی، اگر در قدرت باشد، هر زمان که فرصتی دست دهد رفتاري مشابه صدام
حسین در پیش خواهد گرفت. آن ها ظاهراً این فرصت را فعلاً در برابر ارمنستان به دست آورده اند، ولی ایران می داند که اگر سکوت
کند، فردا سوداي دیگري صورت خواهد بست. کمااینکه اصولاً اشاره اي به این «مالیخولیا» در سخنرانی هفته گذشته علی اف مشهود
بود و موجب اعتراض گسترده آذري هاي ایران شد. ... اما آنچه که تا امروز از سوي جمهوري اسلامی ایران صورت گرفته ماهیتی
بازدارنده و نمادین داشت. ایران از طریق کانال هاي مختلف پیام خود را به حکومت بادکوبه رسانید و تلاش کرد از مجاري صلح آمیز
مسئله را حل کند. با این وجود، تصمیم دیروز آنکارا-باکو براي رزمایش مشترك و تصمیم حکومت باکو مبنی بر اعمال محدودیت
هاي جدید بر کامیون هاي ایرانی (ممنوعیت عبور و مرور در شب) نشان می دهد که پیام هاي سیاسی ایران به درستی ادراك نشده
است و علی اف همچنان به دنبال رودرویی است. اگر از این زاویه به مسئله بنگریم، ممکن است ترتیبات سیاسی و امنیتی دیگري نیز
علیه کشورمان اتخاذ شود که دامنه آن بسی گسترده تر باشد. در این صورت ایران چاره اي جز جلب نظر و اجازه ارمنستان براي ایجاد
نوعی پایگاه در استان سیونیک ندارد. جمهوري اسلامی ایران براي پیشبرد اهداف استراتژیک خود باید بتواند به نوعی تکیه گاه در آن
سوي ارس دست پیدا کند و ضمن استقرار نیروي نظامی، تضمین پایدارتري براي حفظ ژئوپلیتیک منطقه به دست آورد. البته براي
کسب چنین موقعیتی، رایزنی هاي گسترده با برخی دولت هاي منطقه لازم است که باید از سوي نهاد هاي متولیّ پیگیري شود در هر
صورت به نظر می رسد این شیوه راه حلی بهتر از مانور هاي دائمی در جنوب ارس است. ما با شمال ارس بیگانه نیستیم و حضور ما

 
موازنه گر و تعدیل کننده سویه هاي جنگ طلبانه سایر بازیگران خواهد بود.» 

 
رزمایش ماجراجویانه ترکیه! 

جعفر گلابی، روزنامه نگار امروز در یادداشتی براي «آرمان ملی» نوشت: «بیانیه ارتش ترکیه مبنی بر برگزاري یک رزمایش مشترك با
آذربایجان در مرزهاي ارمنستان و نخجوان هرچند برنامه ریزي شده است ولی نشان می دهد که تنش ها و برخی حوادث در هفته
هاي اخیر در روابط ایران و آذربایجان اتفاقی نیست و از زمینه ها و برنامه هاي احتمالی چند کشور خبر می دهد. کاملا طبیعی است
که ایران نسبت به این اقدامات و برنامه ها و تحرکات به شدت حساس باشد و در مقابل آنها موضع سخت بگیرد. متاسفانه بلند پروازي
هاي اردوغان و سوداي بازگشت به اقتدار عثمانی، ترکیه را به ماجرا جویی هاي خطرناك سوق داده است و اگر نبود که بعد از هر ترك
تازي آنکارا فورا به مواضع قبلی خود بازگشته و برخی از برنامه هاي خود را به تعلیق درآورده است هر آینه این کشور در انواع بحران
هاي خارجی غوطه ور می شد و آسیب هاي فراوان می دید. به نظر می رسد در حال حاضر این کشور علنا به تحریک آذربایجان



پرداخته خیال خوشه چینی چند جانبه از چالش هاي موجود در قفقاز را در سر می پروراند. ترکیه می خواهد ضمن تضعیف هرچه
بیشتر ارمنستان راهی استراتژیک و امن به آذربایجان باز کند و از این طریق اگر اوضاع بر وفق مرداش پیش رفت گامی به سمت شکل
دهی آذربایجان بزرگ بردارد و زمینه را براي توسعه نفوذ و حتی تغییر برخی از مرزهاي جغرافیایی منطقه آماده سازد. این خیال هاي
باطل و مسأله ساز دقیقا به میزان ضعف احتمالی همسایه شرقی ترکیه یعنی ایران بستگی دارند. اگر ترکیه احساس کند که اشتغالات
تهران امکان متوقف کردن برنامه هاي او را سلب نمی کند گام هاي بیشتري برخواهد داشت و در این راه از نشان دادن چهره گستاخ
خود استنکاف ندارد. اما با همه مشکلاتی که ایران دارد ظرفیت هاي چالش برانگیز ترکیه هم کم نیست. ایران تا کنون از نفوذش در
جمعیت میلیونی علویان ترکیه استفاده نکرده است، به گروه هاي سرسخت کرد مخالف آنکارا مجال تحرك علیه همسایه غربی نداده
است، نسبت به سفر ها و سرمایه گذاري هاي عظیم ایرانیان در ترکیه موانعی به وجود نیاورده و حملات این کشور به شمال عراق و
سوریه را مورد غمض عین قرار داده است، اگر بنا به سوء استفاده از موقعیت ها باشد و ملاحظه اهداف مخرب اسرائیل در ایجاد تشنج
در منطقه نشود ایران از اهرم هاي فشار زیادي براي ایجاد عقلانیت در همسایگان خود برخوردار است. موضوع برگزاري یک مانور
مشترك پس از مانور ایران یک کار تحریک کننده و عملی است و مانند قرائت شعر خالی از ادبی نیست که اردوغان در مناسبتی
خواند و چون خشم ایرانیان را دید به نوعی رفع و رجوعش کرد. مانور نظامی در نزدیکی خاك ایران و در مناطق مناقشه برانگیز به
نوعی نزدیک شدن به شعله هاي آتش است. اگر ترکیه این مانور را لغو نکند معنایش این است که می خواهد چالش موجود را ادامه
دهد. چنین اراده اي به جز نفع اسرائیل براي کشورهاي منطقه خصوصا کشورهاي مسلمان خسارت بار و چه بسا پشیمان کننده باشد.
اما حوادث در نزدیکی مرزهاي شمالی این واقعیت را براي تصمیم گیران در داخل کشور تبیین می کند که اندکی غفلت و اشتغال به
جغرافیاي دور تا چه حد می تواند استحکام و امنیت تاریخی مرزهایمان را با خطر مواجه کند و بیگانگان را به طمع بیندازد. اصل،
ایران است، اساس حفظ سانتیمتر، سانتیمتر جغرافیاي کشور و دور کردن تهدیدها از همه هموطنان است. با مردم و جذب قلوب آنها
و نمایش حضور واقعی شان در صحنه هاي سیاسی و اجتماعی همه برنامه هاي آشکار و پنهان مدعیان دور و نزدیک به هم خواهد
خورد. نیروهاي مسلح چون مستظهر به حمایت مردم باشند شاداب و سرزنده و پرانگیزه کوچکترین تهدیدها را در نطفه خفه خواهند

 
کرد.» 

 
ایران سر میز مذاکره خواهد نشست؟ 

محسن جلیلوند، در یادداشتی که «آفتابی یزد» منتشر کرده نوشته است: «این روزها بحث مذاکرات و احیاي دوباره برجام داغ است به
همین منظور باید گفت اصلا مشخص نیست که ایران پاي میز مذاکره بنشیند یا خیر، چون فعلا آقاي امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه
گفته است هنوز وقت داریم براي مذاکره کردن. از طرف دیگر اگر قرار باشد مذاکره اي هم انجام شود باید دید قرار است مذاکره بر سر
چه چیزي باشد؟ فرانسوي ها اعلام کرده اند که برنامه موشکی ایران هم باید جزو مذاکرات باشد. از طرف دیگر آمریکایی ها هم

 
مسائل دیگري مطرح کردند بنابراین مهم است که بدانیم در صورت مذاکره قرار است مذاکرات حول چه محوري صورت بگیرد؟ 

مسئله دیگري که خیلی مهم است این است که کدام نهاد داخلی قرار است این مذاکرات را بر عهده بگیرد. چون مدتی شوراي عالی
امنیت ملی مذاکرات را انجام می داد، بعد به وزارت امور خارجه واگذار شد حالا باز هم بحث این مطرح است که مذاکرات باز هم به
شوراي عالی امنیت ملی سپرده شود و در چنین شرایطی مسلما موضوع مذاکرات محکم تر پیگیري خواهد شد چون قرار است یک
مجموعه فرا قوه اي آن را پیگیري کند. با این همه به نظر می رسد در حال حاضر تیم آقاي باقري به عنوان معاون وزیر امور خارجه
روي این موضوع کار می کنند با این تفاسیر به نظر میرسد تیم جدید یک تیم متفاوت از تیم هاي قبل خواهد بود. باز هم در چنین
شرایطی مهم است که مسئولیت مذاکره کننده ارشد را چه کسی بر عهده خواهد گرفت؟ من فکر نمیکنم اشخاصی مثل آقاي جلیلی
به عنوان مذاکره کننده ارشد معرفی شوند چون غربی ها با این افراد و نوع مذاکره آن ها آشنایی دارند. با این همه دستاوردهاي تیم
جدید خیلی بیشتر از تیم هاي قبلی است بنابراین در صورتی که درست عمل کنند می توانند نتایج بهتري به همراه داشته باشند. من



فکر می کنم به احتمال قوي آقاي باقري به عنوان مذاکره کننده ارشد معرفی شود، ایشان تجربه کافی براي این موضوع را دارند، البته
توانایی یک موضوع دیگر است که در حین مذاکرات مشخص می شود که ایشان توانایی لازم براي این کار را دارند یا خیر؟»



نبرد تجاري چین و آمریکا؛ مارپیچ ترس و خصومت

منبع: انرژي امروزشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1400/07/12

هال برندز| استاد مسائل جهانی در دانشگاه مطالعات بین المللی جان هاپکینز  مایکل بکلی| استادیار علوم سیاسی در
دانشگاه تافتز فارین پالسی چرا قدرت هاي بزرگ، نبردهاي بزرگ را آغاز می کنند؟ پاسخ به این سوال، پاسخی متعارف است.

داستان درباره جلوگیري از افزایش رقبا و کاهش سلطه سلطه طلبان است. ...

هال برندز| استاد مسائل جهانی در دانشگاه مطالعات بین

 
المللی جان هاپکینز 

 
 مایکل بکلی| استادیار علوم سیاسی در دانشگاه تافتز 

 
فارین پالسی 

چرا قدرت هاي بزرگ، نبردهاي بزرگ را آغاز می کنند؟ پاسخ به این سوال، پاسخی متعارف است. داستان درباره جلوگیري از افزایش
رقبا و کاهش سلطه سلطه طلبان است. قدرتی که به شکل صعودي، نظم موجود را برهم می زند، در برابر قدرت مستقر -کشوري که

 
قانون حاکم بر ساختار جهانی را وضع کرده است- قرار خواهد گرفت. 

طبیعتا در چنین شرایطی، تنش ها افزایش می یابد و ماحصل آن، مارپیچی پر از دالان هاي ترس و خصومت است که در نهایت، به
درگیري ختم خواهد شد. توسیدید، یکی از مورخان قدیم، در این باره می نویسد، افزایش قدرت آتن، زنگ خطر را براي اسپارت ها به
صدا درآورد و آن زمان بود که جنگ اجتناب ناپذیر شد. گراهام آلیسون، یکی از چهره هاي برجسته علوم سیاسی، با استناد به ایده
توسیدید، بر این باور است که با ظهور چین، به عنوان قدرت در حال رشد در برابر آمریکاي فرسوده، خطر جنگ افزایش یافته است. با
افزایش تنش ها میان آمریکا و چین، این باور که دلیل اصلی اصطکاك، انتقال قدرت یا جایگزینی یک هژمونی با دیگري است، رایج
شده است. در این میان، دامی مرگبار وجود دارد که می تواند آمریکا و چین را در خود اسیر کند، اما این ماحصل انتقال قدرت نیست؛
پس بهتر است به جاي آن، از عبارت «تله اوج قدرت» یاد شود. در نهایت، کاهش قریب الوقوع قدرت چین و نه آمریکاست که می
تواند به این تنش به سرعت پایان دهد. مجموعه متون گسترده اي وجود دارند که به عنوان نظریه انتقال قدرت شناخته می شوند و بر
مبناي آنها نبرد معمول در تقاطع ظهور یک هژمون و انحطاط دیگري کلید می خورد. حقیقتی اساسی در این ایده تعریف شده است؛
ظهور قدرت هاي جدید، همیشه بی ثبات کننده است، از همین رو، اگر چین فقیر و ضعیف بود، هیچ گاه رقابت میان پکن و واشنگتن

 
آغاز نمی شد. 

کشوري که قدرت و ثروت نسبی اش در حال افزایش است، مطمئنا قاطعانه تر و بلندپروازنه تر عمل خواهد کرد؛ چرا که در جست
وجوي نفوذ و اعتبار جهانی بیشتري است. با این همه، اصلی که باید لحاظ شود، آن است که اگر موقعیت این بازیگر نوظهور رو به
بهبود باشد، باید مبارزه مرگبار با سلطه را به تعویق بیندازد تا قوي تر شود. با این همه، سناریوي احتمالی که وجود دارد، این است که
قدرت هاي بزرگی که به شکلی چشمگیر و سریع تر از متوسط جهانی، رشد را تجربه می کنند، به همان سرعت درگیر رخوت شدید و
طولانی مدت خواهند شد. آنها بی سر و صدا از میان نمی روند، بلکه خشن و پرخاشگر می شوند. چین امروز درگیر چنین دامی است.



از یک طرف مشتاقانه در حال تبدیل شدن به یک ابرقدرت است، با این همه تصور نمی شود که قادر باشد از پیامدهاي دردناك
حاصل از آن دوري کند. ظهور چین سراب نیست. در طول دهه ها پکن به قدرت هاي جهانی فشارهاي اقتصادي وارد کرده و علاوه بر
این، با سرمایه گذاري عمده در فناوري هاي کلیدي و زیرساخت هاي ارتباطی، موقعیتی قوي براي نفوذ ژئوپلیتیکش به وجود آورده
است. در این میان، نباید فراموش کرد که چین ابتکار عمل «کمربند و جاده» چند قاره را براي کنار هم قرار دادن سایر کشورها بر
مدار خود مورد استفاده قرار داده است. چین بین سال هاي 1970 تا 2000 از منظر منابع غذایی، آب و انرژي خودکفا بود. این کشور
با داشتن محیط ژئوپلیتیک امن و دسترسی به بازارها و فناوري هاي خارجی و همچنین با تکیه بر اصلاحات اقتصادي و گشایش بازار

 
از مزایایی که در اختیار داشت، به شکل ماهرانه اي بهره برداري کرد. 

اواخر سال 2000 بسیاري از این متغیرها تغییر کردند یا متوقف شدند. امروز چین در حال نزدیک شدن به یک پرتگاه جمعیتی است.

از سال 2020 تا 2050 این کشور 200میلیون نفر از مردمان بالغ در سن کار -جمعیتی به اندازه نیجریه- را از دست خواهد داد.
پیامدهاي مالی و اقتصادي این وضعیت، ویران کننده است. پیش بینی هاي کنونی نشان می دهد که هزینه هاي درمانی و اجتماعی
چین باید تا پایان سال 2050 به عنوان سهمی از تولید ناخالص داخلی از 10 درصد به 30 درصد افزیش یابد، یعنی سه برابر شود تا
به این طریق از مرگ میلیون ها سالمند در فقر و غفلت جلوگیري به عمل آید. چین براي اجتناب از بدتر شدن اوضاع به سمت

 
توتالیتاریسم در حال عقب نشینی است . 

آمریکا در طول پنج سال گذشته، به سیاست رقابت با لحاظ کردن محدودیت هاي جدید در برابر پکن متعهد شده و در همین راستا از
مجموعه اي از تحریم هاي تجاري و تکنولوژیکی براي محدودیت نفوذ پکن و چشم اندازهاي این بازیگر براي تقدم اقتصادي استفاده

 
می کند. آمریکا همچنین مقاومت جهانی بیشتري را در برابر قدرت چین تعریف کرده است. 

زنجیره اي که ایالات متحده در جنوب شرق آسیا ایجاد کرده، موجب می شود تا پکن به واسطه مقاومت هاي منطقه اي و جهانی، از
منظر اقتصادي فرآیند رشد کندي را تجربه کند. با این همه، تاریخ هشدار می دهد که جهان باید انتظار داشته باشد، چین در دهه
هاي آینده جسورانه تر عمل کند، آن هم قبل از آنکه ثروتش به دنبال پاداش هاي راهبردي طولانی مدت از میان برود. پکن، تلاش
هایش را براي گسترش حوزه نفود اقتصادي اش با تسلط بر فناوري هاي مهمی چون هوش مصنوعی، محاسبات کوانتومی و خطوط

 
ارتباطی 5G و همچنین استفاده از اهرم هاي حاصله براي خم شدن دولت ها در برابر اراده اش را دوچندان کرده است. 

این بازیگر براي تکمیل اقتدارگرایی دیجیتالی اش که بتواند از حاکمیت ناامن حزب کمونیست در داخل کشور حراست کند، ضمن
تحکیم موقعیت دیپلماتیک خود، با صادر کردن این الگو به متحدانش در سراسر جهان، رقابت نوینی را کلید زده است. پس باید گفت،
چین به سان ژاپن، در دهه هاي 1930 و اوایل 1940 دست به عملیات نظامی گسترده در سراسر آسیا نمی زند، اما با تلاش براي
حراست از دستاوردهاي کلیدي اش، خطرات بیشتري را به جان می خرد و تنش هاي فزون تري را می پذیرد. پس به ژئوپلیتیک عصر
نوین چین خوش آمدید؛ کشوري که در حال حاضر، توانایی به چالش کشیدن نظم موجود را دارد و ممکن است با از دست دادن
اعتمادبه نفسش با سرعت بیشتري جهان را تحت فشار قرار دهد. پس آمریکا باید خودش را براي رقابتی طولانی مدت آماده کند. این

 
کشور، بی وقفه تمرکز بر قدرت به قیمت رفاه اقتصادي را دنبال می کند. 

شرکت هاي دولتی به سان زامبی، تقویت می شوند، در حالی که شرکت هاي خصوصی از نبود سرمایه در رنج هستند. تبلیغات دولتی،

 
جایگزین تحلیل هاي اقتصادي عینی شده و در عین حال، کمپین وحشیانه مبارزه با فساد، کارآفرینی را متوقف کرده است. 

منبع: دنیاي اقتصاد



سرپرست دانشگاه ولی عصر(عج) رفسنجان منصوب شد

منبع: دانشجوشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1400/07/12

به گزارش گروه استان ها خبرگزاري دانشجو، وزیر علوم، تحقیقات و فناوري طی حکمی رضا رنجبر کریمی را به عنوان
سرپرست دانشگاه ولی عصر (عج) رفسنجان منصوب کرد. در حکم انتصاب دکتر رنجبر کریمی آمده است: جناب آقاي دکتر

رضا رنجبر کریمی سلام علیکم؛ ''نظر به مراتب تعهد، تخصص و تجارب ارزشمند جناب عالی، به ...

به گزارش گروه استان ها خبرگزاري دانشجو، وزیر علوم،
تحقیقات و فناوري طی حکمی رضا رنجبر کریمی را به
عنوان سرپرست دانشگاه ولی عصر (عج) رفسنجان منصوب

 
کرد. 

 
در حکم انتصاب دکتر رنجبر کریمی آمده است: 

 
جناب آقاي دکتر رضا رنجبر کریمی 

 
سلام علیکم؛ 

"نظر به مراتب تعهد، تخصص و تجارب ارزشمند جناب عالی، به موجب این حکم به عنوان «سرپرست دانشگاه ولی عصر (عج)

 
رفسنجان» منصوب می شوید. 

انتظار می رود با پیروي از آموزه هاي اسلامی، مبانی علمی، روحیه انقلابی، راهبردهاي اساسی دولت مردمی و برنامه هاي ارائه شده به
مجلس شوراي اسلامی و جلب همکاري استادان، مدیران و یاوران علمی (کارکنان)، تمامی امکانات مادي و معنوي دانشگاه را جهت
تحقق سیاست ها و برنامه هاي اسناد بالادستی، مرجعیت و دیپلماسی علمی، توسعه همه جانبه علم و فناوري، آموزش پژوهش-محور،
پژوهش آموزش-محور، مهارت افزایی، کارآفرینی، فرهنگ سازي کار تیمی و گروهی و در نهایت اجراي تمامی محورهاي سند

 
«دانشگاه اسلامی» به کار گیرید. 

توفیق روزافزون جنابعالی را در پیشبرد اهداف متعالی نظام مقدس جمهوري اسلامی ایران و منویات رهبر حکیم انقلاب اسلامی،

 
حضرت آیت االله خامنه اي (مدظله العالی)، از درگاه پروردگار متعال خواستارم. " 

وزیر علوم، تحقیقات و فناوري همچنین طی نامه اي جداگانه از زحمات و تلاش هاي دکتر «حسن رنجبر عسگري» رئیس سابق

 
دانشگاه ولی عصر (عج) در مدت تصدي این مسئولیت قدردانی کرد. 

دکتر رنجبر کریمی عضو هیات علمی و استاد تمام گروه شیمی دانشگاه ولی عصر (عج) است که از سال 1389 تا 1393 ریاست



دانشگاه ولی عصر (عج) را بر عهده داشته است، همچنین معاونت آموزشی، مدیرکل امور آموزشی، مدیر دفتر نظارت و ارزیابی این
دانشگاه؛ را نیز در کارنامه کاري خود دارد. وي عضو انجمن نانو فناوري ایران و پژوهشگر برتر دانشگاه ولی عصر (عج) رفسنجان نیز

است.



چرایی دستور ممنوعیت واردات لوازم خانگی به روایت کیهان / تورم

ساختاري خانواده ایرانی و آثار ناگوار آن / باز هم شوخی با کرونا!

منبع: تابناكشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1400/07/12

چرایی دستور ممنوعیت واردات لوازم خانگی به روایت کیهان / تورم ساختاري خانواده ایرانی و آثار ناگوار آن / باز هم شوخی با

 
کرونا! 

شکست شاخ آمریکایی، راه حل حوادث شمال غرب جلوگیري از دخالت ارتش هاي بیگانه، هدف گذاري براي نجات اقتصاد، بهار در
انتظار پاییزِ بورس؟ ابهام هایی براي جشن پایان کرونا، برنج ها در گمرك، قیمت ها در آسمان، آمریکا دنبال چگونه افغانستانی است؟
پایان رزمایش فاتحین خیبر و پیام هاي منطقه اي آن، برگزاري مانور مشترك ترکیه و آذربایجان، باز شدن «آزادي» به روي زنان و

 
سد چم شیر و چالشی مشابه سد گتوند، از مواردي است که موضوع گزارش هاي خبري و تحلیلی روزنامه هاي امروز شده است. 

ه گزارش «تابناك»؛ روزنامه هاي امروز دوشنبه دوازدهم مهرماه در حالی چاپ و منتشر شد که طلسم شکنی
حسن یزدانی با شکست دادن دیوید تیلور، بیانات فرمانده کل قوا با اشاره به مسائل همسایگان در شمال غرب
کشور، افزایش 300 درصدي اختلاس در کشور و ابهام هایی براي جشن پایان کرونا در صفحات نخست روزنامه

 
هاي امروز با تیتر هاي مختلف برجسته شده است. 

 
تبلیغات 













 
 



 
 

 
در ادامه تعدادي از یادداشت ها و سرمقاله هاي منتشره در روزنامه هاي امروز را مرور می کنیم؛ 

باز هم شوخی با کرونا! روزنامه جمهوري اسلامی در سرمقاله امروز به مساله کرونا پرداخت و نوشت: یک هفته از وعده وزیر بهداشت
دولت سیزدهم که گفت «دو هفته دیگر جشن پیروزي بر کرونا را برگزار می کنیم» گذشت، ولی نشانه اي که بتوان با استناد به آن
احساس کرد به پیروزي بر کرونا نزدیک شده ایم دیده نمی شود. در کشوري که تعداد جان باختگان روزانه آن در اثر کرونا بالاي 200
نفر است و مبتلایان روزانه آن بالاي 10 هزار نفر است و هر روز هزاران نفر بستري می شوند، چگونه می توان اوضاع را نزدیک به

 
پیروزي بر کرونا دانست؟ 

این سوال مربوط به آمار رسمی اعلام شده توسط خود وزارت بهداشت است که عده اي ازجمله خود مسئولین این وزارتخانه معتقدند
آمار واقعی بیش از اینهاست. حتی اگر به همین آمار اعلامی وزارت بهداشت اعتماد کنیم، بهیچوجه نمی توان کشور را در حال نزدیک

 
شدن به پیروزي بر کرونا دانست؛ بنابراین سخن آقاي وزیر به شوخی با کرونا بیشتر شباهت دارد. 

براي آحاد ملت ایران، باعث خوشحالی است که شاهد پیروزي بر کرونا باشند. اگر وزیر بهداشت بتواند وعده خود را محقق کند، حتماً

 
باید تشویق شود و نام او در تاریخ بهداشت کشور به عنوان یک انسان موفق به ثبت برسد. 

آنچه موجب نگرانی است، این که چون وزیر بهداشت دولت دوازدهم نیز وعده هاي زیادي می داد که محقق نمی شدند و مردم بشدت
نسبت به او بدبین می شدند، وعده هاي وزیر جدید هم در اذهان مردم تداعی کننده همان روش سلف او تلقی می شود. این، خوبست

 
که مسئولین بهداشتی به مردم امید بدهند، ولی اگر امیددادن ها به واقعیت نپیوندند، مردم اعتماد خود به آنان را از دست می دهند. 

نکته بسیار مهم اینست که وزارت بهداشت و ستاد ملی مقابله با کرونا برخلاف وظیفه اي که براي جلوگیري از ایجاد زمینه هاي انتقال
کرونا برعهده دارند در برابر کسانی که تلاش کردند 60 هزار نفر از هموطنان ایرانی براي راه پیمائی اربعین به عراق بروند، نایستادند.
بعداً معلوم شد تعداد مسافران رسمی اربعین 80 هزار نفر بودند و در زمان بازگشت مشخص شد 180 هزار ایرانی به شکل هاي
مختلف به عراق رفته و در راه پیمائی اربعین شرکت کردند. این جمعیت، در چند مورد در معرض انتقال ویروس کرونا قرار می گیرند
که خود راه پیمائی، حضور پرتجمع در حرم ها، تجمع در مرز ها و فشردگی در هواپیما ها و اتوبوس ها ازجمله آنهاست. افزایش تعداد
مبتلایان به کرونا از عوارض طبیعی این تجمعات بی حساب و کتاب است کمااینکه یکی از مسئولین بهداشتی خوزستان نسبت به این

 
موضوع هشدار داد و گفت در جریان بازگشت زائران اربعین فاجعه اي بزرگ در راه است. 

انتظار این بود که وزیر بهداشت به عنوان مسئول اصلی سلامت مردم و جامعه، اولاً در برابر تصمیم نادرست اعزام زائران به راه پیمائی
اربعین می ایستاد و ثانیاً به جاي وعده پیروزي بر کرونا، نسبت به در راه بودن موج ششم هشدار می داد. تا زمانی که مرگ و میر

 
کرونائی به صفر نرسد و ابتلا به این ویروس ریشه کن نشود، نمی توان سخن از پیروزي بر کرونا به میان آورد. 

تورم ساختاري خانواده ایرانی و آثار ناگوار آن علی میرزامحمدي طی یادداشتی در شماره امروز با عنوان تورم ساختاري خانواده ایرانی
در شماره امروز اعتماد نوشت: تورم ساختاري خانواده، آثار و عواقب اجتماعی بسیار ناگواري براي جامعه ایران به همراه دارد که برخی
از آن ها عبارتند از: در نتیجه تورم ساختاري خانواده، پدر به عنوان نان آور خانواده مجبور است براي تامین نیاز هاي فرزندان به اضافه

 
کاري و کار هاي دوم و سوم روي بیاورد. 



وضعیت روانی خانواده به شدت افت خواهد کرد. این مساله ریشه در آن دارد که در روند جدایی دختران و پسران جوان با تشکیل
خانواده جدید، در مثلثی از روابط بین سه خانواده، دامنه گسترده اي از تعاملات آغاز می شود که در همنشینی با عروس و داماد و نوه
ها و فامیل هاي منتسب به آن ها فصل جدیدي از «لذت چرخه زندگی» براي اعضاي خانواده رقم می خورد. اما تورم ساختاري

 
خانواده، خانواده را از این لذت روانی محروم می سازد. 

٭این وضعیت به افسردگی جوانان منجر شده و بستري مناسب براي آسیب هاي اجتماعی از جمله خشونت خانگی، اعتیاد و روابط
نامشروع خواهد بود. این مساله زمانی تشدید می شود که پدر و مادر به علت شرایط سنی فرزندان نمی توانند کنترل چندانی روي آن

 
ها داشته باشند. در چنین مواردي درگیري هاي بین والدین با فرزندان، احتمال خشونت خانگی را افزایش خواهد داد. 

٭بر اثر تورم ساختاري خانواده، نرخ زادوولد کشور به شدت افت خواهد کرد و در آینده نزدیک بحران جمعیتی تشدید خواهد شد. در
طول سه سال بحران اقتصادي کشور از سال 1397 تا انتهاي 1399، حدود 400 هزار تولد از مجموع تولد ها (یعنی 30 درصد آنها)

 
کاسته شده است و نرخ باروري در آخرین داده هاي مرکز آمار ایران به زیر «سطح جانشینی» (حدود 1.74) تنزل یافته است. 

٭ «توزیع جغرافیایی تورم ساختاري خانواده» در مناطق مختلف و واکنش اقوام ایرانی در مقابله و سازگاري با این پدیده یکسان
نیست. در نتیجه با به هم خوردن تعادل جمعیتی اقوام در استان هاي کشور، مسائل اجتماعی و امنیتی جدیدي در حال شکل گیري

 
است که به تدریج بر دامنه آن ها افزوده خواهد شد. 

افزایش آسیب هاي تورم ساختاري خانواده ایرانی، زنگ خطري براي سیاستگذاران اجتماعی و اقتصادي کشور است. آثار سوء این
پدیده بدون اغراق با آثار جنگ قابل مقایسه است. جلوگیري از افزایش تورم ساختاري خانواده، جز با حل مشکلات اقتصادي و
معیشتی کشور و افزایش رونق اقتصادي و کارآفرینی و حل ریشه اي مشکل مسکن خانواده ها و پس از آن تسهیل و تشویق روند
ازدواج جوانان امکان پذیر نخواهد بود. تورم مزمن اقتصادي و عدم اتخاذ راهکار هاي مناسب براي آن با تشدید تورم ساختاري خانواده
ایرانی علاوه بر تهدید بنیان خانواده ها، آثار ویرانگري بر جاي خواهد گذاشت که دیر یا زود در تامین نیروي انسانی، امنیت جمعیتی،

 
وضعیت روانی و آسیب هاي اجتماعی کشور، نمایان خواهد شد. 

در آن سریال ها، معمولا فرد در میان انبوه مشکلات اجتماعی و اقتصادي اسیر بود، اما عاقبت با اتکا به نظم و اراده، بر مشکلات غلبه
می کرد. اما نگرش ها و ارزش هایی که اکنون در سریال هاي تلویزیون به تصویر کشیده می شود، قرابتی با این مضامین ندارد. برنامه
سازان صداوسیما، هدف خود را بیشتر بر سرگرم کردن مخاطب آن هم با به کارگیري مضامین مرتبط با یأس و ناامیدي یا همراه
ساختن آن ها با سریال ها به وسیله محاکات صرف از طریق داستان هاي حادثه اي، قرار داده اند. تم هاي مرتبط با غم در این سریال
ها فراوانی بیشتري دارد. صحنه هاي دعا و زاري بستگان بیمار در بیمارستان یا احساس ترس از کاراکتر هاي منفی (آنتاگونیست هایی

 
که معمولا بسیار بهتر از شخصیت مثبت به تصویر کشیده می شوند) از جمله صحنه هاي آشناي سریال هاي تلویزیونی است. 

اما انسان کارآفرین و تولیدگر، انسان قضا و قدري نیست، بلکه کنشگري فعال است. هرچند او به خداوند تکیه می کند و توکل دارد،
اما دست از تلاش برنمی دارد. چنانکه توصیه ها و روایات بسیاري هم شده که بدون انجام عمل نمی توان منتظر لطف خداوند بود.
بنابراین، فرد کارآفرین تا آنجایی که می تواند باید تلاش کند و بر مشکلات غلبه نماید. اما شخصیت هاي متناسب با این ویژگی ها در

 
برنامه هاي تلویزیون یا غایب هستند یا کم به نمایش درمی آیند. 

باید ذهنیت خود را در مورد رفع موانع تولید تغییر داده و به ظرافت هاي آن توجه کنیم. همه مشکلات تولید فقط به موانع اقتصادي
و اداري برنمی گردد، بلکه رونق تولید نیازمند افرادي است که داراي ذهنیت تولیدي بوده و باورمند به توسعه کسب وکار و کارآفرینی



باشند. این باور ها باید در افراد جامعه به مثابه کنشگران اصلی، نهادینه شده باشد. در این میان، رسانه ها و به خصوص صداوسیما،
نقش مهمی در توسعه این نگرش ها دارند. تولید، تنها با وجود کنشگران تولیدگر رونق می گیرد. اگر ذهنیت ها، نگرش ها و در یک

 
کلام فرهنگ تولید در میان کنشگران این حوزه، کمرنگ شود، دیگر برنامه ریزي ها و نظارت هاي اداري نیز چاره کار نخواهد بود. 

چرایی دستور ممنوعیت واردات لوازم خانگی به روایت کیهان کمال احمدي طی یادداشتی در شماره امروز روزنامه کیهان با عنوان
چرایی یک دستور نوشت: ممنوعیت ورود کالا هاي مشابه داخلی صرفا محدود به ایران نیست و در سایر کشور ها نیز بنابرشرایطشان
رخ داده است. همین کره اي ها که امروز به دنبال هجوم به بازار ما هستند در سال 1960 میلادي و با تصویب لایحه اي، صنعت
الکترونیک خود را از طریق ممنوعیت واردات مورد حمایت قرار دادند وبا توسعه صنعت مذکور، ممنوعیت واردات قطعات محصولات
الکتریکی را نیز ابلاغ کردند. کمی بعد هم فروش کالا هاي قاچاق با قدرت توسط دولت کره ممنوع شد. در آن زمان شرکت گلداستار
که بعد ها به ال جی تغییر نام داد تنها تولید کننده لوازم الکتریکی در کره بود و این سیاست به افزایش فروش رادیو هاي گلداستار به
40 درصد کل سهم بازار رادیو در سال 1962 منجر شد. انگلیس هم که یکی از قطب هاي صنعت نساجی است، در آغاز عصر صنعتی
شدن و تا آخر قرن 19 برخلاف قواعد تجارت آزاد عمل کرد تا تولید داخلی اش جان بگیرد و واردات پارچه را براي تقویت نساجی
خود ممنوع کرد. کشور ژاپن هم در مقطعی واردات کالا هایی را که نمونه مشابه داخلی داشت ممنوع کرد و هرگز اجازه واردات آزاد
در صنایعی که قدرت رقابت با تولیدات جهانی را نداشتند، نداد و دائما تا تحقق قدرت رقابتی بالا از صنایع خود حمایت کرد. با این

 
اوصاف ادعاي کسانی که می گویند فقط ایران سیاست ممنوعیت واردات را اجرا کرده صحیح نیست. 

برخی افراد نگرانند که با این ممنوعیت و در نبود شرکت هاي کره اي بازار لوازم خانگی ما مثل بازار خودرو دچار انحصارشده و رقابت
از بین می رود. در یادداشت قبلی پاسخ این نگرانی داده شد که «اولا حتی حامیان دوقلو هاي کره اي در ایران هم خلاف این نگرانی
را می گویند. نعمت زاده وزیر صمت دولت نخست روحانی با انتقاد از وجود بیش از 100 برند داخلی در صنعت تولید لوازم خانگی در
کشور مدعی شده بود «با 100 برند نمی توانیم در بازار هاي جهانی حضور موفقی داشته باشیم»؛ بنابراین صنعت لوازم خانگی هرگز

 
محدود به یکی دو تا تولید کننده نیست که در نبود خارجی ها انحصار در این حوزه شکل بگیرد. 

ثانیا مگر در خود کره جنوبی انحصار تولید لوازم خانگی در اختیار دو شرکت سامسونگ و ال جی نیست؟ چطور انحصار در آنجا خوب
است و اینجا بد؟!» ثالثا طی روز هاي اخیر گزارش هاي متعددي منتشر شد که نشان می داد سالانه یک میلیارد و 300 میلیون دلار
لوازم خانگی به صورت ته لنجی و کوله بري وارد کشور می شود که همین امر نشان می دهد بازار اصلا در انحصار تولید کنندگان

 
داخلی نیست و این کالا هاي قاچاق هستند که در بازار ما جولان می دهند. 

- نکته به حقی که بسیاري از دلسوزان مطرح می کنند اینکه تولیدکنندگان لوازم خانگی باید قدرشناسی خود نسبت به دستور
رهبري را در عمل نشان دهند و ضمن ارتقاي کیفیت محصولاتشان موضوع کاهش قیمت را به طور جدي دنبال کنند. فعالان این
صنعت باید توجه داشته باشند که نرخ انرژي هایی که استفاده می کنند هرگز دلاري نیست و ریالی است و این مسئله نقش مهمی در
قیمت تمام شده محصولشان دارد علاوه براین، اگر آن ها خواهان اقبال عمومی هستند باید خودشان را با قدرت خرید مردم وفق دهند

 
نه اینکه به بهانه افزایش نرخ ارز مدام قیمت تولیداتشان را بالا ببرند و نهایتا هم از رکود وکسادي بازار بنالند. 

ـ دستور رهبري مبنی بر ممنوعیت ورود کالا هاي کره اي یک فرمان واضح و غیر قابل خدشه است و لذا بایستی همگان اعم از
دستگاه هاي عمومی دولتی و غیردولتی به شکل جدي آن را اجرا کنند. اینکه عده اي به بهانه ته لنجی، کوله بري و یا شوتی به دنبال
دور زدن این دستور باشند عملا در حال خیانت به عموم مردم، کارگران و تولیدکنندگان ایرانی هستند و طبیعی است در این شرایط
دستگاه هاي اطلاعاتی و قضایی باید ضمن شناسایی خائنان آن ها را به مجازات برسانند. بسیاري از دلسوزان و فعالان صنعت داخلی
معتقدند اگر فرمان آتش زدن جنس قاچاق در همان سر مرز که چند سال پیش اعلام شد با «ان قلت» آقایان مواجه نمی شد امروز
هرگز شاهد حجم عظیمی از اجناس قاچاق در مغازه ها و بیکاري میلیون ها کارگر ایرانی نبودیم. کمیسیون اقتصادي مجلس سال



گذشته حجم سالانه قاچاق را 25 میلیارد دلار اعلام کرد و اخیرا هم نماینده کارفرمایان در شوراي عالی کار گفت: «به ازاي واردات هر
یک میلیارد دلار کالاي ساخته شده 100 هزار فرصت شغلی از بین می رود». با این حساب، سالانه دو و نیم میلیون فرصت شغلی با
قاچاق کالا از بین می رود. راه مقابله با این وضع ناهنجار اجراي دقیق نسخه دلسوزانه رهبري از سوي آحاد مسئولین، تولیدکنندگان و

مردم است.



از بلاتکلیفی معاونت علمی ریاست جمهوري تا ایجاد معاونت جدید فناوري و

نوآوري در وزارت علوم

منبع: ایسناشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1400/07/12

معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري به عنوان بالاترین مرجع حمایت کننده اکوسیستم نوآوري و فناوري کشور که البته
با وجود گذشت چند ماه از عمر دولت سیزدهم، هنوز سکاندار جدید آن مشخص نشده است، در مقابل تصمیم وزیر علوم براي

پیگیري و ایجاد معاونت فناوري و نوآوري در این وزارتخانه قرار دارد و باید منتظر ...

به گزارش ایسنا، "ارتقاي اقتدار ملی"، "تولید ثروت و
افزایش کیفیت زندگی مردم از طریق افزایش توانمندي
هاي فناوري و نوآوري در کشور"، "ارتقاي نظام ملی
نوآوري"، "اقتصاد دانش بنیان از طریق هماهنگی و هم
افزایی بین بخشی و بین دستگاهی"، "ارتقاي ارتباط دانش
با صنعت و جامعه"، "تسهیل تبادلات بین بخش هاي
عرضه و تقاضاي فناوري و نوآوري و تجاري سازي
دستاوردهاي فناوري و نوآوري" و "توسعه شرکت هاي
دانش بنیان" از جمله اهدافی بوده است که بر اساس آن در
سال 1385 (دولت نهم و دولت دهم) اقدام به تاسیس نهاد
جدیدي با عنوان معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري

 
شد. 

صادق واعط زاده اولین معاون علمی کشور بود که در مرداد ماه سال 1385 بر مسند مهمترین نهاد علمی و فناوري کشور نشست و در
شهریور 1388 از سمت خود استعفا داد. پس از آن دکتر نسرین سلطانخواه دومین معاون رییس جمهور سکاندار اکوسیستم نوآوري و

 
فناوري کشور شد. 

پس از انتخابات ریاست جمهوري ایران در سال 1392 حسن روحانی پس از کسب مسند ریاست جمهوري، سورنا ستاري را به عنوان

 
معاون علمی و فناوري خود منصوب کرد. ستاري با این انتصاب، لقب جوان ترین عضو کابینه دولت یازدهم را به خود اختصاص داد. 

اکنون دولت رییسی از 13 مرداد ماه 1400 آغاز شده است و با گذشت بیش از 3 ماه از آغاز به کار دولت، همچنان وضعیت معاونت
علمی و فناوري ریاست جمهوري بلاتکلیف مانده و در هاله اي از ابهام قرار دارد؛ این در حالی است که بسیاري از کارشناسان بر
ضرورت وجود نهادي فرا وزارتخانه اي براي مدیریت کلان فعالیت هاي علمی، نوآوري و فناوري کشور تاکید دارند؛ چرا که به باور آنها
وجود این نهاد فرا دستگاهی تاثیرات مثبتی در حمایت از چرخه ملی نوآوري و توسعه فناوري داشته است. از این رو ادامه سکوت
دولت و بلاتکلیفی عالی ترین مرجع رسمی مدیریت علم و فناوري کشور قطعاً پیامدهاي خوبی براي جامعه علمی کشور نخواهد

 
داشت. 

در کنار این بلاتکلیفی، دکتر محمدعلی زلفی گل وزیر علوم، تحقیقات و فناوري اخیراً طی حکمی دکتر علی خیرالدین را به عنوان



"مشاور وزیر در امور علمی، تحقیقاتی و فناوري" منصوب کرد و در این حکم تاکید دارد که دکتر خیرالدین در کنار تحقق اهدافی
چون "آموزش و پژوهش هدفمند"، "مهارت افزایی در آموزش و پژوهش"، "مرجعیت و دیپلماسی علمی"، " اشتغال و کارآفرینی"، "
کاربردي سازي تحقیقات" و "تولید ثروت از دانش"، نسبت به " پیگیري تأسیس "معاونت فناوري و نوآوري" در این وزارتخانه اقدام
کند. اقدامی که با توجه به نام و برند وزارتخانه؛ عجیب و دور از انتظار نیست چرا که یکی از وظایف وزارت علوم، تحقیقات و فناوري؛

 
پرداختن به همین بخش فناوري است. 

البته ایجاد این معاونت فناوري و نوآوري در وزارت علوم در حالی است که در نهاد ریاست جمهوري، دستگاه بزرگی به نام "معاونت
علمی و فناوري ریاست جمهوري" قرار دارد و به نظر می رسد که این اقدام وزارت علوم به نوعی موازي کاري با فعالیت معاونت علمی
و فناوري ریاست جمهوري باشد و این سوال را مطرح می کند که آیا معاونت علمی ریاست جمهوري در دولت رییسی کوچک خواهد

 
شد؟! آیا با وجود بلاتکلیفی بیش از 3 ماهه معاونت علمی باید انتظار انحلال این معاونت را داشته باشیم؟! 

در دولت هاي گذشته با ریاست جمهوري حسن روحانی، اختلافات میان معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري و وزارت علوم، در
زمینه اختصاص یک درصد بودجه دستگاه هاي اجرایی به پژوهش ها وجود داشت که این اعتبارات به وزارت علوم اختصاص یابد یا
معاونت علمی؟! ولی سورنا ستاري معاون علمی رییس جمهور تاکید داشت که نباید به این یک درصد بودجه کاري داشته باشیم، بلکه

 
می بایست 99 درصد مابقی را تحت نظارت و سلطه شرکت هاي دانش بنیان در آوریم. 

به باور ستاري، فناوري زمانی توسعه می یابد که بودجه کل کشور به این سیستم کشانده شود، در غیر این صورت یکسري پروژه در

 
کشور تعریف می شود و بعد می بینیم که از دانشگاه ها خروجی خاصی حاصل نمی شود. 

 
معاونت علمی، شرکت هاي دانش بنیان و ضعف در تجاري سازي 

بر اساس آمارهاي منتشر شده در حال حاضر 6100 شرکت دانش بنیان در کشور ایجاد شده است که بیشترین حجم از این کسب و
کارها به دانش بنیان هاي تولیدي نوع دو اختصاص یافته، به طوري که تعداد آنها برابر با 3 هزار و 289 شرکت است. 54 درصد از

 
فعالیت هاي فناورانه به شرکت هاي تولیدي نوع دو تعلق دارد. 

همچنین شرکت هاي دانش بنیان نوپاي نوع 2 با تعداد 1580 شرکت، سهم 26 درصدي از زیست بوم نوآوري و فناوري را به خود

 
اختصاص داده اند. 

شرکت هاي دانش بنیان در حوزه هاي گوناگون فناوري از جمله فناوري زیستی، کشاورزي، صنایع غذایی، دارو، فرآورده هاي پیشرفته
تشخیص و درمان، مواد پیشرفته، محصولات مبتنی بر فناوري هاي شیمیایی، ماشین آلات پیشرفته، تجهیزات پزشکی، برق،
الکترونیک، فوتونیک، مخابرات، فناوري اطلاعات و ارتباطات، نرم افزارهاي رایانه اي و خدمات تجاري سازي بیش ترین حجم از تولید

 
محصولات و خدمات دانش بنیان را ارائه می دهند. 

بر اساس آمارهاي منتشر شده از سوي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، سهم شرکت هاي دانش بنیان از اقتصاد کشور در
سال 1389 تنها 2 هزار میلیارد ریال بود، اما بر اساس آخرین آمار، در سال جاري میزان فروش شرکت هاي دانش بنیان از 900 هزار

 
میلیارد ریال فراتر رفته که رشدي بیش از 450 درصدي را نشان می دهد. 

علی رغم تلاش هاي صورت گرفته براي محصولات فناورانه، این شرکت ها همچنان با چالش تجاري سازي محصولات خود مواجه



هستند. عدم توسعه تعاملات بین المللی، عدم اعتماد به محصولات ساخت داخل، تمایل مدیران به واردات و بی رغبتی صنایع به
استفاده از فناوري هاي "هاي تک" موجب شده تا این شرکت ها در دالان هاي پُر پیچ و خم بازاریابی براي محصولات خود قرار

 
گیرند. 

وجود زیرساخت هاي پهنه هاي نوآورانه و خدمات سهل الوصول موجب شده است تا بیشترین تمرکز فعالان زیست بوم نوآوري از

 
جمله شرکت هاي دانش بنیان در تهران صورت گیرد، به گونه اي که پایتخت میزبان بیش از 3199 شرکت دانش بنیان است. 

پس از تهران این استان اصفهان است که دارنده بیشترین شرکت هاي دانش بنیان است، به طوري که 547 شرکت دانش بنیان در
این استان مستقر هستند. استان خراسان رضوي با میزبانی 316 شرکت دانش بنیان پس از استان هاي تهران و اصفهان، بیشترین

 
سهم از استقرار فعالان زیست بوم نوآوري و فناوري را به خود اختصاص داده است. 

شاید به همین دلیل باشد که در گزارش شاخص جهانی نوآوري 2021 که توسط سازمان بین المللی مالکیت معنوي که با موضوع
"ردیابی نوآوري در میان بحران کووید-19" منتشر شده است، ارتقاي 2 پله اي تهران در میان شهرهاي نوآور جهان را نشان داده

 
است. 

بر اساس شاخص جهانی نوآوري (GII)، شهر تهران امسال توانسته خود را با 2 پله صعود به رتبه چهل ویکم در میان شهرهاي جهان

 
برساند. 

 
تهرانِ نوآور، بالاتر از "استانبول" و "وین" 

سورنا ستاري، معاون علمی و فناوري رییس جمهور که همواره بر "تهران هوشمند" تاکید دارد، توسعه مراکز نوآوري، کارخانه هاي
نوآوري و توسعه پهنه هاي آن را مستلزم داشتن یک شهر هوشمند می داند تا بر اساس آن تهران به سوي شهري نوآور و هوشمند
حرکت کند و بر اساس توسعه این زیست بوم در کلانشهر تهران اعلام کرد که تهران در رتبه بندي شهرهاي نوآور جهان، امسال دو

 
رتبه بالاتر از سال گذشته است و در پله چهل و یکم و بالاتر از شهرهایی چون استانبول و وین قرار گرفته است. 

جهششهررتبه جهانی
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0گوانگجو-شنجن-هنگ کنگ2

1پکن3

-1سئول4

0سانفرانسیسکو5

0پاریس10

0لندن15

-1آمستردام19

-1کلن20

-3تل آویو27



-1تایپه28

-1سنگاپور29

4ملبورن31

0مسکو32

-2استکهلم35

-2آیندهوون36

-1تورنتو40
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-1زوریخ50

-2کپنهاگ56

-2بنگلور62

-5سائوپائولو66

-1وین71

-6هلسینکی74
"ساختمان هوشمند"، "جمع آوري هوشمند زباله"، "حفظ محیط زیست"، "دیجیتالی شدن تمام امور دولتی و اداري"، "دسترسی
کامل، راحت و همگانی به اینترنت"، "استفاده همه گیر از گوشی هاي هوشمند و دستگاه هاي الکترونیکی"، "سرویس به اشتراك
گذاري خودرو و تاکسی آنلاین"، "هوشمندسازي سیستم ترافیک"، "برنامه ریزي شهري"، "اکوسیستم اقتصادي"، "پارکینگ
هوشمند"، "انرژي پاك"، "بهینه سازي در مصرف برق، آب و انرژي"، "توسعه ناوگان حمل و نقل عمومی برقی و الکتریکی"، "کنترل
و مدیریت کیفیت هوا" و "کاهش آلودگی هوا" از جمله شاخص هاي مهم هوشمندسازي شهرها به شمار می روند و نیازي نیست که

 
گفته شود کشور چه میزان فاصله با تحقق این شاخص ها دارد! 

این در حالی است که در سال 1394، شهرهاي "ارومیه"، "اصفهان"، "تهران"، "مشهد" و "تبریز" پنج کلانشهر هوشمند کشور

 
معرفی شدند، در حالی که بسیاري از شاخص هاي هوشمندي و نوآوري در آن ها کمتر به چشم می خورد. 

با این حال معاون علمی رییس جمهور، بخش عمده فعالیت هاي خود را در بخش تکنولوژي می داند و به اجراي چند پروژه خاص
مثل بومی سازي واگن هاي مترو در شهر تهران اشاره می کند که از سال هاي قبل اجرایی شده و اکنون 85 درصد آن داخلی سازي

 
شده و قرار است در این دوره یک قرارداد بزرگ با یک مجموعه داخلی براي تهیه واگن از محل شرکت هاي دانش بنیان بسته شود. 

ستاري "برقی سازي" شهر را یکی دیگر از اقدامات شهرداري تهران می داند که از جمله آن می توان به اتوبوس هاي برقی، موتور
سیکلت برقی، تاکسی هاي برقی و هیبریدي اشاره کرد که در حال حاضر در معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري کار شده و

 
نمونه هاي آن براي تست آماده است. 



در دولت هاي قبل طبق یک توافق نانوشته؛ وزارت علوم، تحقیقات و فناوري با تمرکز بر روي بخش تحقیق و پژوهش تقریباً حوزه
فناوري کشور را به معاونت علمی واگذار کرده بود ولی از آنجا که محمدعلی زلفی گل، وزیر جدید علوم خود از دانشمندان مطرح است
و به خوبی ارزش اتصال حوزه تحقیق به حوزه فناوري براي تکمیل چرخه کسب ثروت از علم را می داند باید منتظر بود و دید که آیا
معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري در دولت رئیسی، دچار تغییر و تحولات مدیریتی خواهد شد؟ و آیا با شرایط جدید در وزارت

 
علوم می تواند به مانند گذشته فعالیت کند یا خیر؟ 

انتهاي پیام



رونق اقتصاد مشهد با مؤلفه هاي رضوي

منبع: روزنامه شهرآراشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1400/07/12

الهام مهدیزاده - توسعه اقتصاد در سایه شاخصه هاي معنوي و دینی، ظرفیتی است که علاوه بر کشورهاي مسلمان، بسیاري از
کشورهاي دیگر دنیا نیز چشم درآمدزایی به آن دوخته اند. به عنوان نمونه می توان به گردشگري حلال و توجه به این حوزه در
کشورهایی نظیر ژاپن، استرلیا و آمریکا اشاره کرد، این درحالی است که ایران با دارا بودن سه شهر مذهبی مشهد، قم و شیراز به 

 
راحتی می تواند از چنین ظرفیتی براي حضور مسلمانان جهان استفاده کند. 

وجود مضجع شریف رضوي و حضور سالانه بیش از 25 میلیون زائر، شاه کلید توسعه شاخص هاي اقتصادي مشهد برپایه سرمایه هاي
دینی و اجتماعی است. کارشناسان اقتصادي بر این باورند که در حوزه ظرفیت ها و برند جهانی شدن مشهد براي حضور مسلمانان و

 
شیعیان راه بسیاري پیش رو داریم. 

 
فرهنگ سازي براي تقویت نگاه هاي میزبانی 

با رویکرد برند شدن مشهد به عنوان شهري نمونه براي میزبانی، شکل دهی به بافت شهري برپایه تعلقات دینی مردم و همچنین
استفاده از ظرفیت هاي ویژه مشهد مانند زعفران، خشکبار، ظروف سنگی و فیروزه از دیگر راهکارهایی است که می تواند به توسعه

 
اقتصادي مشهد کمک کند. 

 
توسعه اقتصاد زیارت بدون راهبرد، محال است 

علی مصطفوي، پژوهشگر مرکز رشد دانشگاه امام صادق(ع) و اقتصاددان است. او به کارگیري ظرفیت هاي اجتماعی را به منظور توسعه
اقتصاد زیارت محور یک الزام براي تحرك اقتصادي مشهد می داند؛ الزامی که به گفته وي باید در کنار حوزه ها و بخش هاي دیگر دیده

 
شود. 

پژوهشگر مرکز رشد دانشگاه امام صادق(ع) بر نبود راهبرد توسعه محور در حوزه شاخص هاي معنوي با رویکرد دینی اشاره می کند و
می گوید: آنچه از سطح جامعه می توان برداشت کرد، این است که برآیندهاي اقتصادي شکل گرفته در سایه امور دینی، برپایه اقداماتی

 
است که مردم به دلیل عشق و ارادت خود به دین انجام می دهند. 

دکتر مصطفوي بر چندجانبه بودن اقتصاد تاکید می کند و می گوید: بی شک توسعه اقتصاد براساس سرمایه هاي دینی و ارزش هاي
معنوي جامعه، مستلزم آن است که ما بتوانیم در بافت و کالبد شهري نیز، شهري دینی ساخته باشیم، به طوري که هرکه وارد شهر می 

 
شود، از همان ابتدا متوجه این اصل بشود. 

استاد دانشگاه امام صادق(ع) ادامه می دهد: موضوع دیپلماسی برپایه راهبردهاي توسعه اقتصاد زیارت، از محورهاي دیگري است که

 
باید به آن توجه شود تا شاخص هاي توسعه اقتصادي زیارت افزایش یابد. 

پژوهشگر ارشد مرکز رشد دانشگاه امام صادق(ع) در ادامه با اشاره به مزیت هاي نسبی سرمایه هاي اجتماعی، می گوید: مشهد به دلیل

 
دارا بودن دانشگاه هاي بسیار می تواند هاب منطقه و جهان اسلام در توسعه دانش و فرهنگ باشد. 

 
بی متولی بودن اقتصاد زیارت 

علی عقیلی، دارنده دکتري کسب وکار از دانشگاه فردوسی، نیز معتقد است که بدون متولی بودن اقتصاد زیارت، سبب شده است این

 
موضوع در حوزه اقتصادي کشور چندان محل توجه قرار نگیرد. 



این کارشناس اقتصادي ادامه می دهد: باید بپذیریم که اقتصاد همانند چرخ دنده هاي یک موتور متحرك است که افراد شهر میزبان را
به هم ارتباط می دهد، بنابراین ضرورت توجه به سرمایه هاي اجتماعی براي رشد شاخص هاي اقتصاد زیارت، امري اجتناب ناپذیر است.

 
با فرهنگ سازي، مشهد را برند کنیم 

 
عقیلی بر نقش اجتماعی و فرهنگ سازي میزبانی تاکید می کند و این اتفاق را یک ضرورت در مسیر تقویت نگاه مثبت زائران می داند. 
وي در این باره می گوید: شهردار مشهد بیان کردند که باید فرهنگ معنوي و پر از احترام فضاي منور رضوي به تمام شهر تسري پیدا
کند. این بدان معناست که کاسب مشهد، راننده، رستوران دار و هرکدام از ما که در این شهر زندگی می کنیم و با زائران در ارتباط
هستیم، باید به گونه اي با زائر رفتار کنیم که بعد از بازگشت به شهرش، از مشهد و مجاورانش همانند فضاي پر از آرامش حرم به نیکی
یاد کند. همین تعارف زبانی بیشتر از هر چیز دیگر در حضور بیشتر مسلمانان دیگر شهرها و حتی کشورها موثر است. ازسوي دیگر

 
این امر بر برند شدن مشهد و انتخاب آن به عنوان مقصد دیگر افراد تأثیر می گذارد. 

عقیلی، فرهنگ رضوي را سرمایه معنوي و اجتماعی براي رشد و توسعه مشهد می داند و می گوید: سرمایه معنوي در شهري مانند
مشهد سبب می شود شهروندان این شهر با آگاهی کامل از مسئولیت هاي اجتماعی خود در رفتار با سایر مجاوران و تعامل با زائران،
رسالتی براي خود قائل شوند و به دنبال کسب سود مادي به هر قیمتی نباشند. تحقق این امر سبب می شود ذهنیت مثبتی از
شهروندان مشهدي در ذهن زائران شکل گیرد و تمایلشان براي حضور بیشتر در این شهر بیشتر شود. این کار به رشد بیشتر شهر
کمک می کند. وي ادامه می دهد: استفاده از سرمایه معنوي سبب می شود مشهد به عنوان جهان شهر برکت و کرامت بتواند با سایر
کشورهاي اسلامی و به خصوص کشورهاي همجوار ارتباط بهتري برقرار کند که این کار به افزایش تعاملات و رفت وآمد شهروندان آن 

 
ها به مشهد و درنهایت رشد اقتصادي شهر می انجامد. 

وي وجود 43درصد مجتمع هاي اقتصادي ایران در مشهد، وجود ظرفیت هاي گسترده و متنوع مشهد در حوزه هاي مختلف، نظیر
بهترین زعفران جهان، بهترین فیروزه جهان، صنایع دستی نمونه و... را از دیگر توانمندي هایی برمی شمارد که با توجه ویژه به آن ها

 
می توان بستر اشتغال و توسعه اقتصاد مشهد در سایه زیارت را 

فراهم کرد.



ثبت 38 وقف جدید در مشهد

منبع: روزنامه شهرآراشماره خبر:  34  |  تاریخ: 1400/07/12

 
لاله سادات کوثري - مدیرکل اوقاف و امور خیریه خراسان رضوي از ثبت 38 وقف جدید در یک سال گذشته در مشهد خبر داد. 

حجت الاسلام محمد احمدزاده در نشست خبري دهه وقف، با اعلام این خبر افزود: مجموع وقف هاي جدید ثبتی در یک سال گذشته
تاکنون در استان 199مورد بوده است که از این تعداد 38وقف جدید و درواقع بیشترین وقف در مشهد ثبت شده است. ضمن اینکه

 
مجموع موقوفات ثبت شده در استان نیز 26هزار و 407مورد است. 

وي تصریح کرد: در این بازه زمانی در حوزه دارو و درمان حدود 99میلیارد ریال از محل موقوفات منفعتی مرتبط، به 70هزار نیازمند
درمانی استان کمک شده است. همچنین در حوزه کمک به دانش آموزان نیازمند با پرداخت مبلغ 3میلیارد ریال از محل موقوفات

 
مرتبط، امکان ادامه تحصیل 1500دانش آموز فراهم شد. 

 
اهداي 124هزار بسته معیشتی به نیازمندان 

وي بیان کرد: در حوزه کمک به خانواده هاي نیازمند، از ابتداي شیوع کرونا 124هزار بسته معیشتی با اعتباري بیش از 500میلیارد
ریال تهیه و توزیع شده است. البته در خیز پنجم کرونا تعدادي از بقاع متبرکه به کپسول و دستگاه اکسیژن ساز با رقم ریالی

 
14میلیارد ریال تجهیز شد و این وسایل به صورت امانی در اختیار بیماران قرار گرفت. 

مدیرکل اوقاف و امور خیریه خراسان رضوي با بیان اینکه بیشتر نیات وقف هاي جدید در 3بخش نیات مذهبی، مساجد و اجتماعی
است، افزود: درمجموع فعالیت هاي عمرانی و سرمایه گذاري در موقوفات در یک سال گذشته حدود 41هزار مترمربع پروژه عمرانی با

 
هزینه اي بیش از 85میلیارد ریال انجام شده است. 

وي گفت: در بحث نیروگاه هاي خورشیدي در یک سال گذشته 650کیلووات ساعت نیروگاه خورشیدي در موقوفات به بهره برداري
رسید. درمجموع نیروگاه خورشیدي موقوفات بقاع متبرکه 52نیروگاه خورشیدي با ظرفیت تولید 2006کیلووات ساعت برق به بهره 

 
برداري رسیده است. 

مدیرکل اوقاف و امور خیریه خراسان رضوي ادامه داد: این میزان تولید انرژي معادل کاشت 94هزار و 349اصله درخت با عمر 10سال
و معادل تأمین برق 1685منزل مسکونی در سال است و موجب جلوگیري از ایجاد 2317تن آلایندگی با گاز دي اکسیدکربن در سال

 
است. ضمن اینکه موجب صرفه جویی 943هزار و 488مترمکعب گاز می شود. 

احمدزاده بیان کرد: در حوزه محصولات کشاورزي و دامپروري 2257تن ذرت علوفه اي، 170تن گندم، 182تن جو، 64تن یونجه،
56تن ماهی و 1264رأس دام سبک تولید شده است. در بحث اشتغال در سال گذشته براي 2400نفر اشتغال مستقیم و غیرمستقیم

 
ایجاد شد. 

 
به روزرسانی اسناد اجاره اي 23هزار رقبه 

وي با اشاره به اینکه در یک سال گذشته اسناد اجاره اي 23هزار و 536رقبه به روزرسانی شده است، افزود: در این بازه زمانی 824برگ
سند مالکیت به نام موقوفات صادر شده که موجب سنددارشدن 1663رقبه با مساحت کل 18هزار و 176هکتار است. این رقم از
اراضی موقوفه درحقیقت تثبیت مالکیت شده است. همچنین 422رأي در محاکم قضایی در راستاي احقاق حقوق موقوفات استان

 
صادر و ابلاغ شده است. 

مدیرکل اوقاف و امور خیریه خراسان رضوي با اشاره به آغاز دهه وقف از امروز (12مهر)، افزود: برگزاري 60نشست علمی صنفی، برپایی



52ایستگاه با عنوان «همه واقف باشیم» در استان، برگزاري همایش «یاوران وقف»، طرح مراسم خطبه خوانی و عزاداري شب شهادت
امام رضا(ع) در 197بقعه متبرکه سراسر کشور هم زمان با 12بقعه شاخص در استان، طرح «سفینه هدایت» و «نمایشگاه وقف» از

 
مهم ترین برنامه هاي دهه وقف امسال است. 

 
دفاتر مشاوره وقف؛ راهی به سوي ثبت وقف هاي به روز 

در ادامه این نشست، معاون فرهنگی اجتماعی اداره کل اوقاف و امور خیریه خراسان رضوي نیز گفت: جهت دهی مسیر وقف با شرایط
روز در اتاق هاي مشاوره این اداره کل در حال انجام است. بسیاري از خیران که به دفتر مشاوره وقف وارد می شوند، نیت دیگري براي
وقف دارند، اما در دفتر مشاوره نیت به روز را با استدلال به واقف عرضه می کنیم.حجت الاسلام جمال ایزدي افزود: در گذشته بیش از
90درصد وقف ها در حوزه عزاداري امام حسین(ع) و مکان هاي مذهبی مثل مساجد صورت می گرفت، اما اکنون براي نیات جدید
موقوفات درخور توجهی داریم. در حوزه هاي درمانی، اسکان نیازمندان، آموزش، ازدواج و نهاد خانواده و نیز اشتغال وقف هایی به ثبت

رسیده است.



دیپلماسی اقتصادي با برنامه اي هدفمند تحقق می یابد/ به زودي آیین نامه

تجاري با هدف حمایت از صادرکنندگان ارائه خواهد شد

شماره خبر:  35  |  تاریخ: 1400/07/12
منبع: وزارت صنعت معدن و

تجارت

معاون وزیر و رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران در
گفتگو با شبکه خبر؛ دیپلماسی اقتصادي با برنامه اي
هدفمند تحقق می یابد/ به زودي آیین نامه تجاري با هدف
حمایت از صادرکنندگان ارائه خواهد شد معاون وزیر و
رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران در گفتگو با شبکه
خبر با تشریح سیاست هاي تجارت خارجی کشور، از تغییر

 
رویکردها و استفاده از فرصت هاي مغفول خبر داد. 

به گزارش شاتا به نقل از روابط عمومی سازمان تو سعه
تجارت ایران، علیرضا پیمان پاك با حضور در برنامه زنده

گفتگوي 18:30 شبکه خبر، در خصوص اهمیت دیپلماسی اقتصادي اظهار داشت: مباحث مرتبط با دیپلماسی اقتصادي باید بر اساس
هدفگذاري ها وارد فضاي عملیاتی شود و خروجی آن صادرات، مدیریت واردات و تعامل با کشورهاي هدف است که صد البته این

 
خروجی نیازمند زیرساخت هایی است که مورد توجه سازمان توسعه تجارت به عنوان متولی تجارت خارجی کشور می باشد. 

وي افزود: در دوره برجام می توانست به ظرفیت حدود 1200 میلیارد دلاري واردات کشورهاي همسایه دقیق تر نگریسته شود اما
فضاي تبلیغ، ترویج و فرهنگسازي بدون ایجاد زیرساخت لازم بازده قابل قبولی نخواهد داشت و این درست همان چیزي بود که

 
موضوع صادرات کشور را به چالش کشید. 

معاون وزیر و رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران ادامه داد: ایجاد پیش نیازهاي اصلی مانند مسائل مالی، لجستیک، تعرفه هاي
ترجیحی و همکاري با دیگر کشورها، ضرورتی اجتناب ناپذیر است که با هدفگذاري در خصوص صادرات و واردات و همچنین شناسایی
آسیب ها در این زمینه، راهکارهاي مناسب تعریف و با استفاده از بودجه مورد نیاز به خروجی هایی همچون رونق تولید و افزایش

 
اشتغال دست خواهیم یافت. 

پیمان پاك با اشاره به برنامه هاي سازمان توسعه تجارت در خصوص رایزنان بازرگانی گفت: در چارچوب قانون باید تعداد 60 رایزن
بازرگانی در کشورهاي هدف صادراتی فعال باشند اما به دلایلی همچون مسائل بودجه اي و قائل نبودن اهمیت کافی براي توسعه

 
تجارت در حال حاضر6 رایزن بازرگانی در کشورهاي محل خدمت خود مستقر هستند. 

وي تاکید کرد: رویکرد دولت جدید و در راستاي آن وزارت صمت و سازمان توسعه تجارت ایران بر این است که ضمن افزایش تعداد

 
رایزنان بازرگانی، شبکه رایزنی را با بهره گیري از بنگاه ها و ظرفیت هاي منطقه اي و محلی ایجاد و گسترش دهیم. 

معاون وزیر و رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران با اشاره به اینکه از صادرکنندگان در فضاهاي مختلف ارزي و قوانین و مقررات
حمایت می کنیم، تصریح کرد: از اولین اقدامات وزیر صمت تهیه و تصویب یک آئین نامه تجاري است که در آن فرصت هاي خوبی

 
براي برگشت ارز و حمایت از صادرکنندگان مطرح شده که به زودي ارائه خواهد شد. 

پیمان پاك در بخش دیگري از سخنان خود در خصوص عضویت ایران در پیمان شانگهاي گفت: اگرچه رویکرد اصلی این پیمان



سیاسی امنیتی است اما در زیر مجموعه خود فرصت هاي اقتصادي خوبی براي کشورمان به ارمغان خواهد آورد که لازم است با

 
هوشمندي از فرصت هاي پیش رو بهره برداري کنیم. 

وي افزود: در این راستا برنامه هایی در زمینه تجارت ترجیحی و روابط با کشورها با کمک مجموعه هاي مرتبط همچون وزارت امور

 
خارجه در دست تدوین و اقدام است. 

معاون وزیر و رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران اضافه کرد: در مورد اتحادیه اقتصادي اوراسیا، علیرغم فرصت هاي خوبی که پیش
روي تجارت ایران قرار گرفته بود، به دلیل دیده نشدن پیش نیازها و نبود زیرساخت هاي مناسب مانند حمل و نقل و مباحث توسعه
بازار، از ظرفیت ها استفاده کافی از نشد، لذا، ابتدا لازم است مقدمات همه جانبه تعریف شود و سپس به سوي استفاده از فرصت ها

 
حرکت کنیم. 

پیمان پاك همچنین تاکید کرد: در کنار پیمان شانگهاي، بر اساس مطالعات و پژوهش هاي صورت گرفته توسط کارشناسان سازمان
توسعه تجارت ایران و دیگر مجموعه هاي مرتبط، هدفگذاري و اولویت بندي دقیقی صورت گرفته و بر اساس آن پروژه هاي تجاري اي
تعریف شده که در قالب آن نیازهاي کشورهاي مختلف شناسایی شده و با برگزاري سلسله نشست هایی با حضور تولیدکنندگان و

 
صادرکنندگان در صدد ریل گذاري براي تجارت خارجی کشور هستیم که در آینده نزدیک به مرحله اجرا در خواهد آمد. 

وي در مورد فرماندهی واحد در تجارت خارجی کشور اذعان داشت: شوراي عالی صادرات زیر نظر معاون اول رئیس جمهور است و با
توجه به رویکرد و حساسیت رئیس جمهور به مقوله صادرات این شورا به زودي فعال تر خواهد شد تا با ایجاد هم افزایی میان بخش

 
هاي مختلف، تجارت خارجی کشور بیش از پیش توسعه یابد. 

معاون وزیر و رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران در پایان با اشاره به رویکرد جدید در خصوص شرکت هاي مدیریت صادرات
گفت: در صدد شکل دادن به شرکت هاي مدیریت زنجیره تامین هستیم تا مشکلات مربوط تعهد زمانی، کیفیت و قیمت را رفع کرده
و با تغییر شرکت هاي مدیریت صادرات به شرکتهاي مدیریت زنجیره تامین به توسعه صادرات و در کنار آن به تنظیم بازار داخل

کمک شود.



کوله بري و خرده فروشی در بازارچه مرزي میلک از سر گرفته می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  36  |  تاریخ: 1400/07/12

زاهدان- ایرنا- معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار سیستان و بلوچستان گفت: رویه کوله بري و خرده فروشی با پیگیري
هاي انجام شده و اخذ موافقت هاي لازم از مرکز و هماهنگی با تمامی مراجع و دستگاه هاي اجرایی استانی در بازارچه مرزي

میلک آغاز خواهد شد.

زاهدان- ایرنا- معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار
سیستان و بلوچستان گفت: رویه کوله بري و خرده فروشی
با پیگیري هاي انجام شده و اخذ موافقت هاي لازم از مرکز
و هماهنگی با تمامی مراجع و دستگاه هاي اجرایی استانی

 
در بازارچه مرزي میلک آغاز خواهد شد. 

به گزارش ایرنا ماندانا زنگنه شامگاه یکشنبه در نشست
شوراي ساماندهی مبادلات مرزي سیستان و بلوچستان
اظهارداشت: شرایط منطقه سیستان به دلیل کمبود بارش
ها امسال متفاوت تر خواهد بود با توجه به آنکه راه اندازي

منطقه آزاد تجاري صنعتی سیستان زمان بر است باید از طریق فعال کردن مرزها و بازارچه هاي مرزي بویژه بازارچه فعال مرزي
میلک، معیشت مرزنشینان منطقه را تامین کرد که تحقق آن سبب امرار معاش آنان می شود بر همین اساس دستگاه هاي مرتبط در

 
سطح ملی و استانی موافقت خود را با بازگشایی این درب مستقل اعلام کردند. 

وي با اشاره به اینکه با بازگشایی درب مستقل این بازارچه مرزنشینان می توانند کالاهاي خود را در آن مکان عرضه کنند، بیان کرد:
صاحبان بار و مرزنشینان می تواند به وسیله ماشین و چرخ دستی کالاهاي خود را از این محل تا ورودي گمرك کشور افغانستان

 
حمل کنند و این سبب ایجاد اشتغال قابل توجه در آن منطقه خواهد شد. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار سیستان و بلوچستان افزود: همچنین غرفه هاي خرده فروشی هم در این مکان ایجاد می شود

 
که نقش بسیاري در افزایش مبادلات مرزي ایفا می کند. 

وي گفت: در کنار همه اینها پیله وران منطقه هم می توانند اقلامی که به آنها اجازه داده شده را وارد کرده و سپس در این بازارچه و
در محدوده منطقه سیستان به فروش برسانند و امید می رود با تحقق این مهم تاثیر بسزایی در معیشت مرزنشینان سیستان را شاهد

 
باشیم. 

 
برچسب ها 

 
- سیستان و بلوچستان 



 
- اشتغال زایی 

- کوله بر



تحقق توسعه اقتصاد شیلاتی در گلستان نیازمند حمایت ویژه

منبع: ایرناشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1400/07/12

گرگان- ایرنا- وجود پهنه ها و منابع آبی متعدد در کنار همجواري گلستان به خوان پر نعمت خزر  امکان توسعه طرح هاي
آبزي پروري را با هدف ایجاد اشتغال پایدار و ارزآوري براي این منطقه دوچندان کرده است، تحقق توسعه اقتصاد شیلاتی در

این استان شمالی نیازمند حمایت همه جانبه دولت جهادي است.

 گرگان- ایرنا- وجود پهنه ها و منابع آبی متعدد در کنار
همجواري گلستان به خوان پر نعمت خزر  امکان توسعه طرح هاي آبزي پروري را با هدف ایجاد اشتغال پایدار و ارزآوري براي این

 
منطقه دوچندان کرده است، تحقق توسعه اقتصاد شیلاتی در این استان شمالی نیازمند حمایت همه جانبه دولت جهادي است. 

استان گلستان به سبب شرایط جغرافیایی، واقع شدن در دامنه سلسله جبال البرز و شمال ایران و ویژگی هاي اقلیمی در زمره مناطق

 
با قابلیت دسترسی بالا به منابع آب محسوب می شود. 

وجود رودخانه هاي دایمی اترك، گرگان رود و قره سو و چندین تالاب بین المللی مانند آلما گل، آجی گل و آلاگل و البته بیش از
100 کیلومتر نوار ساحلی در کرانه هاي خزر و خلیج گرگان، گلستان را به استانی با قابلیت بالاي فعالیت هاي شیلاتی تبدیل کرده

 
است. 

بیش از 30 هزار حلقه چاه کشاورزي، چند صد آب بندان ذخیره آب روستایی و چندین سد و سازه مهندسی ذخیره آب هم از دیگر

 
ظرفیت هاي استان گلستان براي صنعت شیلات است که باید از آنها بهره برداري وافر برد. 

اما در کنار همه این مواهب، وجود طیف گسترده اي از آبزیان در دریاي خزر و خلیج گرگان با قابلیت تکثیر و پرورش در محیط هاي

 
محصور بعنوان اصلی ترین مزیت استان در بخش شیلات محسوب می شود. 

ماهیان خاویاري گلستان همچون اوزون برون و یا ماهیان استخوانی مانند کپور و کفال به عنوان سوگلی سفره هاي ایرانیان بودند که
این روزها به سبب شرایط اقتصادي منطقه و هجمه شدید صیادان غیرمجاز در معرض انقراض قرار گرفته اند به نحوي که بازسازي و



 
تکثیر مصنوعی هم نتوانسته است به وضع نابسامان آنها پایان بدهد. 

با ظرفیت هاي ذکر شده و وضعیت ذخایر آبزي خزري در سال هاي اخیر تلاش هاي متعددي براي استفاده از صنعت شیلات براي

 
رشد و توسعه استان انجام شده است. 

ایجاد مزارع پروش ماهیان سرد آبی و گرم آبی مانند گونه هایی نظیر قزل آلا، کپور و فیتوفاك و آمور و ایجاد مزارع پرورش ماهی با
استفاده از آب چاه هاي کشاورزي و حدود 10 هزار هکتار مزرعه پرورش میگو در شهرستان گمیشان اقدامات صورت گرفته در بخش
شیلات است اما بومیان، کارشناسان و مدیران دولتی بر این امر اتفاق نظر دارند که فعالیت هاي اجرایی شد تناسبی با توان و ظرفیت

 
شیلاتی استان ندارد. 

 
 

در همین ارتباط"امان دردي طراج" یکی از ساحل نشینان مطلع گمیشان در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهارداشت با رشد تکنولوژي
و افزایش قایق هاي موتوري در یک دهه گذشته تاراج سرمایه هاي خزر در استان هاي شمالی کشور و به ویژه گلستان افزایش

 
چشمگیري داشته است. 

وي گفت: افزایش تعداد ماهیگیران سبب شده تا سهم هر یکی از این صیادان از مواهب خزر کاهش یابد و این افراد براي جبران این

 
موضوع به صید ماهیان نابالغ و یا گونه هاي در معرض خطر انقراض همچون ماهیان خاویاري بپردازند. 

 
توسعه مشاغل پایدار همسو با شیلات 

وي گفت که در صورت توسعه مشاغل پایدار و هم سو با شیلات این افراد حاضرند با دست برداشتن از فعالیت هاي ناهمگون سراغ

 
شغل هاي دیگر بروند. 

امان دردي ادامه داد : حضور هم زمان چند هزار قایق در دریاي خزر امید به بازسازي ذخایر این پهنه آبی را به صفر نزدیک کرده

 
است اگر واقعا مدیران دلشان براي آبزیان خزر می سوزد باید به دنبال کسب راه هاي جایگزین براي اکتساب درآمد مکفی باشد. 

وي ادامه داد گسترش آب بندان ها و مراکز پرورش ماهی ترفند خوبی است تا علاوه بر ایجاد هزاران فرصت شغلی براي ساحل

 
نشینان، زمینه صادرات این محصولات هم فراهم شود و با تحصیل ارز و کسب درآمدهاي بیشتر به توسعه منطقه دامن بزنیم. 



 
سهم شیلات در توسعه پایدار گلستان افزایش یابد 

منصور رویان یکی از دانش آموختگان رشته شیلات در استان گلستان در این زمینه به ایرنا گفت : برداشت غیر متعارف و هجمه به

 
ذخایر آبزي در دهه هاي اخیر سبب به خطر افتادن بانک ژنتیکی آبزیان خزر شده است. 

براي ایجاد یک سپر حفاظتی در برابر چنین فعالیت هایی که غارت ذخایر ژنتیکی خزر را در پی دارد باید علاوه بر تقویت نیرو هاي

 
حفاظتی، به سوي طرح هاي پرورش ماهی در خارج از دریا حرکت کنیم. 

این کارشناس ارشد آبزي پروري گفت : پیش بینی تسهیلات کم بهره، حمایت از پروژه هاي آبزي پروري همچون ایجاد و توسعه
مراکز پرورش ماهیان خاویاري با هدف استحصال گوشت و خاویار و همچنین توسعه مزارع پرورش میگو در گمیشان پرورش ماهی در

 
قفس، پرورش ماهی با آب چاه هاي کشاورزي است که می تواند سهم شیلات را در توسعه پایدار گلستان افزایش دهد. 

 
حمایت از طرح هاي آبزي پروري 

رویان ادامه داد : هزاران هکتار اراضی مرتعی درجه 3 و 4 که از نظر پوشش گیاهی توان احیا را ندارند در مناطق مجاور خزر در
شهرهایی همچون گمیشان و بندرترکمن وجودد دارد که به سبب سهولت انتقال آب خزر به این مناطق ظرفیت ویژه اي براي آبزي

 
پروري محسوب می شوند. 

شرایط خاص آب و هوایی منطقه گمیشان این خطه از استان را مستعد مقوله پرورش میگو ساخته است. صنعتی که در صورت توسعه

 
می توان نقش زیادي در توسعه منطقه و استان ساحلی گلستان ایفا کند. 

 
ایجاد صنایع تکمیلی میگو در این منطقه از دیگر راهکارهاي رونق فعایلت آبزي پروري در این استان شمالی است. 

 
 

رویان افزود : از جمله ظرفیت هاي ارزشمند استان موضوع ماهیان خاویاري به ویژه ازون برون است، در سال هاي نه چندان دور
اوزون برون و خاویار استحصالی یک برند بین المللی بود و در زمان حاضر می توان با احیا و پرورش آن در محیط هاي محصور به

 
درآمدزایی مناسب براي بومیان کمک کرد. 



نماینده مردم غرب گلستان در مجلس شوراي اسلامی گفت: اراضی لم یزرع شمال شهرستان گمیشان به سبب ویژگی هاي اقلیمی و

 
دست یابی راحت به آب خزر ، بهترین مکان براي پرورش میگو و آبزي پروري و پرورش ماهی در قفس است. 

 
لزوم ایجاد زنجیره تولید و صنایع وابسته 

عبدالجلال ایري افزود: با هدایت آب خزر به مراتع شمال گمیشان و ایجاد زیرساخت ها می توانیم مزارع پرورش آبزیان را در این
قسمت احداث کرده و با حمایت و ایجاد زنجیره تولید و صنایع وابسته مانند بسته بندي میگو و احداث سردخانه، تحول شیلاتی و

 
آبزي پروري را در استان رقم بزنیم. 

به تاکید کارشناسان در طرح هاي توسعه میگو باید سهم بومیان منطقه به طور جدي مدنظر مدیران نهادهاي مربوط باشد، اگر بومیان

 
نتوانند در این مراکز فعالیت کنند روایت هجمه و تاراج ذخایر خزري همچنان ادامه دارد و پایانی براي آن نمی توان تصور کرد. 

ایري ادامه داد: در مرحله نخست ایجاد مجتمع میگو بیشتر مزرعه ها به غیر بومیان واگذار شد که باید در این مرحله بازنگري و سهم

 
بومیان احصا شود. 

 
محدوده دریایی گلستان آمادگی تولید 8 هزار تن ماهی را دارد 

مدیرکل شیلات گلستان هفته گذشته در مراسم تودیع فرمانده جدید یگان حفاظت شیلات استان گفت: یکی از مهمترین دلایل
حضور صیادان غیرمجاز در دریا بیکاري است و البته تلاش کردیم با ایجاد اشتغال جایگزین و اجراي طرح هایی همچون پرورش ماهی

 
در دریا و یا راه اندازي مجتمع پرورش میگو زمینه کاهش صیادان غیرمجاز را فراهم آوریم. 

وي ادامه داد: پس از گذشت چهار سال از راه اندازي طرح پرورش ماهی در دریا (قفس و پن) این طرح همچنان در حال توسعه در
استان است به طوري که و در زمان حاضر حدود 70 سازه (نصب شده و در حال ساخت) قفس و پن در دریا وجود دارد که قفس هاي

 
نصب شده ظرفیت تولید 250 تن ماهی در آبهاي استان را دارد. 

وي با اشاره به توسعه این طرح در استان اظهارداشت: پیش بینی می شود در افق 1404، تولید 700 تن ماهی را در دریا شاهد باشیم

 
البته مطالعات نشان می دهد محدوده دریایی گلستان آمادگی تولید هشت هزار تن ماهی را دارد. 

 
 



وي ادامه داد: در کنار پرورش ماهی در دریا، آب را به ساحل هدایت کردیم و تنها مجتمع پرورش میگو شمال کشور را در شهرستان
گمیشان در سطح 10 هزار هکتار اجرا کردیم و برغم بروز بیماري لکه سفید در سال 98 امسال در اقدامی منحصر به فرد در دنیا با
رعایت کامل پروتکل هاي بهداشتی توانستیم این بیماري را امسال ریشه کن کنیم و در مزارعی پاك به پرورش میگو با کیفیت ادامه

 
می دهیم. 

 
احداث بزرگترین مجتمع پرورش ماهیان خاویاري 

 
مدیرکل شیلات گلستان خاطرنشان کرد : هم اکنون هزار و 200 نفر در مجتمع پرورش میگو گمیشان به کار مشغول هستند. 

وي افزود: همچنین شروع عملیات اجرایی بزرگترین مجتمع پرورش ماهیان خاویاري 500 هکتاري سه ماه پیش با کلنگ زنی چهار
مزرعه به صورت آزمایشی آغاز شد که این مجتمع قابلیت تولید چهار هزار تن گوشت ماهی خاویاري و 360 تن خاویار را دارد و می

 
تواند به عنوان یکی از بزرگترین ظرفیت هاي اشتغال زایی استان مطرح شود 

وي با ارائه آماري در خصوص تولید و صادرات و ارزآوري میگو طی سال اخیر افزود: در سال 97 با تولید بیش از 2 هزار و 500 تن
میگو از مزارع و آب بندان هاي پرورش میگوي گمیشان موفق به ارزآوري 12 میلیون دلار شدیم که عمده این محصول به کشورهاي

 
حاشیه خلیج فارس و آسیاي شرقی صادر شد. 

به گفته قدس علوي در سال 98 به سبب شیوع بیماري لکه سفید در مزارع میگوي شاهد کاهش چشمگیر تولید در بزرگ ترین واحد
آبزي پروري استان بودیم و برداشت میگو در استان 80 درصد کاهش داشت که این امر درآمدهاي ارزي و ریالی ناشی از تولید میگو را

 
به رقم یک میلیون و 800 هزار دلار کاهش داد. 

 
گلستان رتبه چهارم تولید ماهیان گرم آبی در کشور 

مدیرکل شیلات استان گلستان افزود: در گلستان بالغ بر 750 مزرعه پرورش انواع ماهیان گرم آبی در سطح 6 هزار و 300 هکتار

 
وجود دارد و با این حجم از تولید رتبه چهارم تولید ماهیان گرم آبی را در کشور به نام خود ثبت کرده است. 

 
 

 
ایجاد اشتغال و رونق اقتصاد گلستان اولویت اداره کل شیلات 

وي با اشاره به جایگاه مهم تولید ماهیان خاویاري در اقتصاد کشور گفت: پرورش ماهیان خاویاري جزو پروژه هاي اقتصاد مقاومتی
شیلات گلستان است که با توجه به کاهش چشمگیر این گونه ارزشمند دریاي خزر، تلاش هاي گسترده اي در گلستان، به عنوان

 
خاستگاه ماهیان خاویاري کشور، براي رونق دوباره این صنعت در حال انجام است. 



قدس گفت: در همین راستا راه اندازي مزارع منفرد پرورش ماهیان خاویاري در شهرستان هاي مختلف استان و ایجاد مجتمع پرورش

 
ماهیان خاویاري در گمیشان، براي ایجاد اشتغال، کاهش صید غیرمجاز و رونق اقتصاد منطقه، در اولویت شیلات قرار دارد. 

کارآفرینی براي هزاران نفر از ساحل نشیان و استفاده از صدها هکتار اراضی لم یزرع در حاشیه دریاي خزر براي بهبود معیشت بومیان

 
ازجمله ثمرات توسعه آبزي پروري در گلستان بوده که طی سالیان اخیر روند رو به رشدي را پشت سر گذاشته است. 

 
برچسب ها 

 
- استان گلستان 

 
- دریاي خزر 

 
- خلیج گرگان 

 
- سازمان شیلات ایران 

- دولت سیزدهم



شهروند خلاق ایلامی خانه اي قدیمی را موزه فرش کرد

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1400/07/12

 به گزارش خبرگزاري فارس از ایلام، خانه اي در دره شهر
که سال احداث آن 1360 است، هم اکنون، به نمایشگاه، انبار فرش ها، قالی هاي دست بافت استادان فرش و قالی بافان دره شهري

 
تبدیل شده است. 

فرش دستبافت از گذشته تاکنون در نقاط مختلف استان ایلام جایگاه ویژه اي داشته است و به نوعی یکی از هنرهاي بومی در استان

 
نیز به شمار می رود. 

بدون شک رونق فرش بافی و بافت فرش دستبافت در نقاط محرومی مثل ایلام و شهرستان دره شهر کمک شایانی در جهت درآمد

 
خانوار می کند که البته این کار نیازمند توجه مسوولان است. 

حال این روزها به همراه ضرباهنگ چله، چاقو و تار و پود دار قالی و در فراز و فرود آواز پر سوز و گداز زنان و تولید کنندگان قالیباف
شهر، در خانه اي گشوده شد که رنج سال ها سرپنجه پوست نازکشان بوده، خانه اي که خود یک اثر تاریخی با معماري ایرانی است و

 
پذیراي هنر اصیل و با ارزش فرش ایرانی است. 



 
 

 
فرش را تولید می کنیم اما به فروش نمی روند 

خدایار قوچی مدیر عامل شرکت تعاونی فرش دستباف روستایی شهرستان دره شهر در گفت وگو با فارس گفت: از آنجاییکه که استان
ایلام طرح و برند خاصی در خصوص فرش مخصوص دستباف ندارد لذا ما از طرح هاي قم استفاده می کنیم البته قبلا دولت از

 
تولیدکنندگان حمایت می کرد و اکثر بافنده هاي فرش زیر نظر ما و این شرکت تعاونی فرش می بافتند و امرار معاش می کردند. 

وي افزود: باید گفت تحریم هاي ظالمانه بازارهاي جهانی فرش را از ما گرفته و الان ما بیشتر روزگار می گذرانیم هرچند تولید هم

 
داریم بازار کار نداریم. 

مدیر عامل شرکت تعاونی فرش دستباف روستایی شهرستان دره شهر گفت: در سال هاي قبل بهترین اشتغال و درآمدزایی را داشتیم؛

 
تعاونی مربوطه زیر نظر سازمان صنعت، معدن و تجارت است اما آنطور که باید حمایت نمی شود و بافنده هم دلسرد می شود. 

وي بیان کرد: در حال حاضر حدود 50 الی 60 تخته فرش موجود دارم؛ بیشتر فرش ها را به اتحادیه تهران یا بازارهاي داخلی می

 
فرستیم اما باز مشکل فروش داریم؛ براي بیش از 150 نفر اشتغال مستقیم و غیر مستقیم در سال ایجاد شده است. 



 
 

 
ما را حمایت نمی کنند 

محمد یکی از کارگران نیز در گفت وگو با فارس بیان کرد: باید به تعاونی ها و شرکت هایی که هدفشان اشتغال مستمر جوانان بومی

 
در منطقه است توجه بیش از پیش شود اما این توجه را ما در استان ایلام و شهرستان دره شهر نمی بینیم. 

وي افزود: صداي ما کارگران واقعیت به جایی نمی رسد و هر چه فریاد می زنیم انگار هیچکس نمی شنود صداي حبس آلود درون
سینه هایمان را، دست هاي زخمی ما دیگر خسته شده از بی عدالتی مسوولین، از بی توجهی ها از قول و وعیدها، این دولت باید نگاه

 
ویژه اي به تولید کنندگان داشته باشد.  

 
  

 
 

 
مشکلات را به مرکز ملی فرش ایران منعکس کرده ایم 

0:00



سبحان چراغی رئیس حوزه فرش سازمان صمت ایلام نیز گفت: در مورد حمایت ها این سازمان در قالب کار گروه ها و سامانه هاي
مختلف و در تناسب با  تسهیلات تخصیصی به استان، شهرستان ها را  به تناسب مساعدت کرده حال تمامی این مشکلات در زمینه
گرانی مواد اولیه، بحث تحریم ها، بحث تاثیر کرونا بر فعالیت قالیبافان، بحث بازاریابی و تخصیص تسهیلات کم بهره و بیمه قالیبافان
که خاص کلیه تولید کنندگان فرش در کشور است را به  مراجع استانی و متولیان فرش دستباف در مرکز ملی فرش ایران منعکس

 
کرده است.  

وي ادامه داد: یکی از مشکلات این تشکل ها این است که باید با بازاریابی و بر اساس سلیقه و سفارش مشتریان بازارهاي هدف  اقدام
به تولید و از طرح ها و نقشه هاي بروز جدید در تناسب با مبلمان منازل تولید کنند چون طرح و نقش  قدیمی دیگر بازارپسندي

 
چندانی ندارد. 

 
 

 
تلاش خواهیم کرد تا تعاونی ها تعطیل نشوند 

محمدرحیمی مدیر کل صمت نیز به فارس گفت: قوچی مدیرعامل یکی از 7 شرکت تعاونی فرش روستایی که در شهرستان ها فعالیت
دارد که داراي اتحادیه استانی به مدیریت منتی نژاد و در نهایت اتحادیه مرکزي در تهران به مدیریت بهاروند است؛ روش کار این
تشکل به این صورت بوده که تولیدات خود را باید به تشکل مرکزي در تهران ارسال کنند و از طریق بازاریابی در بازارهاي هدف

 
بفروش برسانند. 

 
وي خاطر نشان کرد: تمام توان و تلاش خود را به کار می گیرم تا مشکلات این حوزه مرتفع شود و این تعاونی ها تعطیل نشوند. 



حال مشکلاتی ازجمله افزایش قیمت مواد اولیه و نبود بیمه قالیبافی کمر قالیبافان را خم کرده است تا جایی که این مشکلات ریز و
درشت تهدیدي براي خارج شدن هنر- صنعت فرش دستباف از چرخه اشتغال هستند شرکت هایی که به خاطر نبود شرایط ویژه
تسهیلات و نبود حمایت در حال تعطیلی بوده و هر لحظه ده ها کارگر بیکار سرگردان کوچه و پس کوچه هاي شهرستان دره شهر

 
شده اند. 

صداي دفه زنی بی روح تر از هر زمان ممکنی به گوش می رسد؛ سال ها است مشکلات در تاروپود زیباترین هنر ایلام رخنه کرده و

 
ممکن است افزایش قیمت مواد اولیه و مشکلات ریز و درشت، تهدیدي براي افول این هنر سه هزار ساله تلقی شود. 

هنرمندان این مرزوبوم، روزهاي بسیاري از عمر خود را در پشت دارهاي قالی، به امید اشتغال و  بهره مندي از بیمه قالی بافی سپري

 
کرده اند. 

انتهاي پیام/ 970813



بهزیستی، مطالبه گر حقوق معلولان جامعه است

منبع: ایمناشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1400/07/12

سازمان بهزیستی گوش ناشنوایان، چشم نابینایان، دست و پاي معلولان جسمی حرکتی، ذهن مددجویان ذهنی و بیماران
اعصاب و روان است. بنابراین مطالبه گر حقوق حقه معلولان در جامعه خصوصاً در رابطه با حقوق حقه معطل مانده در قانون

جامعه حمایت از حقوق معلولان است.

 
بهزیستی، مطالبه گر حقوق معلولان جامعه است 

سازمان بهزیستی گوش ناشنوایان، چشم نابینایان، دست و پاي
معلولان جسمی حرکتی، ذهن مددجویان ذهنی و بیماران
اعصاب و روان است. بنابراین مطالبه گر حقوق حقه معلولان در
جامعه خصوصاً در رابطه با حقوق حقه معطل مانده در قانون

 
جامعه حمایت از حقوق معلولان است. 

به گزارش خبرنگار ایمنا، ولی االله نصر اصفهانی روز گذشته در
نشست هفتگی شوراي اسلامی شهر اصفهان در خصوص
مأموریت هاي این سازمان، اظهار کرد: مأموریت هاي سازمان
بهزیستی از قبل از تولد از مشاوره هاي ژنتیک براي پیشگیري از

متولد شدن معلولانی که ممکن است در آینده بار بسیار سنگینی را روي دوش دولت ها قرار دهد شروع شده تا ایجاد سراي سالمندان
و ساماندهی سالمندان مجهول الهویه اي که هزینه کفن و دفن و مراسم باغ رضوان آنها با سازمان بهزیستی است و این طیف وسیع

 
مأموریت ها از تولد تا سالمندي براي این سازمان تعریف شده است. 

وي ادامه داد: سازمان بهزیستی گوش ناشنوایان، چشم نابینایان، دست و پاي معلولان جسمی حرکتی، ذهن مددجویان ذهنی و
بیماران اعصاب و روان است. بنابراین مطالبه گر حقوق حقه همه معلولان در جامعه خصوصاً در رابطه با حقوق حقه معطل مانده در

 
قانون جامع "حمایت از حقوق معلولان" است. 

مدیرکل بهزیستی استان اصفهان افزود: در راستاي فعالیت هاي سازمان، اداره کل بهزیستی استان اصفهان داراي سه معاونت تخصصی
توانبخشی، اجتماعی، پیشگیري و دو معاونت با وظیفه پشتیبانی خدمات که شامل معاونت هاي مشارکت هاي مردمی و معاونت
پشتیبانی می شود، است. فعالیت هاي سازمان بهزیستی بسیار متنوع است و نزدیک به یکصد و 59 فعالیت در سازمان بهزیستی انجام
می شود. به دلیل در ارتباط بودن امور بهزیستی با دستگاه هاي اجرایی، غیراجرایی، قضائی و انتظامی می توان به خدمات عمق

 
بیشتري بخشید. 

وي با تاکید بر ساماندهی معلول و جامعه هدف درون خانواده، اظهار کرد: پس از پیروزي شکوهمند انقلاب اسلامی شهید فیاض بخش
در سال 1359 در راستاي توانمندسازي معلولان و اصول قانون اساسی، سازمان بهزیستی کشور را تشکیل داد تا در راستاي بهتر
زیستن فعالیت کند. هدف سازمان بهزیستی ساماندهی معلول و جامعه هدف درون خانواده است و هدایت آنها به مراکز شبانه روزي از



اهداف آن نیست. به همین علت مراکز توانبخشی روزانه شامل کارگاه هاي تولیدي حمایتی، چند معلولیت ها، اوتیسم، بیماران روانی

 
مزمن، سالمندان، شنوایی، ضایعه نخاعی، جسمی حرکتی، ذهنی زیر 14 سال توسعه یافت. 

نصر اصفهانی ادامه داد: در موقعیت هایی مانند نگهداري سالمندان، نگهداري بیماران روانی مزمن یا معلولان ایزوله، اجبار بر دایر
کردن مراکز توانبخشی شبانه روزي است. استان اصفهان داراي 63 مرکز توانبخشی و نگهداري شبانه روزي، شش خانه حمایتی
توانبخشی است. تعداد مراکز توانبخشی و نگهداري شبانه روزي به تفکیک نوع معلولیت به 32 مرکز سالمندان، 13 مرکز بیماران
روانی، 15 مرکز بیماران ذهنی، یک مرکز اوتیسم و دو مرکز جسمی حرکتی تقسیم می شوند. سازمان بهزیستی داراي مراکز

 
توانبخشی ویزیت در منزل است که تیمی از مددکاران به منازل مددجویان رفته و اقدامات توانبخشی را براي آنها انجام می دهند. 

کمبود اعتبار و تحت پوشش قرار نگرفتن بیش از 13 هزار نفر وي با اشاره به قرار نگرفتن افراد واجد مستمري در چرخه حمایت
مستمر به دلیل کمبود اعتبار، اظهار کرد: کمک هزینه پرستاري به یک هزار و 310 نفر پرداخت می شود و اگر در خانواده معلول
بسترگرا وجود دارد کمک هزینه پرستاري، مبلغ سرانه 600 و 10 هزار تومان به خانواده وي پرداخت می شود. از اوایل سال جاري بر
مستمري ها افزوده شد و به نزدیک به 32 هزار و 142 معلول مستمري پرداخت می شود. خانواده تک نفره 300 و 50 هزار تومان تا
خانواده چهار نفر به بالا که یک میلیون و 100 هزار تومان پرداخت می شود. 13 هزار و 514 نفر از افرادي که واجد شرایط دریافت
مستمري هستند به دلیل کمبود اعتبار، در چرخه حمایت هاي مستمر قرار نگرفته اند. دانش آموزان و دانشجویان توان خواه نیز از

 
کمک هزینه تحصیلی و شهریه برخوردار می شوند. 

مدیرکل بهزیستی استان اصفهان اضافه کرد: خدمات ارائه شده به افراد کم شنوا و ناشنوا در شش ماهه اول سال جاري شامل دریافت
سمعک رایگان، قطعات کاشتی که باید انجام شود و کاشت حلزون بوده است. آمار صدور پلاك ویژه خودرو معلولان یکصد و 76 مورد

 
بوده که طبق توافق با پلیس راهور به برخی معلولان با توانایی رانندگی تعلق گرفته است. 

چالش هاي حوزه توانبخشی چیست؟ نصر اصفهانی در خصوص چالش هاي حوزه توانبخشی، تصریح کرد: از چالش هاي موجود در
حوزه توانبخشی می توان به تسهیلات ساخت مسکن معلولان خصوصاً در رابطه با وثیقه هاي گرفته شده توسط بانک ها، مناسب

 
سازي پارك ها و فضاهاي تفریحی، طراحی سامانه به منظور تردد کم هزینه و آسان معلولان اشاره کرد. 

وي با اشاره به اهداف معاونت اجتماعی بهزیستی، ادامه داد: حوزه معاونت اجتماعی اهدافی را در سه دفتر توانمندسازي زنان و
خانواده، دفتر امور آسیب دیدگان اجتماعی و فوریت هاي اجتماعی، دفتر شبه خانواده و امور کودکان و نوجوانان دنبال می کند.
معاونت اجتماعی وظیفه ساماندهی زنان سرپرست خانوار تحت پوشش که نزدیک به 9 هزار نفر خانواده هستند و خانواده هاي داراي

 
دو قلو، سه قلو، چهار قلو، دانشجویان و گروه هاي همیاري که از زنان تشکیل می شوند و برخی موارد دیگر را بر عهده دارد. 

مدیرکل بهزیستی استان اصفهان با تاکید بر چالش هاي توانمندسازي زنان و خانواده، گفت: چالش هاي دفتر توانمندسازي زنان و
خانواده شامل مشکلات مربوط به مسکن خصوصاً ودیعه مسکن مددجویان است، خانواده هاي داراي فرزندان چندقلو که با مشکل
مسکن و تأمین هزینه هاي فرزندان به خصوص آموزشی و درمانی مواجه هستند و این معاونت پیگیر تأمین هزینه هاي تحصیلی

 
فرزندان زنان سرپرست خانوار می شود. 

اورژانس اجتماعی با خدمات سیار در 19 شهرستان وي افزود: دفتر امور آسیب دیدگان از دو بخش آسیب هاي اجتماعی و برنامه
اورژانس اجتماعی تشکیل شده که در 19 شهرستان استان اصفهان اورژانس اجتماعی با خدمات سیار در سه سطح وجود دارد. فعالیت
هاي دفتر امور آسیب دیدگان فوریت هاي اجتماعی شامل مداخله در بحران هاي فردي، خانوادگی و اجتماعی و پاسخگویی شبانه



 
روزي تلفنی به فوریت هاي اجتماعی از طریق خط 123 و خدمات سیار فوریت هاي اجتماعی است. 

نصر اصفهانی در خصوص خط 123، اظهار کرد: خط 123 ابتدا در خصوص کودك آزاري ایجاد شد اما در حال حاضر به صورت شبانه
روزي پاسخگوي مسائل خشونت هاي خانوادگی، سالمندآزاري، نزاع ها و بحران هایی که درون خانواده ایجاد می شوند، است. اگر به
مشاوره تلفنی نیازي بود انجام شده و در صورت نیاز به مراجعه، تیم سیار اعزام می شود، همچنین اگر مددکار آموزش دیده احساس
کند نیاز به هماهنگی با دستگاه قضائی و نیروي انتظامی است هماهنگی را انجام می دهد. در مورد وضعیت اعلامی کودکان، کودك
جداسازي می شوند تا پس از بررسی هاي مددکاري و قضائی در رابطه با صلاحیت نگهداري و حضانت کودك از طریق والدینش احراز

 
شود. 

وي در خصوص فعالیت هاي دفتر امور آسیب دیدگان، تصریح کرد: فعالیت هاي دفتر امور آسیب دیدگان در خصوص مرکز کودکان
کار و خیابان، بازپروري زنان و دختران آسیب دیده اجتماعی، خانه سلامت، مرکز حمایت هاي روانی و اجتماعی دختران و خانواده،

 
مرکز حمایتی و آموزشی کودك و خانواده، مرکز زنان تحت خشونت خانگی یا خانه امن است. 

11 دستگاه مسئول ساماندهی کودکان کار اما در عمل شهرداري و بهزیستی فعالیت دارند مدیرکل بهزیستی استان اصفهان ادامه داد:
گروه هاي هدف دفتر امور آسیب دیدگان شامل زنان و دختران در معرض آسیب اجتماعی یا آسیب دیده اجتماعی است که مراکز
زنان در معرض آسیب و زنان آسیب دیده جداسازي شده اند و فعالیت این مراکز شامل افراد با قصد خودکشی و یا افرادي که اقدام به
خودکشی کرده اند، کودکان خیابانی و کودکان کار، همسران آزار دیده، کودکان آزار دیده، مبتلایان به اختلال هویت جنسی، دختران

 
و پسران فراري از منزل و سایر افرادي که در شرایط بحرانی قرار دارند، است. 

نصر اصفهانی عدم انجام کار گروهی را متذکر شد و اضافه کرد: چالش هاي دفتر امور آسیب دیدگان اجتماعی ناشی از عدم انجام کار
گروهی است. در ساماندهی کودکان کار نزدیک به 11 دستگاه در کشور عضو هستند که در خصوص ساماندهی کودکان کار و خیابان
باید اقدام کنند. دانشگاه علوم پزشکی در بحث درمان، فنی حرفه اي، شهرداري ها و بسیاري دستگاه هاي دیگر مانند صدا و سیما،
دادگستري و سازمان بهزیستی براي کودکانی که فاقد سرپرست مؤثر هستند باید فعالیت کنند اما در عمل، تنها بهزیستی و شهرداري

 
در این زمینه فعالیت می کنند. 

وي با اشاره به همکاري شهرداري با بهزیستی در مراکز اورژانس اجتماعی، اظهار کرد: نزدیک به 85 درصد کودکان کار و خیابان از
اتباع هستند و در سه محله حاشیه نشین اصفهان از پنج کشور تبعه داریم و از اداره اتباع انتظار می رود در رابطه با ساماندهی اتباع و
کودکان فعالیت قابل قبولی را با بهزیستی داشته باشد. ارتباط ما با شهرداري در شناسایی و جذب در مرکز اورژانس اجتماعی انجام
شده، کودکان توسط شهرداري ورود پیدا می کنند و بررسی توسط مددکار انجام می شود. چنانچه کودك فاقد سرپرست مؤثر باشد با

 
هماهنگی مرجع قضائی به مراکز شبانه روزي بهزیستی ارجاع داده می شود. 

تلاش براي حفظ عزت نفس و کرامت کودکان در مراکز شبه خانواده مدیرکل بهزیستی استان اصفهان در خصوص ساماندهی کودکان
در واحدهاي غیر دولتی، تصریح کرد: در مراکز تحت پوشش دفتر شبه خانواده استان اصفهان نزدیک به یک هزار و 200 کودك فاقد
سرپرست مؤثر داریم و سیاست اصلی ساماندهی کودکان در درون خانواده است. نزدیک به 600 کودك درون خانواده هایی که
پدربزرگ، مادربزرگ، خاله یا عمه و دایی دارند ساماندهی شده و ماهانه یک میلیون و 200 هزار تومان به صورت مستمري به آن
خانواده پرداخت می شود. بعضاً هیچ خانواده اي براي کودك متصور نیست و اجبار بر ساماندهی آنها در 40 واحد غیردولتی که اصولاً

 
از مؤسسات خیریه هستند به صورت خانه هاي کودکان و نوجوانان است. 



وي ادامه داد: در مرکز استان یک شیرخوارگاه وجود دارد و در رژیم گذشته از این کودکان درمکان هایی که تحت عنوان پرورشگاه و
یتیم خانه از آنها یاد می کردند، نگهداري می شد اما پس از انقلاب ساماندهی این کودکان در خانه هاي کودکان و نوجوانان و مراکز
شبه خانواده انجام شد که ممکن است در نزدیکی خانه هاي شما نیز مراکز شبه خانواده به صورت غیردولتی، بدون تابلو وجود داشته
باشد تا عزت نفس و کرامت کودك حفظ شود و بتوانند درون خانواده با مددکار حداکثر با ظرفیت 10 تا 12 نفر با ترکیب سنی

 
مناسب خدمات بگیرند. 

نصراصفهانی افزود: حوزه معاونت پیشگیري شامل چهار دفتر است که پیشگیري امور اعتیاد، کمپ هاي ترك اعتیاد ماده 15 و مراکز
ماده 16 در آن وجود دارند. کمپ هاي ماده 15 مراجعه اختیاري افراد به مراکز ترك اعتیاد است و دو مرکز ماده 16 در استان
اصفهان وجود دارد. یکی از مراکز ماده 16 واقع در قلعه شور است که با دستور مراجع قضائی و حفاظت نیروي انتظامی نزدیک به

 
یکصد و 50 نفر مقیم دارد و دیگري واقع در مبارکه با 300 نفر مقیم با همکاري سپاه است. 

جلوگیري از آسیب دیدن بیشتر معتادان وي حائز اهمیت بودن جلوگیري از آسیب دیدن بیشتر معتادان را متذکر شد و گفت: مراکز
گذري آسیب، مراکز سرپناه مردان و زنان، کانکس و موبایل سنتر، مراکز توانمندسازي و جامعه پذیري، مرکز ماده 16 از مراکز
پیشگیري هستند. از ابتداي انقلاب اسلامی رویکردهاي متفاوتی نسبت به معتادان وجود داشته که در آخرین رویکرد نسبت به آنها،
توانایی زندگی معتادان در کنار سایر افراد جامعه ذکر شد و مورد حائز اهمیت جلوگیري از آسیب دیدن بیشتر آنها است، به همین
علت مراکز سرپناه مردان و زنان مشابه گرمخانه در مرکز استان دایر شده که شب ها می توانند از یک وعده غذاي گرم، استحمام و
خدمات دیگر از قبیل وسایل بهداشتی برخوردار شوند. هنگامی که مراجعه افراد به بهزیستی به میزان کم رسید، سازمان بهزیستی به

 
سراغ افراد معتاد می رود و سعی بر رساندن خدمات به مکان هاي تجمیعی معتادان دارد. 

مدیرکل بهزیستی استان اصفهان ادامه داد: دفاتر روانشناختی و مشاوره بهزیستی با شماره 1480 و مشاوره هاي سطح شهر با
نیروهاي آموزش دیده در خدمت جامعه هدف هستند. دفتر پیشگیري از آسیب هاي اجتماعی طرح هاي پیشگیري از خشونت و
خودکشی در 24 شهرستان، همیار مادر و کودك، مشارکت اجتماعی نوجوانان ایرانی یا مانا، سامانه رصد اجتماعی یا سراج و برنامه

 
همیاران سلامت روانی را اجرا کرده است. 

نصر اصفهانی در خصوص اشتغال افراد داراي معلولیت در بخش هاي غیردولتی، اظهار کرد: اشتغال و مسکن، دو بحث موردي هستند
که در رابطه با توانمندسازي جامعه هدف مطرح است و این دو مورد از معضلات سطح کشور است که در دفاتر مشارکت هاي مردمی
مدیریت می شوند. کمک به ایجاد اشتغال افراد داراي معلولیت در بخش هاي غیر دولتی مانند جذب خیران در حوزه اشتغال، استفاده
از ظرفیت هاي مجازي یا کارگاه هایی که به صورت کارگاه هاي حمایت شده هستند و مراکز پشتیبانی شغلی تحت عنوان SE ایجاد

 
شده اند، انجام می پذیرد. 

وام اشتغال 100 میلیون تومانی وي با تاکید بر وام یکصد میلیونی چهار درصدي اشتغال معلولان، تصریح کرد: در حال حاضر سازمان
بهزیستی به هر معلول خود که گواهی فنی وحرفه اي داشته باشد و بتواند شغلی ایجاد کند یکصد میلیون تومان وام چهار درصد
اشتغال پرداخت کرده و حمایت هاي شغلی از او را انجام می دهد. اگر کارفرمایی بتواند یک مددجو تحت پوشش سازمان را جذب کند

 
23 درصد کارفرمایی به او تعلق گرفته و 50 درصد از حقوق وي را به صورت مادام العمر پرداخت می شود. 

مدیرکل بهزیستی استان اصفهان ادامه داد: چالش هاي دفتر اشتغال شامل سخت گیري بانک هاي عامل در دریافت وثیقه و ضامن،
موازي کاري نهادهاي دولتی و غیردولتی در امر تسهیل گیري مشاغل خانگی و عدم ابلاغ به موقع اعتبارات است. دفتر مسکن به
صورت تعاونی، سه جانبه طبق تفاهمی که سازمان بهزیستی با بنیاد مسکن و بنیاد مستضعفان دارد براي خانواده هاي دو معلول به



بالا اقدام می کند. فعالیت هاي دفتر مسکن در شش ماهه اول سال جاري شامل 86 واحد واگذار شده و 430 مورد در دست اقدام
است. همچنین دفتر توسعه مراکز غیردولتی و نظارتی، فرآیند صدور، تمدید و ابطال مجوزها را برعهده دارد.



سیاه و سفید صنعت فولاد

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1400/07/12

سیاه و سفید صنعت فولاد در گفت وگوي تفصیلی «دنیاي اقتصاد» با بهمن عیاررضایی، تحلیلگر ارشد این صنعت بررسی
شد.

سیاه و سفید صنعت فولاد در گفت وگوي تفصیلی «دنیاي
اقتصاد» با بهمن عیاررضایی، تحلیلگر ارشد این صنعت

 
بررسی شد. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از دنیاي اقتصاد، وي ضمن
نقد سیاستگذاران صنعت فولاد، فقدان نگاه علمی و اقتصادي را عاملی در کاهش بهره وري در بسیاري از واحدهاي تولیدي صنعتی

 
می داند. اقتصاد یارانه اي ایران و بهره مندي صنعت فولاد از سوبسید انرژي محور دیگر موضوع مورد بحث در این گفت وگو است. 

بحث از صنعت فولاد، درباره دنیایی است بزرگ که زندگی ما را شکل می دهد. یک صنعت فولاد بهره ور با سطح بالایی از پایداري و
تاب آوري که بتواند در تندبادهاي اقتصادي و بحران هاي زیست محیطی دوام آورد، نقطه آرمانی تحلیلگران صنعت است. موضوعی که
دکتربهمن عیاررضایی روي آن دست می گذارد. این چهره قدیمی صنعت فولاد در گفت وگویی تفصیلی سعی کرده مسیر را براي

 
اصلاح عمیق صنعت فولاد باز کند. 

عیاررضایی که سابقه عضویت در هیات مدیره شرکت فولاد مبارکه اصفهان را در پرونده دارد، از حامیان و مشارکت کنندگان در
ساخت مجتمع هاي بزرگ فولادي کشور در مجموعه هاي فولاد کاوه جنوب، فولاد صبا و فولاد هرمزگان است. رضایی که از موسسان
شرکت توسعه معادن روي ایران نیز است، در پرونده کاري خود سابقه سال ها حضور در مدیریت بخش فولاد را به یادگار دارد.
عیاررضایی در بحث خود، دانش را نقطه ضعف عمده نظام مدیریت صنعت فولاد می داند. رضایی که شناخت دقیقی از بازیگران بین
المللی فولاد و ترندهاي روز جهان دارد، در این گفت وگو ضمن نقد سیاستگذاران صنعت فولاد، نبود نگاه علمی و اقتصادي در بین
مدیران این صنعت را عاملی براي زمین گیر شدن بهره وري در بسیاري از واحدهاي تولیدکننده می داند و می گوید: «اینکه تولید
فولاد در ایران را با شرایط کنونی(اقتصاد یارانه اي)سودآور می دانند نه درست است، نه علمی.» از نظر این پیشکسوت، مهم ترین
هدف کنونی سیاستگذاران باید تغییر مسیر صنعت فولاد به سمت تولید محصولات کم کربن ، سبک، مقاوم و البته ارزان است تا هم
محیط زیست آسیب نبیند و هم اقتصاد به معنی دقیق کلمه جاري شود. این گفت وگو نقدهایی جدي به عملکرد بنگاه هاي صنعت

 
فولاد کشور، برخی مدیران قدیمی حوزه صنایع معدنی و نیز مقامات وزارت صمت دارد. 

آقاي دکتر یادتان هست چطور وارد صنعت فولاد شدید؟ من همزمان با فعالیت افراد خوشفکري نظیر مهندس محلوجی و دکتر بانکی
وارد صنعت فولاد شدم و از این افراد بسیار آموختم و این تجربیات امروز براي من بسیار راهگشاست. وقتی به گذشته صنعت فولاد
نگاه می کنم، افرادي از این جنس را می بینم که چه درك درستی از مدیریت صنعت فولاد داشتند. بخشی هم به نگرشی برمی گردد
که از سال 1370 تا 1373 آقاي مشایخی به ما آموخت. یادم هست آن دوره من و افرادي نظیر آقایان هراتی نیک، صادقی، لنکرانی یا
آقاي باقریان که الان در آلمان ساکن است و زمانی معاون وزیر بود، یا آقاي پالیزدار، یا آقاي چیت ساز سر کلاس دکتر علینقی



مشایخی که از دانشگاه MIT آمریکا آمده بودند ایران، نشستیم و استراتژي صنعت فولاد را از ایشان آموختیم. طرح توازن فولاد
محصول همان دوره است. همچنین یکی از شرکت هاي معتبر که انگلیسی بود، به ایران آمد و کار را به ما آموزش داد. طرح هاي
برجسته اي نظیر مبارکه پیش از این دوره شروع شده بودند اما فولاد خوزستان و بسیاري از طرح هاي دیگر محصول همین تفکر
بودند. طرح هایی که امروز منبع تولید ثروت هستند. امروز درباره شاهکارهایی که از مدیران صنعت فولاد کشور در سال هاي 68 تا
76 به جاي مانده کمتر صحبت می شود اما نباید واقعیت را فراموش کرد. الان شما آدم هایی که می بینید دست اندرکار حوزه هاي
مدنظر شده اند، دانش اداره این بخش را ندارند. برخی که اکنون دست اندرکار این حوزه هستند، امور را سطحی می بینند. مساله

 
فولاد عمیق تر از این چیزهاست که امروز برخی مدیران روایت می کنند. 

اما ما که سر آدم ها صحبت نداریم. ما سر نهادها، سر نتایج و تبعات و سیاست ها بحث داریم. نگرش سیستمی این را می گوید. بله
ولی تبعات سیاست و ساخت سیستم به همین آدم ها بر می گردد. پیتر دراکر می گوید که 80 درصد موفقیت یک مجموعه به دلیل
نقشی است که مدیر ایفا می کند. ببینید تمام چیزها که می بینید حاصل کار ماست. البته من هم مشکل دارم ولی در مقام مسوول
این مشکل منافع همه را به خطر می اندازد. کشور را دچار دردسر می کند. مدیر وقت مسوول است و باید ساختار را درست کند.
تحقیقات را باید درست کند. تعریف یونسکو همین است. اینکه کسی سواد دارد که بتواند در اطرافش تغییر و تبدیل ایجاد کند. حرفم
این است که اگر مدیر امروز ما سواد داشته باشد، این رویه هاي غلط را اصلاح می کند. اگر هم اصلاح نمی کند یا عمدي دارد یا

 
دانش ندارد. جز این نیست. 

به نکته خوبی اشاره کردید. تعارض منافع و نظام دانش براي ساختن یک سیستم درست اهمیت دارند. با این تفاسیر صنعت فولاد
امروز چه شرایطی دارد؟ در این باره سوالات بسیار است اما چیزي که باید پیش از هر چیزي مطرح شود وضعیت خود صنعت است.
من بارها در جلسات رسمی به مقامات و سیاستگذاران گفته ام که با روش فعلی صنعت نمی تواند رقابت پذیري خود را حفظ کند
چون سودده نیست. مثلا یک بار جایی بودیم که برخی مسوولان کشور مثل آقاي نعمت زاده وزیر وقت یا کارشناسان و مدیرانی خبره
مثل مهندس عرفانیان که مبارکه را ساخته یا آقاي اسلامیان که مدیرعامل آن بوده حضور داشته اند، موارد مدنظرم را گفتم. گفتم که
فولاد مبارکه با این وضعیت سودده نیست. دوستان طوري به من نگاه کردند که انگار اشتباه می کنم. مدام هم تکرار می کردند که
فرآیند ما سودده است. آنجا من استدلال کردم که اگر شما میانگین قیمت جهانی برق را بگیرید آن موقع می فهمید که چقدر
سوبسید می دهید. ما گاز را آن موقع یک تا دو سنت براي هر مترمکعب می خریدیم. در صورتی که هر مترمکعب گاز آن موقع
27سنت بود. این یعنی ما گاز را به مراتب ارزان تر می خریدیم. سنگ آهن را هم از معادن ارزان تر می خریدیم. محاسبه من نشان
داد که این پروسه ضررده است. سوال مهم این است که چرا باید این مسیر ضرردهی ادامه پیدا کند؟ چطور ژاپن که مواد اولیه اش
اعم از نفت یا سنگ معدن را از 11هزار کیلومتر از خاورمیانه و استرالیا یا برزیل می گیرد، فولاد را با سود تولید می کند اما ما زیان

 
می دهیم؛ اصل مساله همین است که اگر تولید ما اقتصادي نشود مدیریت ما مشکل دارد. 

فکر می کنم این نگرش در همه صنایع کشور شایع است. فکر می کنید کدام مکانیزم این رویه را تقویت می کند؟ من فکر می کنم
که تمام سوءمدیریت ها در پشت این نظام اعطاي سوبسید پنهان شده است. با اینکه این موارد را همان موقع به آقاي نعمت زاده و
برخی دیگر از وزرا یادآور شدم ولی اتفاقی نیفتاد. اینکه دلار بالا می رود و مجموعه، در نهایت محصول خود را گران تر می فروشد و
این به پاي مدیر نوشته می شود خلط مبحث است. اسمش هرچه هست، مدیریت نیست. بازار خوب کار می کند و تقاضا هست. این
چه ربطی به مدیر دارد. همین نگرش است که باعث می شود مدیر فولادي بتواند ادعا کند سود کردم. چیزي که ذاتا صحت ندارد.
البته با توجه به ساختار صنایع فولاد ایران می توان اقداماتی کرد که مثلا اعطاي یارانه به صنایع فولاد به سمتی مناسب بهینه شود.
راهی که آن موقع پیشنهاد کردم این بود که بخش فولاد همه آورده خود ناشی از سوبسید را در صندوقي بگذارد و آن را صرف
سرمایه گذاري در زیرساخت و توسعه صنعت فولاد کند، صرف نیروگاه سازي کند و مسائلی که کمبود دارد را پوشش دهد. نه اینکه

 
براي صنعت هزینه هاي کلان درست کنیم و به خاطر آن سود پاداش زیاد بدهیم یا هزینه ها را زیاد کنیم که کار را گران دربیاوریم. 



به نظر می رسد این به دست اندازي دولتی ها به ساختار صنعت فولاد هم مربوط است. اینکه هزینه تولید را بیهوده بالا می برند. بله.
اگر مدیري به بخش فولاد می آید و می گوید من از کف قیمت هاي جهانی، سنگ آهن می خرم، برق و آب و گاز آزاد می خرم و با
این قیمت ها می توانم در سطح اقتصادي تولید کنم، این مدیر آدم باعرضه اي است. این البته نکته اول است. سوبسید از جهت
دیگري هم نظام تفکر و مدیریت بخش فولاد را زیر سوال برده است. الان در ظرفیت هاي تولید فولاد، ما واحدهاي 5/ 1 میلیون تنی
فولاد تاسیس می کنیم و فکرمی کنیم به صرفه است. بسیاري می گویند واحد یک میلیون تنی می ارزد. برخی حتی می گویند بروید
400هزار تن هم ایجاد کنید و این هم باز بر می گردد به آن سوبسید که پرداخت می شود. این در حالی است که در ایران ظرفیت
کارخانه فولاد باید بالاي 3 میلیون تن باشد تا ابعاد کار اقتصادي شود. در دنیا 20 میلیون تن و گاه 30 میلیون تن ظرفیت یک
کارخانه فولاد است. حالا به خاطر شرایط اجتماعی یا سیاسی، کمی اقتصاد را کمرنگ می کنیم. اما نه در این حد که ظرفیت 3
میلیون تن را به 400 هزار تن تقلیل دهیم. این ها ظرفیت هاي غیراقتصادي است که به ایجاد شرکتی زیان ده ختم می شود. روند
ساخت صنعت فولاد زمانی غیراقتصادي می شود که مشاور ما که مستقل هم نیستند، می روند این اعداد را تایید می کنند و براي
دریافت مجوز لابی می کنند. قیمت برق و گاز را پایین حساب می کنند تا کار اقتصادي شود. وقتی همه اینها را پایین حساب کنیم
دیگر تولید سخت نیست. کارگر که ارزان است. یک کارگر معمولی در آلمان یا حتی ترکیه براي کار در بخش فولاد حداقل هزار دلار
در ماه می گیرد. اینجا دولت به مدیرعامل معادل ریالی آن حقوق می دهد! معلوم است که در نهایت چرخه صنعت فولاد نابود می

 
شود. 

یعنی مقیاس تولید به عنوان متر حوزه صنعت وقتی از بین رفت دیگر اساس کار از هم می پاشد. بله. من می گویم اگر ما دو کارخانه
فولاد مانند مبارکه داشتیم، یا به جاي 30 واحد کوچک، سه مجتمع بزرگ داشتیم هزینه هاي ما کمتر بود و در عین حال بهتر می
توانستیم صنعت را مدیریت و توازن را در این بخش برقرار کنیم. نکته سومی که در این باره دارم مهم است. در تمام دنیا ادغام سازي
روند هوشمندانه اي است که با هدف ایجاد کارتل هاي بزرگ در دستور کار قرار دارد. در ایران اما به شکلی عجیب کوچک سازي در
دستور کار است. اینگونه مشکل چند برابر می شود. کسی که می خواهد وارد سرمایه گذاري شود، می گوید من این باج را می خواهم

 
و به این شرط وارد کار می شوم و این پروسه تا بی نهایت می تواند ادامه پیدا کند. 

در حوزه ارقام تولید هم این سرگشتگی وجود دارد. سیاستگذاري کشور در حوزه محصولات فولادي را چطور می بینید؟ الان بیشتر
تولیدات ما طویل هستند. بالاي 50 درصد. تولیدات ما در بخش تخت اما کافی نیست. بخشی از تولیدات تخت ما نظیر اسلب را
مبارکه، هرمزگان و بعد خوزستان تولید می کند. ولی در این بخش تناسب نداریم و این موضوع دلایلی دارد که بخشی از آن به اداره
گران کارخانه و پرداخت سوبسید مربوط است اینجا باز هم ایراد داریم اینکه گران اداره می کنیم چون سوبسید می گیریم. یکی از آنها
ضعف مدیریت هاست. البته من می پذیرم که هر منطقه اعم از خاورمیانه یا اروپا اقتضائات سرمایه گذاري خاص خود را دارد. اما اگر
تمام عوامل را ثابت بگیرم ما واقعا از دنیا عقبیم. یادم هست زمانی که قرار بود طرح ساخت 8طرح فولادي 400هزار تنی اعلام شود،
به همراه گروهی از دوستان پرسیدیم راز احداث این همه مجتمع فولاد چیست؟ که گفتند آقاي رییس جمهور به استان ها قول
اشتغال داده اند. من همانجا به این مصوبه اعتراض کردم و گفتم واحد 400هزار تنی براي بخش فولاد غیراقتصادي است. خودم را هم
از این کار کنار کشیدم. قرار بود من مسوولیت را به عهده بگیرم و کار هاي ساخت و توسعه را انجام دهم ولی در نهایت نپذیرفتم.
استدلالم این بود که همین طرح هاي 5/ 1میلیون تنی که براي احداث آنها برنامه ریزي کرده ایم هم به سختی اقتصادي هستند چه
برسد به پروژه هاي 400هزار تنی. خب طرح هاي 400هزار تنی چنان که گفتم عمدتا سیاسی بودند. بعدها هم در قالب پروژه هاي
800هزار تنی اجرا و افتتاح شدند. هرچند احداث برخی طرح هاي فولادي تا 15سال هم طول کشید. این در حالی است که ما فولاد
هرمزگان را با ظرفیت 5/ 1میلیون تن 4ساله ساختیم. منظورم از این نکته تشریح چرایی انحراف در سرمایه گذاري و راز گرانی تولید
فولاد در ایران است. پروژه بد را در زمان بد با قیمت گران تاسیس می کنند و چون در مکان یابی راه خطا می روند، مجبور می شوند
میلیاردها تومان صرف راه آهن کنند تا محصولاتش را به بنادر برسانند و مواد اولیه اش را از بندر منتقل کنند. اینها را بگذارید کنار



هزینه تامین زیرساخت برق و آب براي این واحد و بهره اضافه تسهیلاتی که به این بنگاه اعطا شده است. گفتم که؛ آنچه انجام می

 
دهیم ظاهرا اقتصادي است ولی در اصل تولید شما با سوبسید زنده می ماند. 

می دانیم که بخش زیادي از تولید فولاد در ایران به شیوه قوس الکتریکی انجام می شود. مشتاقم بدانم این ادعا که روش قوس
الکترونیکی روشی منسوخ در جهان است و بهره ور نیست و با صرف برق بسیار زیاد پروسه تولید فولاد را پیش می برد، چقدر واقعیت
دارد؟ وقتی که پارس جنوبی کشف شده بود و منابع گاز بسیاري در دسترس بود، واقعا مقامات کشور نمی دانستند که گاز را چه
کنند. خب هنوز کشور لوله کشی گاز نشده بود که مصرف کشور زیاد شود که بگویید در آن جا مصرف می شود. آنها آمدند گفتند
بروید دنبال صنایع انرژي بر. اید ه اي که البته چندان بد هم نبود. در روش قوس الکتریکی مبناي اصلی تولید سوزاندن گاز است که
آلایندگی آن کمتر از بقیه مدل هاست و حتی می توان ادعا کرد این روش دوستدار محیط زیست است. در جهان براي تولید فولاد از
زغال سنگ استفاده می شود. به تعریف دیگر 65 درصد جهان با روش کوره بلند فولاد را تولید می کنند. سوال این است که اگر شما
این روش قوس الکتریکی را ببرید آلمان و از آن در تولید فولاد استفاده کنید، آیا کار درستی است؟ که پاسخ منفی است. چرا؟ چون
هزینه انرژي آنجا بسیار بالاست. تکنولوژي تولید را باید نسبت به محیط آن تعریف کرد. شما اگر بروید روسیه از روش قوس الکتریکی
استفاده کنید خطا کرده اید چون زغال سنگ هاي روسیه که قدرت سوخت آن بالاست را می توان به راحتی مورد استفاده قرار داد.
پس انتخاب روش ایران براي تولید فولاد در روسیه غلط است. البته هیچ کدام از این روش ها بالذات غلط نیست. منتها باید فهم
اقتصادي داشت. الان ترکیه هیچ منبعی ندارد. نه سنگ آهن، نه گاز و نه ماده خام. ولی ترکیه با واردات 20 تا 25 میلیون تن قراضه

 
کار خود را پیش می برد و تولیدش هم اقتصادي است. 

برخی معتقدند مدل توسعه انتخاب شده در ایران مدل خوبی نبود و با محیط زیست قرابت ندارد. می خواستم ببینم از نظر شما
چگونه می توانیم مدلی از صنعت فولاد را پیش ببریم که هم پایداري و تاب آوري کشور لطمه نبیند و هم شاهد تکرار بحران هاي
زیست محیطی نباشیم؟ مدیر با دانش می داند صنعت را چگونه هدایت کند. من کل اروپا را گشته ام و گاه در کنار برخی شهرها یا
حتی در وسط شهر، کارخانه سیمان یا فولاد را دیده ام که بدون هیچ مشکلی کار می کند. شما اگر فیلتر بگذارید و استانداردها را
رعایت کنید، هیچ مشکلی پیش نمی آید. الان انرژي هسته اي را چگونه مهار می کنند. رادیواکتیو که از هر چیزي کشنده تر است
ولی خب آن را کنترل می کنند، یعنی کنترل می شود. اما این که کنترل می شود دلیل این نیست که این ها را در جاي درست خود
مستقر نکنند. چه خوب که هر چیزي در جاي خودش باشد. سیستم هاي غبارگیر، سیستم هاي کنترل کننده و فرآیندهاي کنترل
آلودگی باید وجود داشته باشند و به موازات آن، فهم درست از استقرار هر صنعت در جاي درست آن هم باید وجود داشته باشد.
مشکلی که ما الان در کشور داریم مشکل دانش است. بحران ما نحوه اداره اقتصاد است. الان دنیا در نسل4 تکنولوژي قرار دارد. اگر
الان مبارکه سودآورتر از ذوب آهن است به دلیل این است که از پایه هاي نسل سوم تکنولوژي برخوردار است. این فاجعه است که
خودروسازان ما روبات آورده اند، ولی در نسل2 تکنولوژي دست و پا می زنند. این تکنولوژي باید عوض شود و حداقل به نسل3 برسد.
گذار به نسل3 یعنی سوددهی. در نسل2 این صنعت سودده نیست. الان این تلفنی که دست شماست تکنولوژي نسل4 است. شما نگاه
کنید زمانی اگر می خواستید با خارج صحبت کنید (این حرفی که دارم بیان می کنم مال 20 سال پیش است) باید 175 تومان آن
روز یعنی 20سنت در هر دقیقه پول می دادید براي ارتباط با خارج و صحبت کردن. ولی الان با پرداخت 20سنت براي بسته اینترنت،
یک ماه مکالمه می کنی. چرا؟ چون تکنولوژي جدیدي آمده است. تکنولوژي بهره وري را بالا می برد، دانش را بالا می برد و از آن
طرف قیمت را پایین می آورد. در صنعت خودرو هم همین است. قیمت ماشین 50 سال پیش با الان نه در ایران، در دنیا چه تغییري
کرده؟ قیمت خودرو نسبت به 50 سال پیش ارزان شده یا ماشین نسبت به قدرت خرید آن موقع گران نشده چون جهان با تکنولوژي
همراه شده. پس ما تا زمانی که از نسل سوم و چهارم تکنولوژي استفاده نکنیم و دانش آن را نداشته باشیم هرگز شرکت هاي

 
سوددهی نخواهیم داشت. 

نکات به جایی بود. هرچند این موضوع به گونه اي به این ربط پیدا می کند که ما در لایه هاي دورتري از نظام جهانی زندگی می



کنیم؟ بله، درست است. ما دانش حضور در لایه هاي بالا را نداریم. وزرا که براي راي اعتماد، به مجلس برنامه می دهند گاهی از من
مشورت می گیرند و من مثلا یک بخش برنامه را می نویسم. واقعا تعجب می کنم از محتواي برنامه برخی از وزرا. نمی خواهم بگویم
همه اما بعضی از افراد، برنامه ها را از وزراي قبلی کپی می کنند. در کنار این بخش کپی، بخش زیادي از برنامه ها شعاري و غیرقابل
اجراست. تنها راهی که می توانیم این را ه را طی کنیم، هوشمند کردن و هوشمند سازي صنایع با استفاده از تکنولوژي هاي نو است.
یک نکته جالب بگویم. الان براي هر تن تولید، فولاد مبارکه 750 کیلووات بر ساعت برق مصرف می کند. در صورتی که در فولاد
هرمزگان این رقم 500کیلو وات و در خوزستان از هردو بالاتر است. در دنیا اما میانگین 500 کیلووات بر ساعت برق است. البته ارقام
کمتري در سطح 360 یا 370 هم داریم. برخی وقتی از این اعداد یاد می شود فورا می گویند این کارخانه ها که در آلمان هستند و
استثنا حساب می شوند. اما حتی با فرض نرخ معمول 500 کیلووات ساعت مصرف برق براي هر تن، ما 250 کیلووات بر ساعت بیشتر
مصرف می کنیم. کم کردن این شکاف یعنی بهره وري. اما چرا دنبالش نمی رویم؟ براي اینکه برق ارزان است. چون باید براي این کار

 
سرمایه گذاري انجام دهیم و نمی کنیم حتی در آن جا که مصرف برق سرسام آور است. 

البته از حق نگذریم، الان فولاد مبارکه در مصرف آب واقعا یکی از بهترین هاي دنیاست. براي اینکه از ناحیه آب به این شرکت فشار
بالایی وارد شد و مجموعه سعی کرد این فشار را از بین ببرد. براي برق هم می شود این کار را تکرار کرد ولی چون فشاري نیست نمی

 
شود. 

این رویه اگر باب شود حتی با همین ظرفیت تولید برق و آب و گاز، می توان از قطعی و خاموشی عبور کرد. بله ولی کسی دنبال این
چیزها نیست. من اگر مدیر ایمیدرو بودم به مدیران مجموعه ها تاکید می کردم که تو باید مصرف برقت 500 کیلووات بر ساعت باشد.
اگر 700 کیلووات بود و نتوانست آن را کم کند، این نشان می دهد آن فرد مدیر نیست. اگر مدیر بود باید این را درست می کرد. یا
اگر در هر تن، چند مترمکعب گاز مصرفی کارخانه بیشتر است مصرف گاز باید کم شود. حتی اگر مملکت دچار مشکل باشد، وقتی
شما رعایت کنید و صرفه جو باشید ممکن است دیگر به خاموشی نخورید. البته مثال زیاد است. اینها یک مورد نیستند. خیلی
بیشترند. مثل بعضی از این کوره هاي القایی که 800 تا900 کیلووات بر هر تن برق مصرف می کنند، از ابتدا می توان با مکانیزمی
دقیق، از افزایش مصرف پیشگیري کرد. ولی چون برق ارزان است تکنولوژي نازلی را انتخاب می کنند که از برق مجانی استفاده کنند.
طبیعی است وقتی در هر تن250 کیلووات برق اضافی مصرف شود، ما در تولید گازهاي گلخانه اي رکورد می زنیم. الان در دنیا ما

 
جزو 10 کشور اول تولید کربن هستیم. 

به جاي خوبی رسیدیم. الان رویکرد کربن زدایی به شدت در دستور کار است و در اجلاسی مثل داووس2021 محور بحث ها. تاکید
هم این است که کربن را نه از محصولات نهایی که از زنجیره تامین حذف می کند. شدت گرفتن این جریان و بی توجهی ما به تولید
کربن می تواند چه بلایی سر صادرات کوچک ما بیاورد ؟ سوال به جایی است. ممکن است ما جریمه شویم یا هر چیز دیگر. من با
مثالی سعی می کنم به پرسش شما پاسخ دهم. چندي پیش در هلند از بچه هاي ایران که دارند فرش می بافند فیلمی پخش شد که
بر مبناي یک گزارش مستند تهیه شده بود و به شدت براي ایران حاشیه ساز شد. اینکه این گزارش سیاسی است نمی دانم اما همین
فیلم چنان افکار عمومی را تغییر داد که باعث شد فروش فرش ما در هلند به شدت پایین بیاید. دیگر حاضر نیستند فرش ما را که با
آن زحمت تولید می شود، بخرند. درباره بی توجهی ما به سیاست کربن زدایی هم نمی دانم چه تبعاتی دارد و چه بر سر ما خواهد
آورد اما قطعا براي خاطیان این رویه تنبیهاتی می گذارند. ما باید از الان شروع کنیم به کم کردن کربن، وگرنه هم مملکت ضرر می
بیند هم به بخش فولاد و همه سایر بخش هاي اقتصاد. نکته دیگري که می خواستم در بخش دیگر خدمت شما عرض کنم این بود
که الان بخش صنعت فولاد کشور 5/ 11درصد برق کشور را مصرف می کند. حدود 65 درصد مصرف مربوط به بخش خانگی است و
بقیه هم سایر مصارف است. مثلا سایر صنایع 5/ 11درصد یا کل صنعت را بگوییم 22 یا 23درصد است. مدیریت مصرف در بخش
صنعت باید انجام شود، ولی خود آن 65درصد مصرف برق خانگی هم نیازمند اصلاح است. از سوي دیگر، الان سهم صنعت فولاد از
مصرف آب کشور 2درصد است و 4درصد مصرف آب در صنعت است. 80 درصد مصرف آب مربوط به بخش کشاورزي است. دولت



لازم است در کنار سخت گیري به صنایع، بیاید روي توسعه و مدرنیزاسیون کشاورزي سرمایه گذاري کرده و مصرف آب را مدیریت
کند و حداقل 10 تا 20 درصد کاهش مصرف را محقق کند. ولی می بینید که به بخش صنعت فشار می آورند که مصرفش را کاهش

 
دهد. 

که این هم برمی گردد به نظام دانش نداشته اي که سیاستگذار را راهنمایی کند! نداشتن دانش یعنی هیچ کس نمی تواند آن را کلی
و کامل ببیند. وقتی موضوع را بخشی می بینند یعنی دانش ندارند یا سوادشان اندك است. این رویه باید جمع شود. شما ببینید
مبارکه و گل گهر را آدم هاي حرفه اي و بادانش ساخته اند که هنوز در بهترین سطح کار می کنند. آن واحدهاي 800 هزار تنی فولاد
را کسانی ساختند که براي مدیریت صنعت فولاد کوچک بودند و دانش کار را نداشتند. برخی هم به رغم دانش مناسب، مغلوب
سیاست شدند. در نهایت باید گفت از آنجا که صنعت فولاد یارانه بالایی دریافت می کند و بر سودهاي کلانی که در زنجیره معدن و
فولاد وجود دارد مسلط است، درآمدهاي بالایی عاید کشور می شود. اما مشکلات فولاد زیر این لایه جذاب پنهان شده به طوري که
باور قالب این است این صنعت به شکلی دانشی توام با سوددهی مناسب مدیریت می شود. باوري که صحت ندارد. البته صنعت فولاد
ایران به دلیل دسترسی عمده به منابع معدنی، منابع انرژي و نیروي کارآمد یا نزدیکی به آب هاي آزاد پتانسیل بالایی براي سودده
شدن حتی بالاتر از جایی نظیر ژاپن دارد. استفاده از مدیران بادانش، کارآزموده و غیرسیاسی رمز موفقیت در تحول تمام قد صنعت
فولاد ایران است. اگر این مسیر محقق نشود، تصور می کنم روزي که سوبسیدها از صنعت فولاد حذف شوند، این صنعت با بحرانی

 
تمام عیار روبه رو شود. چه بهتر که اصلاحات را به آینده موکول نکنیم. 

پربیننده ترین ورود محموله جدید ال جی و سامسونگ به گمرك ایران سقف و سابقه واردات برداشته شد / صادرکنندگان بر اساس
ارزش افزوده کالاهاي صادراتی خود رتبه بندي می شوند عراقی ها خواستار تایید خودروهاي مونتاژي ایران شدند / وجود قطعات
1400 خودروي ایرانی در عراق آیین نامه تهاتر ظرف روزهاي آینده ابلاغ می شود / صادرات تا1404 به 70میلیارد دلار می رسد کاش

پیمان تجاري با ترکیه را نمی بستیم / موانع بخشنامه اي باید از پیش پاي صادرکنندگان حذف شود



پارلمان شیشه اي

منبع: روزنامه رسالتشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1400/07/12

وحید عظیم نیا شفافیت ازجمله گزاره هاي پربسامد و با باطنی هزار بطن است که طی سال هاي اخیر به سطح جامعه
کشانده شده و به مطالبه عمومی تبدیل شده است به طوري که مردم به حق انتظار دارند از کم وبیش عملکرد مسئولان

انتخابی خودآگاه باشند؛ البته بیشترین مطالبه براي شیشه اي کردن پارلمان متمرکزشده و ازقضا، ...

شفافیت ازجمله گزاره هاي پربسامد و با باطنی هزار بطن است که طی سال هاي اخیر به سطح جامعه کشانده شده و به مطالبه

 
عمومی تبدیل شده است به طوري که مردم به حق انتظار دارند از کم وبیش عملکرد مسئولان انتخابی خودآگاه باشند. 

 
وحید عظیم نیا 

شفافیت ازجمله گزاره هاي پربسامد و با باطنی هزار بطن است
که طی سال هاي اخیر به سطح جامعه کشانده شده و به مطالبه
عمومی تبدیل شده است به طوري که مردم به حق انتظار دارند
از کم وبیش عملکرد مسئولان انتخابی خودآگاه باشند؛ البته
بیشترین مطالبه براي شیشه اي کردن پارلمان متمرکزشده و
ازقضا، مسیر تحقق آن از ایستگاه بهارستان می گذرد چه آنکه به
قانون دقیق و حکیمانه نیاز دارد و شاید به دلیل همین حساسیت
وکلاي ملت هنوز موفق به تصویب قانونی جامع و مدبرانه نشده

اند. البته «نگارش دقیق قانون» مجوزي براي تعلل در نگارش قانون نمی شود بنابراین مردم منتظر به سرانجام رسیدن طرح «شفافیت

 
آرا نمایندگان» هستند. 

طرح یک فوریتی «الحاق دو تبصره به ماده 119 قانون آئین نامه داخلی مجلس» در جلسه علنی روز چهارشنبه 14 شهریور 1397 با
59 رأي موافق، 108 رأي مخالف و پنج رأي ممتنع از مجموع 194 نماینده حاضر در جلسه رد شد. البته نمایندگان حاضر با علنی
شدن رأي گیري آن جلسه هم مخالفت کردند! بعد از رأي گیري یادشده عباس گودرزي نماینده بروجرد و یکی از موافقان طرح
شفافیت آرا در تذکري گفت: شایسته مجلس نیست که 150 نماینده در رابطه با شفاف سازي آرا طرحی را امضاء بزنند، اما در هنگام

 
رأي گیري فقط  

 
50 نماینده به آن رأي بدهند یا نمایندگان نباید آن طرح را امضاء کنند یا رأي خود را در جهت موافقت با این طرح بدهند. 

باروي کارآمدن مجلس یازدهم که به «مجلس امید و انتظار» مشهور است، تلاش هاي براي به سرانجام رساندن موضوع شفافیت آرا
وکلاي ملت در دستور کار گرفت و محمدباقر قالیباف 11 خرداد 99 در اولین نطق خود به عنوان رئیس مجلس شوراي اسلامی،
«شفافیت» را یکی از چهار رویکرد تحولی مجلس اعلام کرد و گفت: «شفاف سازي، هوشمندسازي، مردمی سازي و کارآمدسازي،

 
چهار رویکرد اصلی در تحول مجلس خواهد بود.» 

روز سه شنبه 14 مرداد، مالک شریعتی نیاسر، عضو مجمع نمایندگان استان تهران در پیامی در حساب توییتري خود اعلام کرد
کلیات طرح شفافیت آراي نمایندگان در کمیسیون «تدوین قانون آئین نامه داخلی مجلس شوراي اسلامی» تصویب شد. این نماینده
مجلس که از طراحان طرح شفافیت آراي نمایندگان است، روز سه شنبه 31 شهریور نیز در پیام توییتري دیگري به نقل از
محمدحسین حسین زاده بحرینی رئیس کمیسیون «قانون آئین نامه داخلی مجلس» اعلام کرد گزارش این کمیسیون درباره طرح
شفافیت آرا نمایندگان براي اعلام نظر و ثبت پیشنهاد نمایندگان در سامانه قانونگذاري، بارگذاري شده و در نوبت دستور صحن قرار

گرفته است. 



کمیسیون «تدوین قانون آئین نامه داخلی مجلس شوراي اسلامی» مسئول سامان دادن به امور داخلی پارلمان است تا بر اساس آن
کار قانونگذاري پیش رود. این کمیسیون جزو کمیسیون هاي خاص مجلس به شمار می رود و طبق ماده 43 قانون «آئین نامه داخلی
مجلس شوراي اسلامی» هر شعبه یک نفر دیگر از اعضاي خود را که واجد صلاحیت باشد براي تشکیل کمیسیون آئین نامه داخلی
مجلس معین و نتیجه را به مجلس گزارش خواهد کرد. کمیسیون یادشده علاوه بر انجام وظایف مقرر در این آئین نامه طرح هاي
مربوط به اصلاح آئین نامه داخلی مجلس را رسیدگی کرده و نظر خود را به مجلس گزارش می کند تا مطابق آئین نامه موردبررسی

 
قرار گیرد. 

 
مجلس یازدهم؛ آغازگر شفاف سازي 

نهایتا محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شوراي اسلامی در نطق قبل از دستور جلسه علنی روز یک شنبه مجلس شوراي اسلامی اعلام
کرد در هفته هاي آتی بررسی مجدد طرح شفافیت آراي نمایندگان در دستور کار قرار خواهد گرفت مراحل اصلاح این طرح با اعمال
نظر نمایندگان در کمیسیون آئین نامه داخلی به پایان رسیده و به رأي نمایندگان گذاشته خواهد شد و اگر این طرح تصویب شود،
مجلس در مقایسه با تمامی دستگاه هاي اداري کشور در عرصه شفافیت، روندها و فرآیندها فاصله غیرقابل مقایسه اي پیدا خواهد

 
کرد. 

وي با یادآور این که هدف این طرح این است که علاوه بر شفافیت آراي نمایندگان، حوزه هاي بسیار مهم و فرآیندهاي تصمیم سازي
مجلس را نیز شفاف کند، افزود: در صورت تصویب نهایی این طرح جلسات کمیسیون ها به صورت علنی برگزار و براي پخش جلسات
از طریق صداوسیما بستر قانونی فراهم خواهد شد؛ حاضران، غایبان و آراي نمایندگان در جلسات کمیسیون ها به صورت عمومی
منتشر می شود و جلسات بررسی طرح ها و لوایحی که مطابق اصل 85 قانون اساسی در کمیسیون هاي تخصصی و یا مشترك مورد

 
بررسی و یا تصمیم گیري قرار می گیرند به صورت علنی برگزار خواهد شد. 

 
قالیباف یادآور شد: همچنین گزارش مأموریت هاي کاري نمایندگان و مشروح مذاکرات طی یکماه 

 در اختیار عموم قرار خواهد گرفت و سایر موارد نیز به تفسیر در متن این طرح آمده است و از تمامی دلسوزان و پیگیران بحث
شفافیت درخواست می شود که تمامی جوانب طرح را مدنظر قرار دهند و نتایج مهم این میزان شفافیت در فرآیندهاي کاري مجلس

 
را در سطح جامع تبیین نمایند. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی ادامه داد: امیدوارم نمایندگان نیز به این طرح مهم و ضروري رأي دهند و اگر نظر اصلاحی دارند در
بررسی جزئیات نظراتشان را پیگیري کنند و با رأي خود مجلس را در عرصه شفافیت پیشتاز نهادهاي قانونی کشور سازند. مجلس
یازدهم شفاف سازي را از خود آغاز کرده بنابراین جهت گیري اقدامات این مجلس در امور قانونگذاري و نظارت به گونه اي خواهد بود

 
که همه دستگاه هاي اداري کشور به سمت شفافیت و مدیریت تعارض منافع پیش بروند. 

 
 اتمام دوران تاریک مجوز هاي رانتی 

قالیباف البته قبل از اعلام این خبر، به موضوع مهم دیگري اشاره کرد و گفت: خداوند بزرگ را شاکریم که نتایج تحول رویکردهاي

 
مجلس 

 یکی پس از دیگري در حال به ثمر رسیدن است یکی از مهم ترین و اثربخش ترین مصوبات مجلس در دهه هاي اخیر طی هفته هاي
گذشته سرانجام به بار نشست. نمایندگان محترم کلیات طرح تصویب صدور مجوزهاي کسب وکار را با رأي قاطع به تصویب رساندند،
این طرح موانع پیش روي مردم براي راه اندازي کسب وکار و خلق ثروت را برمی دارد و در این زمینه تحول ایجاد می کند. همه
کسانی که فقط یک بار براي کسب وکارهاي کوچک مراحل پرپیچ وخم اخذ مجوز را طی کرده باشند به خوبی می دانند که شروع هر
کسب وکاري به ده ها مجوز نیاز دارد و اخذ این مجوزها با سختی هاي فراوان همراه بوده است.رئیس مجلس شوراي اسلامی تصریح
کرد: مجلس شوراي اسلامی با تصویب طرح تسهیل صدور برخی مجوزهاي کسب وکار تمامی این موانع زائد را حذف کرد و به دوران
تاریک مجوزهاي رانتی، حلقه هاي بسته صنفی، انحصارهاي شغلی و امضاهاي طلایی پایان داد. با تسهیل صدور مجوزهاي کسب وکار،
زنجیره هاي تولید اشتغال بازخواهند شد، بدین ترتیب فضاي رقابتی بازار به جوانان اجازه خواهد داد که بدون معطلی کسب وکار خود
را راه بیندازند و این تصمیم شجاعانه و تاریخ ساز مجلس یازدهم بی گمان در سپهر قانونگذاري کشور ستاره درخشان و ماندگار
خواهد شد و مسیر اتخاذ چنین تصمیماتی را در عرصه حکمرانی بازخواهد کرد.به هر صورت باید منتظر ماند و دید که طرح شفافیت



آراي نمایندگان به چه کم وکیفی به سرانجام می رسد و مهم تر از تصویب، اجراي آن است که باید با نظارت مستمر مجلس به

 
بهترین وجه اجرا شود در غیر این صورت کأنهَُ نه خانی آمده و نه خانی رفته! 

نویسنده : وحید عظیم نیا |



هدف گذاري براي نجات اقتصاد

هدف گذاري براي نجات اقتصاد

منبع: روزنامه رسالتشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1400/07/12

گروه سیاسی اقتصاد ایران همچنان در وضعیتی قرار داد که معیشت پاشنه آشیل آن است. قیمت ها مواد غذایی همچنان بالا
می رود و مسکن، دلار، طلا و کالاهاي سرمایه اي نیز در سراشیبی قرار نگرفته اند. هرچند از آغاز کار دولت سیزدهم تنها سه

ماه گذشته و براي حصول نتایج سیاست گذاري ها نیاز به زمان بیشتري است، اما ...

اقتصاد ایران همچنان در وضعیتی قرار داد که معیشت پاشنه آشیل آن است. قیمت ها مواد غذایی همچنان بالا می رود و
مسکن، دلار، طلا و کالاهاي سرمایه اي نیز در سراشیبی قرار نگرفته اند. هرچند از آغاز کار دولت سیزدهم تنها سه ماه گذشته و براي
حصول نتایج سیاست گذاري ها نیاز به زمان بیشتري است، اما سه قوه براي تسریع در بهبود وضعیت اقتصادي و کسب وکارها در

 
تلاش هستند تا پایان سال جاري نتایج براي مردم ملموس تر شود.  

 
گروه سیاسی 

اقتصاد ایران همچنان در وضعیتی قرار داد که معیشت پاشنه آشیل آن است. قیمت ها مواد غذایی همچنان بالا می رود و مسکن،
دلار، طلا و کالاهاي سرمایه اي نیز در سراشیبی قرار نگرفته اند. هرچند از آغاز کار دولت سیزدهم تنها سه ماه گذشته و براي حصول
نتایج سیاست گذاري ها نیاز به زمان بیشتري است، اما سه قوه براي تسریع در بهبود وضعیت اقتصادي و کسب وکارها در تلاش

 
هستند تا پایان سال جاري نتایج براي مردم ملموس تر شود.  

جلسه سران سه قوه بعدازظهر روز شنبه به میزبانی حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه اي رئیس قوه قضائیه و با حضور
حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور و محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شوراي اسلامی برگزار شد. در این جلسه و در
ادامه دیدارهاي قبلی سران قوا، رؤساي قواي قضائیه، مجریه و مقننه درباره مهم ترین موضوعات کشور ازجمله مسائل اقتصادي گفت

 
وگو و مشورت کردند تا روند رسیدگی به مسائل و مشکلات کشور سریع تر و جدي تر دنبال شود.  

بر اساس این گزارش در این جلسه درباره نحوه واکسیناسیون عمومی و خروج از پیک هاي کرونا و همچنین بهبود وضعیت معیشت

 
مردم مباحثی مطرح شد. 

 
 تصویب طرح تسهیل صدور برخی مجوزهاي کسب وکار 

ازجمله مواردي که در جلسه سران قوا موردبحث براي بهبود وضعیت اقتصادي قرارگرفته، تسهیل امور در تولید و کسب وکارها،
نظارت بر بازارها و هم افزایی قوا در مباحث کلان و راهبردي است. روز یک شنبه کمیسیون ویژه جهش و رونق تولید، طرح تسهیل
صدور برخی مجوزهاي کسب وکار را تصویب کرد و این طرح در جلسه علنی نیز به رأي گذاشته شد. طرحی که به گفته مسئولان می
تواند بسیاري از موانع را از پیش روي کسب وکارها بردارد. بسیاري از طرح هاي اقتصادي به خاطر مجوزها و امضاهاي طلایی براي
مدت ها از شروع به کار بازمی مانند و برخی حتی براي چند سال باید به دنبال مجوز و سپس شروع به کار باشند. با تصویب این طرح
پیش بینی می شود نزدیک به پانصد هزار شغل در کوتاه مدت ایجاد شود. بدون شک چنین طرح هایی نیازمند هماهنگی میان سه
قوه براي اجراي مفید است که به نظر می رسد با توجه به هماهنگی بالاي میان سران سه قوه، شاهد رونق در بازار اشتغال و کسب

 
وکارهاي کوچک و متوسط باشیم.  

 
 آسیب شناسی اقتصاد کشور در چهار دهه گذشته 

خروجی تصمیمات و سیاست گذاري قوا در حوزه هاي مختلف ازجمله اقتصاد می بایست براي مردم ملموس و قابل درك در فضاي
واقعی باشد. بدون برونداد این چنینی، تصمیمات تنها زیر یک سقف و دور میزي گرفته و در کشوي میزها خاك خواهند خورد؛ اما
آنچه قابل مشاهده است، تلاش سران قوا براي خروج از وضعیت کنونی با تدابیر ویژه است. جلسه سران قوا به صورت مرتب در حال
برگزاري است و از سوي دیگررؤساي این سه قوه نیز در دیدار با مردم سعی دارند تا از یکسو اعتماد عمومی به دستگاه هاي مختلف



اجرایی، مقننه و قضائی را تقویت کنند و از سوي دیگر فاصله شکل گرفته را ترمیم کنند. دولت سیزدهم یک اقتصاد ورشکسته را از
دولت قبل به ارث برده است. اقتصادي که در بسیاري از حوزه ها نتوانست نیازهاي عمومی کشور و جامعه را تأمین کند. یکی از این
موارد، اقتصاد بدون نفت است که رهبر معظم انقلاب اسلامی بارها در چند دهه گذشته خواهان پیگیري آن بوده اند و این امر به

 
صورت طبیعی به خاطر تحریم ها و کاهش خرید نفت ایران به وقوع پیوسته و می بایست براي اقتصاد بدون نفت تمرین کرد.  

معظم له در دیدار با نمایندگان مجلس در 22 تیرماه سال گذشته تأکید ویژه اي داشته اند که مسائل اصلی را نمایندگان پیگیري
کنند که یکی از اولویت ها اقتصاد بدون نفت می بایست باشد: «به مسائل کلیدي توجه کنید، اولویت را به مسائل کلیدي بدهید. به
مسائل فرعی و درجه دوگاهی انسان لازم است برسد، لکن جوري برخورد نشود با مسائل درجه دو که مانع از حرکت جدي و متمرکز
به سمت مسائل کلیدي بشود. مثلا حالا در مقوله اقتصاد اگر بخواهیم مسائل کلیدي را مطرح کنیم، مسئله تولید یک مسئله
جداکلیدي است که ما امسال را گفتیم سال «جهش تولید»؛ الان ماه چهارم سال هستیم، بایستی نشان داده بشود در سال که این
جهش انجام گرفته. مسئله اشتغال جزو مسائل کلیدي است که البته با تولید ارتباط پیدا می کند. مسئله مهار تورم مسئله جداکلیدي
است که علل زنجیره تورم و گرانی را شناسایی کنید و بروید سراغ این علل. مدیریت نظام پولی و مالی جزو مسائل کلیدي است؛ عدم

 
وابستگی اقتصاد کشور به نفت جزو مسائل کلیدي است؛ این ها مسائل مهم است. این ها در زمینه هاي اقتصادي.» 

تغییر در دستگاه اجرایی و شکل گیري دولتی که وعده تحقق حل مشکلات اساسی کشور را داده است و تاکنون نیز نشانه هایی از
بروز چنین تحولی مشاهده می شود، امید را براي پیگیري مسائل کلیدي کشور افزایش داده است. عدم گره زدن اقتصاد به برجام،
پیوستن به پیمان شانگهاي، ابلاغ طرح تحول مسکن و ساخت یک میلیون مسکن، پیگیري سامانه هاي شفافیت و تسهیل امور،
همچنین تصویب طرح هاي تسهیل کننده امر تولید در مجلس و برداشتن گام هاي مؤثر در قوه قضائیه براي کاهش آسیب هاي
اجتماعی و برداشتن موانع کسب وکار، خود گویاي وقوع تحولی است که در ماه هاي آینده شاهد بروز بیشتر و ملموس تري از آن ها
در سطح زندگی عمومی خواهیم بود. می توان اذعان کرد که در سه دهه اول انقلاب به خاطر فروش نفت و بی نیازي دولت به
درآمدهاي دیگر، کمتر به اصل تولید محصولات استراتژیک و صادرات آن ها توجهی می شد. همین امر نیز پاشنه آشیل اقتصاد کشور
شد و دشمنان با تحریم فروش نفت و تلاش براي به صفر رساندن آن، سعی کردند تا ایران را براي دادن امتیازات بیشتر در بخش هاي
مختلف ازجمله هسته اي فلج کنند؛ اما ظرفیت هاي بالا و منابع متنوع براي چندوجهی کردن اقتصاد مانع از آن شد تا طرح دشمن به
ثمر بنشیند، بااین حال تکانه هاي آن بر معیشت مردم اثر گذاشت. ظرفیت در بخش کشاورزي، معدنی، پتروشیمی، صنایع کوچک و
زودبازده و حتی به مرور در بخش تولیدات برقی و الکترونیکی، نشان داد که در صورت چشم پوشی دولت ها از درآمد سهل الوصول
نفتی، می توان اقتصاد ایران را براي دهه هاي متمادي با تولید داخلی باثبات بیمه کرد. بنابراین براي تثبیت بستر ایجادشده در بخش
هاي تولیدي و صنعتی و همچنین انتقال تأثیرات مثبت آن به سمت معیشت نیاز همه جانبه دستگاه ها و قواي کشور را می طلبد و
این امید با روي کارآمدن دولت و مجلس انقلابی و قوه قضائیه همراه حاصل شده و همان گونه که کارشناسان معتقدند، تا پایان سال

 
جاري بخشی از این اثرات مثبت بر معیشت مردم خود را نشان خواهد داد. 

|



ظرفیت هاي بالقوه فراوان در لرستان/ طرح هاي اشتغال زا اجرا می شود
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خرم آباد- وزیر کشور با اشاره به ظرفیت هاي بالقوه فراوان در لرستان، از اجراي طرح هاي اشتغال زا در این استان خبر داد.

خرم آباد- وزیر کشور با اشاره به ظرفیت هاي بالقوه فراوان
در لرستان، از اجراي طرح هاي اشتغال زا در این استان

 
خبر داد. 

به گزارش خبرنگار مهر، احمد وحیدي صبح امروز دوشنبه
در بدو ورود به خرم آباد براي ایجاد توسعه پایدار و نیز

 
اجراي طرح هاي اشتغالزا در لرستان قول مساعد داد. 

احمد وحیدي با توجه به ظرفیت هاي بالقوه فراوان در
لرستان و کارهاي خوبی که استاندار قبلی انجام داده و با

 
نگاه جدید و انتصاب مدیران جدید امکان ایجاد ظرفیت هاي جدید در لرستان فراهم است 

وزیر کشور از اجراي طرح هوشمند محدودیت ها در کشور و بررسی آن در جلسه آینده ستاد ملی مقابله با کرونا خبر داد و افزود: با
کامل شدن واکسیناسیون اجراي طرح هوشمند محدودیت ها در دستور کار قرار می گیرد که با اجراي آن کار براي مردم آسان شده و

 
بسیاري از محدودیت هاي کنونی برداشته می شود. 

تکمیل می شود…



ظرفیت هاي بالقوه فراوان در لرستان/ طرح هاي اشتغالزا اجرا می شود

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1400/07/12

خرم آباد- وزیر کشور با اشاره به ظرفیت هاي بالقوه فراوان در لرستان، از اجراي طرح هاي اشتغالزا در این استان خبر داد.

خرم آباد- وزیر کشور با اشاره به ظرفیت هاي بالقوه فراوان
در لرستان، از اجراي طرح هاي اشتغال زا در این استان

 
خبر داد. 

به گزارش خبرنگار مهر، احمد وحیدي صبح امروز دوشنبه
در بدو ورود به خرم آباد براي ایجاد توسعه پایدار و نیز

 
اجراي طرح هاي اشتغالزا در لرستان قول مساعد داد. 

احمد وحیدي با توجه به ظرفیت هاي بالقوه فراوان در
لرستان و کارهاي خوبی که استاندار قبلی انجام داده و با

 
نگاه جدید و انتصاب مدیران جدید امکان ایجاد ظرفیت هاي جدید در لرستان فراهم است 

وزیر کشور از اجراي طرح هوشمند محدودیت ها در کشور و بررسی آن در جلسه آینده ستاد ملی مقابله با کرونا خبر داد و افزود: با
کامل شدن واکسیناسیون اجراي طرح هوشمند محدودیت ها در دستور کار قرار می گیرد که با اجراي آن کار براي مردم آسان شده و

 
بسیاري از محدودیت هاي کنونی برداشته می شود. 

تکمیل می شود…



تشکیل دوباره وزارت جهادسازندگی جز خسارت،نتیجه اي ندارد/ اردوهاي

عمران ملی را بپا کنید

منبع: ساعت 24شماره خبر:  45  |  تاریخ: 1400/07/12

ساعت24-آقاي رئیسی در معرفی کابینه به مجلس و همچنین در جریان سفر اخیرش به یاسوج، از احیاي مجدد جهاد
سازندگی سخن گفته است.

ساعت24-آقاي رئیسی در معرفی کابینه به مجلس و همچنین در جریان سفر اخیرش به یاسوج، از احیاي مجدد جهاد سازندگی

 
سخن گفته است. 

این در حالی است که بخش کشاورزي، از زمان اداره کل فلاحت (1309) تا سال 79 که آخرین ادغام در این بخش صورت گرفت،

 
حداقل 10 بار دچار قبض و بسط شده است! (حتی در اواخر دهه 40 این وزارتخانه به چهار وزارت تقسیم شده بود!). 

با تولد نهاد انقلابی جهاد سازندگی بعد از انقلاب و تماس این نهاد با روستاییان و کشاورزان، به تدریج درصدد انجام خدمات کشاورزي
نیز برآمد؛ اما چون وظایفی در این زمینه بر عهده شان نبود، کم کم به صورت عرضی، بخشی از وظایف وزارت کشاورزي به این نهاد
محول شد (گندم دیم، تأمین علوفه و مراتع عشایري و...)؛ اما چون این کار نیز با مشکلات زیادي همراه بود؛ بنابراین در سال 66 به

 
سوي انحلال وزارت کشاورزي رفتند؛ ولی خوشبختانه مجلس موافقت نکرد. 

اما پیگیري موضوع تا سال 79 ادامه یافت تا نهایتا در دي ماه 79 هر دو وزارت منحل و وزارت جدیدي به نام جهاد کشاورزي تشکیل

 
شد. 

اي کاش رئیس جمهور دلایل ادغام دو وزارت جهاد سازندگی و کشاورزي را مطالعه و سپس از احیاي جهاد سازندگی سخن می گفت!
از دلایل اصلی ادغام؛ تفکیک وظیفه عرضی بین این دو دستگاه بود که باعث اصطکاك و سایش منابع انسانی و هدررفتن منابع مالی
درخورتوجه می شد. این دو وزارتخانه در حالی مدعی تولی گري بخش کشاورزي بودند که هیچ کدام وظایف کامل را در اختیار

 
نداشتند. 

با ادغام این دو وزارتخانه، جهاد کشاورزي عملا کل وظایف بخش کشاورزي را برعهده گرفت و در منابع مالی و انسانی صرفه جویی

 
درخورتوجهی صورت گرفت. ضمن اینکه دو نیروي موازي و گاهی متقابل نیز هم جهت شده و راندمان کار افزایش یافت. 

آنچه آقاي رئیسی به دنبالش است، وظایف عمران و توسعه روستایی است؛ وظایفی که یک سال پس از ادغام، از وزارت جهاد
کشاورزي منتزع و به وزارت راه و ترابري، نیرو، مسکن و شهرسازي و... واگذار شد. به عبارت دیگر الان وزارت جهاد کشاورزي، صرفا

 
وظایف بخش کشاورزي و صنایع وابسته به آن را برعهده دارد و هیچ یک از وظایف جهاد سابق را عهده دار نیست. 

کلمه جهاد هم که باقی مانده، شاید به خاطر ملاحظاتی غیر از مسائل فنی است! اگر رئیس محترم دولت می خواهد جهاد سازندگی را
احیا کند، باید مجددا وظایف مذکور را از وزارتخانه هاي فوق منتزع کند که البته با عوارضی همراه خواهد بود! زیرا با انجام این کار

 
احتمال تحریک تعصبات بخشی در دستگاه هاي دیگر و بالطبع لطمه خوردن شان وجود دارد. 



جهاد سازندگی در سال 58 براي عمران و آبادانی روستاها (به جاي وزارت تعاون و امور روستاها) ایجاد و با موفقیت هاي خوبی نیز
همراه بود. به طوري که براساس آمارها اکثر روستاها از نعمت آب و برق و بهداشت برخوردار شدند. اینک جاي سؤال است که این

 
جهاد سازندگی جدید می خواهد چه کار کند؟ 

اگر هدف، اشتغال نیروهایی موسوم به جهادي هاي جدید است که آن امري علی حده است! اما اگر هدف از تشکیل مجدد جهاد
سازندگی، جلوگیري از مهاجرت روستاییان یا بازگشت آنها از شهر است؛ به ضرس قاطع می توان گفت «این امر میسر نیست» زیرا
آنچه باعث مهاجرت روستاییان از روستا به شهرها شده بود، فقدان درآمد کافی بود. درآمدي که با ساختن جاده و حمام و مدرسه
حاصل نمی شود. برعکس اگر به بخش کشاورزي عموما و وزارت کشاورزي خصوصا توجه شود، به نحوي که آنها بتوانند درآمد
روستاییان را افزایش دهند، طبیعی است که آنها هم از روستاها نخواهند رفت (و حتی برمی گردند) و جاده و حمام و مدرسه و... را نیز

 
خودشان می سازند. 

با عنایت به مراتب فوق و نظر به وضعیت بودجه اي دولت ناشی از تحریم ها، احیاي جهاد سازندگی به صلاح نبوده و حتی ممکن
است باعث تعارضات جدید و مع الاسف دور و تسلسل شود! البته اگر هدف استفاده از نیروي جوانی دانشجویان و طلاب در ارائه
خدمت به روستاییان باشد، می توان از طرح اردوهاي عمران ملی در اوقات فراغت این نیروها و به ویژه در سه ماهه تابستان، استفاده
کرده و هیچ ضرورتی به تأسیس وزارتخانه اي جدید با هزینه هاي سربار نیست! بنده به عنوان کسی که پروژه ادغام را در بزرگ ترین
و درعین حال حساس ترین استان کشور با 30 شهرستان و منطقه با موفقیت و بدون هیچ تنشی اجرا کردم، تجربه ام را از سر صدق و

صفا تقدیم کردم. من آنچه شرط بلاغ است با تو می گویم/ تو خواه از سخنم پند گیر و خواه ملال.



زیباجویان در دام تبلیغات فریبنده زیبایی

منبع: ایسناشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1400/07/12

این روزها بازار فروش محصولات مرتبط با پوست و مو، انجام اعمال جراحی زیبایی و هر آن چه که فرد را به زیبا شدن
نزدیک می کند، پررونق تر از همیشه شده است، حجم تبلیغات در این خصوص به اندازه اي افزایش پیدا کرده که به نظر می

رسد تنها مشکل مردم در این شرایط زیبا شدن و حل مشکلات ظاهري آن ها است.

به گزارش ایسنا، امروز بازاریابان محصولات آرایشی و
بهداشتی، انجام خدمات زیبایی و انجام اعمال جراحی
زیبایی در تمامی مکان ها از جمله مراکز ارائه دهنده
خدمات زیبایی، آرایشگاه هاي زنانه و مردانه، استخرها،
باشگاه هاي ورزشی، مراکز آموزشی، ادارات و .... حضور
دارند و با ترفندهاي مختلف و اغواگرایانه سعی در متقاعد
کردن مردم براي خرید محصولات آرایشی و بهداشتی و
مراجعه به مراکز ارائه دهنده خدمات پوست و مو براي

 
تغییر در چهره، برطرف کردن ایرادات ظاهري، زیبا و جوان شدن دارند. 

بسیاري از مراکز ارائه دهنده خدمات زیبایی و آرایشگاه هاي زنانه مجوز لازم براي انجام اعمال زیبایی مانند تزریق ژل، انجام بوتاکس،
مزو تراپی، لایه برداري پوست، لیزر، تجویز محصولات مراقبت پوست، مشاوره براي رفع مشکل لک و جوش را ندارند و قطعا انجام این

 
اعمال باید زیر نظر پزشک متخصص در حوزه پوست، مو و ناخن صورت بگیرد. 

بسیاري از بازاریابان و افرادي که در مراکز نامعتبر زیبایی در حال فعالیت هستند، معتقدند دوره ها و آموزش هاي لازم را براي انجام
اعمال زیبایی و معرفی محصولات آرایشی و بهداشتی در حوزه پوست، مو و ناخن دیده اند، این در حالی است که با شرکت در چند
جلسه آموزشی نمی توان براي افراد نسخه پیچید، زیرا مسائل مختلفی در ایجاد مشکلات حوزه پوست و مو دخیل است و قطعا

 
مشاوره اشتباه می تواند تبعات جبران ناپذیري براي فرد ایجاد کند و حتی عوارض آن تا مدت ها براي فرد باقی بماند. 

 
دریافت پورسانت به ازاي فروش محصول و اضافه کردن بازاریاب 

خانم امیدي- یکی از بازاریابان محصولات آرایشی و بهداشتی در شهرکرد در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: بنده از حدود سه سال

 
گذشته با یکی از شرکت هاي تولیدکننده محصولات آرایشی، بهداشتی و محصولات مراقبت پوست و مو همکاري می کنم. 

وي ادامه داد: این شغل توسط یکی از دوستانم به من پیشنهاد داده شد و قبل از آغاز کار براي آشنایی با محصولات و نحوه استفاده از
آن ها در چند دوره آموزشی شرکت کردم و وارد کار بازاریابی شدم، عموم مشتریانم از بین دوستان، فامیل و آشنایان هستند، در ازاي

 
فروش محصول درصدي به عنوان حق الزحمه به بازاریاب پرداخت می شود. 



این بانوي بازاریاب خاطرنشان کرد: اگر بتوانم در زیرمجموعه خود چند بازاریاب دیگر را وارد حیطه فروش محصولات کنم، شرکت به

 
ازاي هر نفر مبلغی را به عنوان پورسانت پرداخت می کند. 

 
وي در پایان گفت: درآمد حاصل از فروش محصولات آرایشی، بهداشتی و محصولات مراقبت از پوست رضایت بخش است. 

 
درآمدهاي نجومی شرکت هاي ارائه محصولات زیبایی 

زهرا یکی از بازاریابان شرکت هاي تولید محصولات آرایشی و بهداشتی در گفت وگو با ایسنا، گفت: خانه دار و داراي یک فرزند پنج

 
ساله هستم، کار بازاریابی را از دو سال قبل آغاز کردم و با این شغل به واسطه یکی از دوستان نزدیکم آشنا شدم. 

وي اضافه کرد: معمولا براي تبلیغ و معرفی محصولات آرایشی و بهداشتی از فضاي مجازي و ارتباط رو در رو با دوستان و آشنا

 
استفاده می کنم، به ازاي فروش محصول از شرکت پورسانت(درصدي از پول مشارکت) دریافت می کنم. 

این بانوي بازاریاب با اشاره به اینکه ماهیانه بین سه تاچهار میلیون تومان از این طریق درآمد کسب می کنم، گفت: این کار وقت

 
چندانی را از من نمی گیرد و در کنار انجام کارهاي منزل به بازاریابی نیز مشغول هستم. 

وي بیان کرد: من محصولات را به طور مستقیم از شرکت تحویل می گیرم، سپس پس از بازاریابی به صورت تلفنی و اینترنتی این

 
محصولات را تحویل مشتري می دهم. 

زهرا با اشاره به اینکه سود فروش محصولات 60 به 40 است، عنوان کرد: سود براي شرکت 60 درصد، براي خرده فروشی بازاریابان

 
20 درصد و براي کارآفرینی نیز 20 درصد است، معمولا در این نوع فروش شبکه سازي توسط سرشاخه ها انجام می شود. 

این بانوي بازاریاب بیان کرد: در بازاریابی هلیدینگی که من براي آن کار می کنم از 100 هزا ر تومان تا یک میلیاردتومان حقوق ثابت

 
براي بازاریابان وجود دارد، مبناي بازاریابی به این شیوه رونق کسب و کار خانگی است. 

 
اولین گام براي انجام اعمال زیبایی باید شناسایی دقیق مشکل باشد 

دکتر زکیه گنجه اي- متخصص بیماري هاي پوست، مو و زیبایی در گفت وگو با ایسنا در خصوص علل تمایل مردم به انجام اعمال
زیبایی، اظهار کرد: از دیرباز تمایل به زیبا بودن و زیبا شدن در بین عموم مردم وجود داشته است، اما امروزه باتوجه به پیشرفت علم

 
پزشکی در این زمینه تمایل به انجام اعمال زیبایی نیز افزایش پیدا کرده است. 

وي افزود: براي مثال در گذشته ایجاد چین و چروك در پوست براي افرادي که به سن بالاي 50 سال می رسیدند عادي شده بود و
مسائل ظاهري که امروز براي افراد مشکل محسوب می شود در گذشته عادي تلقی می شد، امروز علم پزشکی در حوزه زیبایی به

 
اندازه اي پیشرفت کرده است که می توان ظاهر یک فرد 50 یا 60 ساله را با اعمال زیبایی به یک فرد 35 تا 40 سال تبدیل کرد. 

گنجه اي با تاکید بر اینکه اگر اعمال زیبایی بر روي پوست، مو و ناخن به درستی انجام نشود نه تنها نتیجه دلخواه را به دنبال نخواهد
داشت، گفت: بلکه ممکن است، عوارض جبران ناپذیري را براي فرد ایجاد کند، بنابراین براي انجام اعمال زیبایی باید به پزشک

 
متخصص در این حوزه مراجعه کنیم. 



این پزشک متخصص در حوزه پوست و زیبایی با اشاره به اینکه اعمال زیبایی شامل سه مرحله قبل، حین و بعد از انجام اعمال است و
در صورت اشتباه در هر مرحله منجر به عوارض ناخواسته می گردد، عنوان کرد: فردي که داراي تخصص لازم در این حوزه باشد، می
تواند این اقدامات را به گونه اي انجام دهد که فرد پس از انجام اعمال زیبایی دچار عارضه جدي نشود و از نتیجه رضایت کافی را

 
داشته باشد. 

وي ادامه داد: عموما در مراکز نامعتبر انجام خدمات زیبایی سه مرحله براي انجام اعمال زیبایی انجام نمی شود، زیرا فرد آگاهی و
تخصص لازم براي انجام این مراحل را کسب نکرده است، اولین گام براي انجام اعمال زیبایی باید شناسایی دقیق مشکل باشد، براي
مثال اگر فردي براي درمان ریزش مو به پزشک متخصص در این حوزه مراجعه و درخواست مزوتراپی براي درمان مشکل خود کرد،
پزشک باید قبل از انجام این درخواست مشکل را از طریق بررسی شرح حال،معاینه و درصورت نیاز تجویز آزمایش بررسی کند و

 
سپس درمان مناسب را پیشنهاد دهد. 

گنجه اي با بیان اینکه تجویز اشتباه می تواند مشکل بیمار را تشدید کند، گفت: مثلا اگر علت اصلی ریزش مو در فرد کم خونی باشد،
مزوتراپی براي حل مشکل مناسب نخواهد بود و تاخیر در شروع درمان مناسب باعث پیشرفت مشکل خواهد شد، بنابراین باید در گام

 
اول و قبل از انجام اعمال زیبایی، علت به صورت دقیق شناسایی شود. 

این پزشک متخصص در حوزه پوست، مو و زیبایی در ادامه با تاکید بر اینکه صنعت زیبایی در حال ترکیب با پزشکی در حوزه زیبایی
است، تصریح کرد: در این صنعت شرکت هاي تولیدي به دنبال تولید مواد و دستگاه هایی هستند که پزشکان این حوزه بتوانند از آن
ها استفاده کنند، اما قطعا در درجه اول شرکت ها سودهی خود را در نظر می گیرند و سلامت و کیفیت محصول در درجه بعدي قرار
می دهند، البته وزارت بهداشت و درمان بر روي فعالیت برخی از این شرکت ها نظارت دارد و به تولیدات آن ها نیز مجوز می دهد،
اگر محصولی مجوز سازمان هاي نظارتی بین المللی را اخذ کند، از نظر کیفیت و بی عارضه بودن انتظارات پزشک و بیمار را برطرف

 
می کند. 

وي در ادامه با بیان اینکه افرادي که در حوزه انجام اعمال زیبایی در حال فعالیت هستند باید مواد اولیه و دستگاه هاي موردنیاز را به
خوبی بشناسند، گفت: همچنین این افراد باید با آموزش و حضور در مراکز علمی معتبر مهارت لازم را در این خصوص کسب کرده
باشند، پزشکان متخصص در حوزه زیبایی براي چند سال متوالی در کنار اساتید باتجربه مهارت هاي موردنیاز را کسب و مدرك این

 
حرفه را دریافت می کنند. 

گنجه اي اضافه کرد:کسی نمی تواند مدعی باشد که مهارت و تجربه لازم در حوزه اعمال جراحی زیبایی را دارد، اما نتوانسته است
مدرك این حرفه را از مراکز علمی معتبر و دانشگاهی کسب کند، اعمال زیبایی باید در مراکز درمانی انجام شود، انجام این اعمال در

 
آرایشگاه ها و مراکز نامعتبر کار نادرستی است. 

این پزشک متخصص با اشاره به اینکه این احتمال وجود دارد که بدن افراد پس از انجام اعمال زیبایی واکنش نشان دهد، توضیح داد:
این مسئله به ندرت اتفاق می افتد، اما اگر فرد در مرکز درمانی معتبر این عمل را انجام داده باشد، با امکانات موجود در مرکز فورا به

 
وضعیت شما رسیدگی می شود و مشکل حل خواهد شد. 

وي بیان کرد: عموما در مراکز نامعتبر انجام اعمال زیبایی و آرایشگاه ها قوانین و مقررات مرتبط با رعایت پروتکل هاي بهداشتی و
انجام ضدعفونی به علت نبود نظارت کافی به درستی انجام نمی شود، بعد از انجام اعمال زیبایی برخی از مراجعه کنندگان نیازمند



مراقبت و تجویز دارو هستند تا عوارض انجام عمل کم و کیفیت کار نیز بهتر شود، اگر فرد انجام دهنده اعمال زیبایی پزشک نباشد،

 
نمی تواند در چنین مواقعی داروي مناسب تجویز کند. 

 
عوارض بخش جدایی ناپذیر از علم پزشکی است 

گنجه اي با تاکید بر اینکه عوارض بخش جدایی ناپذیر از علم پزشکی است، اظهار کرد: نمی توان با قطعیت گفت که در انجام امور
درمانی عارضه همواره صفر است، اما اگر براي انجام اعمال زیبایی پزشک متخصص در این حوزه انتخاب شود، قطعا به علت استفاده از

 
مواد اولیه استاندارد و دستگاه هاي با کیفیت عوارض بشدت کاهش و حتی به صفر نیز می رسد. 

گنجه اي با اشاره به اینکه عوارض به دو دسته تقسیم بندي می شوند، توضیح داد: یکسري از عوارض برگشت پذیر و یکسري عوارض
برگشت ناپذیر هستند، در برخی موارد عوارض برگشت پذیر اگر زمان طلایی درمان از دست برود این امکان وجود دارد که عوارض
تبدیل به برگشت ناپذیر شوند، عموما افرادي که در مراکز نامعتبر اعمال زیبایی انجام می دهند و دچار عارضه شده اند توسط این
مراکز به آرامش دعوت شده و وعده حل مشکل را در چند هفته آینده می دهند، در حالیکه در مرکز درمانی معتبر بلافاصله پزشک

 
اقدامات درمانی مناسب را انجام می دهد تا مشکل فرد به عارضه برگشت ناپذیر تبدیل نشود. 

این پزشک متخصص در حوزه پوست، مو و زیبایی افزود: عموما افرادي که در مراکز نامعتبر انجام اعمال زیبایی دچار عارضه شده اند،
پس از مراجعه به پزشک متخصص زمان طلایی براي حل مشکل از دست رفته و عوارض باقی می ماند، این عوارض گاهی به شدت

 
ناراحت کننده است و فرد را دچار مشکل ظاهري، جسمی و روحی خواهد کرد. 

وي در ادامه در خصوص معرفی محصولات پوست و مو توسط بازاریابان برخی از شرکت هاي تولیدي این محصولات، گفت: عموما
شرکت هایی که نتوانسته اند مجوز لازم براي ارائه محصول خود را از طریق مراکز معتبر اخذ کنند، اقدام به بازاریابی و تبلیغات از

 
طریق بازاریابان محلی و مجازي می کنند. 

گنجه اي توضیح داد: برخی از محصولات حوزه پوست، مو و ناخن تائیدیه هاي لازم را از وزارت بهداشت و درمان اخذ کرده و حتی
تحقیقات علمی نیز بر روي آن ها صورت گرفته است، این مسئله باعث اعتماد پزشکان متخصص در این حوزه خواهد شد ولی
محصولاتی که مجوز هاي لازم را نداشته و مورد تایید پزشکان نمی باشند و عموما برخی از این محصولات قیمت بالایی نیز دارند،

 
کیفیت لازم را نداشته و فرد پس از مصرف نتیجه لازم را نمی گیرد و حتی در برخی موارد باعث بروز عارضه براي او خواهد شد. 

این پزشک متخصص در حوزه پوست، مو و زیبایی با بیان اینکه قبل از تجویز دارو براي درمان جوش و لک باید فرد از پزشک
متخصص این حوزه مشاوره بگیرد، عنوان کرد: مشاوره هایی که عموما بازاریابان ارائه می دهند پایه علمی ندارد، مثلا فردي که داراي
لک و جوش در پوست صورت خود است، در ابتدا باید مشکل جوش و سپس مشکل لک را حل کند، گاهی محصولات ضدلک باعث

 
تحریک زمینه ایجاد جوش در صورت شده و فرد را دچار مشکل می کند. 

وي تاکید کرد: نمی توان به طور 100 درصد وعده درمان قطعی براي بیمار در حوزه اعمال زیبایی را داد، پزشک تنها می تواند
بهترین درمان را براي فرد پیشنهاد دهد و انجام برخی اعمال مانند تغییر رنگ پوست از سبزه به سفید امکانپذیر نیست و نباید گول

 
این تبلیغات را بخوریم. 

گنجه اي در پایان یادآور کرد: همانطور که قبلا اشاره شد، سود براي صنعت زیبایی در اولویت قرار دارد، افراد باید نسبت به تبلغات



فریبنده آگاه باشند، گاهی مشاهده می شود مراجعه به پزشک براي درمان مشکلات حوزه پوست و مو آخرین گزینه مدنظراست و

 
قطعا گاهی نمی توان عوارض ناشی از استفاده از محصولات تقلبی و بی کیفیت را کاهش داد. 

انتهاي پیام



حمایت از لوازم خانگی داخلی فرصتی براي ارتقاي تولید است

منبع: ایرناشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1400/07/12

تهران- ایرنا- دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران گفت: به طور قطع حمایت از تولیدات داخلی بسیار خوب است و
تکلیف بزرگی بر دوش تولیدکنندگان قرار می دهد.

تهران- ایرنا- دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران
گفت: به طور قطع حمایت از تولیدات داخلی بسیار خوب
است و تکلیف بزرگی بر دوش تولیدکنندگان قرار می دهد.

«عباس هاشمی» امروز (دوشنبه) در گفت وگو با خبرنگار
اقتصادي ایرنا با اشاره به نامه رهبر معظم انقلاب مبنی بر
ممنوعیت واردات لوازم خانگی خارجی به کشور با بیان
اینکه این نامه فرصت ارزشمندي براي تولیدکنندگان است،
تاکید کرد: در این راستا تولیدکنندگان نیز وظایفی همچون
ارتقاي تحقیق و توسعه (R&D)، بهبود کیفیت و فناوري،

تعدیل و کاهش هزینه ها، منطقی کردن قیمت ها، تامین مستمر کالا در بازار، همکاري گسترده با شرکت ها و مراکز دانش بنیان،

 
مراکز نوآوري و دانشگاه ها و تعمیق ساخت داخل محصولات را بر عهده دارند. 

وي بیان داشت: اگر واحدهاي تولیدکننده بخواهند حداکثر استفاده را از این حمایت ببرند و به نفع خود و کشور عمل کنند، باید به

 
حرکت هاي یاد شده عمق ببخشند. 

هاشمی تصریح کرد: این نامه براي اجراي درست، نیازمند نظارت مستمر حاکمیت است، به طوري که محدودیت براي واردات اعمال

 
شده و مواد اولیه داخلی و وارداتی به طور پایدار تامین شود. 

وي ادامه داد: مبارزه جدي با قاچاق لوازم خانگی به داخل کشور که موجب آسیب هاي جدي به پیکره تولید شده، باید در دستور کار

 
باشد که در غیر این صورت می تواند به مستمسکی براي قاچاقچیان به منظور توسعه شبکه هایشان تبدیل شود. 

دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران با انتقاد از اینکه در حال حاضر سقف واردات لوازم خانگی از طریق ته لنجی، پیله وري،
مرزنشینی و همچنین در بخشی از مناطق آزاد رعایت نمی شود، ابراز امیدواري کرد: در دولت سیزدهم مجوزهاي مربوطه شفاف

 
سازي و سقف واردات از این شیوه ها تجدیدنظر شود تا آب به آسیاب قاچاقچیان ریخته نشود. 

 
تشکیل کانون هماهنگی دانش، صنعت و بازار 

هاشمی در ادامه به تشکیل کانون هماهنگی دانش، صنعت و بازار لوازم خانگی با کمک معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري در



ماه هاي گذشته اشاره کرد و گفت: به این ترتیب، این صنعت گام نخست را در جهت دانش بنیان شدن و استفاده از تحقیقات

 
آکادمیک در مسیر تعالی و تکاملی برداشت. 

وي خاطرنشان کرد: با تشکیل این کانون، شخصیت هاي آکادمیک و علمی و پژوهشی با بدنه صنعت لوازم خانگی مرتبط خواهند شد

 
که حلقه پایانی آن بازار بوده و مدرنیزه کردن، به روز آوري و جهانی سازي این صنعت را در دستور کار خواهد داشت. 

دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی ایرانبه برگزاري بیست و یکمین نمایشگاه بین المللی لوازم خانگی در روزهاي 25 تا 28 آبان ماه
امسال اشاره کرد و افزود: انتظار می رود فضاي متراژ این نمایشگاه که در حقیقت رونمایی از توانمندي هاي این صنعت است افزایش

 
یابد. 

این مقام صنفی همچنین از تدوین سند توسعه صنعت لوازم خانگی از سوي این انجمن خبر داد و گفت: این سند که با همکاري مراکز
دانشگاهی، نوآوري و دانش بنیان ها آماده شده، بسیار جامع بوده و در آینده نزدیک پس از بحث و بررسی روي مفاد آن در وزارت

 
صنعت، رونمایی خواهد شد. 

به گزارش ایرنا، پارسال بیش از 15 میلیون دستگاه لوازم خانگی در کشور تولید شد. کارشناسان اشتغال مستقیم در این حوزه را 300

 
هزار نفر و گردش مالی سالیانه در صنعت لوازم خانگی کشورمان را 6 میلیارد دلار عنوان می کنند. 

با وجود رشد تولید لوازم خانگی، اما به اذعان همه تولیدکنندگان، بازاري ها و اتحادیه فروشندگان و توزیع کنندگان لوازم خانگی،

 
اکنون بین 30 تا 35 درصد کالاهاي موجود در بازار را اجناس قاچاق تشکیل می دهد. 

 
برچسب ها 

 
- لوازم خانگی داخلی 

 
- سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها 

 
- لوازم خانگی خارجی 

 
- رونق تولید 

 
- لوازم خانگی 

 
- توسعه ایران 

 
- توسعه اقتصادي 

 
- واردات 

- جهش تولید



امسال بیش از 3 هزار میلیارد ریال تسهیلات در بخش کشاورزي کردستان

جذب شد

منبع: ایرناشماره خبر:  48  |  تاریخ: 1400/07/12

سنندج - ایرنا - رییس سازمان جهاد کشاورزي کردستان گفت: امسال بیش از سه هزار و 198 میلیارد ریال تسهیلات بانکی
براي سرمایه گذاري در زیربخش هاي کشاورزي استان جذب شده است.

سنندج - ایرنا - رییس سازمان جهاد کشاورزي کردستان
گفت: امسال بیش از سه هزار و 198 میلیارد ریال
تسهیلات بانکی براي سرمایه گذاري در زیربخش هاي

 
کشاورزي استان جذب شده است. 

محمدفرید سپري روز دوشنبه در گفت و گو با خبرنگار
ایرنا اظهار داشت: در این مدت یک هزار و 55 میلیارد ریال
تسهیلات از محل خط اعتباري مکانیزاسیون و 74 میلیارد
و 878 میلیون ریال از محل تسهیلات بهین یاب در استان

 
جذب شده است. 

وي اضافه کرد: از محل تسهیلات اشتغال پایدار روستایی 109 میلیارد و 966 میلیون ریال، 725 میلیارد ریال از صندوق توسعه ملی و
617 میلیارد ریال از منابع داخلی بانک کشاورزي و بیش از 139 میلیارد ریال از محل کمک بلاعوض آبیاري تحت فشار در نیمه

 
نخست امسال در استان جذب شده است. 

رییس سازمان جهاد کشاورزي کردستان به اقدامات زیربنایی بخش کشاورزي استان در راستاي رونق تولید اشاره کرد و اظهار داشت:
براي استقرار سیتم هاي نوین آبیاري مطالعه و طراحی در یک هزار و 444 هکتار از اراضی استان طی نیمه نخست امسال انجام شده

 
است. 

 
سپري افزود: از میزان سطح مطالعه شده مذکور قرارداد مربوط به 936 هکتار منعقد و 565 هکتار هم به بهره برداري رسیده است. 

وي از دیگر اقدامات زیربنایی انجام شده بخش کشاورزي استان را اجراي شبکه هاي فرعی آبیاري ارضاي پایاب سدها در سطح 500

 
هکتار اعلام کرد و گفت: ایستگاه هاي پمپاژ براي آبیاري 10 هکتار از اراضی دیم استان هم احداث و تکمیل شده است. 

کردستان سه میلیون و 199 هزار راس دام سبک و سنگین، 13 میلیون قطعه انواع طیور و 257 هزار کندوي زنبور عسل دارد و
جمعیت بهره بردار کشاورزي آن 115 هزار نفر است که این جامعه سالانه حدود سه میلیون تُن محصولات کشاورزي تولید می کنند

 
که 442 هزار تُن از این میزان مربوط به محصولات باغی و مابقی مربوط به بخش زراعت است. 

عمده محصول زراعی این استان گندم است که در سال زراعی جاري (1400-1399)، 573 هزار هکتار از اراضی کشاورزي استان به



کشت گندم دیم و 32 هزار و 500 هکتار هم به کشت گندم آبی اختصاص پیدا کرد؛ امسال بیش از 500 هزار تن گندم در کردستان

 
تولید و 280 هزار و 225 تن گندم مازاد برنیاز از کشاورزان استان به طور تضمینی خریداري شد. 

 
برچسب ها 

 
- وزارت جهاد کشاورزي 

 
- تسهیلات بانکی 

 
- کردستان 

 
- سنندج 

- سرمایه گذاري
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پایگاه بصیرت 

 
روزنامه کیهان 

 
علی اف شیطنت می کند؟ پس به آمریکا باج بدهیم (!) 

یک روزنامه زنجیره اي غربگرا می گوید: براي اینکه غائله رویداد هاي شمال غرب (مرز جمهوري آذربایجان) بخوابد، ایران باید با

 
آمریکا مذاکره کند (!) 

روزنامه آفتاب یزد، همان روزنامه اي است که برخلاف واقعیت هاي عهدشکنی اروپا، تیتر دروغین «هرچه تهران بگوید» را در کنار
انتشار عکس فدریکا موگرینی مسئول وقت سیاست خارجی اتحادیه اروپا منتشر کرده بود. اما سپري شدن زمان نشان داد که اروپا
صرفا بازیچه آمریکاست و ماموریت وقت کشی به ضرر ایران را با وعده هاي بی محتوایی مانند راه اندازي کانال مالی اس پی وي و

 
اینستکس برعهده دارد. 

این روزنامه اکنون درباره اتفاقات مرز ایران و آذربایجان، از قول علی بیگدلی می نویسد: «بسیاري از چالش هاي نسبتا عمیق ما از راه

 
دیپلماسی قابل حل است.» 

وي تاکید می کند: «ادامه اختلافات با آژانس بین المللی انرژي اتمی و ترك یکجانبه مذاکرات برجامی زمینه ساز ایجاد فشار هاي

 
همه جانبه و تشکیل جبهه اي هماهنگ علیه ایران است که قطعا عواقب تلخی براي ما در پی خواهد داشت». 

او معتقد است: «اگرچه قدرت دفاعی و تکیه بر تکنولوژي هاي به روز نظامی بخشی از اقتدار سیاسی است، اما وقتی در سایه
دیپلماسی می توان ارزان تر و کم هزینه تر و بدون درافتادن با همسایگانی که با آن ها سوابق دیرینه تاریخی - فرهنگی و دینی -
زبانی داریم بر مشکلات و اختلافات فائق آمد چرا باید واکنش ها همه به سمت و سوي حل نظامی ماجرا هایی اینچنینی در حرکت

 
باشد؟» 

علی بیگدلی در گفت وگوي خود می افزاید: «امیدواریم آن قوه عاقله اي که در «شوراي عالی امنیت ملی» وجود دارد، مقدمات
بازگشت ایران به میز مذاکرات و رسیدن به تفاهماتی حداقلی را فراهم سازد و نیز با برخی ابتکارات، چند اختلاف ایران و آژانس بین
المللی انرژي اتمی نیز رفع شود. ورود به فضاي مذاکرات و آغاز گفتگو هاي برجامی، بسیاري از این دست غائله ها را پایان خواهد داد.
شرایط منطقه به نفع ما نیست و ادامه طفره رفتن ها براي بارگشت به میز مذاکرات برجامی عملا ایران را در موضع جنگ طلبی قرار

 
داده است. این در حالی است که اساسا ایرانی ها نیازي به اتخاذ ادبیاتی که بوي تقابل با همسایگان و دیگر کشور ها بدهد ندارند!» 

وي همچنین گفته است: وقتی می دانیم پشت نماي چالش هاي مرتبط با ایران، آمریکاست، بهتر نیست مستقیم با کاخ سفید وارد

 
گفتگو شویم؟ 

انتشار این اظهارات از سوي روزنامه اجاره اي در حالی است که روزنامه مذکور و هم طیفانش هنوز درباره خسارت هاي حاصل از بزك
کردن آمریکا در مذاکرات منتهی به برجام پاسخگو نبوده اند. آن زمان هم ادعا همین بود که براي حل مشکلات اقتصادي و مسائل با

 
دیگر کشور ها باید با کدخدا بست! 

و در این بستن با کدخدا به حدي افراط شد که به تصریح برخی مقامات دولتی، حتی موجبات ناملایماتی برخی طرف هاي اروپایی را
فراهم کرد. اما خروجی واگذاري امتیازات فراوان در برجام، دادن چک بی محلی به نام وعده تعلیق تحریم ها به ایران از سوي آمریکا و
ضمنا دو برابر کردن حجم تحریم ها در سه دولت اوباما و ترامپ و بایدن و در 6 ساله پسابرجام بود؛ ضمن اینکه دولت مستکبر آمریکا



 
در کنار نقض عهد، طلبکاري هاي جدیدي را هم در حوزه موشکی و منطقه اي پیش کشید. 

تحلیلگر روزنامه زنجیره اي توضیح نداده که چرا باید براي حل مشکلات با همسایگان، باید سراغ آمریکا رفت و چرا همین مدل در

 
برجام، جواب عکس داد و به عنوان مثال باعث تشدید تنش ها با عربستان سعودي شد؟! 

از طرف دیگر، منطق روشن دیپلماسی در دنیا این است که در برابر تهدیدسازي و تهدیدتراشی دشمن نمی توان پاسخ متقابل و قاطع
بر تهدید، در پی دیپلماسی رفت و دنبال واسطه و دلال گشت. براساس این نسخه احمقانه مثلا وقتی صدام به ایران حمله کرد، یا
داعش پشت مرز هاي ایران اردو زد، کشورمان به جاي قدرت نمایی و تادیب تهدیدسازان، باید از آمریکا التماس می کرد تا امنیت و
حقوقش تضمین شود! این همان نسخه مضحکی است که عرفات در فلسطین در پیش گرفت و به از دست رفتن تمامیت ارضی
فلسطین ختم شد؛ و بالاخره اینکه تاکنون کمتر سابقه داشته یک نشریه ایرانی با این صراحت و وقاحت، باج خواهی آمریکا و غرب را

 
ترجمه و توجیه کند. 

 
اندیشکده ایتالیایی: اروپا در برجام بی کفایتی خود را ثابت کرد 

 
یک اندیشکده ایتالیایی تصریح کرد اقدام متقابل ایران در تعلیق تعهدات برجامی، به خاطر ناتوانی اروپا در عمل به تعهدات خود بود. 

مؤسسه مطالعات سیاسی و بین الملل ایتالیا در گزارشی خاطرنشان کرده است: نمی توان اروپا را بازیگري که به درستی بر رویداد ها
در برجام اثرگذاشت، محسوب کرد. این ناتوانی اتحادیه اروپا براي اجراي یک ابتکار عمل مستقل در راستاي منافع خود، با خروج

 
آمریکا از برجام کاملاً نمایان شد. وقتی از استقلال در استراتژي صحبت باشد، اتحادیه اروپا جایگاه چندان معتبري ندارد. 

در حقیقت، واشنگتن هیچ تمایلی به در نظر گرفتن نگرانی هاي متحدان خود درباره عواقب احتمالی ناشی از تصمیم به خروج از
توافق نشان نداد، چه برسد توجه به منافع اروپا. از دیدگاه اروپایی ها واقعیت خطرناك تر این بود که برخلاف گذشته، عامل محرك
تصمیم ایالات متحده براي از سرگیري سیاست معمول آن، عدم پایبندي ایران به توافق نبود و بیشتر به هوس ناشی از اعتقاد
متکبرانه مبنی بر توانایی مذاکره دوباره براي «معامله بهتر» شباهت داشت تا یک انتخاب محاسبه شده منطقی. ایالات متحده، پس از
خروج از توافق سیاست رادیکال «اعمال فشار حداکثري» شامل تشدید تحریم ها و مجبورکردن دولت ایران به مذاکره از موضع ضعف
را آغاز و در این راستا، اساساً هرگونه تعامل تجاري بین ایران و اتحادیه اروپا را مسدود کرد و بر سوئیفت فشار آورد تا دسترسی ایران
به سیستم پیام رسانی مالی را قطع کند. اعمال مجدد تحریم هاي ثانویه آمریکا که به موجب برجام به حالت تعلیق درآمده بودند،
امتناع از تجدید و تمدید معافیت هاي معاملات نفتی، تحریم صنعت فلزات ایران و همچنین سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و مقامات
کلیدي ایران در نهایت خسارت قابل توجهی به اقتصاد ایران وارد کرد، اما نتوانست این کشور را به میز مذاکره برگرداند و در تغییر

 
رفتار هاي منطقه اي ایران که یکی دیگر از اهداف اصلی استراتژي اعمال فشار حداکثري بود، نیز شکست خوردند. 

اتحادیه اروپا با هدف محافظت از شرکت هاي اروپایی در برابر تحریم هاي آمریکا به اجراي مجدد قانون انسداد پرداخت. قانون انسداد
از نظر تئوري به گونه اي تدوین شده که از شرکت هاي اتحادیه اروپا در برابر جریمه هاي احتمالی ناشی از تعامل با نهاد هاي ایرانی
تحت تحریم هاي آمریکا محافظت می کند؛ اما از عمل این اقدام بی نتیجه بوده، چون عواقب احتمالی مانند جلوگیري از دسترسی به
بازار ایالات متحده و جریمه هاي سنگین براي شعبه هاي آمریکایی شرکت ها آنقدري بود که شرکت هاي اتحادیه اروپا را از تعامل با

 
همتایان ایرانی منصرف کند. 

سایر پیشنهاد هاي اروپا نظیر تمدید تسهیلات اعطاي وام به شکل محدود به ایران، بسته کمک 18 میلیون یورویی و اعلام کانال اس

 
پی وي و اینستکس آن قدر نمادین و بی ارزش بود که عملاً بی اهمیت و بی فایده محسوب می شوند. 

ایران در نهایت در پاسخ به ناکارآمدي اقدامات اتحادیه اروپا در اجراي صحیح برجام به سیاست «صبر راهبردي» خود پایان داد و
سیاست «مقاومت حداکثري» را آغاز کرد. اعمال فشار آمریکا سبب شد ایران به طور تدریجی از تعهدات برجامی عقب نشینی کند و

 
استراتژي افزایش سهم در بازي را به آن در پیش بگیرد. 

 
عضویت در پیمان شانگ هاي پیروزي دیپلماتیک براي ایران بود 

 
پژوهشگر مرکز ملی پژوهش هاي علمی فرانسه می گوید: ایران نشان داده می تواند بدون غرب، کار هاي خود را پیش ببرد. 

سایت فرانسوي «لوکوریکس» در تحلیلی، ابعاد عضویت ایران در پیمان شانگ هاي را بررسی کرده و نوشت: ایران با پیوستن به اتحاد
روسیه و چین در سازمان همکاري شانگهاي، توجه خود را از غرب به شرق معطوف کرده است. ایران پس از بیش از 13 سال تلاش



براي پیوستن به سازمان همکاري شانگ هاي به آن پیوست. در حالی که این کشور تلاش می کند از انزوا خارج شود، ابراهیم رئیسی،

 
رئیس جمهور جدید ایران، نخستین پیروزي دیپلماتیک خود را جشن می گیرد. 

ابراهیم رئیسی در بازگشت از تاجیکستان از این «موفقیت راهبردي و دیپلماتیک» ابراز خرسندي کرد. همزمان این خبر در مطبوعات

 
ایران نیز با استقبال مواجه شد. 

یک کارشناس مسائل ایران در بنیاد ژان ژورس، توضیح می دهد: «ایران با دو مشکل مواجه است: مسئله هسته اي و تحریم هاي

 
اقتصادي، جنگ اقتصادي آمریکا با چین در نهایت این کشور را وادار کرد تا عضویت ایران را بپذیرد». 

به گفته ولادیمیر ساژین، شرق شناس روسی، سقوط کابل به دست طالبان نیز تصمیم اعضاي این سازمان را که اکثر آن ها با

 
افغانستان هم مرز هستند، سریع تر می کند. 

وي به روزنامه روسی «وزگلیاد» گفت: «از لحاظ تاریخی، ایران از نفوذ قوي در افغانستان برخوردار بوده است و سازمان همکاري شانگ

 
هاي می داند که بدون آن، گره افغانستان پیچیده تر خواهد شد». دلیل آن هرچه باشد این پیروزي دولت جدید ایران است. 

ابراهیم رئیسی، رویکرد سلف خود (روحانی) را که به کشور هاي غربی متمایل بود، کنار گذاشته است. تهران اکنون اعلام کرده که
«توجه خود را به شرق» معطوف کرده است. برنارد هورکاد، محقق برجسته مرکز ملی پژوهش هاي عملی فرانسه، می گوید: «ایران
می تواند بدون غرب کار خود را انجام دهد و به پیش رود. این کشور روابط خود را با چین که مارس گذشته قرارداد همکاري راهبردي

 
و تجاري 25 ساله امضا کرده بود، عمیق تر کرده و پذیرفتن عضویت ایران در شانگ هاي می تواند این روابط را عمیق تر هم بکند». 

به گزارش دیپلماسی ایرانی، در ادامه تحلیل، رسانه فرانسوي آمده است: عضویت تهران در سازمان همکاري شانگ هاي به ایران این
امکان را نیز می دهد که به غرب بیش از پیش فشار بیاورد، آن هم در زمانی که احتمال آغاز مذاکرات هسته اي در زمان نزدیک بسیار

 
وجود دارد. 

اخیرا ابراهیم رئیسی گفت: «جهان وارد دوره جدیدي شده است. هژمونی و یکجانبه گرایی شکست خورده و به سود توزیع مجدد
قدرت در کشور هاي مستقل در حال تغییر است». بی شک ایران خود را کشوري می بیند که از این توزیع مجدد قدرت می تواند سود
ببرد و سهمی از آن داشته باشد. براي همین تلاش خواهد کرد تا آنجا که توان دارد بیشترین سهم را از این توزیع قدرت از آن خود

 
کند. 

 
حمایت از 300 هزار کارگر ایرانی با ممنوعیت واردات لوازم خانگی 

 
ممنوعیت واردات لوازم خانگی، حمایت از اشتغال بیش از 300 هزار کارگر ایرانی است. 

روزنامه ایران با اشاره به استقبال تولیدکنندگان داخلی از ممنوعیت واردات لوازم خانگی از کره جنوبی نوشت: طبق گزارش هاي

 
منتشر شده. 

کره جنوبی براي آزادسازي حدود 7 میلیارد دلار دارایی هاي بلوکه شده ایران در این کشور، پیشنهاد صادرات لوازم خانگی به جاي
پول را داده است که با نامه رهبر معظم انقلاب پاسخ ایران به این پیشنهاد منفی بوده است. ضمن اینکه به اعتقاد کارشناسان، در
مقابل بدعهدي کره اي ها، اعلام ممنوعیت واردات از این کشور، منطقی و پاسخ روشنی به همراه دارد. در همین ارتباط، فعالان
صنعت لوازم خانگی، از این فرمان ممنوعیت استقبال کرده اند و تنها نگرانی آنها، تشدید ورود لوازم خانگی خارجی از طریق قاچاق

 
است که به گفته برخی فعالان تا 50 درصد از بازار ایران را در اختیار دارد. 

در همین زمینه حسینی شاهرودي دبیرکل انجمن لوازم خانگی ایران گفت: با توجه به زمزمه هایی که اخیراً در مورد واردات لوازم
خانگی به گوش می رسید صنعتگران احساس خطر کرده و براي حمایت از تولید داخل به رهبري نامه نوشتند. رهبري نیز با حمایت

 
از تولید داخل، دستور منع واردات را به رئیس جمهوري دادند. 

شاهرودي افزود: سرمایه گذاري کلانی در حوزه تولید لوازم خانگی در داخل شد و با اشتغالزایی خوبی که صورت گرفت بیش از 300

 
هزار نفر مشغول به کار شدند و قطعاً با ورود مجدد شرکت هاي کره اي، صنایع ایرانی زمینگیر می شد. 

مرسل صدیق، رئیس انجمن سازندگان قطعات لوازم خانگی گفت: دولت باید حمایت خود را از صنعت لوازم خانگی ادامه دهد و این
دغدغه واحد هاي صنعتی است که با واردات اشتغال آن ها را تحت تأثیر قرار دهد؛ این در حالی است که قطعات تولیدي این صنعت
باکیفیت است و فقط خلأ تکنولوژیکی داریم. از دهه 60 تا 90 تحول بزرگی در حوزه صنعت لوازم خانگی داشتیم و اکنون نرخ بهره



بالا در کنار تورم ناشی از سیاست هاي کلی پولی و ارزي دولت، براي صنعت آزاردهنده است. بازار نباید به سمت خرید کالا هاي

 
خارجی برود و این اگر زمانی رخ دهد اشتغال دچار مشکل می شود. 

حمیدرضا غزنوي، سخنگوي انجمن صنفی تولیدکنندگان لوازم خانگی هم گفت: تا قبل سال 97 به خاطر تحریم آمریکا بازار ایران در
سیطره لوازم خانگی خارجی بود. ما به اجبار تحریم و مدیریت منابع ارزي واردات را ممنوع کردیم و امروز در حوزه تولیدکنندگان
لوازم خانگی داخلی افزایش اشتغال داشتیم و تولیدکنندگان به مقیاس اقتصادي رسیدند. سخنگوي انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی
با بیان اینکه 70 تا 80 درصد بازار لوازم خانگی در اختیار داخلی ها است، تأکید کرد با حمایت هایی که حالا از صنعت لوازم خانگی
انجام شده، لازم است تولیدکنندگان برنامه ریزي طولانی مدت داشته باشند، سرمایه گذاري خود را توسعه دهند و کیفیت کالا ها و

 
خدمات پس از فروش را دور از انتظار بالا ببرند. 

در همین حال عباس هاشمی، دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی در گفتگو با روزنامه همشهري تصریح کرد: نامه اخیر مقام معظم
رهبري روشن و شفاف است. تولیدکنندگان باید قدر این فرصت طلایی را بدانند و از آن استفاده کنند. این نامه تکلیف مشخصی را بر
دوش تولیدکنندگان داخلی می گذارد. در این شرایط باید تولید کنندگان داخلی براساس برنامه زمانبندي مشخصی که ارائه می کنند،
به سرمایه گذاري براي توسعه بخش تحقق و توسعه، ارتقاي پیوسته کیفیت و فناوري در واحد هاي تولیدي، تعدیل و کاهش هزینه
هاي تولید و منطقی سازي قیمت کالاي نهایی اقدام کنند. به نوعی باید با ارتقاي پیوسته لوازم خانگی تولید داخل از طریق همکاري
با شرکت هاي دانش بنیان و مراکز نوآوري، تعمیق ساخت داخل و حمایت کامل از قطعه سازان زمینه ثمربخشی ابلاغیه رهبري را

براي رشد تولید و رضایت مشتریان فراهم کنند.



کارگاه هایی از جنس امید/ آنجایی که عشق و هنر با هم گره می خورند

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1400/07/12

فرش دستباف خراسان جنوبی با قدمت بیش از 600 سال، آوازه اي خوش در بین تجار و صادرکنندگان ایرانی و خارجی دارد.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از بیرجند، زنان و مردان قالیباف گاهی با تأسیس
یک کارگاه کوچک آموزش قالی بافی، سعی در گسترش
این هنر و صنعت نسبتاَ فراموش شده دارند که آقاي

 
احراري یکی از این کارآفرینان است. 

هنري اصیل که این روز ها در کارگاه هاي تجمیعی و خانگی رونقی دوباره گرفته و با سرپنجه دستان هنرمند مردان و زنان ایران

 
زمین تولید و روانه بازار هاي داخلی و خارجی می شود. 

 
تار و پود هایی که به هم گره می خورند براي خلق هنري اصیل 

به سراغ کارگاه جوانی خوش ذوق رفتیم، کارآفرینی که توانسته انگیزه اي ایجاد کند تا بسیاري از زنان خانه دار بتوانند هم لحظات

 
بیکاري خانه را براي خود با بافت فرش پر کنند و هم درآمدي براي خانواده فراهم کنند. 

 
احراري به ما می گوید: دانش آموخته رشته فرش هستم و پس از فراغت از تحصیل، به فکر ایجاد کارگاه و اشتغالزایی افتاده ام. 

او معتقد است بانوان علاقمند می توانند در صورت پشتکار و جدیت در یادگیري، در مدت کوتاهی یک قالیباف ماهر شوند و براي خود

 
از این راه درآمدي داشته باشند؛ درآمدي که به تعداد رَج هاي بافته شده و گره هاي قالی بستگی دارد. 

 



این جوان کار آفرین می گوید: در کارگاه من 20 نفر به صورت متمرکز و 100 نفر هم به صورت غیر متمرکز درحال فرش بافی

 
هستند. 

آقاي احراري براي بافت فرش در خارج از کارگاه هم به کارآموزان یا افرادي که امکان حضور در کارگاه نداشته باشند، ابزار کار و مواد

 
اولیه را در منزل تحویل می دهد. 

 
او می گوید: با آن ها قرارداد می بندم و در مدت تعیین شده، کار را از آنان تحویل می گیرم و مزدشان را می دهم. 

این کارآفرین موفق از اینکه 100 نفر از کارآموزانش، صاحب شغل شده و خودشان امروز کارآفرین شده اند به خود می بالد و می
گوید: هنر این نیست که هنري را یاد بگیري یا به دیگران بیاموزي، هنر در این است که نان خوردن از آن هنر را به دیگران یاد بدهی

 
و آن ها هم دیگران را با آن هنر، به نان برسانند و کارآفرینی کنند. 

 
 

احراري با اشاره به کم رونقی بازار فرش دستباف هم می گوید: امسال 40 هزار متر مربع فرش دستباف در کارگاه تولید شده که به

 
دلیل مصرف کم در بازار داخلی و نبود صادرات، بیشترشان به فروش نرفته است. 

 
پُر کردن تار هاي قالی براي کسب روزي حلال 

در پس حرکت هاي ظریف دستان بانوان هنرمند، گره ها بر تار و پود چله می نشینند و نخ هاي رنگی در چشم برهم زدنی تبدیل به
طرحی زیبا می شوند و هنري از این دیار کهن زنده می ماند و با زندگی صنایع دستی، خونی در رگ هاي اشتغال و اقتصاد خانواده ها

 
و جامعه جاري می شود. 

پشت دارقالی در کنار مادري مهربان می نشنیم، از خاطرات جوانی خود حرف می زند: فرش بافی و گلیم بافی را در کنار مادر خود فرا

 
گرفته ام و این کار به من آرامش می دهد و انگار هرصبح که پشت دار قالی می نشینم گره ها و رنگ ها با من حرف می زنند. 



 
 

یکی دیگر از این بانوان هنرمند درحالی که درحال گره زدن تاروپود قالی است به ما می گوید: هر روز 8 ساعت اینجا مشغول قالی

 
بافی هستیم؛ خدا را شکر درآمدش خوب است و راضی هستیم. 

او بیان می کند: از فرش بافی روزي حلال کسب می کنیم، چون هنر دست خود ماست و با بافت هر فرش یک تا یک و نیم میلیون

 
تومان درآمد داریم. 

 
گره هایی که به برکت آن 100 بانو در خانه نان آور شدند 

به سراغ بانوان هنرمندي که درمنزل خودکفا شدند هم رفتیم، خانم صفرزهی یکی از این بانوان است که در کارگاه آقاي احراري
آموزش دیده و حالا در خانه خودش مستقل کار می کند؛ او به ما می گوید: هم در خانه کار هاي فرزندان و هم بافت فرش را انجام

 
می دهیم که کسب درآمد و کمک خرجی براي خانواده ماست. 

این بانوي هنرمند ادامه می دهد: درآمد قالی بافی برایم برکت دارد و این هنر را به دخترم هم آموزش می دهم تا بعد من این هنر را

 
ادامه بدهد. 

فرش دستباف خراسان جنوبی آوازه و شهرت جهانی دارد دستان هنرمند مردان و زنان دیار کویري خراسان جنوبی شاهکار هاي بی

 
نظیري خلق می کند که طرفداران زیادي دارد. 

احراري کارآفرین بیرجندي به ثبت جهانی فرش مود شهرستان سربیشه و قهستان شهرستان درمیان در سال 95 اشاره می کند و می
گوید: تا قبل از کرونا فرش خراسان جنوبی را به استان هاي دیگر و حتی خارج از کشور صادر می کردیم و در بین خارجی ها به ویژه

 
آلمان و آمریکا بسیار طرفدار داشت. 



 
 

به سراغ یکی از مشتریان ثابت فرش استان هم رفتیم، او به ما می گوید: فرش خراسان جنوبی به لحاظ زیبایی، اصالت در طرح، نقشه
و ظرافت مطابق سلیقه بازار هاي هدف است، همواره مشتري خود را در بازار هاي جهانی دارد و یکی از شناخته ترین نشان هاي فرش

 
دنیاست. 

او همچنین به تنوع فرش دستباف خراسان جنوبی اشاره و بیان می کند: استفاده از گره فارسی براي بافت فرش موجب لختی، نرمی و

 
لطافت بیشتر فرش خراسان جنوبی شده است. 

 
رنج هاي پنهان بافندگان در رج هاي پرنقش و نگار قالی / نبود بیمه دغدغه قالیبافان 

فرش پر نقش و نگار ایرانی حاصل دسترنج کسانی است که پشت دار قالی رج به رج سپیده صبح را به امتداد شب گره می زنند، اما

 
دغدغه بیمه درمان و بازنشستگی همچنان بخش زیادي از این قشر زحمتکش را رنج می دهد. 

خانم نادي از بافندگان فرش دستباف بیرجند که نشستن هاي متوالی پشت دار قالی در طول این سال ها باعث بروز عوارض استخوانی
و مفصلی براي وي شده است، به خبرنگار ما می گوید: به دلیل اینکه بیمه نیستم و هزینه هاي درمان بسیار بالاست، کمتر به پزشک

 
مراجعه می کنم. 

 
بیشتر بخوانید 

 
- نقش بی اعتنایی بر تن فرش هایی خوش طرح و رنگ / وقتی رکود صادرات بر معیشت بافندگان گره کور می زند 

 
- بافت بیش از 62 هزار متر مربع فرش فقط در 3 ماه/ کرونا، رمق را از دستان بافندگان فرش گرفت 

 
- به کار گیري تار و پود هنر براي زدن نقش اشتغال/ علاقه نوجوانی، به درآمد زایی ختم شده است 

او با گلایه از کم توجهی مسئولان به مشکلات صنعت فرش دستباف اضافه می کند: من عاشق کارم هستم، اما برایمان سودي ندارد،
هیچ حمایتی از بافنده نمی شود وقتی هم براي وام مراجعه می کنیم کسی اهمیت نمی دهد. اگر بتوانیم فرش را براي خودمان ببافیم

 
و بعد آن را بفروشیم سودي که نصیب بافنده می شود بیشتر است که این کار نیاز به سرمایه دارد. 

 
کرونا گره فرش بافی را کورتر کرد 



ویروس کرونا هر چند سبب شده تا تولید فرش دستباف در خراسان جنوبی افزایش یابد، اما این ویروس میزان فروش فرش را کاهش

 
داده است. 

کامیابی مسک رئیس اتحادیه فرش دستباف خراسان جنوبی در گفتگو با خبرنگار باشگاه خبرنگاران جوان می گوید: فروشگاه هاي
فرش دستباف به علت شیوع ویروس کرونا تعطیل شده و حدود 50 درصد کارگاه ها از رونق افتاده اند، به همین خاطر مردم بیشتر به

 
سمت قالیبافی درمنزل روي آورده اند. 

او افزود: کرونا صادرات فرش خراسان جنوبی را به طور عجیبی پایین آورده است به طوري که صادرات آن به بی سابقه ترین حالت

 
خود در 50 سال اخیر رسیده است. 

 
 

کامیابی گفت: به طور تقریبی در طی این دو سال، سالانه حدود 70 میلیون دلار صادرات فرش دستباف داشته ایم که این رقم در

 
سال هاي گذشته به 2 میلیارد دلار نیز می رسید. 

او به وضعیت بیمه بافندگان خراسان جنوبی هم اشاره و بیان می کند: این استان بیش از 50 هزار بافنده تمام وقت، نیمه وقت و پاره

 
وقت دارد که هم اکنون کمتر از 4 هزار نفر زیر پوشش بیمه تأمین اجتماعی هستند. 

رئیس اتحادیه فرش دستباف خراسان جنوبی ادامه می دهد: هم اکنون کمتر از 8 درصد بافندگان فرش دستباف در استان تحت
پوشش بیمه قرار دارند و بیش از 90 درصد در انتظار بیمه هستند که امیدواریم در دولت سیزدهم براي بیمه قالیبافان تصمیم جدي و

 
ویژه اي گرفته شود. 

 
حفظ میراث گذشتگان با چتر حمایت 

 
خراسان جنوبی امسال و پارسال کمترین میزان صادرات فرش دستباف را در طول 50 سال گذشته تجربه کرده است. 

 
استانی که دو شهر جهانی فرش دستباف دارد و فرش هایش سالیان سال است که در اروپا و آمریکا خوش آوازه اند. 



 
 

به نظر می رسد باید براي رونق دوباره، صادرکنندگان براي ورود به بازار تشویق شوند چرا که یک صادر کننده خود به تنهایی توان
ورود به بازار جدید را ندارد و این وظیفه متولیان فرش کشور است که با حمایت هاي تسهیلاتی، بیمه اي و تأمین مواد اولیه راه را

 
براي ورود تجار به بازار هاي جدید هموار کنند. 

تحریم ها و کرونا هرچند بازار فرش دستباف را از رونق انداخته، اما نباید دست روي دست گذاشت تا کشور هایی که هیچ سابقه

 
درخشانی در فرش بافی ندارند، بازار هاي جهانی را از ما بگیرند. 

گذشتگان ما براي حفظ هنر اصیل قالیبافی خون دل ها خورده اند، براي صنعت فرشبافی باید نقشی نو در انداخت. دنیا هنوز فرش

 
هاي خوش نقش و رنگ دستباف را به نام ایران و ایرانی می شناسد. 

گزارش از سمیرا گنجی



حمایت از لوازم خانگی داخلی فرصتی براي ارتقاي تولید داخل است

منبع: ایرناشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1400/07/12

تهران- ایرنا- دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران گفت: به طور قطع حمایت از تولیدات داخلی بسیار خوب است و
تکلیف بزرگی بر دوش تولیدکنندگان قرار می دهد.

تهران- ایرنا- دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران
گفت: به طور قطع حمایت از تولیدات داخلی بسیار خوب
است و تکلیف بزرگی بر دوش تولیدکنندگان قرار می دهد.

«عباس هاشمی» امروز (دوشنبه) در گفت وگو با خبرنگار
اقتصادي ایرنا با اشاره به نامه رهبر معظم انقلاب مبنی بر
ممنوعیت واردات لوازم خانگی خارجی به کشور با بیان
اینکه این نامه فرصت ارزشمندي براي تولیدکنندگان است،
تاکید کرد: در این راستا تولیدکنندگان نیز وظایفی همچون
ارتقاي تحقیق و توسعه (R&D)، بهبود کیفیت و فناوري،

تعدیل و کاهش هزینه ها، منطقی کردن قیمت ها، تامین مستمر کالا در بازار، همکاري گسترده با شرکت ها و مراکز دانش بنیان،

 
مراکز نوآوري و دانشگاه ها و تعمیق ساخت داخل محصولات را بر عهده دارند. 

وي بیان داشت: اگر واحدهاي تولیدکننده بخواهند حداکثر استفاده را از این حمایت ببرند و به نفع خود و کشور عمل کنند، باید به

 
حرکت هاي یاد شده عمق ببخشند. 

هاشمی تصریح کرد: این نامه براي اجراي درست، نیازمند نظارت مستمر حاکمیت است، به طوري که محدودیت براي واردات اعمال

 
شده و مواد اولیه داخلی و وارداتی به طور پایدار تامین شود. 

وي ادامه داد: مبارزه جدي با قاچاق لوازم خانگی به داخل کشور که موجب آسیب هاي جدي به پیکره تولید شده، باید در دستور کار

 
باشد که در غیر این صورت می تواند به مستمسکی براي قاچاقچیان به منظور توسعه شبکه هایشان تبدیل شود. 

دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران با انتقاد از اینکه در حال حاضر سقف واردات لوازم خانگی از طریق ته لنجی، پیله وري،
مرزنشینی و همچنین در بخشی از مناطق آزاد رعایت نمی شود، ابراز امیدواري کرد: در دولت سیزدهم مجوزهاي مربوطه شفاف

 
سازي و سقف واردات از این شیوه ها تجدیدنظر شود تا آب به آسیاب قاچاقچیان ریخته نشود. 

 
تشکیل کانون هماهنگی دانش، صنعت و بازار 

هاشمی در ادامه به تشکیل کانون هماهنگی دانش، صنعت و بازار لوازم خانگی با کمک معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري در



ماه هاي گذشته اشاره کرد و گفت: به این ترتیب، این صنعت گام نخست را در جهت دانش بنیان شدن و استفاده از تحقیقات

 
آکادمیک در مسیر تعالی و تکاملی برداشت. 

وي خاطرنشان کرد: با تشکیل این کانون، شخصیت هاي آکادمیک و علمی و پژوهشی با بدنه صنعت لوازم خانگی مرتبط خواهند شد

 
که حلقه پایانی آن بازار بوده و مدرنیزه کردن، به روز آوري و جهانی سازي این صنعت را در دستور کار خواهد داشت. 

دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی ایرانبه برگزاري بیست و یکمین نمایشگاه بین المللی لوازم خانگی در روزهاي 25 تا 28 آبان ماه
امسال اشاره کرد و افزود: انتظار می رود فضاي متراژ این نمایشگاه که در حقیقت رونمایی از توانمندي هاي این صنعت است افزایش

 
یابد. 

این مقام صنفی همچنین از تدوین سند توسعه صنعت لوازم خانگی از سوي این انجمن خبر داد و گفت: این سند که با همکاري مراکز
دانشگاهی، نوآوري و دانش بنیان ها آماده شده، بسیار جامع بوده و در آینده نزدیک پس از بحث و بررسی روي مفاد آن در وزارت

 
صنعت، رونمایی خواهد شد. 

به گزارش ایرنا، پارسال بیش از 15 میلیون دستگاه لوازم خانگی در کشور تولید شد. کارشناسان اشتغال مستقیم در این حوزه را 300

 
هزار نفر و گردش مالی سالیانه در صنعت لوازم خانگی کشورمان را 6 میلیارد دلار عنوان می کنند. 

با وجود رشد تولید لوازم خانگی، اما به اذعان همه تولیدکنندگان، بازاري ها و اتحادیه فروشندگان و توزیع کنندگان لوازم خانگی،

 
اکنون بین 30 تا 35 درصد کالاهاي موجود در بازار را اجناس قاچاق تشکیل می دهد. 

 
برچسب ها 

 
- لوازم خانگی داخلی 

 
- سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها 

 
- لوازم خانگی خارجی 

 
- رونق تولید 

 
- لوازم خانگی 

 
- توسعه ایران 

 
- توسعه اقتصادي 

 
- واردات 

- جهش تولید



تشکیل دوباره وزارت جهادسازندگی جز خسارت،نتیجه اي ندارد/ اردوهاي

عمران ملی را بپا کنید

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1400/07/12

شرق نوشت:آقاي رئیسی در معرفی کابینه به مجلس و همچنین در جریان سفر اخیرش به یاسوج، از احیاي مجدد جهاد
سازندگی سخن گفته است.

شرق نوشت:آقاي رئیسی در معرفی کابینه به مجلس و
همچنین در جریان سفر اخیرش به یاسوج، از احیاي مجدد

 
جهاد سازندگی سخن گفته است. 

این در حالی است که بخش کشاورزي، از زمان اداره کل
فلاحت (1309) تا سال 79 که آخرین ادغام در این بخش
صورت گرفت، حداقل 10 بار دچار قبض و بسط شده است!
(حتی در اواخر دهه 40 این وزارتخانه به چهار وزارت

 
تقسیم شده بود!). 

با تولد نهاد انقلابی جهاد سازندگی بعد از انقلاب و تماس این نهاد با روستاییان و کشاورزان، به تدریج درصدد انجام خدمات کشاورزي
نیز برآمد؛ اما چون وظایفی در این زمینه بر عهده شان نبود، کم کم به صورت عرضی، بخشی از وظایف وزارت کشاورزي به این نهاد
محول شد (گندم دیم، تأمین علوفه و مراتع عشایري و...)؛ اما چون این کار نیز با مشکلات زیادي همراه بود؛ بنابراین در سال 66 به

 
سوي انحلال وزارت کشاورزي رفتند؛ ولی خوشبختانه مجلس موافقت نکرد. 

اما پیگیري موضوع تا سال 79 ادامه یافت تا نهایتا در دي ماه 79 هر دو وزارت منحل و وزارت جدیدي به نام جهاد کشاورزي تشکیل

 
شد. 

اي کاش رئیس جمهور دلایل ادغام دو وزارت جهاد سازندگی و کشاورزي را مطالعه و سپس از احیاي جهاد سازندگی سخن می گفت!
از دلایل اصلی ادغام؛ تفکیک وظیفه عرضی بین این دو دستگاه بود که باعث اصطکاك و سایش منابع انسانی و هدررفتن منابع مالی
درخورتوجه می شد. این دو وزارتخانه در حالی مدعی تولی گري بخش کشاورزي بودند که هیچ کدام وظایف کامل را در اختیار

 
نداشتند. 

با ادغام این دو وزارتخانه، جهاد کشاورزي عملا کل وظایف بخش کشاورزي را برعهده گرفت و در منابع مالی و انسانی صرفه جویی

 
درخورتوجهی صورت گرفت. ضمن اینکه دو نیروي موازي و گاهی متقابل نیز هم جهت شده و راندمان کار افزایش یافت. 

آنچه آقاي رئیسی به دنبالش است، وظایف عمران و توسعه روستایی است؛ وظایفی که یک سال پس از ادغام، از وزارت جهاد
کشاورزي منتزع و به وزارت راه و ترابري، نیرو، مسکن و شهرسازي و... واگذار شد. به عبارت دیگر الان وزارت جهاد کشاورزي، صرفا

 
وظایف بخش کشاورزي و صنایع وابسته به آن را برعهده دارد و هیچ یک از وظایف جهاد سابق را عهده دار نیست. 



کلمه جهاد هم که باقی مانده، شاید به خاطر ملاحظاتی غیر از مسائل فنی است! اگر رئیس محترم دولت می خواهد جهاد سازندگی را
احیا کند، باید مجددا وظایف مذکور را از وزارتخانه هاي فوق منتزع کند که البته با عوارضی همراه خواهد بود! زیرا با انجام این کار

 
احتمال تحریک تعصبات بخشی در دستگاه هاي دیگر و بالطبع لطمه خوردن شان وجود دارد. 

جهاد سازندگی در سال 58 براي عمران و آبادانی روستاها (به جاي وزارت تعاون و امور روستاها) ایجاد و با موفقیت هاي خوبی نیز
همراه بود. به طوري که براساس آمارها اکثر روستاها از نعمت آب و برق و بهداشت برخوردار شدند. اینک جاي سؤال است که این

 
جهاد سازندگی جدید می خواهد چه کار کند؟ 

اگر هدف، اشتغال نیروهایی موسوم به جهادي هاي جدید است که آن امري علی حده است! اما اگر هدف از تشکیل مجدد جهاد
سازندگی، جلوگیري از مهاجرت روستاییان یا بازگشت آنها از شهر است؛ به ضرس قاطع می توان گفت «این امر میسر نیست» زیرا
آنچه باعث مهاجرت روستاییان از روستا به شهرها شده بود، فقدان درآمد کافی بود. درآمدي که با ساختن جاده و حمام و مدرسه
حاصل نمی شود. برعکس اگر به بخش کشاورزي عموما و وزارت کشاورزي خصوصا توجه شود، به نحوي که آنها بتوانند درآمد
روستاییان را افزایش دهند، طبیعی است که آنها هم از روستاها نخواهند رفت (و حتی برمی گردند) و جاده و حمام و مدرسه و... را نیز

 
خودشان می سازند. 

با عنایت به مراتب فوق و نظر به وضعیت بودجه اي دولت ناشی از تحریم ها، احیاي جهاد سازندگی به صلاح نبوده و حتی ممکن
است باعث تعارضات جدید و مع الاسف دور و تسلسل شود! البته اگر هدف استفاده از نیروي جوانی دانشجویان و طلاب در ارائه
خدمت به روستاییان باشد، می توان از طرح اردوهاي عمران ملی در اوقات فراغت این نیروها و به ویژه در سه ماهه تابستان، استفاده
کرده و هیچ ضرورتی به تأسیس وزارتخانه اي جدید با هزینه هاي سربار نیست! بنده به عنوان کسی که پروژه ادغام را در بزرگ ترین
و درعین حال حساس ترین استان کشور با 30 شهرستان و منطقه با موفقیت و بدون هیچ تنشی اجرا کردم، تجربه ام را از سر صدق و

 
صفا تقدیم کردم. من آنچه شرط بلاغ است با تو می گویم/ تو خواه از سخنم پند گیر و خواه ملال. 
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تسلط طالبان بر افغانستان چه اثراتی بر اقتصاد ایران دارد؟

منبع: خبرگزاري علم و فناوريشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1400/07/12

جمهوري اسلامی ایران هیچ گاه نمی تواند نسبت به وقایع جاري افغانستان بی تفاوت باشد، زیرا خواه یا ناخواه رخدادهاي این
کشور می تواند ایران را وارد تحولات جدید کند.

 تسلط طالبان بر افغانستان چه اثراتی بر اقتصاد ایران دارد؟
جمهوري اسلامی ایران هیچ گاه نمی تواند نسبت به وقایع جاري افغانستان بی تفاوت باشد، زیرا خواه یا ناخواه رخدادهاي این کشور
می تواند ایران را وارد تحولات جدید کند. به گزارش خبرگزاري علم و فناوري استان بوشهر؛ افغانستان یکی از مهم ترین همسایگان
ایران است. به جز مرز مشترك، فرهنگ همسو، روابط تاریخی و زبانی تاثیرات ژئوپلیتیک و داشتن روابط اقتصادي بالا با ایران نیز
مزید بر دلایل پیشین است. روابط تجاري میان ایران با افغانستان با وجود شدت گرفتن درگیري ها در این کشور در چهارماه اول
سال1400 کاهش نیافت، با این همه ادامه تنش ها و افزایش درگیري ها در این کشور روابط تجاري تهران و کابل را دست کم در
کوتاه مدت با چالش روبه رو خواهد کرد. موضوعی که در بحبوحه تحولات خارجی افغانستان مهم ارزیابی می شود، آینده رابطه
اقتصادي و تاثیرات ژئوپلیتیک این کشور بر تحولات اقتصادي ایران است؛ مساله اي که باید ابعاد آن مورد بررسی قرار گرفته و
براساس آن برنامه ریزي صورت گیرد. بحران افغانستان و تاثیرات احتمالی آن در حوزه اقتصادي بر ایران را باید در پنج حوزه کنکاش

 
کرد؛ موضوعاتی که هرکدام می توانند اثرات کوتاه مدت و بلندمدتی بر اقتصاد ایران داشته باشند. 



 
 

 
دلار هرات 

«هرات» افغانستان، «سلیمانیه» عراق و «دبی» امارات سه شهري هستند که قیمت ارز در آنها با ایران تا حدي مرتبط و براي معامله
گران ارز قابل توجه است. با توجه به تحریم دلاري ایران و عدم امکان مبادلات دلار از کانال بانکی در سال هاي گذشته، برخی
کشورها به عنوان کانال نقل وانتقال دلار به ایران عمل کرده اند. اما در سال هاي اخیر با توجه به محدودیت هاي نقل وانتقال ارز از
طریق دبی، برخی کشورهاي دیگر ازجمله عراق و افغانستان تا حد زیادي جایگزین امارات شده اند، هرچند حجم مبادلات آنها با ایران
به اندازه دبی نیست. بحران ایجادشده در افغانستان باعث خواهد شد در کوتاه مدت کانال انتقال دلار از هرات به ایران دچار مشکل
شود، از این رو قیمت دلار در ایران روندي افزایشی را در این مدت شاهد بوده است؛ اما به دلیل آن که حجم دلاري که از هرات وارد

 
ایران می شود از گذشته کم بوده است نمی تواند بازار دلار ایران را در بلندمدت متاثر از خود کند. 

 
تجارت کابل-تهران 

ایران در سال1399 بیش از دومیلیارد دلار به افغانستان صادرات داشته است که این حجم 34درصد بازار واردات کابل را پوشش می
دهد؛ از جهت دیگر این موضوع باعث شد این کشور به شریک پنجم تجاري ایران تبدیل شود. شروع تصرف استان ها و شهرهاي
افغانستان به دست طالبان و افزایش درگیري ها موجب کاهش سطح درآمد مردم این کشور شده و ادامه تحولات افغانستان باعث رشد
فضاي ناامنی ذهنی براي تاجران ایران می شود که درمجموع این مساله موجب کاهش چشمگیر صادرات تهران به کابل خواهد شد.
درواقع از کل سهم صادرات ایران تنها 7درصد آن به افغانستان اختصاص داشته است؛ که این امر باعث ضربه جدي به تجارت خارجی

 
ایران نمی شود، ولی می تواند بازار قاچاق بین دو کشور را پررنگ کند. 

 
سیل مهاجران به ایران 

موضوعی دیگر که می تواند در درازمدت تهدید جدي براي فضاي اقتصادي و اجتماعی کشور به حساب آید مساله سیل مهاجران
افغانستانی حاصل از بحران این کشور به ایران است. طبق آخرین آمارهاي سازمان جهانی مهاجرت، ایران در سال1398 میزبان حدود
دومیلیون و 700هزار نفر مهاجر بین المللی بود که از این تعداد دومیلیون و 300هزار نفر مهاجران افغانستانی بوده اند. مطابق آمارها
در سال هاي اخیر به دلیل تشدید بحران هاي اقتصادي در ایران، بازگشت مهاجران افغانستانی به کشور خود افزایش یافته و تعداد آنها
به چیزي در حدود 800هزار نفر کاهش یافته است. اما ادامه بحران این روزهاي افغانستان مجددا می تواند سیل جدیدي از مهاجران



این کشور را روانه ایران کند؛ موضوع که می تواند هزینه هاي سنگین مالی براي اقتصاد شکننده ایران به وجود آورد. استان هاي
تهران، خراسان رضوي، اصفهان، فارس و کرمان بیشترین آمار مهاجران افغانستانی را در خود جاي داده اند و به احتمال زیاد موج
جدید مهاجران نیز روانه این استان ها خواهند شد؛ موضوعی که می تواند ترکیب جمعیتی و اشتغال این مناطق را به هم بزند. براي
اجتناب از چالش هاي به وجود آمده ناشی از سیل مهاجران و پراکنده شدن در شهرهاي مختلف کشور می توان با ایجاد کمپ هاي
متمرکز در مناطق مرزي از سویی هم زمینه جذب نخبگان علمی و فرهنگی این کشور را ایجاد کرد و از سوي دیگر می توان با رایزنی
هاي دیپلماتیک زمینه جلب کمک هاي نهادهاي بین المللی ازجمله کمیساریاي عالی پناهندگان سازمان ملل را براي بهبود وضعیت

 
مهاجران فراهم کرد. 

 
کریدور شرق به غرب و خطرات سرمایه گذاري 

جمهوري اسلامی ایران درمجموع 900کیلومتر مرز مشترك با افغانستان در جوار ولایت هاي هرات، فراه و نیمروز آن کشور با استان
هاي خراسان رضوي، خراسان جنوبی و سیستان وبلوچستان دارد. از این رو شروع بحران و ناامنی در این کشور یعنی افزایش مشکلات
امنیتی، قاچاق مواد مخدر و تروریسم به استان هاي مرزي ایران با افغانستان که این موضوع ریسک سرمایه گذاري در استان هاي

 
همجوار با این کشور را به شدت افزایش می دهد و به همین جهت زمینه عقب ماندگی اقتصادي این مناطق را ایجاد می کند. 

از سوي دیگر بحران افغانستان تاثیر منفی بر عبور کریدور شرق به غرب دارد که از چین به سمت ایران کشیده شده است. این کریدور
شامل چهار مسیر زمینی است که یکی از آنها با عبور از کشورهاي تاجیکستان، ازبکستان و ترکمنستان وارد ایران می شود و به سوي
اروپا می رود. با وجود اینکه این مسیر از افغانستان وارد ایران نمی شود اما ادامه بحران در این کشور می تواند کشورهاي همسایه

 
افغانستان را که در مسیر کریدور بوده اند تحت تاثیر قرار دهد. 

 
پروژه مسیر هند، افغانستان و چابهار 

از اواسط دهه 2000 میلادي، هند سه میلیارد دلار در افغانستان سرمایه گذاري کرده که عمده آنها سرمایه گذاري روي پروژه هاي
عمرانی بوده است که هدف از ایجاد آن اتصال هند به افغانستان از طریق بندر چابهار در ایران بود. در صورت تداوم سیاست فعلی
تحریم طالبان از طرف هند تمام دستاوردهاي دهلی نو در افغانستان طی 15سال گذشته در معرض نابودي قرار خواهد گرفت. باید در
نظر داشت با حضور طالبان در افغانستان، پروژه هایی مانند خط لوله تاپی که گاز ترکمنستان را از طریق افغانستان به پاکستان می
رساند، سرعت خواهد گرفت زیرا طالبان در گذشته با این پروژه موافق بوده است. همان گونه که اشاره شد به دلیل عدم اعتماد هند به
طالبان، حضور اقتصادي هند در افغانستان براساس پیش بینی ها رو به افول خواهد گذاشت که نتیجه آن تحت تاثیر قرار گرفتن
سرمایه گذاري هند در چابهار خواهد بود، زیرا اساسا بخشی از اهمیت پروژه چابهار براي هند با رقابت این کشور با پاکستان مرتبط
بود. هند قصد داشت از طریق چابهار با دور زدن پاکستان به افغانستان راه یابد. اکنون با دست برتر پاکستان به عنوان رقیب منطقه اي

 
هند در افغانستان، آینده این پروژه دچار ابهام خواهد شد. 

 
جمع بندي 

تحولات افغانستان همواره در طول تاریخ براي ایران قابل اهمیت بوده است. جمهوري اسلامی ایران هیچ گاه نمی تواند نسبت به وقایع
جاري افغانستان بی تفاوت باشد، زیرا خواه یا ناخواه رخدادهاي این کشور می تواند ایران را وارد تحولات جدید کند. جمهوري اسلامی
ایران باید همزمان با رصد امنیتی فضاي افغانستان در حوزه اقتصادي، تحولات این کشور را نیز دنبال کرده و تصمیمات به موقع اتخاذ
کند، زیرا هر لحظه عقب ماندن باعث خواهد شد دیگر قدرت هاي منطقه اي همچون ترکیه جایگاه ایران را در این کشور تصاحب



 
کنند. 

 
نویسنده: محمد میرشکاري 

 
دانشجوي کارشناسی ارشد مطالعات منطقه اي- دانشگاه علامه طباطبایی تهران 

 
تحلیلگر سیاسی و عضو گروه سایبري سازمان بسیج مهندسین صنعت و معدن استان بوشهر 

انتهاي پیام/



آیا مجلس با تصویب حد نصاب شناور، انحصار وکلا را رفع می کند؟

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1400/07/12

فصل اقتصاد - تصویب معیار حد نصاب شناور در طرح تسهیل صدور مجوزها می تواند با رفع انحصار فرایند صدور مجوز بستر
را براي توسعه بازار خدمات حقوقی فراهم کند.

فصل اقتصاد - تصویب معیار حد نصاب شناور در طرح
تسهیل صدور مجوزها می تواند با رفع انحصار فرایند صدور

 
مجوز بستر را براي توسعه بازار خدمات حقوقی فراهم کند. 

آشنایی با قوانین و مقررات حقوقی در پرونده هاي قضائی،
می تواند تصمیمی آگاهانه و موفقیت آمیز را به دنبال
داشته باشد. از آنجا که افراد غالباً اطلاعات کافی درباره این

موضوعات ندارند، حضور یک وکیل یا مشاور حقوقی مناسب می تواند دراین زمینه راهگشا باشد اما هزینه بالاي به کارگیري وکیل،

 
غالباً افراد را از این امر منصرف می کند. عامل مهم در بالا بودن این هزینه ها، مساله انحصار در حوزه وکالت و کمبود وکیل است. 

براساس برخی آمار، بیش از 90 درصد از مراجع کنندگان به دادگاه ها توانایی مالی استخدام وکیل براي دفاع از حقوق خود در دادگاه
را ندارند. به عبارت دیگر، کارگران، معلمان، کشاورزان و بسیاري از اقشار کمتر برخوردار به دلیل محرومیت از این خدمات، در دفاع از
حق خود ناتوان هستند . این در حالی است که یکی از حقوق افراد طبق «اصول 34 و 35 قانون اساسی» که دستگاه قضائی موظف به
اجراي آن است، «حق دسترسی به وکیل» است . بنا بر اظهارات کامیار، عضو هیئت مدیره کانون وکلاي مرکز، در حدود 95 درصد از

 
پرونده هاي مطروحه در محاکم وکیل ندارند. 

مساله قابل توجه دیگر این است که تعداد وکلاي دادگستري موجود در کشور با میزان جمعیت و همچنین پرونده هاي مطرح در
مراجع قضائی کشور نیز همخوانی ندارد. طبق آمارهاي بین المللی، سرانه وکیل در ایران 90 وکیل به ازاي هر 100 هزار نفر جمعیت
است. این در حالی است که متوسط این شاخص در جهان 240 وکیل به ازاي هر 100 هزار نفر است. این آمار در کشورهایی مثل

 
ترکیه، عراق، کویت، نیوزلند، به ترتیب 170، 134، 148 و 289 وکیل به ازاي هر صد هزار نفر است. 

 
محدودیت پذیرش وکیل اصلی ترین عامل انحصار بازار وکالت 

مساله عدم تناسب تعداد وکلا با نیاز کشور در حالی مطرح است که سالانه تنها کمتر از 5 درصد از متقاضیان شرکت در آزمون وکالت
موفق به دریافت پروانه می شوند و تعداد بسیاري از فارغ التحصیلان حقوق پشت سد آزمون وکالت می مانند. افرادي که هر ساله نیز

 
به این تعداد آنان اضافه می شود . 

سازوکار اعطاي پروانه وکالت در ایران برخلاف اغلب کشورهاي دنیا، مبتنی بر «تعیین ظرفیت» براي آزمون است. اگر به جاي تعیین
ظرفیت، صلاحیت علمی مبناي صدور پروانه وکالت و سنجش متقاضیان ورود به وکالت قرار گیرد، بازار وکالت با کیفیت بیشتري
همراه خواهد شد و هزینه هاي در اختیار گرفتن وکیل هم کاهش پیدا می کند در نتیجه زمینه حل مشکلات حقوقی مردم فراهم می

 
شود. ضمن اینکه با به کارگیري فارغ التحصیلان ، در جهت ایجاد اشتغال و حل مشکل بیکاري نیز گام برداشته می شود. 

به گفته حسن نوروزي، نایب رئیس کمیسیون قضائی و حقوقی مجلس، 600 تا 700 هزار فارغ التحصیل حقوقی بیکارند و در صورت

 
رفع انحصار از وکالت، به همین میزان شغل ایجاد می شود. 



 
راهکار حدنصاب شناور براي قبولی در آزمون وکالت 

حال در چنین شرایطی، یا باید از اساس اختیار صدور پروانه وکالت را که امري حاکمیتی است به مبدأ اصلی خود یعنی حاکمیت
بازگرداند یا با توجه به شرایط فعلی معیار قبولی آزمون را به نوعی تغییر داد که تصدي گري ذي نفع به حداقل برسد. با مرور تجربیات
کشورهاي جهان و منطقه در نهایت، معیار حدنصاب شناور در طرح «تسهیل صدور مجوزهاي کسب وکار» مطرح شد. معیاري که فارغ
از سختی و آسانی سوالات، میزان سواد داوطلبان را می سنجد و کسب نمره 70 درصد میانگین یک درصد نفرات برتر آزمون معیار

 
قبولی افراد در آزمون مقرر شده است. 

کلیات طرح تسهیل صدور مجوزهاي کسب و کار در مجلس تصویب شده و مجلس در حال حاضر در حال بررسی جزئیات آن است. در
بررسی جزئیات یکی از موضوعات مهم، تعیین شیوه سنجش صلاحیت علمی داوطلبان کسب پروانه وکالت است. موضوعی که هم

 
اکنون در طرح پیشنهادي به صورت تعیین حد نصاب شناور آمده است. 

با توجه به مزایاي حد نصاب شناور انتظار می رود با تصویب این طرح ضمن رفع انحصار شرایط براي اوسعه خدمات حقوقی فراهیم

 
شود و افراد بیشتري بتوانند از خدمات با کیفیت وکلا استفاده کنند. 

 
ایجاد انحصار به بهانه اشباع بازار مبناي علمی ندارد / کانون وکلا جلو ورود جوانان به بازار خدمات حقوقی را گرفته است 

در این رابطه علی سعدوندي ، کارشناس اقتصادي در خصوص اهمیت طرح تسهیل صدور مجوزهاي کسب و کار در مسیر اصلاح قانون
هاي مخل سهولت کسب و کارها گفت: ما نیاز داریم به حمایت قانونی از کسب و کارها تا به سمت مانع زدایی از تولید برویم زیرا با
قوانین فعلی به جایی نمی رسیم علی الخصوص که بسیاري از موانع ورودي که الان در اقتصاد از جلوي ورود افراد به کسب و کارها
جلوگیري می کند به قانون متکی است. به طور مشخص فعالیت کانون وکلا تا حد زیادي قانونی هست اما به ضرر اقتصاد کشور و
اشتغال جوانان است. بنابراین بدون پشتوانه ي قانونی به جایی نمی رسیم و به همین دلیل طرح تسهیل صدور مجوزهاي کسب و کار

 
می تواند مفید باشد. 

وي در ادامه با انتقاد از برخی بهانه ها نظیر اشباع بودن بازار و رعایت حدود صنفی براي جلوگیري از ورود افراد جدید به کسب و
کارها افزود: این ایده که به دلیل اشباع بازار اجازه ندهیم افراد جدید وارد کسب و کار شده و به رقابت بپردازند، ایده اي انحرافی است
و هیچ ریشه اي در علم اقتصاد ندارد و اتفاقاً کاملاً برعکس است. بر اساس تاکید علم اقتصاد، اشباع بازار باید تسهیل شده تا رقابت
ایجاد شود. اینکه مثلاً دو واحد صنفی کنار هم هستند فی نفسه هیچ اشکالی ندارد. این دو واحد صنفی با هم رقابت کرده و این

 
موضوع در نهایت به نفع مصرف کننده تمام خواهد شد. 

این اقتصاددان با اشاره به تدبیر صورت پذیرفته در تعیین حد نصاب شناور براي آزمون وکالت به صورتی که افراد با کسب 70 درصد
میانگین یک درصد برتر آزمون بتوانند پروانه وکالت کسب کنند، گفت: به باور بنده حتی نیاز به آزمون وکالت هم وجود ندارد. در
بسیاري از زمینه ها که به وکیل نیاز است اصلاً احتیاج به حل مسائل پیچیده نیست. مثلاً تعداد زیادي از پرونده ها مربوط به اتهام و

 
توهین و هتک حرمت یا مسائل خانوادگی است که به راحتی توسط وکلاي محترم قابل انجام هست. 

سعدوندي با اشاره به تبدیل خدمت وکالت به کالایی لوکس گفت: بازار هدفی که الان کانون وکلا مد نظر قرار داده است عامه ي
جامعه نیستند بلکه 10 درصد برتر کشور یا همان 10 درصد ثروتمند کشور هستند که براي وکلا از نظر استراتژي سودآوري و پول
سازي مفید هستند اما براي کشور قطعاً مضر است. بنابراین باید اجازه داد که تعداد زیادي فارغ التحصیل حقوق در بازار وارد شده و
کار وکالت را به عهده بگیرند. بدین صورت هم خدمات حقوقی گسترش پیدا می کند و هم اینکه تعداد زیادي از فارغ التحصیلان بیکار

خدمت ارائه خواهند داد و اشتغال خواهند داشت.



مجلس با تصویب حد نصاب شناور، انحصار وکلا را رفع می کند؟

منبع: کارگر آنلاینشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1400/07/12

مجلس با تصویب حد نصاب شناور، انحصار وکلا را رفع می

 
کند؟ 

اقتصادي/تصویب معیار حد نصاب شناور در طرح تسهیل
صدور مجوزها می تواند با رفع انحصار فرایند صدور مجوز

 
بستر را براي توسعه بازار خدمات حقوقی فراهم کند. 

آشنایی با قوانین و مقررات حقوقی در پرونده هاي قضائی، می تواند تصمیمی آگاهانه و موفقیت آمیز را به دنبال داشته باشد. از آنجا
که افراد غالباً اطلاعات کافی درباره این موضوعات ندارند، حضور یک وکیل یا مشاور حقوقی مناسب می تواند دراین زمینه راهگشا
باشد اما هزینه بالاي به کارگیري وکیل، غالباً افراد را از این امر منصرف می کند. عامل مهم در بالا بودن این هزینه ها، مساله انحصار

 
در حوزه وکالت و کمبود وکیل است. 

براساس برخی آمار، بیش از 90 درصد از مراجع کنندگان به دادگاه ها توانایی مالی استخدام وکیل براي دفاع از حقوق خود در دادگاه
را ندارند. به عبارت دیگر، کارگران، معلمان، کشاورزان و بسیاري از اقشار کمتر برخوردار به دلیل محرومیت از این خدمات، در دفاع از
حق خود ناتوان هستند. این در حالی است که یکی از حقوق افراد طبق «اصول 34 و 35 قانون اساسی» که دستگاه قضائی موظف به
اجراي آن است، «حق دسترسی به وکیل» است. بنا بر اظهارات کامیار، عضو هیئت مدیره کانون وکلاي مرکز، در حدود 95 درصد از
پرونده هاي مطروحه در محاکم وکیل ندارند. مساله قابل توجه دیگر این است که تعداد وکلاي دادگستري موجود در کشور با میزان
جمعیت و همچنین پرونده هاي مطرح در مراجع قضائی کشور نیز همخوانی ندارد. طبق آمارهاي بین المللی، سرانه وکیل در ایران 90
وکیل به ازاي هر 100 هزار نفر جمعیت است. این در حالی است که متوسط این شاخص در جهان 240 وکیل به ازاي هر 100 هزار
نفر است. این آمار در کشورهایی مثل ترکیه، عراق، کویت، نیوزلند، به ترتیب 170، 134، 148 و 289 وکیل به ازاي هر صد هزار نفر

 
است. محدودیت پذیرش وکیل اصلی ترین عامل انحصار بازار وکالت 

مساله عدم تناسب تعداد وکلا با نیاز کشور در حالی مطرح است که سالانه تنها کمتر از 5 درصد از متقاضیان شرکت در آزمون وکالت
موفق به دریافت پروانه می شوند و تعداد بسیاري از فارغ التحصیلان حقوق پشت سد آزمون وکالت می مانند. افرادي که هر ساله نیز

 
به این تعداد آنان اضافه می شود. 

سازوکار اعطاي پروانه وکالت در ایران برخلاف اغلب کشورهاي دنیا، مبتنی بر «تعیین ظرفیت» براي آزمون است. اگر به جاي تعیین
ظرفیت، صلاحیت علمی مبناي صدور پروانه وکالت و سنجش متقاضیان ورود به وکالت قرار گیرد، بازار وکالت با کیفیت بیشتري
همراه خواهد شد و هزینه هاي در اختیار گرفتن وکیل هم کاهش پیدا می کند در نتیجه زمینه حل مشکلات حقوقی مردم فراهم می
شود. ضمن اینکه با به کارگیري فارغ التحصیلان، در جهت ایجاد اشتغال و حل مشکل بیکاري نیز گام برداشته می شود. به گفته



حسن نوروزي، نایب رئیس کمیسیون قضائی و حقوقی مجلس، 600 تا 700 هزار فارغ التحصیل حقوقی بیکارند و در صورت رفع

 
انحصار از وکالت، به همین میزان شغل ایجاد می شود. راهکار حدنصاب شناور براي قبولی در آزمون وکالت 

حال در چنین شرایطی، یا باید از اساس اختیار صدور پروانه وکالت را که امري حاکمیتی است به مبدأ اصلی خود یعنی حاکمیت
بازگرداند یا با توجه به شرایط فعلی معیار قبولی آزمون را به نوعی تغییر داد که تصدي گري ذي نفع به حداقل برسد. با مرور تجربیات
کشورهاي جهان و منطقه در نهایت، معیار حدنصاب شناور در طرح «تسهیل صدور مجوزهاي کسب وکار» مطرح شد. معیاري که فارغ
از سختی و آسانی سوالات، میزان سواد داوطلبان را می سنجد و کسب نمره 70 درصد میانگین یک درصد نفرات برتر آزمون معیار
قبولی افراد در آزمون مقرر شده است. کلیات طرح تسهیل صدور مجوزهاي کسب و کار در مجلس تصویب شده و مجلس در حال
حاضر در حال بررسی جزئیات آن است. در بررسی جزئیات یکی از موضوعات مهم، تعیین شیوه سنجش صلاحیت علمی داوطلبان
کسب پروانه وکالت است. موضوعی که هم اکنون در طرح پیشنهادي به صورت تعیین حد نصاب شناور آمده است. با توجه به مزایاي
حد نصاب شناور انتظار می رود با تصویب این طرح ضمن رفع انحصار شرایط براي اوسعه خدمات حقوقی فراهیم شود و افراد بیشتري

 
بتوانند از خدمات با کیفیت وکلا استفاده کنند. 

 
ایجاد انحصار به بهانه اشباع بازار مبناي علمی ندارد / کانون وکلا جلو ورود جوانان به بازار خدمات حقوقی را گرفته است 

در این رابطه علی سعدوندي، کارشناس اقتصادي در گفتگو با خبرنگار مهر در خصوص اهمیت طرح تسهیل صدور مجوزهاي کسب و
کار در مسیر اصلاح قانون هاي مخل سهولت کسب و کارها گفت: ما نیاز داریم به حمایت قانونی از کسب و کارها تا به سمت مانع
زدایی از تولید برویم زیرا با قوانین فعلی به جایی نمی رسیم علی الخصوص که بسیاري از موانع ورودي که الان در اقتصاد از جلوي
ورود افراد به کسب و کارها جلوگیري می کند به قانون متکی است. به طور مشخص فعالیت کانون وکلا تا حد زیادي قانونی هست اما
به ضرر اقتصاد کشور و اشتغال جوانان است. بنابراین بدون پشتوانه ي قانونی به جایی نمی رسیم و به همین دلیل طرح تسهیل صدور

 
مجوزهاي کسب و کار می تواند مفید باشد. 

وي در ادامه با انتقاد از برخی بهانه ها نظیر اشباع بودن بازار و رعایت حدود صنفی براي جلوگیري از ورود افراد جدید به کسب و
کارها افزود: این ایده که به دلیل اشباع بازار اجازه ندهیم افراد جدید وارد کسب و کار شده و به رقابت بپردازند، ایده اي انحرافی است
و هیچ ریشه اي در علم اقتصاد ندارد و اتفاقاً کاملاً برعکس است. بر اساس تاکید علم اقتصاد، اشباع بازار باید تسهیل شده تا رقابت
ایجاد شود. اینکه مثلاً دو واحد صنفی کنار هم هستند فی نفسه هیچ اشکالی ندارد. این دو واحد صنفی با هم رقابت کرده و این
موضوع در نهایت به نفع مصرف کننده تمام خواهد شد. این اقتصاددان با اشاره به تدبیر صورت پذیرفته در تعیین حد نصاب شناور
براي آزمون وکالت به صورتی که افراد با کسب 70 درصد میانگین یک درصد برتر آزمون بتوانند پروانه وکالت کسب کنند، گفت: به
باور بنده حتی نیاز به آزمون وکالت هم وجود ندارد. در بسیاري از زمینه ها که به وکیل نیاز است اصلاً احتیاج به حل مسائل پیچیده
نیست. مثلاً تعداد زیادي از پرونده ها مربوط به اتهام و توهین و هتک حرمت یا مسائل خانوادگی است که به راحتی توسط وکلاي
محترم قابل انجام هست. سعدوندي با اشاره به تبدیل خدمت وکالت به کالایی لوکس گفت: بازار هدفی که الان کانون وکلا مد نظر
قرار داده است عامه ي جامعه نیستند بلکه 10 درصد برتر کشور یا همان 10 درصد ثروتمند کشور هستند که براي وکلا از نظر
استراتژي سودآوري و پول سازي مفید هستند اما براي کشور قطعاً مضر است. بنابراین باید اجازه داد که تعداد زیادي فارغ التحصیل
حقوق در بازار وارد شده و کار وکالت را به عهده بگیرند. بدین صورت هم خدمات حقوقی گسترش پیدا می کند و هم اینکه تعداد

 
زیادي از فارغ التحصیلان بیکار خدمت ارائه خواهند داد و اشتغال خواهند داشت. 

منبع : مهر



آموزش 47 هزار سرباز در حوزه فنی حرفه اي/ استقبال سربازان از دوره

هاي مهارت آموزي/ قانون سربازي نیاز به اصلاح دارد

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1400/07/12

مشاور عالی قرارگاه مرکزي مهارت آموزي ستاد کل نیروهاي مسلح گفت: سربازانی که مهارت خاصی ندارند می توانند در
کلاس هاي آموزشی شرکت کنند. سال گذشته در حوزه کشاورزي بیش از 47 هزار نفر و در حوزه فنی حرفه اي بیش از 86

هزار نفر را آموزش و مدرك دادیم.

سردار کمالی در گفت وگو با برنا مطرح کرد؛ آموزش 47
هزار سرباز در حوزه فنی حرفه اي/ استقبال سربازان از
دوره هاي مهارت آموزي/ قانون سربازي نیاز به اصلاح دارد
مشاور عالی قرارگاه مرکزي مهارت آموزي ستاد کل
نیروهاي مسلح گفت: سربازانی که مهارت خاصی ندارند می
توانند در کلاس هاي آموزشی شرکت کنند. سال گذشته
در حوزه کشاورزي بیش از 47 هزار نفر و در حوزه فنی

 
حرفه اي بیش از 86 هزار نفر را آموزش و مدرك دادیم. 

سردار موسی کمالی، مشاور عالی قرارگاه مرکزي مهارت آموزي ستاد کل نیروهاي مسلح، در گفت وگو با خبرنگار گروه اجتماعی
خبرگزاري برنا، درباره مهارت آموزي سربازان، اظهار کرد: سربازان قبل از اعزام به سربازي در یک سامانه سرباز ماهر می توانند ثبت
نام کنند و اگر مهارتی در رشته خاصی داشته باشند مشوق هایی را براي شان درنظر می گیریم و براساس آن محل خدمت، مرخصی،

 
درجه و ... آن تعیین می شود. 

سردار کمالی گفت: سربازان در پادگان غربالگري می شوند و اگر حرفه اي را بلد باشند اما مدرك نداشته باشند آزمون ادواري از آنها
گرفته می شود و مدرك می دهیم. سازمان فنی حرفه اي این آزمون را می گیرد و در نهایت مدرك مهارت آموزي سازمان فنی و

 
حرفه اي، که گواهی معتبر داخلی و بین المللی است، داده می شود. 

او ادامه داد: سربازان را تقسیم بندي می شوند، به عنوان استاد- شاگردي و آموزش در محیط واقعی کار، آغاز به کار می کنند. بیش از
7 هزار کارگاه را سازمان فنی حرفه اي به عنوان کارگاه آموزش در محیط کار ثبت کرده است که سربازان در این کارگاه ها تجربه

 
کسب می کند. 

مشاور عالی قرارگاه مرکزي مهارت آموزي ستاد کل نیروهاي مسلح تصریح کرد: سربازانی که مهارت خاصی ندارند می توانند در کلاس
هاي آموزشی شرکت کنند. سال گذشته در حوزه کشاورزي بیش از 47 هزار نفر و در حوزه فنی حرفه اي بیش از 86 هزار نفر را

 
آموزش و مدرك دادیم. 

سردار کمالی درباره استقبال سربازان از دوره هاي مهارت آموزي، بیان کرد: سربازان تحصیلکرده به دنبال این هستند که بعد از



سربازي سر کارهایی که درسش را خوانده اند بروند به همین دلیل فقط مهارت هاي برنامه نویسی و کارآفرینی به آنها آموزش داده

 
می شود اما آنهایی که مدرك تحصیلی ندارند از این دوره هاي مهارت آموزي در سربازي بسیار استقبال می کنند. 

او گفت: دوران سربازي، فرصت خوبی است تا جوانان علاوه بر دفاع از امنیت کشور، حرفه اي را رایگان یاد گرفته و مدرك آن را داشته

 
باشند. 

مشاور عالی قرارگاه مرکزي مهارت آموزي ستاد کل نیروهاي مسلح درباره اصلاح قانون سربازي، خاطرنشان کرد: بنده نیز معتقدم
قانون سربازي نیاز به اصلاح دارد چراکه ما انتظار داریم جوانان مان از نظر حقوق، مزایا، لباس و خوراك در شرایطی باشند که در شان

 
یک سرباز جمهوري اسلامی باشد از این جهت نیاز به اصلاح و پیش بینی منابع بیشتري دارد. 

انتهاي پیام/ 4



آغاز رویه کوله بري و خرده فروشی در بازارچه مرزي میلک

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1400/07/12

زنگنه گفت: با پیگیري هاي بعمل آمده و اخذ موافقت هاي لازم از مرکز و هماهنگی با کلیه مراجع و دستگاه هاي اجرایی
استانی، سرانجام درب مستقل بازارچه مرزي میلک بازگشایی شده و رویه کوله بري و خرده فروشی آن آغاز خواهد شد.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از زاهدان ، زنگنه معاون هماهنگی امور اقتصادي
استانداري سیستان وبلوچستان در شوراي ساماندهی
مبادلات مرزي استان که با دستور کار بازگشایی درب
مستقل بازارچه میلک، ساماندهی فعالیت مرزي کولبران و
رونق معیشت مرزنشینان در سالن جلسات این معاونت
برگزار شد گفت: شرایط سیستان به دلیل کمبود بارش ها
امسال متفاوت تر خواهد بود با توجود به آنکه راه اندازي

منطقه آزاد تجاري صنعتی سیستان زمان بر است باید از طریق فعال کردن مرز ها و بازارچه هاي مرزي به ویژه بازارچه فعال مرزي
میلک، معیشت مرزنشینان منطقه را تامین کرد که تحقق آن سبب امرار معاش آنان می شود، بر همین اساس دستگاه هاي مرتبط در

 
سطح ملی و استانی موافقت خود را با بازگشایی این درب مستقل اعلام کردند. 

وي با اشاره به اینکه با بازگشایی درب مستقل این بازارچه مرزنشینان می توانند کالا هاي خود را در آن مکان عرضه کنند، بیان کرد:
صاحبان بار و مرزنشینان می تواند به وسیله ماشین و چرخ دستی کالا هاي خود را از این محل تا ورودي گمرك کشور افغانستان
حمل کنند و این از طرفی سبب ایجاد اشتغال قابل توجه در آن منطقه خواهد شد، همچنین غرفه هاي خرده فروشی هم در این

 
مکان ایجاد می شود که نقش بسیاري در افزایش مبادلات مرزي ایفا می کند. 

زنگنه گفت: در کنار همه این ها پیله وران منطقه هم می توانند اقلامی که به آن ها اجازه داده شده راوارد کرده سپس در این بازارچه
و در محدوده منطقه سیستان به فروش برسانند و امید میرود با تحقق این مهم تاثیر بسزایی در معیشت مرزنشینان سیستان را شاهد

باشیم.



اشرف زاده خبر داد: آغاز عملیات اجرایی پارك هاي پایین دستی اوره رزینی

لردگان و پتروشیمیایی بروجن/ ایجاد 10 هزار و 315 شغل مستقیم و

غیرمستقیم از این پارك پایین دستی

منبع: اقتصاد طلاییشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1400/07/12

مدیرعامل شرکت گروه پتروشیمی سرمایه گذاري ایرانیان (پترول) از انتخاب سرمایه گذار بخش خصوصی براي احداث پارك
هاي پایین دستی اوره رزینی لردگان و پتروشیمیایی بروجن خبر داد و گفت: این دو پارك در استان چهارمحال وبختیاري

وارد فاز اجرایی می شوند. به گزارش اقتصادطلایی به نقل از روابط عمومی شرکت گروه ...

مدیرعامل شرکت گروه پتروشیمی سرمایه گذاري ایرانیان (پترول) از انتخاب سرمایه گذار بخش خصوصی براي احداث پارك
هاي پایین دستی اوره رزینی لردگان و پتروشیمیایی بروجن خبر داد و گفت: این دو پارك در استان چهارمحال وبختیاري وارد فاز
اجرایی می شوند. به گزارش اقتصادطلایی به نقل از روابط عمومی شرکت گروه پتروشیمی سرمایه گذاري ایرانیان (پترول)، رسول

 
اشرف زاده با اشاره (...) 

مدیرعامل شرکت گروه پتروشیمی سرمایه گذاري ایرانیان (پترول) از انتخاب سرمایه گذار بخش خصوصی براي احداث پارك هاي
پایین دستی اوره رزینی لردگان و پتروشیمیایی بروجن خبر داد و گفت: این دو پارك در استان چهارمحال وبختیاري وارد فاز اجرایی

 
می شوند. 

به گزارش اقتصادطلایی به نقل از روابط عمومی شرکت گروه پتروشیمی سرمایه گذاري ایرانیان (پترول)، رسول اشرف زاده با اشاره به
اینکه توسعه صنایع تکمیلی و احداث پارك هاي صنعتی پایین دستی از سیاست هاي اصلی شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس و
پترول است، تصریح کرد: هدف از این کار تکمیل زنجیره ارزش، ایجاد اشتغال پایدار، جلوگیري از واردات برخی محصولات و خروج ارز

 
از کشور، رونق تولید و شکوفایی اقتصاد با ارزش افزوده بالا در مناطق کمتر توسعه یافته است. 

وي اظهار داشت: براي احداث پارك صنعتی اوره رزینی، با ظرفیت 115 هزار تن در لردگان از طریق فراخوان عمومی سرمایه گذار

 
بخش خصوصی انتخاب و پس از تشکیل شرکت مشارکتی فاز اجرایی احداث پارك آغاز شده است. 

اشرف زاده با اشاره به اینکه پارك اوره رزینی لردگان با حدود 45 واحد در 6 زون با مجموعه ظرفیت 115 هزار تن و سرمایه گذاري
حدود دو هزار میلیارد تومان احداث می شود، اظهار کرد: با اجراي این پارك 19 محصول متنوع از جمله انواع کودشیمیایی، پلاستیک
ها و سیستم هاي جلوگیري کننده آلایندگی خودرو تولید و براي دو هزار و 800 نفر اشتغال مستقیم ایجاد می شود که به توسعه

 
منطقه کمک می کند . 

نایب رییس هیات مدیره شرکت گروه پتروشیمی سرمایه گذاري ایرانیان (پترول) با اشاره به فراخوان جذب سرمایه گذار براي اجراي
طرح پارك پتروشیمایی بروجن، تصریح کرد: خوشبختانه سرمایه گذاران بخش خصوصی استقبال خوبی از مشارکت در احداث این
پارك پایین دستی داشتند به نحوي که سه شرکت بخش خصوصی از طریق فراخوان براي مشارکت اعلام آمادگی کردند و پس از
تصویب میزان سهامداري هر کدام از آنان در هیات امناي احداث پارك پایین دستی پتروشیمیایی بروجن فعالیت هاي مقدماتی جهت

 
ثبت شرکت و سایر اقدامات آغاز شده است. 

وي خاطر نشان کرد: این پروژه با 48 واحد صنعتی در 6 زون و با سرمایه گذاري حدود چهار هزار میلیارد تومان و استفاده از 10 نوع
خوراك متنوع، 65 محصول را تولید خواهد کرد که عمده آن ها وارداتی است و براي نخستین بار در کشور تولید می شود که از آن
جمله می توان به تولید ورق هاي ABS، پلاستیک هاي مصنوعی، کاهش دهنده آلاینده ها Adblue، لاستیک خورو، پلی استایرن

 
ها و… اشاره کرد. 



به گفته مدیرعامل پترول با بهره برداري از این واحد براي سه هزار و 130 نفر اشتغال مستقیم و هفت هزار و 185 نفر اشتغال

 
غیرمستقیم ایجاد خواهد شد. 

به گفته وي، مطالعات بازار، محصولات مورد نیاز کشور، فناوري در دسترس، نرخ بازگشت سرمایه بالا، خوراك در دسترس، میزان
سرمایه گذاري، رعایت مسائل زیست محیطی و میزان آب مورد نیاز، اصولی هستند که شرکت پترول در اجراي طرح هاي خود مدنظر

 
دارد. 

شایان ذکر است پترول 9 طرح با مجموع ظرفیت 650 هزار تن و 800 میلیون یورو سرمایه گذاري در دست اجرا دارد که دو طرح در
سال 1401 به بهره برداري می رسد و همچنین 5 پارك صنعتی پایین دستی با ظرفیت 381 هزارتن و سرمایه گذاري حدود ده هزار

 
میلیارد تومان در دست دارد. 

هیات امناي پارك اوره لردگان و پارك پتروشیمیایی بروجن شامل استاندار چهارمحال وبختیاري، مدیر سازمان صنعت، معدن و
تجارت استان، نمایندگان شهرستان هاي لردگان و بروجن در مجلس شوراي اسلامی، معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار و

همچنین شرکت گروه پتروشیمی سرمایه گذاري ایرانیان (پترول)، است.



آیا مجلس با تصویب حد نصاب شناور، انحصار وکلا را رفع می کند؟

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1400/07/12

تصویب معیار حد نصاب شناور در طرح تسهیل صدور مجوزها می تواند با رفع انحصار فرایند صدور مجوز بستر را براي توسعه
بازار خدمات حقوقی فراهم کند.

تصویب معیار حد نصاب شناور در طرح تسهیل صدور
مجوزها می تواند با رفع انحصار فرایند صدور مجوز بستر را

 
براي توسعه بازار خدمات حقوقی فراهم کند. 

به گزارش خبرنگار مهر، آشنایی با قوانین و مقررات حقوقی
در پرونده هاي قضائی، می تواند تصمیمی آگاهانه و
موفقیت آمیز را به دنبال داشته باشد. از آنجا که افراد غالباً
اطلاعات کافی درباره این موضوعات ندارند، حضور یک
وکیل یا مشاور حقوقی مناسب می تواند دراین زمینه
راهگشا باشد اما هزینه بالاي به کارگیري وکیل، غالباً افراد

 
را از این امر منصرف می کند. عامل مهم در بالا بودن این هزینه ها، مساله انحصار در حوزه وکالت و کمبود وکیل است. 

براساس برخی آمار، بیش از 90 درصد از مراجع کنندگان به دادگاه ها توانایی مالی استخدام وکیل براي دفاع از حقوق خود در دادگاه
را ندارند. به عبارت دیگر، کارگران، معلمان، کشاورزان و بسیاري از اقشار کمتر برخوردار به دلیل محرومیت از این خدمات، در دفاع از
حق خود ناتوان هستند. این در حالی است که یکی از حقوق افراد طبق «اصول 34 و 35 قانون اساسی» که دستگاه قضائی موظف به
اجراي آن است، «حق دسترسی به وکیل» است. بنا بر اظهارات کامیار، عضو هیئت مدیره کانون وکلاي مرکز، در حدود 95 درصد از

 
پرونده هاي مطروحه در محاکم وکیل ندارند. 

مساله قابل توجه دیگر این است که تعداد وکلاي دادگستري موجود در کشور با میزان جمعیت و همچنین پرونده هاي مطرح در
مراجع قضائی کشور نیز همخوانی ندارد. طبق آمارهاي بین المللی، سرانه وکیل در ایران 90 وکیل به ازاي هر 100 هزار نفر جمعیت
است. این در حالی است که متوسط این شاخص در جهان 240 وکیل به ازاي هر 100 هزار نفر است. این آمار در کشورهایی مثل

 
ترکیه، عراق، کویت، نیوزلند، به ترتیب 170، 134، 148 و 289 وکیل به ازاي هر صد هزار نفر است. 

 
محدودیت پذیرش وکیل اصلی ترین عامل انحصار بازار وکالت 

مساله عدم تناسب تعداد وکلا با نیاز کشور در حالی مطرح است که سالانه تنها کمتر از 5 درصد از متقاضیان شرکت در آزمون وکالت
موفق به دریافت پروانه می شوند و تعداد بسیاري از فارغ التحصیلان حقوق پشت سد آزمون وکالت می مانند. افرادي که هر ساله نیز

 
به این تعداد آنان اضافه می شود. 

سازوکار اعطاي پروانه وکالت در ایران برخلاف اغلب کشورهاي دنیا، مبتنی بر «تعیین ظرفیت» براي آزمون است. اگر به جاي تعیین



ظرفیت، صلاحیت علمی مبناي صدور پروانه وکالت و سنجش متقاضیان ورود به وکالت قرار گیرد، بازار وکالت با کیفیت بیشتري
همراه خواهد شد و هزینه هاي در اختیار گرفتن وکیل هم کاهش پیدا می کند در نتیجه زمینه حل مشکلات حقوقی مردم فراهم می

 
شود. ضمن اینکه با به کارگیري فارغ التحصیلان، در جهت ایجاد اشتغال و حل مشکل بیکاري نیز گام برداشته می شود. 

به گفته حسن نوروزي، نایب رئیس کمیسیون قضائی و حقوقی مجلس، 600 تا 700 هزار فارغ التحصیل حقوقی بیکارند و در صورت

 
رفع انحصار از وکالت، به همین میزان شغل ایجاد می شود. 

 
راهکار حدنصاب شناور براي قبولی در آزمون وکالت 

حال در چنین شرایطی، یا باید از اساس اختیار صدور پروانه وکالت را که امري حاکمیتی است به مبدأ اصلی خود یعنی حاکمیت
بازگرداند یا با توجه به شرایط فعلی معیار قبولی آزمون را به نوعی تغییر داد که تصدي گري ذي نفع به حداقل برسد. با مرور تجربیات
کشورهاي جهان و منطقه در نهایت، معیار حدنصاب شناور در طرح «تسهیل صدور مجوزهاي کسب وکار» مطرح شد. معیاري که فارغ
از سختی و آسانی سوالات، میزان سواد داوطلبان را می سنجد و کسب نمره 70 درصد میانگین یک درصد نفرات برتر آزمون معیار

 
قبولی افراد در آزمون مقرر شده است. 

کلیات طرح تسهیل صدور مجوزهاي کسب و کار در مجلس تصویب شده و مجلس در حال حاضر در حال بررسی جزئیات آن است. در
بررسی جزئیات یکی از موضوعات مهم، تعیین شیوه سنجش صلاحیت علمی داوطلبان کسب پروانه وکالت است. موضوعی که هم

 
اکنون در طرح پیشنهادي به صورت تعیین حد نصاب شناور آمده است. 

با توجه به مزایاي حد نصاب شناور انتظار می رود با تصویب این طرح ضمن رفع انحصار شرایط براي اوسعه خدمات حقوقی فراهیم

 
شود و افراد بیشتري بتوانند از خدمات با کیفیت وکلا استفاده کنند. 

 
ایجاد انحصار به بهانه اشباع بازار مبناي علمی ندارد / کانون وکلا جلو ورود جوانان به بازار خدمات حقوقی را گرفته است 

در این رابطه علی سعدوندي، کارشناس اقتصادي در گفتگو با خبرنگار مهر در خصوص اهمیت طرح تسهیل صدور مجوزهاي کسب و
کار در مسیر اصلاح قانون هاي مخل سهولت کسب و کارها گفت: ما نیاز داریم به حمایت قانونی از کسب و کارها تا به سمت مانع
زدایی از تولید برویم زیرا با قوانین فعلی به جایی نمی رسیم علی الخصوص که بسیاري از موانع ورودي که الان در اقتصاد از جلوي
ورود افراد به کسب و کارها جلوگیري می کند به قانون متکی است. به طور مشخص فعالیت کانون وکلا تا حد زیادي قانونی هست اما
به ضرر اقتصاد کشور و اشتغال جوانان است. بنابراین بدون پشتوانه ي قانونی به جایی نمی رسیم و به همین دلیل طرح تسهیل صدور

 
مجوزهاي کسب و کار می تواند مفید باشد. 

وي در ادامه با انتقاد از برخی بهانه ها نظیر اشباع بودن بازار و رعایت حدود صنفی براي جلوگیري از ورود افراد جدید به کسب و
کارها افزود: این ایده که به دلیل اشباع بازار اجازه ندهیم افراد جدید وارد کسب و کار شده و به رقابت بپردازند، ایده اي انحرافی است
و هیچ ریشه اي در علم اقتصاد ندارد و اتفاقاً کاملاً برعکس است. بر اساس تاکید علم اقتصاد، اشباع بازار باید تسهیل شده تا رقابت
ایجاد شود. اینکه مثلاً دو واحد صنفی کنار هم هستند فی نفسه هیچ اشکالی ندارد. این دو واحد صنفی با هم رقابت کرده و این

 
موضوع در نهایت به نفع مصرف کننده تمام خواهد شد. 

این اقتصاددان با اشاره به تدبیر صورت پذیرفته در تعیین حد نصاب شناور براي آزمون وکالت به صورتی که افراد با کسب 70 درصد



میانگین یک درصد برتر آزمون بتوانند پروانه وکالت کسب کنند، گفت: به باور بنده حتی نیاز به آزمون وکالت هم وجود ندارد. در
بسیاري از زمینه ها که به وکیل نیاز است اصلاً احتیاج به حل مسائل پیچیده نیست. مثلاً تعداد زیادي از پرونده ها مربوط به اتهام و

 
توهین و هتک حرمت یا مسائل خانوادگی است که به راحتی توسط وکلاي محترم قابل انجام هست. 

سعدوندي با اشاره به تبدیل خدمت وکالت به کالایی لوکس گفت: بازار هدفی که الان کانون وکلا مد نظر قرار داده است عامه ي
جامعه نیستند بلکه 10 درصد برتر کشور یا همان 10 درصد ثروتمند کشور هستند که براي وکلا از نظر استراتژي سودآوري و پول
سازي مفید هستند اما براي کشور قطعاً مضر است. بنابراین باید اجازه داد که تعداد زیادي فارغ التحصیل حقوق در بازار وارد شده و
کار وکالت را به عهده بگیرند. بدین صورت هم خدمات حقوقی گسترش پیدا می کند و هم اینکه تعداد زیادي از فارغ التحصیلان بیکار

خدمت ارائه خواهند داد و اشتغال خواهند داشت.



چگونه به صورت آنلاین در سایت تامین اجتماعی درخواست بازنشستگی خود

را ثبت کنیم؟

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1400/07/12

در این گزارش به صورت تکمیلی در خصوص نحوه مشاهده خدمات بازنشستگی توضیح داده شده است.

به گزارش خبرنگار حوزه رفاه و تعاون گروه اجتماعی
باشگاه خبرنگاران جوان، در دوران کرونا انجام کار هاي
اداري به صورت غیر حضوري می تواند جلوي گسترش این
بیماري را بگیرد در این گزارش بازنشستگی بیمه شدگان

 
به صورت غیر حضوري آموزش داده شده است. 

امکان مشاهده خدمات بازنشستگی( محاسبه مبلغ
مستمري بازنشستگی و درخواست بازنشستگی) در سامانه

 
https://es.tamin.ir فراهم است. 

 
 

 
محاسبه مبلغ مستمري بازنشستگی: 



 
 

 
محاسبه مبلغ مستمري: 

 
 

 
درخواست بازنشستگی: 

 
 

 
ثبت درخواست: 



 
 

 
وارد کردن مشخصات: 

 
 

 
مشخصات شعبه: 

 
 

 
بیشتر بخوانید: 

نحوه مشاهده حمایت هاي کوتاه مدت سازمان تامین اجتماعی چگونه از بازرسی هاي تامین اجتماعی از محل اشتغال خود با خبر
شویم؟



حمایت 350میلیارد ریالی بانک کشاورزي از مجتمع صنایع غذایی کدبانو

(دلپذیر)

منبع: سلام نوشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1400/07/12

بانک کشاورزي در راستاي سیاست هاي حمایتی خود از تولید، کارآفرینان و امنیت غذایی، با اعطاي تسهیلات 350میلیارد
ریالی به مجتمع تولیدي دلپذیر، گامی دیگر در حمایت از صنعت غذایی کشور برداشته است.

بانک کشاورزي در راستاي سیاست هاي حمایتی خود از تولید، کارآفرینان و امنیت غذایی، با اعطاي تسهیلات 350میلیارد

 
ریالی به مجتمع تولیدي دلپذیر، گامی دیگر در حمایت از صنعت غذایی کشور برداشته است. 

به گزارش سلام نو به نقل از روابط عمومی و همکاري هاي بین
الملل بانک کشاورزي، این مجتمع تولیدي با ایجاد اشتغال براي
2500نفر نیروي انسانی در بخش هاي مختلف و فراهم سازي
شبکه گسترده توزیع در سراسر کشور،سهم عمده اي از سبد

 
غذایی خانوارهاي ایرانی را به خود اختصاص داده است. 

این گزارش می افزاید: شرکت کدبانو، تولید کننده محصولات
دلپذیر ، در زمینی به مساحت175 هزار متر مربع دراستان البرز،
شهرك صنعتی رضوانیه کلانشهر کرج واقع شده و از لحاظ

افزایش حجم تولید سالیانه و تنوع محصولات، از پیشگامان صنایع غذایی بوده و باتوسعه ساختمان و تاسیسات و مکانیزه کردن ماشین

 
آلات، حجم تولیدات خود را به میزان 150هزار تن در سال افزایش داده است. 

شایان ذکر است ، "دلپذیر"یکی از برندهاي معتبر و پیشرو در صنعت غذایی کشور، در گروه تولید کنسرو و انواع سس به شمار می
رود و شرکت کدبانو، تولید کننده محصولات دلپذیر از سال 1328، محصولات متنوعی از جمله انواع سس( سس سالاد، سس کچاب،

 
سس مایونز)، کنسروجات، تن ماهی، شورجات، سوپ، چاشنی، کترینگ و انواع رب و پاساکا را در سبد تولیدات خود عرضه می کند. 

از جمله افتخارات کدبانو دریافت گواهی نامه هاي مدیریت و مهندسی صنایع غذایی، یکصد برند برتر، واحد تولیدي نمونه، قهرمانان
صنعت، بهترین نام تجاري، بیست برند برتر کشور، سیب طلایی،مدیریت فروش و جایزه کیفیت تامین کننده برتر است.



چرایی دستور ممنوعیت واردات لوازم خانگی به روایت کیهان/تورم ساختاري

خانواده ایرانی و آثار ناگوار آن/باز هم شوخی با کرونا!

منبع: تابناكشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1400/07/12

شکست شاخ آمریکایی، راه حل حوادث شمال غرب جلوگیري از دخالت ارتش هاي بیگانه، هدف گذاري براي نجات اقتصاد،
بهار در انتظار پاییزِ بورس؟، ابهام هایی براي جشن پایان کرونا، برنج ها در گمرك، قیمت ها در آسمان، آمریکا دنبال چگونه

افغانستانی است؟، پایان رزمایش فاتحین خیبر و پیام هاي منطقه اي آن، برگزاري ...

به گزارش «تابناك» روزنامه هاي امروز دوشنبه 12 مهرماه در حالی چاپ و منتشر شد که طلسم شکنی حسن یزدانی با
شکست دادن دیوید تیلور، بیانات فرمانده کل قوا با اشاره به مسائل همسایگان در شمال غرب کشور، افزایش 300 درصدي اختلاس

 
در کشور و ابهام هایی براي جشن پایان کرونا در صفحات نخست روزنامه هاي امروز با تیتر ها و عناوین مختلف برجسته شده است. 

 
در ادامه تعدادي از یادداشت ها و سرمقاله هاي منتشره در روزنامه هاي امروز را مرور می کنیم: 

باز هم شوخی با کرونا! روزنامه جمهوري اسلامی در سرمقاله امروز به مساله کرونا پرداخت و نوشت: یک هفته از وعده وزیر بهداشت
دولت سیزدهم که گفت «دو هفته دیگر جشن پیروزي بر کرونا را برگزار می کنیم» گذشت، ولی نشانه اي که بتوان با استناد به آن
احساس کرد به پیروزي بر کرونا نزدیک شده ایم دیده نمی شود. در کشوري که تعداد جان باختگان روزانه آن در اثر کرونا بالاي 200
نفر است و مبتلایان روزانه آن بالاي 10 هزار نفر است و هر روز هزاران نفر بستري می شوند، چگونه می توان اوضاع را نزدیک به

 
پیروزي بر کرونا دانست؟ 

این سوال مربوط به آمار رسمی اعلام شده توسط خود وزارت بهداشت است که عده اي ازجمله خود مسئولین این وزارتخانه معتقدند
آمار واقعی بیش از اینهاست. حتی اگر به همین آمار اعلامی وزارت بهداشت اعتماد کنیم، بهیچوجه نمی توان کشور را در حال نزدیک

 
شدن به پیروزي بر کرونا دانست؛ بنابراین سخن آقاي وزیر به شوخی با کرونا بیشتر شباهت دارد. 

براي آحاد ملت ایران، باعث خوشحالی است که شاهد پیروزي بر کرونا باشند. اگر وزیر بهداشت بتواند وعده خود را محقق کند، حتماً

 
باید تشویق شود و نام او در تاریخ بهداشت کشور به عنوان یک انسان موفق به ثبت برسد. 

آنچه موجب نگرانی است اینست که، چون وزیر بهداشت دولت دوازدهم نیز وعده هاي زیادي می داد که محقق نمی شدند و مردم
بشدت نسبت به او بدبین می شدند، وعده هاي وزیر جدید هم در اذهان مردم تداعی کننده همان روش سلف او تلقی می شود. این،
خوبست که مسئولین بهداشتی به مردم امید بدهند، ولی اگر امیددادن ها به واقعیت نپیوندند، مردم اعتماد خود به آنان را از دست

 
می دهند. 

نکته بسیار مهم اینست که وزارت بهداشت و ستاد ملی مقابله با کرونا برخلاف وظیفه اي که براي جلوگیري از ایجاد زمینه هاي انتقال
کرونا برعهده دارند در برابر کسانی که تلاش کردند 60 هزار نفر از هموطنان ایرانی براي راه پیمائی اربعین به عراق بروند، نایستادند.
بعداً معلوم شد تعداد مسافران رسمی اربعین 80 هزار نفر بودند و در زمان بازگشت مشخص شد 180 هزار ایرانی به شکل هاي
مختلف به عراق رفته و در راه پیمائی اربعین شرکت کردند. این جمعیت، در چند مورد در معرض انتقال ویروس کرونا قرار می گیرند
که خود راه پیمائی، حضور پرتجمع در حرم ها، تجمع در مرز ها و فشردگی در هواپیما ها و اتوبوس ها ازجمله آنهاست. افزایش تعداد
مبتلایان به کرونا از عوارض طبیعی این تجمعات بی حساب و کتاب است کمااینکه یکی از مسئولین بهداشتی خوزستان نسبت به این

 
موضوع هشدار داد و گفت در جریان بازگشت زائران اربعین فاجعه اي بزرگ در راه است. 



انتظار این بود که وزیر بهداشت به عنوان مسئول اصلی سلامت مردم و جامعه، اولاً در برابر تصمیم نادرست اعزام زائران به راه پیمائی
اربعین می ایستاد و ثانیاً به جاي وعده پیروزي بر کرونا، نسبت به در راه بودن موج ششم هشدار می داد. تا زمانی که مرگ و میر

 
کرونائی به صفر نرسد و ابتلا به این ویروس ریشه کن نشود، نمی توان سخن از پیروزي بر کرونا به میان آورد. 

تورم ساختاري خانواده ایرانی و آثار ناگوار آن علی میرزامحمدي طی یادداشتی در شماره امروز با عنوان تورم ساختاري خانواده ایرانی
در شماره امروز اعتماد نوشت: تورم ساختاري خانواده، آثار و عواقب اجتماعی بسیار ناگواري براي جامعه ایران به همراه دارد که برخی

 
از آن ها عبارتند از: 

در نتیجه تورم ساختاري خانواده، پدر به عنوان نان آور خانواده مجبور است براي تامین نیاز هاي فرزندان به اضافه کاري و کار هاي

 
دوم و سوم روي بیاورد. 

وضعیت روانی خانواده به شدت افت خواهد کرد. این مساله ریشه در آن دارد که در روند جدایی دختران و پسران جوان با تشکیل
خانواده جدید، در مثلثی از روابط بین سه خانواده، دامنه گسترده اي از تعاملات آغاز می شود که در همنشینی با عروس و داماد و نوه
ها و فامیل هاي منتسب به آن ها فصل جدیدي از «لذت چرخه زندگی» براي اعضاي خانواده رقم می خورد. اما تورم ساختاري

 
خانواده، خانواده را از این لذت روانی محروم می سازد. 

٭این وضعیت به افسردگی جوانان منجر شده و بستري مناسب براي آسیب هاي اجتماعی از جمله خشونت خانگی، اعتیاد و روابط
نامشروع خواهد بود. این مساله زمانی تشدید می شود که پدر و مادر به علت شرایط سنی فرزندان نمی توانند کنترل چندانی روي آن

 
ها داشته باشند. در چنین مواردي درگیري هاي بین والدین با فرزندان، احتمال خشونت خانگی را افزایش خواهد داد. 

٭بر اثر تورم ساختاري خانواده، نرخ زادوولد کشور به شدت افت خواهد کرد و در آینده نزدیک بحران جمعیتی تشدید خواهد شد. در
طول سه سال بحران اقتصادي کشور از سال 1397 تا انتهاي 1399، حدود 400 هزار تولد از مجموع تولد ها (یعنی 30 درصد آنها)

 
کاسته شده است و نرخ باروري در آخرین داده هاي مرکز آمار ایران به زیر «سطح جانشینی» (حدود 1.74) تنزل یافته است. 

٭ «توزیع جغرافیایی تورم ساختاري خانواده» در مناطق مختلف و واکنش اقوام ایرانی در مقابله و سازگاري با این پدیده یکسان
نیست. در نتیجه با به هم خوردن تعادل جمعیتی اقوام در استان هاي کشور، مسائل اجتماعی و امنیتی جدیدي در حال شکل گیري

 
است که به تدریج بر دامنه آن ها افزوده خواهد شد. 

افزایش آسیب هاي تورم ساختاري خانواده ایرانی، زنگ خطري براي سیاستگذاران اجتماعی و اقتصادي کشور است. آثار سوء این
پدیده بدون اغراق با آثار جنگ قابل مقایسه است. جلوگیري از افزایش تورم ساختاري خانواده، جز با حل مشکلات اقتصادي و
معیشتی کشور و افزایش رونق اقتصادي و کارآفرینی و حل ریشه اي مشکل مسکن خانواده ها و پس از آن تسهیل و تشویق روند
ازدواج جوانان امکان پذیر نخواهد بود. تورم مزمن اقتصادي و عدم اتخاذ راهکار هاي مناسب براي آن با تشدید تورم ساختاري خانواده
ایرانی علاوه بر تهدید بنیان خانواده ها، آثار ویرانگري بر جاي خواهد گذاشت که دیر یا زود در تامین نیروي انسانی، امنیت جمعیتی،

 
وضعیت روانی و آسیب هاي اجتماعی کشور، نمایان خواهد شد. 

در آن سریال ها، معمولا فرد در میان انبوه مشکلات اجتماعی و اقتصادي اسیر بود، اما عاقبت با اتکا به نظم و اراده، بر مشکلات غلبه
می کرد. اما نگرش ها و ارزش هایی که اکنون در سریال هاي تلویزیون به تصویر کشیده می شود، قرابتی با این مضامین ندارد. برنامه
سازان صداوسیما، هدف خود را بیشتر بر سرگرم کردن مخاطب آن هم با به کارگیري مضامین مرتبط با یأس و ناامیدي یا همراه
ساختن آن ها با سریال ها به وسیله محاکات صرف از طریق داستان هاي حادثه اي، قرار داده اند. تم هاي مرتبط با غم در این سریال
ها فراوانی بیشتري دارد. صحنه هاي دعا و زاري بستگان بیمار در بیمارستان یا احساس ترس از کاراکتر هاي منفی (آنتاگونیست هایی

 
که معمولا بسیار بهتر از شخصیت مثبت به تصویر کشیده می شوند) از جمله صحنه هاي آشناي سریال هاي تلویزیونی است. 

اما انسان کارآفرین و تولیدگر، انسان قضا و قدري نیست، بلکه کنشگري فعال است. هرچند او به خداوند تکیه می کند و توکل دارد،
اما دست از تلاش برنمی دارد. چنانکه توصیه ها و روایات بسیاري هم شده که بدون انجام عمل نمی توان منتظر لطف خداوند بود.
بنابراین، فرد کارآفرین تا آنجایی که می تواند باید تلاش کند و بر مشکلات غلبه نماید. اما شخصیت هاي متناسب با این ویژگی ها در

 
برنامه هاي تلویزیون یا غایب هستند یا کم به نمایش درمی آیند. 



باید ذهنیت خود را در مورد رفع موانع تولید تغییر داده و به ظرافت هاي آن توجه کنیم. همه مشکلات تولید فقط به موانع اقتصادي
و اداري برنمی گردد، بلکه رونق تولید نیازمند افرادي است که داراي ذهنیت تولیدي بوده و باورمند به توسعه کسب وکار و کارآفرینی
باشند. این باور ها باید در افراد جامعه به مثابه کنشگران اصلی، نهادینه شده باشد. در این میان، رسانه ها و به خصوص صداوسیما،
نقش مهمی در توسعه این نگرش ها دارند. تولید، تنها با وجود کنشگران تولیدگر رونق می گیرد. اگر ذهنیت ها، نگرش ها و در یک

 
کلام فرهنگ تولید در میان کنشگران این حوزه، کمرنگ شود، دیگر برنامه ریزي ها و نظارت هاي اداري نیز چاره کار نخواهد بود. 

چرایی دستور ممنوعیت واردات لوازم خانگی به روایت کیهان کمال احمدي طی یادداشتی در شماره امروز روزنامه کیهان با عنوان
چرایی یک دستور نوشت: - ممنوعیت ورود کالا هاي مشابه داخلی صرفا محدود به ایران نیست و در سایر کشور ها نیز بنابرشرایطشان
رخ داده است. همین کره اي ها که امروز به دنبال هجوم به بازار ما هستند در سال 1960 میلادي و با تصویب لایحه اي، صنعت
الکترونیک خود را از طریق ممنوعیت واردات مورد حمایت قرار دادند وبا توسعه صنعت مذکور، ممنوعیت واردات قطعات محصولات
الکتریکی را نیز ابلاغ کردند. کمی بعد هم فروش کالا هاي قاچاق با قدرت توسط دولت کره ممنوع شد. در آن زمان شرکت گلداستار
که بعد ها به ال جی تغییر نام داد تنها تولید کننده لوازم الکتریکی در کره بود و این سیاست به افزایش فروش رادیو هاي گلداستار به
40 درصد کل سهم بازار رادیو در سال 1962 منجر شد. انگلیس هم که یکی از قطب هاي صنعت نساجی است، در آغاز عصر صنعتی
شدن و تا آخر قرن 19 برخلاف قواعد تجارت آزاد عمل کرد تا تولید داخلی اش جان بگیرد و واردات پارچه را براي تقویت نساجی
خود ممنوع کرد. کشور ژاپن هم در مقطعی واردات کالا هایی را که نمونه مشابه داخلی داشت ممنوع کرد و هرگز اجازه واردات آزاد

 
در صنایعی که قدرت رقابت با تولیدات جهانی را نداشتند، نداد و دائما تا تحقق قدرت رقابتی بالا از صنایع خود حمایت کرد. 

 
با این اوصاف ادعاي کسانی که می گویند فقط ایران سیاست ممنوعیت واردات را اجرا کرده صحیح نیست. 

برخی افراد نگرانند که با این ممنوعیت و در نبود شرکت هاي کره اي بازار لوازم خانگی ما مثل بازار خودرو دچار انحصارشده و رقابت
از بین می رود. در یادداشت قبلی پاسخ این نگرانی داده شد که «اولا حتی حامیان دوقلو هاي کره اي در ایران هم خلاف این نگرانی
را می گویند. نعمت زاده وزیر صمت دولت نخست روحانی با انتقاد از وجود بیش از 100 برند داخلی در صنعت تولید لوازم خانگی در
کشور مدعی شده بود «با 100 برند نمی توانیم در بازار هاي جهانی حضور موفقی داشته باشیم»؛ بنابراین صنعت لوازم خانگی هرگز

 
محدود به یکی دو تا تولید کننده نیست که در نبود خارجی ها انحصار در این حوزه شکل بگیرد. 

ثانیا مگر در خود کره جنوبی انحصار تولید لوازم خانگی در اختیار دو شرکت سامسونگ و ال جی نیست؟ چطور انحصار در آنجا خوب
است و اینجا بد؟!» ثالثا طی روز هاي اخیر گزارش هاي متعددي منتشر شد که نشان می داد سالانه یک میلیارد و 300 میلیون دلار
لوازم خانگی به صورت ته لنجی و کوله بري وارد کشور می شود که همین امر نشان می دهد بازار اصلا در انحصار تولید کنندگان

 
داخلی نیست و این کالا هاي قاچاق هستند که در بازار ما جولان می دهند. 

- نکته به حقی که بسیاري از دلسوزان مطرح می کنند اینکه تولیدکنندگان لوازم خانگی باید قدرشناسی خود نسبت به دستور
رهبري را در عمل نشان دهند و ضمن ارتقاي کیفیت محصولاتشان موضوع کاهش قیمت را به طور جدي دنبال کنند. فعالان این
صنعت باید توجه داشته باشند که نرخ انرژي هایی که استفاده می کنند هرگز دلاري نیست و ریالی است و این مسئله نقش مهمی در

 
قیمت 

تمام شده محصولشان دارد علاوه براین، اگر آن ها خواهان اقبال عمومی هستند باید خودشان را با قدرت خرید مردم وفق دهند نه

 
اینکه به بهانه افزایش نرخ ارز مدام قیمت تولیداتشان را بالا ببرند و نهایتا هم از رکود وکسادي بازار بنالند. 

- دستور رهبري مبنی بر ممنوعیت ورود کالا هاي کره اي یک فرمان واضح و غیر قابل خدشه است و لذا بایستی همگان اعم از
دستگاه هاي عمومی دولتی و غیردولتی به شکل جدي آن را اجرا کنند. اینکه عده اي به بهانه ته لنجی، کوله بري و یا شوتی به دنبال
دور زدن این دستور باشند عملا در حال خیانت به عموم مردم، کارگران و تولیدکنندگان ایرانی هستند و طبیعی است در این شرایط
دستگاه هاي اطلاعاتی و قضایی باید ضمن شناسایی خائنان آن ها را به مجازات برسانند. بسیاري از دلسوزان و فعالان صنعت داخلی
معتقدند اگر فرمان آتش زدن جنس قاچاق در همان سر مرز که چند سال پیش اعلام شد با «ان قلت» آقایان مواجه نمی شد امروز



هرگز شاهد حجم عظیمی از اجناس قاچاق در مغازه ها و بیکاري میلیون ها کارگر ایرانی نبودیم. کمیسیون اقتصادي مجلس سال
گذشته حجم سالانه قاچاق را 25 میلیارد دلار اعلام کرد و اخیرا هم نماینده کارفرمایان در شوراي عالی کار گفت: «به ازاي واردات هر
یک میلیارد دلار کالاي ساخته شده 100 هزار فرصت شغلی از بین می رود». با این حساب، سالانه دو و نیم میلیون فرصت شغلی با
قاچاق کالا از بین می رود. راه مقابله با این وضع ناهنجار اجراي دقیق نسخه دلسوزانه رهبري از سوي آحاد مسئولین، تولیدکنندگان و

مردم است.
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منبع: روزنامه شهرآراشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1400/07/12

سهم خبرهاي محیط زیستی در انبوه خبرهایی که روزانه از شبکه هاي اجتماعی و انواع و اقسام رسانه ها و مطبوعات به بیرون
نشر پیدا می کند، چقدر است؟ به نظر می رسد در مدت اخیر چنان سرعت و شدتی به خود گرفته است که کمتر کسی گمان می کرد!
یک روز از بحران خشک سالی سخن به میان می آید و بی آبی و گرم ترین تابستان قرن و روزي دیگر از تخریب فلان تالاب و دریاچه اي
که رو به نابودي می رود. خبرهایی که در آن ها اثري از بهبودي به چشم نمی خورد. محمد درویش، کنشگر فعال محیط زیست، به
تازگی ویدئویی از یک فروچاله در کاشان منتشر کرده که در امتداد یک شکاف 72 کیلومتري ایجاد شده است. او در بخشی از توضیح
این ویدئو می گوید: «در حالی که این دشت به شدت و باشتاب در حال خشک شدن و نابودي است همچنان صنایع آب بر دارد در
کاشان و آران بیدگل استقرار پیدا می کند و همچنان برخی از نمایندگان و مسئولان منطقه به بهانه اشتغال دنبال استقرار این صنایع
هستند و متوجه نیستند دشتی که با چنین فاجعه اي روبه رو شود در عمل به یک دشت مرده تبدیل می شود و حتی اگر امروز میزان
تغذیه و برداشت را برابر کنیم، دست کم 50 تا 70 هزار سال زمان لازم است تا این دشت تاب آوري خودش را به دست بیاورد.» انتشار
این ویدئو واکنش هایی را هم به دنبال داشت. کاربري نوشته است: «تا وقتی سهم محیط زیست در تصمیم گیري هاي بزرگ این قدر

کم رنگ باشه نتایج بهتر از این حاصل نمی شه.»



انتظارات معیشتی از «دولت مردمی»

منبع: روزنامه شهرآراشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1400/07/12

قریب به دو ماه از آغاز به کار دولت سیزدهم می گذرد و در این زمان محدود، «دولت مردمی» توانسته است با تکیه بر آرا و
نظرات نخبگان و همراهی مردمی که پس از انتخابات ریاست جمهوري، امیدي در دل هایشان براي غلبه بر مشکلات کشور ایجاد شده
است، در کنترل برخی مسائل کلان کشور، نظیر جلوگیري از اوج گیري دوباره شیوع ویروس کرونا با تسریع روند واکسیناسیون، موفق
عمل کنند. اما توفیقاتی از این دست سبب شده است برخی فارغ از موانع و واقعیت هاي موجود، از دولت آیت ا... رئیسی انتظار داشته
باشند تا بر مشکلات اقتصادي انباشته شده طی سال هاي گذشته در همین مدت کوتاه غلبه کند. به عنوان نمونه، غلامرضا نوري قزلجه،
عضو مجمع نمایندگان استان آذربایجان شرقی، در جلسه علنی مجلس دیروز، در نطق میان دستور خود، با بیان اینکه روند گرانی و
تورم و قیمت ارز همچنان در کشور صعودي است، گفت: ارزش پول ملی رو به کاهش است، اما هنوز تکلیف بانک مرکزي کشور
مشخص نشده. هنوز از اقدامات فوري که می توانست بر بازار و قیمت ها کنترل و نظارت داشته باشد، خبري نیست. گرانی مردم را

 
سخت آزار می دهد. مردم چشم انتظار اقدامات ضروري هستند. نگذارید امیدشان به ناامیدي بدل شود. 

همچنین اسدا... بادامچیان، دبیرکل حزب مؤتلفه اسلامی، در پایان نشست دبیران این حزب در روز گذشته، در بخشی از سخنان خود،
از رئیس جمهور خواست که در چند برنامه ضربتی، مهار تورم و گرانی هاي بدون دلیل، سامان دهی بازار ارز و افزایش قدرت درآمدي

 
مردم را در اولویت قرار دهد و موانع تولید از جمله قانون چک را که مزاحم تولید و موجب نارضایتی مردم است، چاره سازد. 

اگرچه دغدغه هایی از این دست، برگرفته از نگرانی درباره وضعیت معیشتی مردم است، نباید از دولت سیزدهم انتظار معجزه داشت.
درهمین راستا، غلامرضا مصباحی مقدم، عضو جامعه روحانیت مبارز، در گفت وگو با «برنا» درباره زمان بر بودن کنترل تورم و تأثیرات
بلندمدت تصمیمات اقتصاديِ حاصل میراث دولت گذشته گفت: برخی توجه نمی کنند در شرایطی که تورم پدید می آید، با برآمدن
یک دولت جدید، عوامل مختلف تورم فورا متوقف نمی شود. به عنوان مثال، حتی اگر از فروردین تا مرداد سال جاري، تزریق نقدینگی
با استقراض از بانک مرکزي صورت می گرفت، اثر این عامل تورم زا حداقل تا پنج یا شش ماه دیگر ماندگار می بود. اما برخی انتظار
دارند تا آقاي رئیسی آمد، تورم فورا کاهش یابد، ولی این طور نیست. باید دید این دولت چگونه می خواهد با تورم مبارزه کند و اثر آن

 
هم چند ماه بعد دیده خواهد شد. 

غلامرضا ظریفیان، فعال سیاسی، نیز در گفت وگو با «ایلنا»، گفت: دولت، کار را تازه تحویل گرفته است و مسئله اقتصاد کشور یک
مسئله در هم پیچیده با مسائل داخلی و خارجی است و اگر نتوانیم این دو مقوله را به یک توازن برسانیم، با تکیه صرف به امکانات
داخلی در شرایط کنونی نمی توان برخی انتظارات را در کوتاه و میان مدت پاسخ داد. مسئله بعدي هم انسجام دولت در مسائل
اقتصادي است؛ نباید به دلیل نوع متفاوت دیدگاه هاي دولت در عرصه اقتصادي، شکاف هایی در میان بازیگران اقتصادي به وجود بیاید.
دولت به عنوان اولویت پس از مهار کرونا باید تکلیف سیاست هایش براي مقابله با تورم، اشتغال و تولید را روشن کند؛ زیرا زمان به 
سرعت می گذرد. وي در پایان افزود: دولت نباید مورد سیاست هاي موسمی قرار گیرد تا دچار مشکل شود. باید از این فضاي اولیه ماه 

عسلی زودتر خارج شود و به سمت سیاست هاي اطمینان خیز و نه موسمی حرکت کند.



موافقت امام با انحلال سازمان مجاهدین انقلاب اسلامی

منبع: جمارانشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1400/07/12

امام خمینی در دوازدهم مهر ماه سال 65 به نامه آیت االله راستی کاشانی پاسخ دادند.

 
امام خمینی در دوازدهم مهر ماه سال 65 به نامه آیت االله راستی کاشانی پاسخ دادند. 

 
لینک کوتاه کپی شد 

 
 A

به گزارش خبرنگار جی پلاس، امام خمینی (س) در دوازدهم
مهر 1365 مطابق با بیست و نهم محرم 1407 در نامه اي
خطاب به آیت االله راستی کاشانی با استعفاي ایشان از سازمان
مجاهدین انقلاب اسلامی و انحلال این سازمان نیز موافقت

 
کردند. متن نامه امام به شرح زیر است: 

( بسمه تعالی. محضر مقدس رهبر کبیر انقلاب، بزرگ مرجع اسلام حضرت آیت االله العظمی امام خمینی ـ ادام االله ظله علی رئوس

 
المسلمین 

با کمال احترام معروض می دارد، با اینکه در اطاعت از امر مکرر حضرت امام نسبت به نمایندگی در سازمان مجاهدین انقلاب اسلامی
بحمداالله تاکنون انجام وظیفه شده است و به لطف خداوند با توجه به نقطه نظرهاي مبارك خطر ضعفهایی که ممکن بود از جانب
منحرفین ایجاد شود برطرف شده است، ولی با اشتغالات درسی در حوزه و اطاعت از دیگر اوامر حضرت مستطاب عالی فرصت لازم
براي ادامه نمایندگی آن حضرت در سازمان مذکور نیست. استدعاي استعفا دارم. ضمناً چون در پیروي از فرمایشات حضرتعالی عده
اي از اعضاي محترم سازمان به جبهه رفته اند و عده اي عازم هستند، استدعاي انحلال دارند. از خداوند منان صحت و طول عمر آن

 
امام بزرگوار را مسئلت دارم. 

 
بیست و چهارم محّرم الحرام 1407 ـ حسین راستی کاشانی ) 

 
بسمه تعالی 

با خصوصیات علمی و عملی و اخلاقی خوبی که در جنابعالی است، امید است چون گذشته به تربیت افراد صالحی براي اسلام و
جمهوري اسلامی اشتغال داشته و موفق باشید. با استعفاي جنابعالی و درخواست انحلال سازمان موافقت می نمایم. از خداوند تعالی

 
توفیق همگان را براي خدمت به اسلام و مسلمین خواهانم. والسلام علیکم و رحمۀ االله . 

29 محرّم الحرام 1407 



 
روح االله الموسوي الخمینی "" 

 
صحیفه امام؛ ج 20، ص 139 

 
امام خمینی (س ) راستی کاشانی موافقت امام با استعفاي رلستی کاشانی موافقت امام با انحلال سازمان مجاهدین انقلاب اسلامی 

 
اخبار مرتبط 

 
- نکته هاي بسیار مهم در پیام امام به استادان، دانشجویان و دانش آموزان 

 
- تبریک امام به شکنندگان حصر آبادان 

 
- روزي که طاهري خرم آبادي نمایندگی امام را عهده دار شد 

 
- چه حکم مهمی را امام به آیت االله منتظري تفویض کردند؟ 

- روایت شهید صیاد شیرازي از اختلافش با بنی صدر، نزول درجه شهید، پادرمیانی بزرگان نظام نزد امام و نپذیرفتن ایشان



براي مبارزه هوشمندانه باید ساختارها اصلاح شود

منبع: روزنامه کائناتشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1400/07/12

با بگیر و ببند فساد حذف نمی شود براي مبارزه هوشمندانه باید ساختارها اصلاح شود استاد اقتصاد دانشگاه خوارزمی در
خصوص وعده ي دولت براي مبارزه با فساد گفت: مبارزه با فساد در ادبیات جهانی و در بین متخصصینی که در این حوزه کار می

 
کنند از رهگذر اصلاحات ساختاري عبور می کند و با اقدامات پلیسی و بگیر و ببند فساد درست نمی شود. 

شقاقی با بیان اینکه مبارزه با فساد می تواند به عنوان مشوق هاي سرمایه گذاري و کاهش ریسک فعالیتهاي اقتصادي مطرح شود،
گفت: مبارزه با فساد نیازمند متخصصینی است که درك درستی از ریشه هاي فساد داشته باشند. ببینید در اقتصادي که تراکنش
مالی افراد شفاف نیست، انحصارات فراوان است، قوانینِ بازدارنده براي رانت اطلاعات وجود ندارد، رسانه ها و نهادهاي غیردولتی توان
بازگوییِ فساد را ندارند، دولت بزرگ است و بخش خصوصیِ واقعی ناچیز، فساد از بین نمی رود. وي ادامه داد: اگر دولت به دنبال
مبارزه با فساد است باید از متخصصینِ آشنا به مباحث کنترل فساد، مسلط بر مسائل اقتصاد ایران و آگاه به علل ساختاريِ فساد،
استفاده کند. این استاد دانشگاه تاکید کرد: دولت براي اینکه به صورت اساسی با فساد مبارزه کند، باید دست به اصلاحات ساختاري
بزند؛ به این معنا که گردش مالی را شفاف کند، بانک هاي اطلاعاتی را براي شفافیت هر چه بیشتر توسعه بدهد، فضاي کسب و کار را
بهبود ببخشد، گلوگاه هاي فساد را هوشمند و سیستمی کند، دولت الکترونیک را توسعه دهد، رقابت پذیري را افزایش و در مقابل
انحصارزدایی را در دستور کار خود قرار دهد، قوانین بازدارنده براي رانت اطلاعات طراحی کند و دیگر اصلاحاتی که باید انجام شود تا
بتوانیم امیدوار باشیم که مبارزه با فساد اتفاق می افتد. شقاقی تصریح کرد: اگر این اقدامات ساختاري که عرض کردم را نادیده بگیریم
و به سمت مبارزه ي دستوري و پلیسی برویم به نظر من نتیجه اي ندارد و کاري از پیش نخواهد برد. حتی من فکر می کنم ممکن

 
است این نوع مبارزه ي پلیسی ریسک سرمایه گذاري را بالا ببرد و هزینه هایی را هم بر فعالیت اقتصادي وارد کند. 

این استاد دانشگاه معتقد است: مبارزه با فساد باید چراغ خاموش و از کانال اصلاحات ساختاري و نهادي انجام شود و نه با سروصدا و
اقدامات پلیسی. باید هوشمندانه و آگاهانه این مسیر را طی کرد و نیاز به صاحبنظرانِ آشنا به این حوزه دارد، چراکه اگر کار را به

 
دست افراد ناآشنا بسپاریم ممکن است وضعیت را بدتر کنند. 

 
سرمایه گذاران از آینده ي سرمایه گذاري خود در ایران بی خبرند 

شقاقی اظهار کرد: سرمایه گذارن در حال حاضر علاقه مند به سرمایه گذاري نیستند چون نمی دانند سال بعد چه اتفاقی خواهد افتاد
و نگران سرمایه ي خود هستند. سرمایه گذاري یک مقوله ي میان مدت و بلندمدت است لذا دولت ها باید برنامه ي راهبردي
بلندمدت داشته باشند و روشن کنند که اقدامات و رویکردهایشان در یک افق حداقل ده ساله چگونه است. در این فضاي بی ثبات
سرمایه گذاري شکل نمی گیرد و به تبع آن رشد اقتصادي نخواهیم داشت و خب اشتغال پایدار و مولد هم نخواهیم داشت. این استاد
دانشگاه گفت: ممکن است با اقداماتی به صورت موقتی اشتغال را بالا ببریم اما فایده اي ندارد. آنچه مهم است ایجاد اشتغال پایدار
است؛ یعنی وقتی فردي شاغل می شود بتواند آن شغل را حفظ کند نه اینکه براي یک مدت کوتاه کار داشته باشد و بعد بیکار شود.
ما با پاشیدنِ پول هم می توانیم اشتغال ایجاد کنیم اما مسئله این است که شغل مفهوم دارد. وي افزود: مفهوم شغل پایدار به مدت

 
دار بودن آن برمی گردد یعنی نیروي کار مطمئن است که می تواند بیست - سی سال در آن شغل فعالیت کند. 

 
تکلیف روشنی از آینده ي اقتصاد ایران نداریم 

شقاقی گفت: باید زیرساخت ها تامین شود و رویکردها و اصلاحات ساختاري اتفاق بیفتد. من معتقد هستم هنوز تکلیف روشنی از
آینده ي اقتصاد نداریم و نمی دانیم چه اتفاقی در آینده می افتد، در واقع هنوز اقتصاد ایران پیش بینی پذیر نیست و ریسک سرمایه
گذاري بالا است و فضاي کسب و کار مناسب نیست. این استاد دانشگاه بیان کرد: هنوز رویکرد مشخصی براي بهبود وضعیت اقتصادي



ایران ارائه نشده است؛ لذا در چنین شرایطِ مبهم و غبارآلودي، سرمایه گذار حاضر به سرمایه گذاريِ پایدار نخواهد بود، بنابراین نمی

 
توانیم خوشبین باشیم در چنین موقعیتی اشتغال پایدار پدید خواهد آمد. 

 
229 فوتی جدید کرونا در کشور 

بنابر اعلام روابط عمومی وزارت بهداشت، متاسفانه 229 بیمار کووید-19 در کشور طی شبانه روز گذشته جان خود را به دلیل این

 
بیماري از دست دادند. 

تا روز گذشته، 11 مهرماه 1400 و بر اساس معیارهاي قطعی تشخیصی، 12 هزار و 428 بیمار جدید مبتلا به کووید19 در کشور
شناسایی شد که یک هزار و 667 نفر از آنها بستري شدند. مجموع بیماران کووید19 در کشور به 5 میلیون و 624 هزار و 128 نفر
رسید. متاسفانه در طول 24 ساعت گذشته، 229 بیمار کووید19 جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماري به
121 هزار و 109 نفر رسید. خوشبختانه تا کنون 5 میلیون 95 هزار و 627 نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارستانها ترخیص
شده اند. 5 هزار و 758 نفر از بیماران مبتلا به کووید19 در بخش هاي مراقبت هاي ویژه بیمارستانها تحت مراقبت قرار دارند. تا کنون
32 میلیون و 517 هزار و 316 آزمایش تشخیص کووید19 در کشور انجام شده است. در حال حاضر 16 شهر کشور در وضعیت قرمز،

198 شهر در وضعیت نارنجی، 176 شهر در وضعیت زرد و 58 شهر در وضعیت آبی قرار دارند.



مجلس یازدهم به دوران تاریک مجوزهاي رانتی پایان داد

منبع: روزنامه کائناتشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1400/07/12

قالیباف: مجلس یازدهم به دوران تاریک مجوزهاي رانتی پایان داد رئیس مجلس شوراي اسلامی گفت: مجلس، با تصویب طرح
تسهیل صدور مجوزهاي کسب وکار، به دوران تاریک مجوزهاي رانتی، حلقه هاي بسته صنفی، انحصارهاي شغلی و امضاهاي طلایی

 
پایان داد. 

محمدباقر قالیباف در آغاز جلسه علنی روز گذشته مجلس شوراي اسلامی در نطق پیش از دستور خود اظهار کرد: در هفته گذشته
ملت ایران با شرکت در راهپیمایی هاي باشکوه در عراق و شهرهاي مختلف کشورمان آیین پیاده روي اربعین حسینی و مراسم
عزاداري سید و سالار شهیدان را برپا نمودند، از تمامی عزیزانی که در برگزاري این آیین مقدس مشارکت داشتند قدردانی و تشکر می

 
نمایم. 

وي در ادامه با اشاره به فرا رسیدن ایام سوگواري دهه سوم ماه صفر که مصادف با مصیبت رحلت نبی مکرم اسلام، شهادت امام حسن
مجتبی (ع) و علی بن موسی الرضا (ع) است، بیان کرد: این ایام را به تمامی مسلمین جهان و محبین و شیعیان اهل بیت (ع) تسلیت
و تعزیرت عرض می نمایم. مردم شریف ایران افتخار دارند که میزبان ثامن الائمه باشند و با پیروي از مشی ایشان در طول تاریخ
مشعل عدالت طلبی و حقیقت جویی را روشن نگه داشته و از میراث فکري و معنوي اهل بیت نگهبانی کرده اند. در شیوه مجاهدت
امام رضا (ع) به روشنی می بینیم که ایشان شجاعانه و عالمانه به روشنگري و دفاع از اسلام پرداخته اند و این دفاع همواره در اوج و

 
در قله رعایت اصول اخلاقی بود. جوانان ما باید از چنین الگوي راستینی پیروي کنند. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی ضمن تبریک فرا رسیدن هفته ناجا به تمامی فرماندهان و کارکنان سختکوش و خدوم نیروي انتظامی،
گفت: امنیت اجتماعی شهرها و محله ها مرهون نقش آفرینی پلیس است. امیدواریم نیروي انتظامی بتواند مشارکت هاي مردم را بیش

 
از پیش جلب کند و به شعار خود یعنی پلیس هوشمند، امنیت پایدار جامه عمل بپوشاند. 

قالیباف در ادامه تصریح کرد: موضوع دیگري که این روزها اهمیت اساسی دارد، واکسیناسیون عمومی است. سرعت گرفتن روند
واکسینه شدن مردم در همه گروه هاي سنی و در تمام نقاط کشور نگرانی هاي مردم را کاهش داده و رضایت خاطر آحاد جامعه را
فراهم کرده است. از مسئولان و بانیان این اقدام که حقیقتا تحول جهادي را رقم زدند به خصوص از مجموعه وزارت بهداشت، بسیج
مستضعفین و نیروهاي جهادي تقدیر و تشکر می کنم. امیدوارم با ادامه یافتتن این روند هر دو نوبت واکسیناسیون هر چه سریع تر

 
انجام شود تا دغدغه مردم در این باره طی هفته هاي پیش رو رفع شود. 

وي افزود: البته به توصیه متخصصان رعایت پروتکل هاي بهداشتی همچنان ضروري است و وزارت بهداشت بایستی با نظارت دقیق بر

 
ادامه یافتن رعایت دستورالعمل ها و نیز بهره گیري از تجربیات سایر کشورها در این زمینه از اوج گیري دوباره کرونا جلوگیري نماید. 
رئیس مجلس شوراي اسلامی در خصوص اقدامات مجلس به ارائه نکاتی پرداخت و بیان کرد: خداوند بزرگ را شاکریم که نتایج تحول
رویکردهاي مجلس یکی پس از دیگري در حال به ثمر رسیدن است. یکی از مهمترین و اثربخش ترین مصوبات مجلس در دهه هاي
اخیر، طی هفته هاي گذشته سرانجام به بار نشست. نمایندگان محترم طرح تسهیل صدور مجوزهاي کسب و کار را با راي قاطع به
تصویب رساندند. این طرح موانع پیش روي مردم براي راه اندازي کسب و کار و خلق ثروت را بر می دارد و در این زمینه تحول ایجاد
می کند. همه کسانی که فقط یک بار براي کسب و کاري کوچک مراحل پر پیچ و خم اخذ مجوز را طی کرده باشند خوب می دانند

 
که شروع هر کسب و کاري به ده ها مجوز نیاز داشت و اخذ این مجوزها با سختی هاي فراوان همراه بوده است. 

قالیباف افزود: مجلس شوراي اسلامی با تصویب طرح تسهیل صدور مجوزهاي کسب و کار تمامی این موانع زاید را حذف کرد و به
دوران تاریک مجوزهاي رانتی، حلقه هاي بسته صنفی، انحصارهاي شغلی و امضاهاي طلایی پایان داد. با تسهیل صدور مجوزهاي



کسب و کار زنجیرها از پاي تولید و اشتغال باز خواهند شد و بدین ترتیب فضاي رقابتی در بازار به جوانان اجازه خواهد داد که بدون
معطلی کسب و کار خود را راه بیندازند. این تصمیم شجاعانه و تاریخ ساز مجلس یازدهم بی گمان در سپهر قانونگذاري کشور ستاره

 
اي درخشان و ماندگار خواهد شد و مسیر اتخاذ چنین تصمیماتی را در عرصه حکمرانی باز خواهد کرد. 

وي با بیان اینکه باید این نوید را بدهم که مجلس یازدهم تصمیم دارد به زودي اقدام مهم دیگري را نیز به سرانجام برساند، گفت: در
هفته هاي آتی بررسی مجدد طرح شفافیت آراي نمایندگان در دستور کار قرار خواهد گرفت و مراحل اصلاح این طرح با اعمال نظر
نمایندگان در کمیسیون آیین نامه داخلی به پایان رسیده و به راي نمایندگان گذاشته خواهد شد. اگر این طرح تصویب شود مجلس

 
در مقایسه با تمامی دستگاه هاي اداري کشور در عرصه شفافیت روندها و فرایندها فاصله غیر قابل مقایسه پیدا خواهد کرد. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی تصریح کرد: هدف این طرح این است که علاوه بر شفافیت آراي نمایندگان در حوزه هاي بسیار مهم،
فرایندهاي تصمیم سازي مجلس را نیز شفاف کند. در صورت تصویب نهایی این طرح جلسات کمیسیون ها به صورت علنی برگزار می
شوند و براي پخش این جلسات از طریق صداوسیما بستري قانونی فراهم خواهد شد. حاضران، غایبان و آراي نمایندگان در جلسات
کمیسیون ها به صورت عمومی منتشر می شود و جلسات بررسی طرح ها و لوایحی که متعاقب اصل 85 قانون اساسی در کمیسیون
هاي تخصصی یا مشترك مورد بررسی و تصمیم گیري قرار می گیرند به صورت علنی برگزار خواهند شد. همچنین گزارش ماموریت
هاي کاري نمایندگان مردم و مشروح مذاکرات ظرف یک ماه در اختیار عموم قرار خواهد گرفت. سایر موارد نیز به تفصیل در متن این
طرح آمده است. قالیباف تاکید کرد: از عموم دلسوزان و پیگیران بحث شفافیت درخواست می کنم که تمامی جوانب این طرح را مد
نظر قرار دهند و نتایج مهم این میزان از شفافیت در فرایندهاي کاري مجلس را در سطح جامعه تبیین نمایند. امیدوارم نمایندگان
محترم نیز به این طرح مهم و ضروري راي دهند و اگر هم نظر اصلاحی داشتند، در بررسی جزئیات، نظراتشان را پیگیري کنند و با
راي خود مجلس را در عرصه شفافیت پیشتاز نهادهاي قانونی کشور سازند. وي در پایان گفت: مجلس یازدهم شفاف سازي را از
خودش آغاز کرده است، لذا جهت گیري اقدامات این مجلس در امور قانونگذاري و نظارت به گونه اي خواهد بود که همه دستگاه هاي

اداري کشور به سمت شفافیت و مدیریت تعارض منافع پیش بروند.



کرونا زمینیان را فضایی تر کرد

منبع: حلقه وصلشماره خبر:  68  |  تاریخ: 1400/07/12

کرونا زمینیان را فضایی تر کرد امسال دومین سالی است که به دلیل پاندمی کرونا، برنامه هاي هفته جهانی فضا به صورت

 
مجازي برگزار می شود و این ویروس نه تنها رویدادهاي علمی بلکه بیشتر شئون زندگی زمینیان را متحول کرده است. 

به گزارش حلقه وصل، در 4 اکتبر 1957، نخستین ماهواره
زمینی با نام "اسپوتنیک 1" راهی فضا شد و راه را براي
اکتشافات فضایی باز کرد. بعدا، ایالات متحده امریکا با اکسپلورر
خود به این مهم دست یافت و حدود 12 سال بعد از اولین
پرتاب، اولین انسان توانست توسط همین کشور به فضا راه یابد.
این پیشرفت هاي علمی موجب شد که معاهدات مختلفی در
رابطه با فضا منعقد شود که یکی از آنها، اصول حقوقی حاکم بر
فضاي ماوراي جو و کرات آسمانی است تا اصولی که در این

 
رابطه وجود دارد را به روشنی بیان کند. 

بر این اساس در 6 دسامبر سال 1999، مجمع عمومی سازمان ملل قطعنامه اي را تصویب کرد که به موجب آن، چهارم تا دهم اکتبر
هر سال (13 تا 19 مهر) به عنوان هفته جهانی فضا انتخاب شد. هدف این نامگذاري ترویج و توسعه دانش فضایی و آشنا کردن مردم

 
با نقش فناوري فضایی در زندگی انسان ها روي زمین اعلام شد. 

بر این اساس هفته جهانی فضا یکی از بزرگترین رویدادهاي سالانه فضایی در جهان است که در مورد فعالیت هاي فضایی به عموم
مردم آموزش می دهد که آسمان بی مرز بهترین مکان براي همکاري هاي بین المللی در راستاي نجات کره زمین است، بر همین
اساس است که انجمن هفته جهانی فضا هر سال با هماهنگی با دفتر امور فضایی ملل متحد موضوع واحدي را براي هفته جهانی

 
فضایی انتخاب می کند تا تاثیرگذاري این هفته روي عموم مردم بیشتر شود. 

امسال نیز مطابق هر ساله شعاري براي هفته جهانی فضا از سوي انجمن هفته جهانی فضا انتخاب و اطلاع رسانی شده است. شعار

 
امسال عبارت است از "زنان در فضا". 

سازمان فضایی ایران نیز با برگزاري جلسات متعدد کارشناسی و مشورتی نسبت به نامگذاري و تعیین محورهاي اصلی براي برگزاري

 
رویدادهاي مختلف در سراسر کشور اقدام کرده است و اسامی روزهاي این هفته به این شرح است: 

دوشنبه 12 مهرماه، زنان در صنعت فضایی سه شنبه 13 مهرماه، مشاهده زمین از آسمان چهارشنبه 14 مهرماه، کارآفرینی و اشتغال
در حوزه فضایی پنجشنبه 15 مهرماه، نجوم و اکتشافات فضایی، علم و هنر جمعه 16 مهرماه، اقامتگاه هاي آینده و گردشگري فضایی

 
شنبه 17 مهرماه، حقوق نوین فضایی یکشنبه 18 مهرماه، منظومه هاي ماهواره اي، پیوند فناوري ها و نسل چهارم فضا 

"نقش زنان در توسعه فناوري فضایی"، "نقش فناوري فضایی در افزایش رفاه اجتماعی"، "ایده پردازي"، "تیم سازي و راه اندازي



کسب و کار فضاپایه"، "معرفی زنان موفق در حوزه فضایی"، "خدمات متقابل نجوم و فناوري فضایی"، "نقش رصدگران آماتور در
توسعه علم نجوم"، "بررسی تحولات نوین در عرصه فضایی"، "حقوق و دیپلماسی فضایی"، "منظومه هاي ماهواره اي و ارتباطات" از

 
جمله محورهاي برگزاري رویدادهاي هفته جهانی فضا اعلام شده است. 

 
سهم ناچیز زنان از اشتغال 

طبق آمارهاي منتشر شده از سوي مرکز آمار ایران، در سال 99 سهم جمعیت بیکار فارغ التحصیل آموزش عالی از کل بیکاران، 38.9

 
درصد بوده است که سهم زنان در این بین با افزایش 2.9 درصدي به 70.4 درصد رسیده است. 

این در حالی است که امروزه اقتصاد فضایی به عنوان اقتصاد نوظهور سهم خود را پر رنگ کرده است، به گونه اي که کشورهاي
مختلف با برنامه ریزي در اقتصاد فضا توانسته اند به رشد اقتصادي برسند. بر این اساس یکی از برنامه هاي سازمان فضایی حضور پر

 
رنگ کشور در اقتصاد فضا پایه و رشد کسب و کارهاي مناسب با این حوزه است. 

قرار گرفتن ایران جزو 9 کشور اول دنیا به چرخه کامل فضایی و پرتاب ماهواره هاي بومی به مدار یکی از مهمترین مزیت هاي کشور

 
است که بتوانیم در سایه برنامه ریزي، به اقتصاد فضا پا بگذاریم. 

در این راستا برنامه 10 ساله دوم فضایی به دنبال قرار دادن ماهواره هاي تجاري در مدار است که به گفته دکتر مرتضی براري، رییس
سازمان فضایی ایران به منظور کمک و حمایت از شرکت هاي دانش بنیان از ظرفیت هاي صندوق توسعه ملی و منابع دولتی استفاده

 
حداکثري خواهد شد. 

آزادسازي فعالیت ها از جمله دیگر اولویت هاي این سازمان است که در این زمینه بسته حمایتی براي مشارکت حداکثري بخش

 
خصوصی در صنعت فضایی تدوین شده است. 

در سال 98 نیز پروانه فعالیت اولین اپراتور ماهواره هاي مخابراتی اعطا شد و این اولین گام براي حضور بیشتر بخش خصوصی و به

 
ویژه حضور بیشتر زنان در عرصه فضایی است. 

با توجه به مصوبه هاي 262 و 279 کمیسیون تنظیم مقررات ارتباطات با عنوان "سیاست ها و کلیات حاکم بر صدور پروانه اپراتور
ماهواره اي" و "اصول حاکم بر پروانه فعالیت اپراتور ماهواره مخابراتی" امکان ارائه خدمات حوزه ارتباطات ماهواره اي از سوي بخش

 
خصوصی در حوزه فضائی (Space Segment) فراهم شده است. 

امکان ارائه خدمات ماهواره اي در حوزه زمینی (Ground Segment) از حدود 15 سال پیش در قالب اعطاي پروانه SAP و
Gmpcs براي بخش خصوصی فراهم شده بود و در پی مصوبات اخیر این کمیسیون، در حال حاضر متقاضیان واجد شرایط تخصصی،
فنی و مالی لازم در بخش خصوصی می توانند مطابق با مقررات تعیین شده در مصوبات، در حوزه ساخت و استقرار ماهواره در

 
مدارهاي ماهواره اي اقدام کنند. 

 
با اعطاي این پروانه بخش خصوصی می تواند امکان ارتباطات باند پهن براي کاربران را به صورت آنی فراهم کند. 

 
کاربردهاي فضا در رفاه اجتماعی 



بر اساس آمارهاي جهانی زنجیره ارزش صنعت فضایی در سال 2018 میلادي 350 میلیارد دلار گردش مالی داشته است که از این
رقم تنها 3 درصد مربوط به صنایع بالادست یعنی ساخت و پرتاب ماهواره بوده و 97 درصد آن در بخش صنایع پایین دستی فضا

 
شامل ارائه خدمات و محصولات ماهواره اي هزینه شده است. 

اولویت هاي توسعه کسب و کار فضاپایه شامل حوزه هاي "کشاورزي و بیمه"، "نیرو، انرژي هاي تجدید پذیر و مدیریت منابع آبی"،
"خدمات شهري و روستایی"، "صنایع نفت و گاز" و "سرریز" فناوري است که 20 درصد از شرکت هاي ایجاد شده در حوزه کسب و

 
کارهاي فضا پایه استارتاپ، 64 درصد دانش بنیان و 16 درصد غیر دانش بنیان هستند. 

این شرکت ها در حوزه هاي "خدمات ناوبري ماهواره اي"، "خدمات مخابراتی ماهواره اي"، "خدمات سنجش از دور"، "تجهیزات

 
مخابراتی"، "تجهیزات کنترلی"، "تجهیزات و قطعات الکترونیکی" و "نرم افزارها و شبیه سازها" فعال هستند. 

عدم آشنایی به فنون بازاریابی و تجاري سازي، عدم ثبات تیم هاي دانشجویی و عدم تمایل سرمایه گذاران بخش خصوصی از جمله
چالش هاي توسعه کسب و کارهاي فضا پایه به شمار می رود و این در حالی است که محققان این حوزه معتقدند به دلیل توسعه
استفاده از گوشی هاي هوشمند و دانش فضایی در عموم مردم می توان انتظار داشت که با توسعه زیر ساخت ها کسب و کارهاي فضا
پایه در کشور رونق بگیرد، هر چند که امروزه برخی از دستاوردهاي شرکت هاي دانش بنیان در حوزه فضا را در زندگی روزمره

 
استفاده می کنیم. 

 
بخشی از کاربردهاي فناوري فضایی در اینفوگرافی ذیل نشان داده شده است: 

 
 



سال جهانی امسال همانند مراسم هفته جهانی سال گذشته تحت تاثیر کرونا قرار دارد و به همین دلیل هفته جهانی فضا نیز متفاوت
تر از سال هاي گذشته برگزار می شود و اکثر رویدادهاي هفته جهانی در این راستا به صورت مجازي برگزار خواهد شد. شاید هم
مجازي شدن وقایع فضایی خبر خوبی براي مشارکت بیشتر مردم باشد؛ همان اتفاقی که براي بسیاري از حوزه ها رخ داده و استفاده

 
بیشتر از فضا و ماهواره شکل پر رنگ تري به خود گرفته است. 

این همان اتفاقی است که در ایران نیز تمرکز بر آن بیشتر شده است، به گونه اي که توسعه آموزش هاي مجازي که تا سال هاي
گذشته محل مناقشه زیادي میان مخالفان و موافقان بوده است، امروزه تبدیل به یک ضرورت شده است. ارائه خدمات الکترونیکی با
همه کاستی هایی که داشت، امروزه به یک خواست جمعی مبدل شده و همه امور از طریق درگاه ها و سامانه هاي الکترونیکی انجام

 
می شود. 

منبع: ایسنا



کرونا زمینیان را فضایی تر کرد

منبع: مشرقشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1400/07/12

 
- جامعه 

 
کرونا زمینیان را فضایی تر کرد 

 امسال دومین سالی است که به دلیل پاندمی کرونا، برنامه هاي هفته
جهانی فضا به صورت مجازي برگزار می شود و این ویروس نه تنها رویدادهاي علمی بلکه بیشتر شئون زندگی زمینیان را متحول کرده

 
است. 

به گزارش مشرق، در 4 اکتبر 1957، نخستین ماهواره زمینی با نام "اسپوتنیک 1" راهی فضا شد و راه را براي اکتشافات فضایی باز
کرد. بعدا، ایالات متحده امریکا با اکسپلورر خود به این مهم دست یافت و حدود 12 سال بعد از اولین پرتاب، اولین انسان توانست
توسط همین کشور به فضا راه یابد. این پیشرفت هاي علمی موجب شد که معاهدات مختلفی در رابطه با فضا منعقد شود که یکی از

 
آنها، اصول حقوقی حاکم بر فضاي ماوراي جو و کرات آسمانی است تا اصولی که در این رابطه وجود دارد را به روشنی بیان کند. 

بر این اساس در 6 دسامبر سال 1999، مجمع عمومی سازمان ملل قطعنامه اي را تصویب کرد که به موجب آن، چهارم تا دهم اکتبر
هر سال (13 تا 19 مهر) به عنوان هفته جهانی فضا انتخاب شد. هدف این نامگذاري ترویج و توسعه دانش فضایی و آشنا کردن مردم

 
با نقش فناوري فضایی در زندگی انسان ها روي زمین اعلام شد. 

بر این اساس هفته جهانی فضا یکی از بزرگترین رویدادهاي سالانه فضایی در جهان است که در مورد فعالیت هاي فضایی به عموم
مردم آموزش می دهد که آسمان بی مرز بهترین مکان براي همکاري هاي بین المللی در راستاي نجات کره زمین است، بر همین
اساس است که انجمن هفته جهانی فضا هر سال با هماهنگی با دفتر امور فضایی ملل متحد موضوع واحدي را براي هفته جهانی

 
فضایی انتخاب می کند تا تاثیرگذاري این هفته روي عموم مردم بیشتر شود. 

امسال نیز مطابق هر ساله شعاري براي هفته جهانی فضا از سوي انجمن هفته جهانی فضا انتخاب و اطلاع رسانی شده است. شعار

 
امسال عبارت است از "زنان در فضا". 



سازمان فضایی ایران نیز با برگزاري جلسات متعدد کارشناسی و مشورتی نسبت به نامگذاري و تعیین محورهاي اصلی براي برگزاري

 
رویدادهاي مختلف در سراسر کشور اقدام کرده است و اسامی روزهاي این هفته به این شرح است: 

 
دوشنبه 12 مهرماه، زنان در صنعت فضایی 

 
سه شنبه 13 مهرماه، مشاهده زمین از آسمان 

 
چهارشنبه 14 مهرماه، کارآفرینی و اشتغال در حوزه فضایی 

 
پنجشنبه 15 مهرماه، نجوم و اکتشافات فضایی، علم و هنر 

 
جمعه 16 مهرماه، اقامتگاه هاي آینده و گردشگري فضایی 

 
شنبه 17 مهرماه، حقوق نوین فضایی 

 
یکشنبه 18 مهرماه، منظومه هاي ماهواره اي، پیوند فناوري ها و نسل چهارم فضا 

"نقش زنان در توسعه فناوري فضایی"، "نقش فناوري فضایی در افزایش رفاه اجتماعی"، "ایده پردازي"، "تیم سازي و راه اندازي
کسب و کار فضاپایه"، "معرفی زنان موفق در حوزه فضایی"، "خدمات متقابل نجوم و فناوري فضایی"، "نقش رصدگران آماتور در
توسعه علم نجوم"، "بررسی تحولات نوین در عرصه فضایی"، "حقوق و دیپلماسی فضایی"، "منظومه هاي ماهواره اي و ارتباطات" از

 
جمله محورهاي برگزاري رویدادهاي هفته جهانی فضا اعلام شده است. 

 
سهم ناچیز زنان از اشتغال 

طبق آمارهاي منتشر شده از سوي مرکز آمار ایران، در سال 99 سهم جمعیت بیکار فارغ التحصیل آموزش عالی از کل بیکاران، 38.9

 
درصد بوده است که سهم زنان در این بین با افزایش 2.9 درصدي به 70.4 درصد رسیده است. 

این در حالی است که امروزه اقتصاد فضایی به عنوان اقتصاد نوظهور سهم خود را پر رنگ کرده است، به گونه اي که کشورهاي
مختلف با برنامه ریزي در اقتصاد فضا توانسته اند به رشد اقتصادي برسند. بر این اساس یکی از برنامه هاي سازمان فضایی حضور پر

 
رنگ کشور در اقتصاد فضا پایه و رشد کسب و کارهاي مناسب با این حوزه است. 

قرار گرفتن ایران جزو 9 کشور اول دنیا به چرخه کامل فضایی و پرتاب ماهواره هاي بومی به مدار یکی از مهمترین مزیت هاي کشور

 
است که بتوانیم در سایه برنامه ریزي، به اقتصاد فضا پا بگذاریم. 

در این راستا برنامه 10 ساله دوم فضایی به دنبال قرار دادن ماهواره هاي تجاري در مدار است که به گفته دکتر مرتضی براري، رییس
سازمان فضایی ایران به منظور کمک و حمایت از شرکت هاي دانش بنیان از ظرفیت هاي صندوق توسعه ملی و منابع دولتی استفاده

 
حداکثري خواهد شد. 

آزادسازي فعالیت ها از جمله دیگر اولویت هاي این سازمان است که در این زمینه بسته حمایتی براي مشارکت حداکثري بخش

 
خصوصی در صنعت فضایی تدوین شده است. 

در سال 98 نیز پروانه فعالیت اولین اپراتور ماهواره هاي مخابراتی اعطا شد و این اولین گام براي حضور بیشتر بخش خصوصی و به

 
ویژه حضور بیشتر زنان در عرصه فضایی است. 



با توجه به مصوبه هاي 262 و 279 کمیسیون تنظیم مقررات ارتباطات با عنوان "سیاست ها و کلیات حاکم بر صدور پروانه اپراتور
ماهواره اي" و "اصول حاکم بر پروانه فعالیت اپراتور ماهواره مخابراتی" امکان ارائه خدمات حوزه ارتباطات ماهواره اي از سوي بخش

 
خصوصی در حوزه فضائی (Space Segment) فراهم شده است. 

امکان ارائه خدمات ماهواره اي در حوزه زمینی (Ground Segment) از حدود 15 سال پیش در قالب اعطاي پروانه SAP و
Gmpcs براي بخش خصوصی فراهم شده بود و در پی مصوبات اخیر این کمیسیون، در حال حاضر متقاضیان واجد شرایط تخصصی،
فنی و مالی لازم در بخش خصوصی می توانند مطابق با مقررات تعیین شده در مصوبات، در حوزه ساخت و استقرار ماهواره در

 
مدارهاي ماهواره اي اقدام کنند. 

 
با اعطاي این پروانه بخش خصوصی می تواند امکان ارتباطات باند پهن براي کاربران را به صورت آنی فراهم کند. 

 
کاربردهاي فضا در رفاه اجتماعی 

بر اساس آمارهاي جهانی زنجیره ارزش صنعت فضایی در سال 2018 میلادي 350 میلیارد دلار گردش مالی داشته است که از این
رقم تنها 3 درصد مربوط به صنایع بالادست یعنی ساخت و پرتاب ماهواره بوده و 97 درصد آن در بخش صنایع پایین دستی فضا

 
شامل ارائه خدمات و محصولات ماهواره اي هزینه شده است. 

اولویت هاي توسعه کسب و کار فضاپایه شامل حوزه هاي "کشاورزي و بیمه"، "نیرو، انرژي هاي تجدید پذیر و مدیریت منابع آبی"،
"خدمات شهري و روستایی"، "صنایع نفت و گاز" و "سرریز" فناوري است که 20 درصد از شرکت هاي ایجاد شده در حوزه کسب و

 
کارهاي فضا پایه استارتاپ، 64 درصد دانش بنیان و 16 درصد غیر دانش بنیان هستند. 

این شرکت ها در حوزه هاي "خدمات ناوبري ماهواره اي"، "خدمات مخابراتی ماهواره اي"، "خدمات سنجش از دور"، "تجهیزات

 
مخابراتی"، "تجهیزات کنترلی"، "تجهیزات و قطعات الکترونیکی" و "نرم افزارها و شبیه سازها" فعال هستند. 

عدم آشنایی به فنون بازاریابی و تجاري سازي، عدم ثبات تیم هاي دانشجویی و عدم تمایل سرمایه گذاران بخش خصوصی از جمله
چالش هاي توسعه کسب و کارهاي فضا پایه به شمار می رود و این در حالی است که محققان این حوزه معتقدند به دلیل توسعه
استفاده از گوشی هاي هوشمند و دانش فضایی در عموم مردم می توان انتظار داشت که با توسعه زیر ساخت ها کسب و کارهاي فضا
پایه در کشور رونق بگیرد، هر چند که امروزه برخی از دستاوردهاي شرکت هاي دانش بنیان در حوزه فضا را در زندگی روزمره

 
استفاده می کنیم. 

 
بخشی از کاربردهاي فناوري فضایی در اینفوگرافی ذیل نشان داده شده است: 



 
 

سال جهانی امسال همانند مراسم هفته جهانی سال گذشته تحت تاثیر کرونا قرار دارد و به همین دلیل هفته جهانی فضا نیز متفاوت
تر از سال هاي گذشته برگزار می شود و اکثر رویدادهاي هفته جهانی در این راستا به صورت مجازي برگزار خواهد شد. شاید هم
مجازي شدن وقایع فضایی خبر خوبی براي مشارکت بیشتر مردم باشد؛ همان اتفاقی که براي بسیاري از حوزه ها رخ داده و استفاده

 
بیشتر از فضا و ماهواره شکل پر رنگ تري به خود گرفته است. 

این همان اتفاقی است که در ایران نیز تمرکز بر آن بیشتر شده است، به گونه اي که توسعه آموزش هاي مجازي که تا سال هاي
گذشته محل مناقشه زیادي میان مخالفان و موافقان بوده است، امروزه تبدیل به یک ضرورت شده است. ارائه خدمات الکترونیکی با
همه کاستی هایی که داشت، امروزه به یک خواست جمعی مبدل شده و همه امور از طریق درگاه ها و سامانه هاي الکترونیکی انجام

 
می شود. 

منبع: ایسنا



ایجاد انگیزه بهترین راه تشویق نوجوانان به کارآفرینی

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1400/07/12

یک مدرس کارآفرینی گفت: ایجاد انگیزه براي شروع یک کسب و کار مناسب براي جوانان، بهترین راه تشویق آنها به
کارآفرینی است.

حسام زند حسامی، مدرس کارآفرینی دانشگاه شریف در
گفت وگو با خبرنگار حوزه فناوري گروه علمی پزشکی
باشگاه خبرنگاران جوان، در خصوص اهمیت کارآفرینی در
کشور اظهار کرد: طبق اعلام گزارش هاي جهانی، میل به
کارآفرینی در ایران، بسیار بالا تر از سایر کشور هاست اما
در موضوع کارآفرینی هم، مانند دیگر مشاغل لازم است تا

 
شرایط براي شروع و پیش بردن کار فراهم باشد. 

او افزود: با توجه به افزایش میل به کارآفرینی در کشور بین جوانان، در برخی موارد نبود محیط کاري مناسب براي شروع کار یکی از

 
علل بازماندگی خواهد بود. 

زندحسامی بیان کرد: امید به زندگی، ثبات شرایط کاري، مهیا بودن زیرساخت ها از جمله مواردي است که می تواند سبب ایجاد

 
انگیزه براي شروع یک کسب و کار براي جوانان شود. 

این مدرس کارآفرینی دانشگاه شریف تصریح کرد: هرچند از لحاظ فرهنگی، دولت قبل تلاش هاي بسیاري را در این حوزه انجام داده
است اما در برخی موارد با تصویب یک قانون و اجراي یک تصمیم نادرست، ناامیدي جایگزین امیدواري و انگیزه براي شروع کار شده

 
است. 

او افزود:کارمند بودن در جوامع امروز موفقیت هاي چندانی را براي جوانان به همراه نخواهد داشت به همین دلیل تشویق ترغیب و

 
تامین زیرساخت هاي لازم براي کارآفرینی می تواند آینده کشور را تغییر دهد. 

این مدرس کارآفرینی دانشگاه شریف گفت: ایجاد یک ثبات اقتصادي سیاسی از جمله راهکار ها براي تشویق هرچه بیشتر نوجوانان
براي قرارگرفتن در مسیرکارآفرینی است. بحث فرهنگ سازي خانواده ها از مهم ترین مسائلی است که باید مورد توجه و بررسی قرار
گیرد، زیرا همچنان برخی خانواده ها همچنان کارمندي و پشت میز نشینی فرزندانشان را به کارآفرینی ترجیح می دهند؛ که

 
خوشبختانه در حوزه فرهنگ سازي این اکوسیستم اتفاق هاي خوبی درحال رخ دادن است. 

زندحسامی تصریح کرد: گسترش پارك هاي علم و فناوري و مراکز رشد از جمله اتفاق هاي خوبی است که منجر به پیشرفت هر چه



 
بیشتر این حوزه می شود. 

 
بیشتر بخوانید 

- رفع مشکل بیکاري با تربیت نسل کارآفرین



حواشی سفر رئیس جمهور به استان کهگیلویه و بویراحمد / وزیر متفاوت و

سیگنال مهم رئیسی از یاسوج براي قیمت دلار / آریوبرزن در شوراي اداري

منبع: کبنا نیوزشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1400/07/12

سفر سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور ایران روز جمعه (9 مهر ماه 1400) به استان کهگیلویه و بویراحمد انجام گرفت. این
سفر با حواشی متعددي روبرو بود که در ادامه می خوانید.

 
 

کبنا ؛سفر سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور ایران روز جمعه (9 مهر ماه 1400) به استان کهگیلویه و بویراحمد انجام گرفت. این سفر

 
با حواشی متعددي روبرو بود که در ادامه می خوانید. 

به گزارش کبنا، سفر سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور ایران روز جمعه (9 مهر ماه 1400) از ساعت 8 صبح با نشستن هواپیماي
مسافربري جمهوري اسلامی ایران در فرودگاه یاسوج آغاز شد. قبل از آغاز سفر رئیسی به استان کهگیلویه و بویراحمد حجت
عبدالملکی وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی که نشان داد وزیر متفاوت تري از سایر اعضاي هیئت دولت است، شامگاه پنجشنبه (8 مهر
ماه 1400) از مسیر شیراز - یاسوج به استان کهگیلویه و بویراحمد سفر کرد. عبدالملکی پرکارترین وزیر دولت رئیسی در استان

 
کهگیلویه و بویراحمد بود و به عنوان نماینده «رئیسی» در شهرستان هاي بویراحمد، دنا و مارگون حاضر شد. 

 
 

شامگاه پنجشنبه، عبدالملکی در بدو ورودش وارد فرمانداري شهرستان بویراحمد شد و با فعالان اقتصادي استان کهگیلویه و بویراحمد
دیدار کرد، جلسه اي که با حواشی زیادي روبرو شد. اولاً این جلسه بدون قرائت قرآن و سرود جمهوري اسلامی ایران آغاز شد.



موضوعی که حجت عبدالملکی به آن پی برد و شنیده شد که او تذکرهاي لازم را داد و یک نمره منفی هم در کارنامه مدیریتی آیت

 
ارمغانی گذاشته شد. 

بعد از اینکه یک ساعت از نشست فعالان اقتصادي استان کهگیلویه و بویراحمد گذشت و آیت ارمغانی سرپرست اداره کل تعاون، کار و
رفاه اجتماعی و تعداد دیگري از مدیران واحدهاي تولیدي و فعالین اقتصادي گذشت، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی که به نظر می
رسید از صحبت هاي آنها چندان رضایت نداشت و چیزي از دل این صحبت ها براي گزارش دادن به رئیس جمهور براي رفع مشکلات
استان کهگیلویه و بویراحمد به دست نمی آمد، میکروفنش را روشن کرد و با لحن تندي گفت: یک ساعت جلسه شروع شده و هنوز

 
چیزي دستم را نگرفته است. 

وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی استان کهگیلویه و بویراحمد در ادامه این را هم گفت: بنده به نمایندگی از رئیس جمهور اینجا هستم
و مطالب و مسائل نیاز نیست که تنها مربوط به حوزه تعاون و کار باشد. لذا مواردي را مطرح کنید که از عهده دولت بر بیاد. چرا که

 
آقاي رئیسی در نظر دارند در این سفرها گره گشایی کنند. لذا اگر بیشتر روي مسائلی که قابل حل هستند تأکید کنید. 

با وجود این سخن وزیر کار، بازهم واحدهاي تولیدي و مدیران اقتصادي استان کهگیلویه و بویراحمد نتوانستند، حرف هاي دلخواه
وزیر را بزنند. مجتبی اندرزیان رئیس کمیسیون فناوري و استارتاپ هاي اتاق بازرگانی یاسوج در این جلسه خیلی صریح و شفاف تر از

 
بقیه صحبت کرد. او از وزیر خواست تا در ساختار بوروکراتیک انقلابی ایجاد کند. 

اندرزیان به دره مرگ در کارآفرینی گریزي زد و گفت: آقاي وزیر، در تخصیص تسهیلات طرح بنگاه هاي زودبازده، استان ما اول بود،

 
در تسهیلات طرح اشتغال فراگیر جزو استان هاي اول بودیم ولی چرا اشتغال زایی در استان کهگیلویه و بویراحمد به بیراهه رفت؟ 

وي در ادامه بر مشکلات حوزه کارآفرینی و اقتصادي دست گذاشت و به ترکیب نشست فعالان اقتصادي کهگیلویه و بویراحمد با وزیر
تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیز انتقاد کرد و گفت: در این نشست به جاي اینکه از فعالان اقتصادي سراسر استان کهگیلویه و بویراحمد
دعوت می شد، همه از فعالان اقتصادي مرکز استان هستند. متأسفانه ساختار مرکزگرایی مانع توسعه است و ترکیب همین جلسه به

 
جاي اینکه از کل استان کهگیلویه و بویراحمد باشد، از شهرستان مرکز استان است. 

این فعال اقتصادي همچنین گفت: شهرستان کهگیلویه یک ظرفیت عظیم دارد ولی بودجه تعلق نمی گیرد، 47 هکتار بافت تاریخی



دوران ساسانی در بلاد شاپور کهگیلویه داریم، سه سال است که براي 10 میلیارد تومان رسانه ها مانور می دهند ولی فایده اي نداشته
است. خواهش می کنم و التماس می کنم به این شهر تاریخی بازدید کنید، بودجه ویژه اي براي احیاي بافت تاریخی درنظر بگیرید، ما

 
آماده ایم یک مدل استارتاپ براي این بافت تاریخی اختصاص دهیم. (متن کامل صحبت هاي اندرزیان) 

وي در ادامه از وزیر خواست که از مدیران اقتصادي سئوال کند که آیا می دانند (Reverse pitch) چیست؟ (سکوت مدیران حاضر

 
در جلسه) 

یکی از نکات قابل توجه در نشست امروز، آشکار شدن ضعف برخی از مدیران واحدهاي تولیدي در استان بود. مدیران واحدهاي پنل

 
خورشیدي، گل رز، و سینره از پاسخ به سؤال وزیر درماندند. 

به گزارش کبنا، وقتی عبدالملکی از مدیران این واحدها در ارتباط با مشکلات شان اطلاعات دقیقی درخواست کرد، آن ها توانایی
پاسخگویی به این سؤالات را نداشتند. سوالی که مطرح می شود این است که زمانی که مدیران از واحدهاي تولیدي زیر نظر و تحت

 
مدیریت خود اطلاعات دقیقی ندارند، دیگر چه انتظاري می توان براي پیشرفت اقتصادي استان کهگیلویه و بویراحمد داشت؟ 

عبدالمکلی در انتقاد از این مدیران که اطلاعات ناقصی داشتند، گفت: چون اطلاعات شما دقیق نیست، نمی توانم جواب دهم و به آنها

 
گفت باید اول بررسی دقیق انجام دهید بعد موارد مورد نظرتان را مطرح کنید. 

 
بیشتر بخوانید: 

 
گزارش کامل متن و تصاویر شوراي اداري کهگیلویه و بویراحمد با حضور رئیس جمهور 

 
گزارش کامل متن و تصاویر نشست نخبگان و اقشار مختلف مردم کهگیلویه و بویراحمد با رئیسی 

عبدالملکی هم در نشست با فعالان اقتصادي و هم در نشست شوراي اداري شهرستان بویراحمد صراحتاً نظراتش را داد و دغدغه

 
تعاونی ها و فعالان اقتصادي را پاسخ گفت. 

وي در پاسخ به درخواستی در خصوص مگاپروژه در استان کهگیلویه و بویراحمد، اظهار داشت: همیشه استان ها و همکاران درخواست
مگاپروژه دارند. اما اصل اشتغال در کارگاه هاي خرد و متوسط اتفاق می افتد. من از مسئولین کهگیلوسه و بویراحمد درخواست دارم
تعداد 10 مگاپروژه درخواست بدهید که اشتغال ایجاد کند و من حتماً آن را پیگیري می کنم و توضیح داده شود چقدر اشتغال ایجاد
می کند؛ با امضاي مسئولین اقتصادي استان کهگیلویه و بویراحمد و یا شهرستان باشد. باید ببینیم که آیا مسئولان کهگیلویه و

 
بویراحمد توان معرفی 10 مگاپروژه مدنظر وزیر را دارند یا خیر؟ 

 
عبدالملکی در باره قانون تعاونی ها هم سخن گفت و بیان کرد: قانون تعاون در حال اصلاح است. 

وي خیال کسانی که مشکل مجوز داشتند را نیز راحت کرد و گفت: همه کسانی که کارشان گیر مجوز است درخواستشان را مطرح
کنند. غیر از مواردي که درخواستشان بحرانی است و به محیط زیست و یا بافت تاریخی و گردشگري آسیب می زند، بقیه موارد را ما

 
مجوزشان را صادر می کنیم. 

بعد از اتمام جلسه فعالان اقتصادي با وزیر، بلافاصله جلسه شوراي اداري شهرستان بویراحمد شروع کرد. مهدي روشنفکر در جلسه
شوراي اداري شهرستان بویراحمد حضور پیدا کرد. خش و بش وزیر و مهدي روشنفکر جالب و دیدنی بود. آن ها خیلی صمیمی کنار

 
هم قرار گرفتند. یکی از حاضرین به شوخی گفت: وزیر کار «ککامونه». 

در جلسه شوراي اداري شهرستان بویراحمد، مجید احمدي فرماندار شهرستان بویراحمد حضور داشت و به مدیران تاکید کرد: آقاي

 
عبدالملکی نماینده دولت در شهرستان هاي بویراحمد، دنا و مارگون است و صرفاً مسائل مربوط به حوزه کار و تعاون را مطرح نکنید. 



 
 

بازار تمجید و تعریف مدیران بویراحمد از وزیر کار و مهدي روشنفکر داغ بود که هم روشنفکر و هم عبدالملکی از مدیران خواست که

 
از تعریف و مقدمه پرهیز کنند و سریع روي اصل مطلب بروند. اما گوش شنوا نبود و هر کس کار خودش را می کرد. 

مهدي روشنفکر در این نشست به هیئت معاونین وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در دولت گذشته گریزي زد و گفت: آن سفر
مصوباتی داشت، اما اجرا نشد و عملاً هیچ دستاوردي براي کهگیلویه و بویراحمد نداشت. البته حسین کلانتري استاندار سابق

 
کهگیلویه و بویراحمد که هر روز این سفر را در بوق و کرنا می کرد باید پاسخ مهدي روشنفکر را بدهد. 

 
غلامرضا پناه معاون وزیر کار نیز غائب بزرگ این سفر بود. عبدالملکی گویا صلاح ندید که پناه را همراه خودش بیاورد. 

صبح روز جمعه ساعت 8 صبح با نشستن هواپیماي غول پیکر حامل سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور، پنجمین سفر استانی هیئت
دولت آغاز شد. نماینده ولی فقیه در استان کهگیلویه و بویراحمد، نمایندگان استان در مجلس شوراي اسلامی، (موحد، روشنفکر و
حسینی پور)، فرمانده سپاه فتح، فرمانده نیروي انتظامی، رئیس کل دادگستري و دادستان یاسوج در استقبال از رئیس جمهور حضور

 
داشتند. 

 
رئیسی گفت: با مطالعه وارد استان کهگیلویه و بویراحمد شدیم. (متن کامل صحبت هاي رئیسی در فرودگاه یاسوج + تصاویر) 

رئیسی رئیس جمهور ایران همزمان با ورودش به استان کهگیلویه و بویراحمد به منطقه تنگ سرخ یاسوج رفت، او ضمن بازدید از

 
پروژه سد تنگ سرخ به مردم قول داد که اجازه نمی دهیم، حق هیچ کسی ضایع شود. 

 
 

رئیس جمهور همچنین با همراهی استاندار کهگیلویه و بویراحمد، وزیر کشور، نماینده ولی فقیه در استان به منطقه عشایري گرگو

 
بویراحمد رفت و آنجا مورد استقبال گرم عشایر قرار گرفت. 

حضور رئیسی در یکی از سیاه چادرهاي عشایري جلو خاصی به این بازدید داد. مهدي روشنفکر در این بازدید نیز همراه سید ابراهیم

 
رئیسی رئیس جمهور ایران بود. (گزارش کامل این بازدید، کلیک کنید) 



 
 

تعدادي از مردم مناطق مختلف استان کهگیلویه و بویراحمد خودشان را جلوي درب استانداري این استان رساندند. یا در حال نامه

 
نوشتن بودند و یا هم نامه به دست. (فیلم، کلیک کنید) 

آیت االله رئیسی بعد از دیدار با مردم تنگ سرخ و عشایر تنگه گرگو بویراحمد در جلسه نخبگان، ایثارگران، خانواده هاي معظم شهدا و
اقشار مختلف مردم استان کهگیلویه و بویراحمد حضور پیدا کرد. در این نشست، شایان نادري، سید علی عباس محدث، حسین
عسکري، خانم گشتاسبی و حمداالله اکوانیان به نمایندگانی از نخبگان و ایثارگران صحبت کردند. (گزارش کامل جلسه نخبگان و اقشار

 
مختلف مردم با رئیس جمهور، اینجا کلیک کنید) 

آسیب هاي اجتماعی، موضوع بانوان، معیشت مردم، اقتصاد، مناطق محروم و لزوم فعال شدن مدیران در این مناطق مهمترین
محورهاي سخنران این جلسه بود. نشست نخبگان و اقشار مختلف مردم با رئیسی حواشی زیادي در پی داشت. تشکل هاي دانشجویی

 
با ارسال متنی اعتراض خود را نسبت به مدیریت این نشست علنی کردند. (کلیک کنید) 

رئیس جمهور در این جلسه از راه اندازي سازمان جهاد سازندگی خبر داد و اظهار داشت: این جمله؛ استان زرخیر و اما محروم زیاد
تکرار شد. دلیل چیست؟ چرا باید اینگونه باشد و شاید طرح مسئله و نیازهاي استان کهگیلویه و بویراحمد درست انجام نگرفته است.

 
(سخنان کامل رئیسی) 

 
مداحی مرتضی باب به زبان لري اشک رئیس جمهور را در آورد. (فیلم) 

 
 

بعد از اتمام صحبت هاي رئیسی در دیدار با نخبگان و اقشار مختلف مردم، بعضی از حاضرین دستشان را به منظور اجازه گرفتن براي
صحبت کردن بالا بردند. حجت الاسلام صفدر پناهی رئیس حوزه هاي علمیه استان کهگیلویه و بویراحمد خواستار صحبت کردن در

 
خصوص مسائل فرهنگی شد و گفت: در این جلسه هیچ حرفی از فرهنگ زده نشد. رئیسی در پاسخ گفت: تذکر به جاي بود. 

در جلسه نخبگان و اقشار مختلف مردم با رئیس جمهور، هیچ حرفی از فرهنگ زده نشد. حسن غفاري عکاس برتر کشورمان در این



 
خصوص مطلبی نوشت و اعتراض کرد. (متن کامل حسن غفاري) 

پیروزه یکی از فرهنگیان استان کهگیلویه و بویراحمد نیز با صداي بلند گفت: در خصوص فرهنگیان، معلمان و طرح رتبه بندي

 
معلمان هیچ حرفی زده نشد. 

 
رئیسی در هنگام خروج در حلقه تنگ حاضرین قرار گرفت که بعد از صحبت با تعدادي از حاضرین به زحمت از جلسه خارج شد. 

بعد از اتمام این جلسه، رئیسی به شهر زلزله زده سی سخت و با مردم این شهر از نزدیک دیدار و گفت وگو کرد. (تصاویر و گزارش

 
کامل را اینجا بخوانید.) 

 
 

40 دقیقه مانده به برگزاري جلسه شوراي اداري استان کهگیلویه و بویراحمد، سید ناصر حسینی پور نماینده مردم شهرستان هاي
گچساران و باشت وارد سالن شد. برخی از حاضرین به احترام او بلند شدند. دقایقی بعد مهدي روشنفکر آمد. سلام کرد و کنار سید

 
ناصر حسینی پور نشست و شروع کردند به صحبت هاي در گوشی. 

 
حجت الاسلام موحد وارد جلسه شد و جفت سید ناصر حسینی پور نشست. 

قبل از آغاز شوراي اداري کهگیلویه و بویراحمد، مدیران حاضر در جلسه باهم خش و بش می کردند. سید ناصر حسینی پور از جایش
بلند شد و با یکی از مدیرانی که پشت سرش بود، صحبت کرد. او در ادامه با سید علی ملک حسینی دادستان مرکز استان کهگیلویه و

 
بویراحمد نیز دقایقی صحبت کرد. 

جلسه شوراي اداري کهگیلویه و بویراحمد با حضور رئیس جمهور - ساعت 8 شب - در سالن اجتماعات دانشگاه یاسوج برگزار شد.

 
نماینده ولی فقیه و استاندار کهگیلویه و بویراحمد و رئیس جمهور در جایگاه قرار گرفتند. 

 
فتاح محمدي معاون اسبق سیاسی استانداري کهگیلویه و بویراحمد آیاتی از قرآن را تلاوت کرد. سرود جمهوري اسلامی پخش شد. 

 
 

سید علی احمدزاده استاندار کهگیلویه و بویراحمد با کسب اجازه از رئیس جمهور، اولین جلسه شوراي اداري خود را آغاز کرد. بعد از
دقایقی صحبت کردن و بیان 10 مورد از موضوعات مدنظرش، رئیس جمهور به شوخی به او گفت: همین 10 مورد زیاد است. خدا به

 
ما رحم کرد و آقاي استاندار صحبت هایش را تمام کرد. (خنده حضار) (متن صحبت هاي استاندار کهگیلویه و بویراحمد) 



استاندار کهگیلویه و بویراحمد در ادامه از نمایندگان مجلس (موحد، روشنفکر و حسینی پور) خواست که هر کدام در 5 دقیقه صحبت

 
هایش را به اتمام برساند. اما هیچ کدام از نمایندگان وقت را رعایت نکردند و بارها استاندار به آنها تذکر داد. 

موحد در صحبت هاي به مشکل آب شهرستان هاي کهگیلویه بزرگ پرداخت و به موضوع خودکشی دختران دیشموك هم اشاره کرد.

 
(متن صحبت هاي موحد) 

مهدي روشنفکر نماینده مردم شهرستان هاي بویراحمد، دنا و مارگون از رئیس جمهور خواست تا فرزندان استان در پست هاي
مدیریتی کشور قرار بگیرند و بیکاري در استان قریب به 11 درصد است. ما بیش از 30 هزار بیکار در استان داریم که اکثراً تحصیل

 
کرده ي دانشگاه هاي معتبر هستند. از شما تقاضامندم به داد جوانان استان برسید. (متن صحبت هاي روشنفکر) 

سید ناصر حسینی پور نماینده مردم شهرستان هاي گچساران و باشت که صحبت هایش با واکنش هاي متعدد مواجه شد، گفت: در
شهرم با اسنپ جا به جا می شوم. او پیکان انتقاداتش را به سمت رمضان زاده سنخگوي دولت اصلاحات برد که رمضان زاده پاسخ

 
سید ناصر را داد. (پاسخ رمضان زاده به سید ناصر) 

این نماینده مجلس با بیان اینکه هیچ وقت با ماشین شرکت نفت که درگذشته در اختیار نماینده مجلس بود، آمد و رفت نمی کنم،

 
گفت: شرمنده می شویم که مردم با داشتن عالی ترین مدارك شغلی ندارند. (متن صحبت هاي سید ناصر) 

بعد از سه نماینده مجلس، وزیر جهاد کشاورزي (کلیک کنید)، وزیر بهداشت (کلیک کنید)، وزیر نفت (کلیک کنید) و وزیر کار
(کلیک کنید) به رئیس جمهور گزارش کار دادند. وزیر کار که سرزده به برخی از روستاها رفته بود، نشان داد که خوب درد این استان
را فهمیده است. مهاجرت، نبود آب شرب در برخی روستاها با وجودي که استان کهگیلویه و بویراحمد یکی از پرآب خیزترین استان

 
ها است و بیکاري را سه مشکل مهم استان کهگیلویه و بویراحمد دانست. 

عبدالملکی در پایان این نکته را هم گفت که برخی از مشکلات هم به مدیران بر می گردد. در خصوص واگذاري برق و سخت گیري
هایی که محیط زیست دارد، گلایه هاي زیادي وجود داشت که می توان در بازه سریعتري به آنها رسیدگی کرد. گاهاً چند ماه طول

 
می کشد تا یک مجوز داده شود. 

 
رئیس جمهور در پایان صحبت هایش را در شوراي اداري کهگیلویه و بویراحمد انجام داد. 

 
 اعتراض جوانان دوگنبدان در جلوي وزیر نفت 

 
سیگنال مهم رئیسی براي قیمت دلار 

حمایت از بخش خصوصی، تکمیل طرح هاي نیمه تمام و احیاي جهاد سازندگی سه برنامه مهمی است که رئیس جمهور در سفر اخیر
خود به استان کهگیلویه و بویراحمد مطرح کرده است. اما همه این ها بودجه می خواهد و این سخنان می تواند به معناي احتمال

 
افزایش بیشتر کسري بودجه تلقی شود که در این صورت تأثیر قابل توجهی بر بازار ارز خواهد داشت. 

رئیسی در جلسه شوراي اداري کهگیلویه و بویراحمد گفته است: دولت در گام نخست تلاش می کند ظرفیت هاي صنعتی غیرفعال
استان به ویژه صنایع پیشران به شکل حداکثري فعال شود و در این مسیر از سرمایه گذاران و کارآفرینان بخش خصوصی حمایت

 
خواهیم کرد. 

رئیسی بیان کرد: بر اساس بررسی هایی که قبل از سفر به استان انجام شده است، ظرفیت هاي معطل یا تعطیل زیادي در استان در



 
حوزه هاي مختلف تولیدي، صنعتی و عمرانی وجود دارد که باید هر چه سریع تر آنها را فعال یا احیا کرد. 

رئیسی تاکید کرد: دولت توسعه صنایع پایین دستی صنایع نفت، گاز و پتروشیمی، تکمیل سدها و پروژه هاي نیمه تمام و احیاي

 
صنایع غیرفعال در کهگیلویه و بویراحمد را با جدیت دنبال خواهد کرد. 

رئیس جمهور همچنین درباره احیاي جهاد سازندگی هم سخن گفت و توضیح داد: روستاها ظرفیت هاي اقتصادي و تولیدي زیادي
دارند که اگر فعال شود، شاهد توقف روند مهاجرت روستاییان به شهرها خواهیم بود. دولت سیزدهم در راستاي ایجاد سازوکاري
مناسب براي تحول در روستاها، به زودي جهادسازندگی را با محوریت سامان دادن به انگیزه ها و عزم و اراده جهادي جوانان مخلص و

 
کارآمد کشور، احیا خواهد کرد.(متن کامل صحبت هاي رئیسی در شوراي اداري) 

اما آیا دولت رئیسی در کنار این برنامه ها براي تأمین بودجه آن هم فکري کرده است؟ اگر پاسخ خیر باشد تأثیر آن ممکن است در
دوره میان مدت یا بلندمدت بر کسري بودجه آشکار شود که آن وقت بازار ارز ممکن است دچار نوساناتی ناشی از کسري بودجه دولت

 
شود. 

سید ابراهیم رئیسی در آخرین برنامه اش در جمع خبرنگاران حاضر شد و به تشریح این سفر پرداخت. (صحبت هاي پایانی رئیس

 
جمهور، کلیک کنید.) 

عدم حضور آیت االله سید شرف الدین ملک حسینی نماینده مردم استان کهگیلویه و بویراحمد در مجلس خبرگان رهبري در این سفر

 
کاملاً مشهود بود. 

 
تصویر آریوبرزن بارها در حین سخنرانی سید ابراهیم رئیسی و دیگر سخنرانان به نمایش در می آمد. 



استقلال در کار و انعطاف پذیري، دو ویژگی منحصر به فردِ اشتغال بانوان

منبع: راه ترقیشماره خبر:  72  |  تاریخ: 1400/07/12

 
راه ترقی - 

معاونت زنان و خانواده مسئولیت بسیار سنگینی را بر دوش
دارد. چراکه این معاونت با مخاطب 40 میلیون نفري زنان،
به صورت خاص و با پسوند خانواده، با 80 میلیون نقر روبرو
است که خانواده، نسل هاي آینده، فرزندان و ... را تحت

 
تاثیر خود قرار می دهد. 

لیلا سادات زعفرانچی عضو هیات علمی اقتصاد و فعال
حوزه زنان و خانواده عنوان کرد: بحث تخصصی حوزه

اشتغال و وضعیت اقتصادي زنان، موضوع بسیار مهمی است. چراکه اکنون با جمعی از خانواده هاي شهرنشین روبرو هستیم که به
دلیل مسائل و مشکلات اقتصادي، ناگزیرند تا بیش از یک نفر از اعضاي خود را روانه بازار کار کند. حالا کرونا، اگر چه ممکن است
ثبات نداشته باشد، اما تاثیري که بر روي بازار کار گذاشته، تقریباً پردامنه و وسیع است. از این رو؛ اندیشمندان معتقدند تاثیر اقتصادي

 
کرونا شاید چند صد سال آینده بشر را نیز تحت تاثیر قرار دهد. 

 
حاکمیت، باید به جبرانِ تصمیم عاقلانه زنان، برنامه هایی داشته باشد 

زعفرانچی گفت: یکی از دغدغه هاي مهم در فعالیت اجتماعی و اقتصادي بانوان، توازن کار و زندگی با اولویت نقش هاي اصلی آن ها
در خانواده به عنوان همسر، مادر و... است. چرا که در بسیاري از موارد، نقش آفرینی اقتصادي زنان باعث میشد تا زمان کمتري را در
خانواده حضور داشته باشند. در واقع؛ شبیه به مردان وارد بازار کار شده و، چون داراي مسئولیت هایی در خانواده بودند و ما نیز در
برخی حوزه هاي استراتژیک از جمله؛ تربیت فرزند و... احساس دغدغه می کردیم. اما حالا فضاي بازار کار به سمتی می رود که بحث
انعطاف پذیري و استقلال، جزو ویژگی هاي کار به شمار می رود و چه بسا بعد از کرونا، ارزان ترین ابزار ارتباط و کار بانوان همین

 
دورکاري و ارتباطات مجازي باشد. 

استقلال در کار و انعطاف پذیري، دو ویژگی منحصر به فردِ اشتغال بانوان / فرهنگ سازي، رسانه و مبحث اقتصاد؛ سه مولفه مهم در
افزایش جمعیتوي ادامه داد: باید بگویم که در آینده، فارغ از جنسیت مرز بین کار و زندگی به سمت کدر شدن می رود. از این رو؛
طی چند سال آینده نیز تعریف ما از زمان و مکان کار کاملاً متفاوت خواهد بود. اما باید براي همین آینده، در حوزه هاي فرهنگی،
اقتصادي و امنیت شغلی بانوان در حوزه هاي اینترنتی و دیجیتال، برنامه ریزي داشته باشیم. چرا که زنان نباید بین خانواده و کار یکی
را انتخاب کنند و در دوگانگی قرار بگیرند. برنامه اي براي زن تحصیل کرده، که خواهان مشارکت اقتصادي است و در دوره کرونا یکی
از آسیب دیده ترین اقشار، اشتغال بانوان بود که به دلیل مشغله سلامت و بهداشت، به درون خانه و خانواده بازگشتند تا رسالت و

 
وظیفه خود را انجام دهند. اما حاکمیت باید براي جبرانِ تصمیم عاقلانه زنان نیز برنامه هایی در آینده داشته باشد. 

 
مادران و زنان سرپرست خانوار؛ دغدغه معیشت، هزینه سلامت و کیفیت آموزش فرزندان شان را دارند 

عضو هیات علمی اقتصاد؛ اظهار کرد: دوره کرونا، تجربه جهانی است که در آن، خانواده با مشکلات اقتصادي، فارغ از جنسیت، دست و
پنجه نرم می کند. اما مسئله بسیار مهم سرپرستان خانواده اعم از؛ مرد و زن هستند که اصلی ترین وظیفه تامین معیشت خانواده را

 
بر عهده دارند و در دوران کرونا به نظر می رسد، ملاحظه این گروه هاي خاص در بازار کار، باید انجام شود. 

اما در حوزه بحث هاي فرهنگی نیز مهم است. چراکه خانواده ها در دوران کرونا، آسیب هاي اقتصادي در کنار سلامت داشتند. از این



رو؛ آرامش روانی کل خانواده تحت تاثیر قرار گرفته و این وظیفه مادر، همسر را دو چندان می کند. چراکه تامین امنیت روانی خانواده

 
و بازتولید آن براي همسر، فرزندان و... برعهده بانوي خانه است. 

وي افرود: همچنین دانش آموزان و فرزند آنان بیش از یکسال، از مدرسه دور بودند و مادران نیز باید آمیخته با وظایف شغلی دورکاري
شان به بحث تحصیل فرزندانشان نیز رسیدگی کنند. علاوه برآن؛ مادرانی را داریم که دغدغه معیشت، هزینه سلامت و کیفیت آموزش
فرزندان خود را دارد. چراکه دوره کرونا، صرفاً دوره فشار اقتصادي براي بانوان نبوده و بر خانواده ها فشار مالی را تحمیل کرده است.
مسئله اي که تنها خاصِ کشور ما نیست و در سراسر دنیا جاري است، اما کشور هایی که بستر هایی از جمله؛ دورکاري در بازار کار را
مهیا کردند، کمتر آسیب دیده اند. در نهایت ما باید بدانیم که دوره پس از کرونا، ایجاب می کند که ما بستر هاي مناسبی را براي
اشتغال زنان و مردان طراحی کنیم و آنچه معمولاً فراموش می شود این است که ما باید کار را به خانه بیاورید نه افراد را به فضاي

 
بازار کار. 

فعال حوزه زنان و خانواده با بیان اینکه یکی از بحث هاي پرچالش حوزه زن و خانواده، مبحث اشتغال بانوان است، ادامه داد: امروزه با
عده کثیري از بانوان تحصیلکرده و دانشگاهی جوان، در مناطق شهري روبرو هستیم که خواهان مشارکت در فضاي بازار کار هستند.
همچنین آمار ها نشان می دهد که نرخ بیکاري زنانِ جوان تحصیلکرده، بسیار بالا است و این بدین معناست که افراد بیشتري مطالبه
حضور در فرصت هاي شغلی را داشتند، اما بازار کار، تمهیدات لازم را براي گسترش فرصت هاي بازار کار براي آن ها و متناسب با این
حوزه نداشته است. درواقع؛ همزمان با بالا رفتن نرخ بالا مشارکت اقتصادي زنان، شاهد افزایش نرخ بالاي بیکاري بوده ایم. چراکه بازار

 
کار نتوانسته فرصت هاي شغلی مناسبی را براي زن جوان تحصیل کرده بخصوص در مناطق شهري ایجاد کنند. 

 
استقلال در کار و انعطاف پذیري، دو ویژگی منحصر به فردِ اشتغال بانوان 

وي عنوان کرد: علاوه بر آن؛ نرخ بیکاري زنان در مناطق روستایی پایین تر از منطق شهري است. چراکه اصولاً مرز بین کار و زندگی
در مناطق شهري نسبت به مناطق روستایی از هم گسیخته تر است و شکل کار در مناطق روستایی هم راستا تر با وظایف خانوادگی
زنان است. به نظر می رسد مسئله مهمی نه تنها در کشور ما بلکه در کل کشور هاي جهان وجود دارد که اصولاً اگر کار بانوان داراي
دو ویژگی منحصر به فردي از جمله؛ استقلال در کار و انعطاف پذیري در کار باید و هر چه شغل زنان مستقل تر و خویش فرما تر
باشد، مدیریت زمانی و مکانی بر عهده خود زنان باشد، بازدهی و مدیریت آن ها نیز بیشتر است. از این رو؛ دولت باید به دنبال احیاي
حوزه هایی از اشتغال باشد که ویژگی هایی از جمله؛ مشاغل خانگی، مشاغل نیمه و دورکاري را داشته باشد. اما شرایط دورکاري که
کشور در حال تجربه کردن است، زمانی در دولت نهم و دهم در هیئت دولت مطرح می شد، اما چون بستر لازم و زیرساخت آن، وجود
نداشت، به فراموشی سپرده می شود. حالا با اوج گیري کرونا دوباره همان قانون دورکاري، بعد از 8 سال که به تعویق افتاده بود، در
دستور کار دولت دوازدهم قرار می گیرد و افراد به اجبار خود را به جریانِ دورکاري میسپارند، در صورتیکه دورکاري یکی از نقاط

 
قوتی است که باعث می شود، هویت فرهنگی و خانوادگی در کنار بازار کار بانوان حفظ شود. 

همچنین زعفرانچی گفت: از طرفی؛ بحث کارآفرینی یکی از موضوعات بسیار جدي است که دولت باید به آن عنایت داشته باشد.
چراکه کارآفرینان از زنانی تشکیل شده که از شبکه نخبگانی و عموم برگرفته، ایده هاي خلاق و انگیزه کار دارند. همچنین وابستگی
سازمانی و نهادي ندارند و می توانند مستقل و آزاد، ساختار کار خود را مدیریت کنند و این مسئله به آن ها جسارت می دهد تا
بتنوانند وارد حوزه هایی شوند که حتی ارزش افزوده بیشتري را در حوزه اقتصادي تأمین کنند. کشور ما نیز باید شکل و مدل اشتغال
زنان را از مدل سنتی کارمند محوري تغییر دهد، فرصت هاي بازار کار در 10 سال آینده به خوبی بشناسد و زنان را به مسیري هدایت

 
کند تا شرایط جدید را تجربه کنند و این هدایت شغلی یکی از رسالت هاي مهم دولت می تواند باشد. 

 
فرهنگ سازي، رسانه و مبحث اقتصاد؛ سه مولفه مهم در افزایش جمعیت 

عضو هیات علمی اقتصاد اذعات کرد: مسئله جمعیت یکی از مباحث بسیار مهم براي کشور و حاکمیت است. بدین معنا که شما براي
پیگیري بسیاري از مسائل ممکن است، فرصت هایی را داشته باشید، اما مسئله جمعیت بسیار در اولویت است و قبل از بسته شدن
پنجره جمعیتی باید برنامه هاي موثري را در این راستا داشته باشیم. یکی از برنامه ها می تواند مباحثِ اقتصادي باشد. چراکه در حال
و هواي امروز جامعه کهدخانواده در تنگناي معیشت است، بحث تامین مالی می تواند بسیار مهم و تاثیرگذار باشد تا فرزند آوري

 
صورت گیرد. 



وي افزود: علاوه بر آن؛ فرهنگ سازي نقش مهمی را ایفا می کند و به طور مثال؛ روسیه یکی از کشور هایی است که دغدغه جمعیت
دارد و مباحث فرهنگی در این کشور، در کنار بحث هاي اقتصادي بسیار جدي دنبال می شود تا خانواده به فرزندآوري تشویق شود.
چرا که آنان از فضاي رسانه براي جلب توجه خانواده ها بدرستی بهره برده و در واقع؛ این مسئله را نشان می دهند که خانواده هاي
پرجمعیت در حل مسائل اجتماعی نقش بسیار مهمی دارند. اما باید سوال کرد که کشور ما به چه میزان توانسته است از رسانه خود
در جهتِ مباحث جمعیتی بهره ببرد و حتی رسانه ملی ما به چه میزان توانسته برنامه هاي درست و به دور از شعار داشته باشد که به
نوعی ناخودآگاه خانواده را به محتواي آن جذب کند و به جامعه فهم کند که یک خانواده پرجمعیت و داشتن فرزند بیشتر براي جامعه

 
دوست داشتنی تر است. 

اما اکنون با یک کابینه اي از دولت مردان یا زنان رو به رو هستیم که هرکدام یک حوزه وزارتی را با مخاطب خاص خود پوشش می
دهند، اما در حوزه زن و خانواده با معاونتی روبرو هستیم که مخاطب 40 میلیون نفر به صورت خاص هستند و با پسوند خانواده، 80
میلیون دیگر را به خود اضافه می کنند؛ بنابراین تقریباً هیچ وزارتخانه اي را نمی توانید سراغ داشته باشید که با جمعیت 120 میلیون

 
نفري، یعنی فراتر از جمعیت یک کشور کار کند و خانواده، نسل هاي آینده، فرزندان و ... را تحت تاثیر خود دهد. 

حالا براي یک همچین معاونتی به دنبال جریان سازي هستیم که اگر این معاونت بتوانند به درستی کار خود را در حوزه جمعیت
انجام دهد، بسیار موثر است و د این مسیر، فرهنگ سازي، رسانه و برنامه ریزي اقتصادي می تواند مولفه هاي اساسی افزایش جمعیت

 
کشور باشد. 

http://www.RaheNou.ir/Fa/News/306610/استقلال-در-کار-و-انعطاف-پذیري،-دو-ویژگی-منحصر-به-فردِ-اشتغال-بانوان



تخصیص اعتبار 125 میلیارد تومانی براي توانمندسازي بیش از 250 هزار زن

سرپرست خانوار

منبع: جامعه ایده آلشماره خبر:  73  |  تاریخ: 1400/07/12

به گزارش جامعه ایده آل به نقل از روابط عمومی و امور
بین الملل، «حبیب االله مسعودي فرید» معاون اجتماعی
سازمان بهزیستی کشور با بیان اینکه بیش از 250 هزار
زنان سرپرست خانوار تحت پوشش بهزیستی هستند، گفت:
دولت و مجلس شوراي اسلامی اعتبار خوبی براي این مهم
درنظر گرفتند که یک مورد اعتبار 125 میلیارد تومانی که
براي حمایت و توانمندسازي زنان سرپرست خانوار

 
تخصیص داده شده است. 

معاون اجتماعی سازمان بهزیستی کشور پرداخت کمک هزینه لوازم ضروري منزل، حرفه آموزي و کارآموزي، ارائه خدمات مالی خرد
ویژه گروه هاي همیار زنان سرپرست خانوار را از موارد اقامات بهزیستی در راستاي توانمندسازي برشمرد و افزود: بهزیستی با ایجاد
تغییر نگرش و خودباوري در گروه هدف و تسهیل دسترسی به خدمات مالی و حرفه آموزي درصدد ارتقاء کیفیت زندگی زنان

 
سرپرست خانوار است. 

وي با بیان اینکه در حال حاضر 4 هزار گروه خدمات مالی خرد و یکهزار و 500 گروه همیار زنان سرپرست خانوار در بهزیستی وجود
دارد، در پایان یادآور شد: صندوق کارآفرینی امید، سازمان فنی و حرفه اي، سازمان برنامه و بودجه، بانک کشاورزي، وزارت تعاون، کار

و رفاه اجتماعی به عنوان شرکاء بهزیستی همکاري خوبی در راستاي حمایت و توانمندسازي زنان سرپرست خانوار داشته اند.



برگزاري دوره آموزشی کارآفرینی و سرمایه گذاري مالی

منبع: روزنامه دنیاي اقتصادشماره خبر:  74  |  تاریخ: 1400/07/12

دنیاي اقتصاد : مرکز یادگیري الکترونیکی دانشگاه تهران، براي اولین بار در کشور، اقدام به برگزاري دوره آموزشی کارآفرینی و
سرمایه گذاري مالی و اقتصادي براي نوجوانان 10 تا 20 سال کرد. این دوره آموزشی با مشارکت گروه مطالعات سرمایه گذاري هاي
صنعتی، طی 8 سال طراحی و تولید شده و هدف اصلی آن، ایجاد بینش و ساختار فکري اصولی در نوجوانان کشور، براي درك و
تحلیل مسائل پایه اي مالی و اقتصادي و همچنین ایجاد مدل ذهنی صحیح در خصوص اصول و فرآیند کارآفرینی در سنین پایه است.

 
محتواي کلی این دوره شامل تشریح مفاهیم مالی، اقتصادي، سرمایه گذاري و مراحل راه اندازي کسب و کار به زبان ساده است. 

از جمله مزایاي این دوره آموزشی می توان به تقویت روحیه کارآفرینی و ریسک پذیري نوجوانان، افزایش اعتماد به نفس و خودباوري
نوجوانان در مسیر راه اندازي کسب و کار، همگام شدن با نوجوانان کشورهاي توسعه یافته، قدم گذاشتن نوجوانان در مسیر سرمایه

 
گذاري و کارآفرینی و افزایش دانش و درك علمی نوجوانان از مفاهیم مالی و اقتصادي اشاره کرد. 

اشکان کربلائی فر، مدرس، طراح و سازنده این دوره آموزشی الکترونیکی، دلیل اصلی ساخت این دوره آموزشی را جاي خالی سرفصل
هاي مرتبط با موضوعات اقتصادي در سیستم آموزشی کشور براي دانش آموزان و همچنین دانشجویان رشته هاي فنی مهندسی،
علوم پایه، علوم پزشکی و به طور کلی تمامی رشته هاي نامرتبط به مباحث مالی و اقتصادي برشمرد که باید در سنین جوانی و

 
بزرگسالی، مسوولیت مدیریت بخش هاي مختلف صنعت کشور را به عهده بگیرند. 

بخش خلاقانه این محتواي آموزشی، استفاده تیم طراحی از انیمیشن هاي جذاب و هدفمند در ماژول هاي آموزشی 20 گانه آن است
که فضایی متفاوت از چارچوب هاي آموزشی سنتی را براي نوجوانان کشور فراهم کرده است. همچنین، طراحی آزمون پایانی به
تفکیک رده هاي سنی 10تا14 و 15تا20، از جمله نکاتی است که امکان بهره برداري از دوره آموزشی براي تمامی رده هاي سنی

نوجوان را فراهم کرده است.



بانک ایران زمین حامی واحدهاي صنعتی و معدنی

منبع: تیتر 20شماره خبر:  75  |  تاریخ: 1400/07/12

گزارش تجمیعی عملکرد تسهیلات ارزي و ریالی صندوق توسعه ملی حکایت از این موضوع دارد که تامین مالی 12 طرح در
بخش صنعت و معدن توسط بانک ایران زمین صورت گرفته و این بانک تا حد توان واحدهاي صنعتی و معدنی را تامین مالی

کرده است.

تیتر20 - عملیات و فعالیت هاي بانکی در دو زمینه بانکداري داخلی و بانکداري بین الملل می باشد. بانکداري بین الملل در بر
گیرنده کلیه عملیاتی است که بانک در بازار مالی با ارز انجام می دهد و یکی از عمده ترین این عملیات، اعطاي انواع تسهیلات ارزي
می باشد که تسهیلات ارزي در قالب یکی از عقود اسلامی با هدف گسترش دامنه فعالیت ارزي، کمک به توسعه اقتصادي، گسترش

 
صادرات و واردات کالا و خدمات در اختیار صادرکنندگان و تولیدکنندگان واجد شرایط قرار می گیرد. 

بانک ها در راستاي حمایت و تامین مالی تمام یا قسمتی از نیازهاي ارزي تولید کنندگان، صادرکنندگان و واردکنندگان بخشهاي
مختلف اقتصادي از جمله بخش خصوصی و تعاونی، تسهیلات مختلف ارزي در اختیار آنان قرار می دهند. هریک از انواع تسهیلات

 
ارزي در چارچوب مقرارات و ضوابط از پیش تعیین شده به این بخش ها تعلق می گیرد. 

تسهیلات بابت واردات کالا و خدمات از محل منابع ارزي بانک ها اعطا می گردد که این نوع از تسهیلات با هدف گسترش صادرات،
توسعه اقتصادي و ایجاد اشتغال در قالب عقود مرتبط با عملیات بانکی بدون ربا در اختیار تولیدکنندگان قرار می گیرد و موارد مصرف
این نوع تسهیلات شامل: تسهیلات پرداختی بابت خرید مواد اولیه با سررسید یکسال و تسهیلات مربوط به خرید ماشین آلات و

 
تجهیزات تولیدي و خدماتی و یا تکمیل طرح هاي نیمه تمام با سررسید چهار سال، می باشد. 

پرداخت این تسهیلات بر اساس آیین نامه تامین مالی صادرات به منظور افزایش توان رقابتی صادرکنندگان کالاها و خدماتشان در
جهت تقویت توسعه صادرات کشور صورت می پذیرد که در این حالت بانک ها با استفاده از منابع ارزي خود، حساب ذخیره ارزي،
تسهیلات دریافتی از سایر بانک ها و موسسات خارجی و سایر منابع ارزي اقدام به اعطاي تسهیلات در چارچوب این آیین نامه بصورت
انفرادي و سندیکایی می نمایند. روابط عمومی صندوق توسعه ملی گزارش تجمیعی عملکرد تسهیلات ارزي و ریالی از محل منابع
صندوق توسعه ملی را از ابتداي تاسیس تا پایان سال 1399 نشان می دهد که بانک ایران زمین واحدهاي صنعتی و معدنی را تا حد
توان تامین مالی کرده است. جدول توزیع بانکی مبالغ و میزان جذب قراردادهاي سپرده گذاري ریالی این صندوق حکایت از این
موضوع دارد که تامین مالی 12 طرح در بخش صنعت و معدن توسط بانک ایران زمین صورت گرفته است. همه این منابع به منظور
تامین سرمایه در گردش واحدهاي تولیدي تخصیص یافته است. سرمایه در گردش، مهمترین نیاز بنگاه هاي اقتصادي در دوره کنونی

 
است. 

بر این ساس، بانک ایران زمین سهم خود از منابع مربوط به مناطق کمتر توسعه یافته را به طور کامل جذب و تخصیص داده است.
همچنین عملکرد بانک ایران زمین می تواند در توسعه صنعتی کشور، ثبات اقتصادي، نقدشوندگی سریع و آسان، کمک به سرمایه
گذاري و فعال نمودن بخش غیردولتی در امور صنعتی و کارآفرینی، جلوگیري از نوسانات درآمدهاي نفتی، پشتوانه اعتباري کشور در
عرصه هاي بین المللی و اقتصادي، موثر باشد. از دیگر اقدامات این بانک می توان به کاهش مطالبات غیر جاري در طی سال هاي



گذشته بر اساس گزارش بانک مرکزي اشاره کرد که از زمستان سال 97 تا پایان سال 1399 نسبت تسهیلات غیرجاري به کل
تسهیلات (ریالی و ارزي) از 10 درصد به 8٫5 درصد کاهش یافته است که این میزان براي بانک ایران زمین حدود 5٫2 درصد است.



صندوق هاي کوچک، اما گره گشا / اشتغالزایی در شهر خوشه هاي طلایی با

وام هاي اندك

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  76  |  تاریخ: 1400/07/12

 خبرگزاري فارس، معصومه درخشان-  تاکستان هاي
زیباي انگور شهرستان ملکان را به شهر خوشه هاي رنگین مشهور کرده است در شهرستان ملکان  علاوه بر اشتغال در تاکستان ها و
تولید انگور و کشمش هاي صادراتی و ...کارگاه هاي زیادي دوشاب کشمش وجود دارد که باعث ایجاد اشتغال در این شهرستان شده

 
است. 

ایجاد صندوق هاي قرض الحسنه نیز به کمک کشاورزان آمده و آنها را در توسعه و تجهیز کارگاه هاي مربوط به دوشاب گیري و ..

 
کمک می کند. 

سیامک علیپور، فرمانده پایگاه مقاومت  شهید ملکی در شهرستان ملکان است که در گفت وگو با خبرنگار فارس در تبریز با اشاره به
تاسیس صندوق قرض الحسنه در شهرستان ملکان، اظهار داشت: دستورالعمل راه اندازي صندوق قرض الحسنه از سوي بسیج
سازندگی  در سال 96 ابلاغ شد و بعد از بررسی هاي اولیه،  این صندوق در ابتداي سال 97 راه اندازي گردید. در بدو تاسیس داراي

 
45 نفر عضو بود و الان داراي 65 نفر است. 

جلسات اولیه و توجیهی با حضور هیات امناي مسجد و شوراي پایگاه برگزار شد و دستورالعمل ها توسط تعدادي از همکاران که تجربه

 
تشکیل و اداره کردن صندوق را داشتند به عنوان تسهیل گر آمده و برنامه صندوق و نحوه پس انداز و اخذ وام را اعلام کردند. 

 
اول به هیات امناي مسجد و سپس به اعضاي محل و پایگاه اعلام عمومی شد و مورد استقبال قرار گرفت. 

وي ادامه داد: اعضاي صندوق به سه گروه تقسیم شدند که گروه اول ماهانه 10 هزار تومان، گروه دوم 20 هزار تومان و گروه سوم 30
هزار تومان ماهانه به حساب صندوق واریز می کنند. اعضاي صندوق در ابتدا به مدت یک سال پس انداز کردند و بعد از آن درخواست

 
وام داشتند. 

 
کمک 10 میلیونی خیر ملکانی به صندوق 



در حال حاضر اعضاي صندوق به پنج گروه تقسیم شده است که از 10 هزار تا 80 هزار تومان واریز می کنند. افرادي که بعد از یک

 
سال وام می گیرند با سود دو تا سه درصد  وام را بازپرداخت می کنند. 

وي با اشاره به مشارکت افراد خیر در این صندوق گفت: یکی از خیران ملکانی 10 میلیون تومان به صندوق قرض الحسنه کمک کرد

 
و کار صندوق رونق گرفت. 

 
 

 
  

 
وام هایی که چراغ خیاط خانه را روشن کرد 

در سال 98 اولین وام به  سه نفر خانم به مبلغ هشت میلیون تومان پرداخت شد. این خانم ها با این مبلغ کارگاه خیاطی راه اندازي
کردند، خانم هایی که مغازه داشتند ولی چون نمی توانستند چرخ تهیه کنند با وام هاي دریافتی ما مشغول به کار شده و هر کدام
براي یک نفر اشتغال زایی کرده اند. بعد این خانم هاي خیاط با کمک بسیج پروانه فعالیت گرفته و به کمیته امداد معرفی شده و از
وام هاي اشتغال زایی  آن به مبلغ 5 الی 30 میلیون تومان بهره مند شدند و الان هر کدام از این خانم هاي خیاط براي سه یا چهار

 
نفر کارآفرینی کرده اند. این کارگاه ها شامل کارگاه خیاطی، گلدوزي و لحاف دوزي است. 

این خانم ها در کارگاه هاي خود لباس بیمارستانی( گان)، ماسک، سرویس جهیزیه و لباس زنانه خانگی یا مجلسی سفارش گرفته و

 
می دوزند. 

در کارگاه لحاف دوزي نیز انواع لحاف و تشک بچه گانه و بزرگسال دوخته می شود و لحاف کرسی نیز از دیگر سفارش هاي دوخته

 
شده در این کارگاه است. 

 
عرق گیري گیاهان دارویی 

وي، یکی دیگر از کارگاه هاي راه اندازي شده توسط وام قرض الحسنه را کارگاه عرقیجات گیاهی اعلام کرد و افزود: یکی از خانم هاي
عضو صندوق قرض الحسنه با اخذ وام به مبلغ 50 میلیون با بازپرداخت سود 6 درصدي کارگاه عرقیجات گیاهی راه اندازي کرده و از

 
این طریق کارگاه خود را تجهیز و توسعه داده است. 

 در کارگاه این بانوي کارآفرین تعدادي از خانم هاي بی سرپرست و  بدسرپرست با وي همکاري می کنند. آنها با مشارکت همدیگر
عرق گیاهان دارویی مانند نعناع، بیدمشک، کاکوتی، پونه، بادرنجبویه، گل محمدي، تره را هم به صورت خشک کرده و هم به صورت



 
عرق گیري فرآوري کرده و به بازار مصرف ارسال می کنند. 

 
با پرورش قارچ پولدار شوید 

مسوول صندوق قرض الحسنه شهید ملکی  ادامه داد: تجهیز و توسعه سالن پرورش قارچ یکی دیگر از پروژه هاي اشتغال زایی و

 
کارآفرینی است که با کمک و وام اخد شده از صندوق توسعه یافته است. 

یکی از جوانان عضو صندوق در سال 99 مبلغ 10 میلیون تومان وام گرفته و سالن پرورش قارچ خود را توسعه داده و اکنون از بسیج
سازندگی به مبلغ 150 میلیون تومان وام درخواست کرده است تا دوباره تعداد سالن هاي پرورش قارچ را افزایش داده و براي 10 تا
15 نفر اشتغال زایی کند. اگر مجوزهاي مربوطه از سوي سازمان جهاد کشاورزي و صنعت و معدن حل شود سالن پرورش قارچ

 
ظرفیت اشتغال زایی بیشتري دارد. 

 
 

 
  

 
شیرین کام شوید 

شیرین کردن کام همشهریان ملکانی از دیگر مواردي بود که افراد می توانند با اخذ وام از این صندوق قرض الحسنه علاوه بر اینکه

 
براي خود درآمدزایی می کنند می توانند براي همشهریان خود خاطرات شیرینی رقم بزنند. 

 علیپور با اشاره به پرداخت وام به یکی از اعضاي صندوق که مهارت قنادي و شیرینی پزي داشت، خاطرنشان کرد: یکی از اعضاي
صندوق با وام اولیه 10 میلیون تومانی و سرمایه اولیه خودش مغازه قنادي باز کرد و یکی از خیران نیز برایش یخچال خرید و با وام

 
دوم که مبلغ آن 15 تا 20 میلیون تومان است مغازه قنادي خود را بزرگتر کرده و توسعه می دهد. 

 
وام بهنیه سازي کشمش 

علیپور از اعطاي وام به یکی از شهروندان ملکانی خبر داد و یادآور شد: از طریق بسیج سازندگی به یکی از فعالان اقتصاد مقاومتی وام
 پرداخت شده است که با استفاده از این وام و خرید ماشین آلات و دستگاه هاي خاص کشمش را در سه نوع بهینه سازي کرده و پس

 
از جدا کردن ضایعات  کشمش آن را در سه نوع جدا و بسته بندي می کند. 

وي ادامه داد: کشمش هاي درجه یک و دو براي صادرات بسته بندي می شود و کشمش هاي ریز که از آن به عنوان درجه سه نام



 
برده می شود در قنادي ها و پخت شیرینی استفاده می شود. 

 
وامی که 15 راس گوسفند شیري خرید 

همچنین یکی از وام هاي 10 میلیون تومانی این صندوق نصیب خانواده اي شد که دچار فقر مالی بودند و با وام گرفته شده 15 راس

 
گوسفند شیري خریده و با نگهداري این گوسفندان و تولید و فروش محصولات لبنیاتی براي خانواده خود درآمدزایی می کند. 

مسوول صندوق قرص الحسنه شهید ملکی با اشاره به تعداد وام هاي پرداخت شده، تصریح کرد:از سال 97 وام هایی به مبلغ پنج  تا

 
10 میلیون تومان پرداخت شده و از سال 98 تا کنون وام هایی به مبلغ 10 تا 15 میلیون تومان پرداخت شده است. 

10 فقره از این وام ها براي اشتغالزایی، 6 فقره وام کمک هزینه تحصیلی، وام معیشتی به مبلغ یک و نیم میلیون تومان با پرداخت سه

 
درصد داده شده است . 

علیپور ادامه داد: همچنین از بانک انصار یک فقره وام به مبلغ 10 میلیون تومان گرفته و به حساب صندوق اضافه شد تا در جهت

 
کیفی سازي اقدامات و وام هاي صندوق استفاده شود. 

 
تاسیس شرکت تعاونی تولیدي و توزیعی با حمایت صندق قرض الحسنه 

علیپور از راه اندازي شرکت تعاونی تولیدي و توزیعی روستاي تپه اسماعیل آباد خبر داد و افزود: این شرکت تعاونی داراي 42 هکتار

 
زمین است که یک و نیم هکتار آن پسته زار و چهار هکتار آن یونجه زار است که به صورت اجاره به اعضاي صندوق واگذار شده است. 

 
این شرکت تعاونی همچنین داراي 3 حوضچه پرورش ماهی به مساحت پنج هکتار است که قابلیت پرورش 25 تن ماهی را دارد. 

کارگاه پنیرسازي، کارگاه زغال مصنوعی، کارگاه توزیع کود شیمیایی و سم به کشاورزان،کارگاه موزائیک سازي، تولید گرانول

 
پلاستیکی ( ضایعات پلاستیکی به ماده خام و اولیه پلاستیک) تبدیل می شود. 

وي متذکر شد: این شرکت تعاونی قبلا راه اندازي شده بود ولی راکد مانده بود ما در قالب صندوق قرض الحسنه این شرکت تعاونی را

 
احیا کردیم  و براي اعضاي صندوق به نوعی اشتغال زایی شده است. 

علیپور در پایان صحبت هاي  خود با اشاره به برنامه هاي اجرا شده در پایگاه خاطرنشان کرد: یکی از برنامه هاي محوري پایگاه
برگزاري حلقه صالحین در چهار گروه و سطح است. سطح یک براي نوجوانان، سطح 2 براي جوانان، سطح 3 براي بزرگسالان و سطح
4 ویژه پیشکسوتان است و در کنار حلقه صالحین، برگزاري نشست سیاسی، کلاس هاي قرآنی در دارالقرآن از دیگر برنامه هاي پایگاه

 
مقاومت شهید ملکی است. 

انتهاي پیام/60020/س



مدیرکل تعاون،کار و رفاه اجتماعی استان البرز خبر داد: تک رقمی شدن نرخ

بیکاري استان البرز در تابستان 1400 براي نخستین بار

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1400/07/11

پیام سپاهان - مدیرکل تعاون،کار و رفاه اجتماعی استان البرز در خصوص آمار بیکاري استان گفت : با اعلام مرکز ملی آمار
ایران و بر اساس چکیده نتایج طرح آمارگیري نیروي کار تابستان 1400؛ نرخ بیکاري استان البرز با میزان 9.1 درصد براي

نخستین بار تک رقمی شد.

پیام سپاهان - مدیرکل تعاون،کار و رفاه اجتماعی استان
البرز در خصوص آمار بیکاري استان گفت : با اعلام مرکز
ملی آمار ایران و بر اساس چکیده نتایج طرح آمارگیري
نیروي کار تابستان 1400؛ نرخ بیکاري استان البرز با

 
میزان 9.1 درصد براي نخستین بار تک رقمی شد. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون،کار و رفاه
اجتماعی استان البرز، حسین فلاح نژاد با اشاره به کاهش
نرخ بیکاري در استان اظهار کرد: نرخ بیکاري استان البرز

در مقایسه با مدت مشابه در سال 1399 به میزان 3.3 درصد کاهش داشته است و در تابستان سال جاري به 9.1 درصد یعنی کمتر از

 
متوسط کشوري و به زیر 10 درصد رسیده است . 

وي افزود: اشتغال وبیکاري از جمله موضوعات اساسی اقتصاد هر کشوري است به گونه اي که افزایش اشتغال و کاهش بیکاري بعنوان

 
یک از شاخص هاي توسعه یافتگی جوامع تلقی می شود. 

مدیرکل تعاون،کار و رفاه اجتماعی استان البرز با اشاره به میزان مشارکت اقتصادي استان بر اساس آمار اعلام شده ادامه داد : نرخ
مشارکت اقتصادي استان البرز در همین مدت 39.7 بوده است در حالی که بر اساس آمار اعلام شده توسط مرکز آمار ایران نرخ

 
بیکاري و مشارکت کل کشور در تابستان 1400 به ترتیب به میزان 9.6 و 41.1 درصد بوده است. 

وي خاطرنشان کرد: به رغم آن که شیوع کرونا به حوزه هاي مختلف در استان آسیب زیادي زده است اما نرخ بیکاري در استان با
همراهی بخش هاي مختلف و تلاش هاي صورت گرفته کاهش یافته و کمتر از میانگین کشوري شده است و امیدواریم با برنامه ها و
سیاست گذاري هاي جدید در اشتغال کشور و استان و استفاده از ظرفیت هاي بخش هاي صنعت، خدمات و کشاورزي البرز این روند

 
کاهشی را همچنان شاهد باشیم. 
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ایلام با کمبود رابط زبان اشاره ناشنوایان مواجه است

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1400/07/11

پیام سپاهان - معاون توانبخشی بهزیستی ایلام گفت: این استان متاسفانه با کمبود رابط زبان اشاره ویژه ناشنوایان مواجه
است.

 
پیام سپاهان - معاون توانبخشی بهزیستی ایلام گفت: این استان متاسفانه با کمبود رابط زبان اشاره ویژه ناشنوایان مواجه است. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان ایلام، حسین نورعلی وند به مناسبت روز جهانی ناشنوایان افزود:
متاسفانه تمایل به کسب آموزش زبان اشاره در این استان بسیار پایین بوده به طوري که تعداد انگشت شماري رابط ناشنوا در این

 
استان وجود دارد . 

وي با ذکر اینکه زبان اشاره به عنوان زبان ناشنوایان یکی از مهمترین نیازهاي این قشر است، افزود: علاوه بر این عموم مردم نیز براي

 
کمک به سهولت برقراري ارتباط با افراد داراي معلولیت ناشنوایی به عنوان شهروندان جامعه باید با زبان اشاره داشته باشند . 

معاون بهزیستی ایلام به دیگر مشکلات ناشنوایان در این استان اشاره کرد و یادآور شد: هزینه بالاي وسایل کمک توانبخشی، بی میلی
کارفرمایان براي جذب افراد ناشنوا، ازدواج، اشتغال و پایین بودن نرخ مستمري دریافتی را از جمله عمده مشکلات این قشر عنوان کرد

 
 .

نورعلی وند تعداد کل ناشنوایان استان را 2 هزار و 170 نفر اعلام و تاکید کرد: این افراد علاوه بر پرداخت مستمري خدمات غیر

 
مستمر نظیر توزیع وسایل کمک توانبخشی به این افراد در طول سال ارایه می شود . 

معاون توانبخشی بهزیستی ایلام همچنین به مناسبت 9 مهرماه روز جهانی سالمندان اشاره کرد و گفت: استان ایلام در مجموع پنج
هزار و 868 سالمند زیر پوشش حمایت این اداره کل دارد که از این شمار سه هزار و 838 نفر حوزه اجتماعی و مابقی در حوزه

 
توانبخشی خدمت دریافت می کنند . 

نورعلی وند با ذکر اینکه از این تعداد 53 نفر در مراکز نگهداري شبانه روزي هستند، افزود: 35 نفر از این تعداد زن و 18 نفر نیز مرد

 
هستند . 

وي به خدمات طرح ویزیت در منزل سالمندان اشاره کرد و گفت: این طرح در چهار شهرستان استان با هدف خدمات دهی به

 
سالمندان در منزل و جلوگیري از سپردن آنها به مراکز نگهداري بهزیستی اجرا و 284 سالمند با کهولت سن از آن برخوردارند . 

نورعلی وند توزیع وسایل کمک توانبخشی و وسایل کمک مصرفی نظیر ویلچر، عصا، واکر، تخت بیمارستانی، تشک مواج و پوشینه در
بین سه هزار و 800 سالمند در شهرستان هاي مختلف استان، ارایه خدمات طرح توانبخشی مبتنی بر خانواده و اجراي طرح
توانبخشی مراقبین مبتنی بر خانواده به سالمندان در شهرستان هاي ایلام، چرداول و دره شهر را از جمله عمده خدمات ارایه شده به

 
سالمندان توسط این اداره کل عنوان کرد . 

وي ایجاد محیط دوستدار سالمند را یکی از نیازهاي سالمندان در این استان عنوان کرد که به عنوان مصوبه شوراي سالمندان در
دستور کار قرار گرفته و با همکاري شهرداري ها و سایر دستگاه هاي مرتبط تاکنون در شماري از خیابان ها و پارك هاي مرکز استان

 
و برخی شهرستانها ایجاد شده است . 

نورعلی وند نرخ جمعیت سالمندي در این استان را 8.5 درصد اعلام کرد و گفت: هم اینک در مجموع بیش از 49 هزار سالمند در

 
استان ایلام وجود دارد . 
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90 درصد تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و عشایري در استان اردبیل پرداخت

شد

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1400/07/11

پیام سپاهان - سرپرست تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اردبیل گفت: نزدیک به 90 درصد از منابع موجود اشتغال پایدار
روستایی و عشایري در قالب تسهیلات ارزان قیمت پرداخت شد.

پیام سپاهان - سرپرست تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان
اردبیل گفت: نزدیک به 90 درصد از منابع موجود اشتغال
پایدار روستایی و عشایري در قالب تسهیلات ارزان قیمت

 
پرداخت شد. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی استان اردبیل، چهارمین جلسه کمیته فنی
بررسی طرح هاي متقاضی تسهیلات پایدار روستایی و
عشایري باحضور نمایندگان استانداري، دستگاه هاي بخشی

 
و بانک هاي عامل در محل اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اردبیل برگزار شد. 

بهروز رحیم زاده در این جلسه با تاکید به اینکه اولویت اول کمیته اتمام طرح هاي نیمه تمام با اعطاي تسهیلات متمم است گفت:

 
طرح هاي متقاضی تسهیلات متمم باید حداقل 60 درصد از پیشرفت فیزیکی برخوردار باشند. 

وي ضمن تاکید بر لزوم تلاش دستگاه هاي اجرایی و بانکهاي عامل در جذب اعتبارات، به اهمیت ایجاد اشتغال پایدار توسط ارائه
تسهیلات اشاره کرد و از دستگاهها خواست تا به منظور عدم انحراف تسهیلات، نظارت لازم بر طرح هاي دریافت کننده تسهیلات را

 
انجام دهند. 

سرپرست تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اردبیل با اشاره به محدودیت اعتبارات روستایی، از کلیه دستگاههاي متولی خواست تا در

 
انتخاب طرحها، تعداد اشتغال ایجادي و بازدهی اقتصادي طرح را در اولویت قرار دهند. 

رحیم زاده عنوان کرد: نزدیک به 90 درصد منابع موجود اشتغال پایدار روستایی و عشایري استان در قالب تسهیلات ارزان قیمت

 
توسط بانک هاي عامل مصوب و پرداخت شده و بزودي به اتمام خواهد رسید. 

در این جلسه دستگاه هاي اجرایی متولی طرح هاي تأیید شده در بازدیدهاي میدانی کمیته فنی را به کارگروه ارائه کردند و طرح

 
هاي مشمول دریافت تسهیلات جهت تأیید به کمیته استانی ارسال شد. 
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جذب 679 دانش آموخته کرمانشاهی در طرح مشوق بیمه اي

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  80  |  تاریخ: 1400/07/11

پیام سپاهان - از ابتداي اجرایی شدن طرح مشوق بیمه اي (آبان 99 تا مهر امسال) 679 دانش آموخته دانشگاهی در استان
کرمانشاه از طریق این طرح در بنگاه هاي اقتصادي بکارگیري شده اند.

پیام سپاهان - از ابتداي اجرایی شدن طرح مشوق بیمه اي
(آبان 99 تا مهر امسال) 679 دانش آموخته دانشگاهی در
استان کرمانشاه از طریق این طرح در بنگاه هاي اقتصادي

 
بکارگیري شده اند. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی استان کرمانشاه، مختار احمدي ، سهمیه
اختصاص یافته به استان کرمانشاه در خصوص طرح مشوق
بیمه اي را 825 نفر اعلام کرد و گفت : در زمینه اجراي

 
طرح مشوق بیمه اي   ، استان کرمانشاه از بین استان هاي کشور جایگاه هفتم را داراست . 

معاون اشتغال اداره کل تعاون ، کار و رفاه اجتماعی استان افزود: طرح مشوق بیمه اي با هدف تحرك بخشی به بازار کار ، حمایت از
کارفرمایان ، صاحبان کسب و کار هاي آسیب دیده از شیوع ویروس کرونا و ایجاد اشتغال با ترغیب و تشویق کارفرمایان کارگاه هاي
تولیدي و خدماتی به استفاده از نیروي کار جدید در حال اجراست ، که کارفرمایان می توانند هر میزان نیروي کار جدید مورد نیاز

 
خود را بدون محدودیت در تعداد ، از بین دانش آموختگان دانشگاهی جذب کنند . 

وي با بیان اینکه تا کنون 429 کارفرما در استان کرمانشاه در این طرح مشارکت داشته اند، اضافه کرد : در اجراي طرح مشوق بیمه
کارفرمایی ، به کارفرمایان بنگاه هاي فعال اقتصادي بخش خصوصی و تعاونی داراي کد کارگاهی تامین اجتماعی در صورت جذب نیرو
و بکارگیري جوانان فارغ التحصیل دانشگاهی از بین گروه هدف این طرح ، حق بیمه سهم کارفرما ( 20 درصد سهم کارفرما بعلاوه 3

 
درصد بیمه بیکاري) به مدت 2 سال توسط دولت پرداخت می شود . 

احمدي گفت : افراد مشمول این طرح فارغ التحصیلان دانشگاهی داراي مدرك لیسانس و بالاتر ، حداکثر 38 سال سن و داراي سابقه

 
بیمه کمتر از 36 ماه هستند . 
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